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MONSEIGNEURUL 

Cuvânt înainte 

Monseigneurul a fost apelativul pe care îl alesesem noi 

copiii, încă din anii când trăiam sub vraja aventurilor din: „Cei 

trei muşchetari" şi „Vicontele de Bragelonne", ca fiind cel mai 

potrivit, prin semnificaţia şi mai ales prin sonoritatea lui 

impunătoare, pentru părintele nostru, apelativ pe care, în scurt 

timp, l-a adoptat întreaga familie. 

Am intuit că acesta îl caracteriza cel mai bine, căci 

părintele nostru a impus întotdeauna, prin comportament, mare 

consideraţie şi respect nu numai al întregii familii, dar şi al 

tuturor celor care l-au cunoscut şi l-au apreciat pentru calităţile 

lui de OM. 

Pentru noi copiii, Monseigneur-ul a fost şi a rămas un 

etalon de comportament, de educaţie, distincţie, eleganţă şi 

rafinament. Era nu numai un împătimit al unei ţinute 

impecabile, dar şi al unei eleganţe sobre. Era foarte ordonat, 

pedant chiar, scrisul îi contura cel mai bine această trăsătură de 

caracter, deoarece până la adânci bătrâneţe a scris caligrafic. 

Nu am văzut niciodată un scris mai clar, mai frumos, mai egal. 

Când citesc însemnările lui, îi simt prezenţa, îi aud vocea. 
Îl văd în salon, pe canapea, depănându-şi, la cererea noastră 
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insistentă, a copiilor, poveştile, amintirile din copilărie, din 

liceu, din perioada studenţiei, din perioada doctoratului la Paris 

de unde, ne spunea, spre hazul nostru, că s-a întors cu „trei 

cufere pline de cărţi". Abia mult mai târziu am putut pătrunde 

„semnificaţia" acestei sintagme!„. Era un excelent povestitor. 

În copilărie şi adolescenţă, noi copiii casei ne-am simţit 

totdeauna fericiţi să stăm în mijlocul adulţilor: urmăream 

totdeauna cu mare interes conversaţiile acestora, ascultând 

fascinaţi tot ceea ce povesteau despre familie, obiceiuri, 

călătorii, cunoştinţe comune, întâmplări deosebite. Eram 

conştienţi că avem multe de învăţat din cele ce auzeam de la 

părinţii, bunicii şi mătuşile noastre ... Nu ne săturam niciodată 

ascultând poveştile părintelui nostru, care pentru noi păreau 

dintr-un timp foarte îndepărtat. Şi când mă gândesc că astăzi 

tinerii nu ştiu cum să fugă mai repede din preajma adulţilor din 

familie, căci nu îi mai interesează decât internetul, fotbalul, 

discoteca şi muzica rock!„. 

Devenind mai mari, la insistenţele noastre, Monseign.eur-ul 
ajunsese să ne ţină adevărate prelegeri despre filozofia greacă, 

dreptul roman, iluminismul francez, despre Montesquieu, 

Napoleon, Talleyrand, Nelson, Napoleon al III-iea, Regele 

Carol I, despre l.C. Brătianu, Nicolae Iorga, A.D. Xenopol, 

Take Ionescu, Nicolae Titulescu, Vasile Pârvan, Winston 

Churchill, despre tratatul de la Y alta şi subiectele de acest fel ar 

putea continua la infinit, căci tata era un om de o vastă cultură. 

Ştia drept, economie politică, finanţe, istorie română şi 

universală, filozofie, artă, estetică, sociologie, literatură. De 

multe ori ne recita în limba franceză din: Ronsard, Paul Valery, 

Victor Hugo, Lamartine ... Era ceea ce s-ar putea numi o 

bibliotecă vie, o enciclopedie plină de surprize şi lară sfârşit. 

Târziu ne-am dat noi seama că toate aceste aspecte demonstrau 
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de fapt că părintele nostru era un om cu un înalt grad de 

cultură, cu o educaţie foarte solidă. 

Era de o erudiţie extraordinară, ceea ce pe noi copiii ne 

fascina de fiecare dată, luându-l mai târziu drept ideal, în 

instrucţia noastră umanistă, chiar dacă a fost să ne alegem 

profesiuni în domeniul ştiinţelor medical-biologice. 

Totuşi capacitatea lui de a-şi fascina auditoriul venea, în 

primul rând, din darul înnăscut de a vorbi. Avea un talent 

oratoric cu totul ieşit din comun. Era „dăruit cu harul 

cuvintelor". Dumnezeu îl înzestrase cu o voce de o sonoritate 

perfect temperată, cu un timbru deosebit de plăcut, catifelat şi 

mai ales cu o dicţie impecabilă şi o rafinată elocinţă. Puteam 

sta ore întregi nemişcaţi să-l ascultăm ... Îşi construia totdeauna 

frazele cu multă eleganţă şi claritate. Exprimarea îi era 

structurată pe o lqgică perfectă. Poseda o adevărată charismă în 

arta vorbirii. Efectul elocinţei lui sobre şi distinse era totdeauna 

amplificat de expresivitatea mişcării mâinilor, care accentua 

efectul magic al prelegerilor de-a dreptul fascinante ... Orice ne 

povestea era totdeauna extrem de interesant şi de fiecare dată 

ştiam că ne va dărui noi cunoştinţe sau o nouă învăţătură pentru 

viaţă. 

Cu aceste ocazii, rămase de neuitat pentru noi, părintele 

nostru a ştiut să ne sădească încet, încet, în inimi, :„teresul 

pentru studiu, respectul profund şi admiraţia pentru marile 

virtuţi şi valori ale adevăratei istorii şi culturi româneşti. 

În vremurile când predarea cunoştinţelor despre adevărata 

istorie a ţării era prohibită, el ne-a vorbit despre Regele Carol I, 

despre profesorii Iorga şi Xenopol, Rădulescu-Motru, 

Alexandru Marcu, Gh. Taşcă, Ion Petrovici. În m�inile lui, o 

carte prindea viaţă întotdeauna. Până în momentul în care o lua 

el în mână, cartea ni se păruse temă, mohorîtă, dar odată ajunsă 
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sub ochii lui, cartea începea deodată să sclipească, să ne 
provoace curiozitatea, să ne trezească interesul, să ne atragă s-o 
luăm cât mai repede s-o citim şi s-o studiem. Tata făcea întâi o 
introducere în subiect, ne citea câteva fragmente ilustrative şi le 
comenta reuşind să ne deschidă astfel ochii minţii şi interesul 
pentru citit, arătându-ne pentru ce trebuia anume să urmărim şi 
mai ales cu ce trebuia să rămânem din respectiva lectură. Ne-a 
învăţat astfel încet încet, cum să ne selectăm cărţile, lecturile şi 
mai ales, cum să extragem esenţa şi învăţăturile pentru 
orientarea noastră viitoare în viaţă. Ne-a făcut treptat să 
cunoaştem, să aprofundăm şi să apreciem valorile etice şi 
moral creştine, ne-a inspirat setea de cunoaştere, de carte, ne-a 
insuflat spiritul de justiţie, dragostea de semeni şi calea cea 
dreaptă într-o perioadă ameninţată permanent de mari 
dezechilibre morale şi sociale, pe care, din fericire, noi cei 
tineri le-am sesizat târziu. 

Am admirat totdeauna la el eleganţa şi distincţia naturale. 
Stăpânea cu multă uşurinţă cele mai alese maniere. Avea şi 
darul de a conduce o conversaţie. Ştia nu numai să vorbească, 
ci şi să asculte şi mai ales să-i provoace pe oameni la discuţie, 
reuşind să scoată de la ei tot ce era mai frumos şi mai bun în 
sufletul lor, chiar şi de la cei de la care te aşteptai mai puţin. 

Profesiunea l-a făcut să vină în cursul vieţii în contact cu 
oameni foarte diferiţi . A cunoscut politicieni, diplomaţi, artişti, 
scriitori, profesori universitari, jurişti şi avocaţi, dar şi mulţi 
oameni simpli, ţărani, muncitori, meşteşugari. Avea capacitatea 
de a face faţă cu cea mai mare uşurinţă tuturor situaţiilor şi 
tuturor interlocutorilor. 

Pentru mine a rămas un adevărat mister cum reuşea să se 
adapteze atât de repede, celor mai dificile circumstanţe, 
detensionând imediat chiar şi o atmosferă glacială, o linişte 
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apăsătoare, ştiind totdeauna să închege cu naturaleţe şi eleganţă 
o discuţie care curgea apoi natural şi în mod deosebit de plăcut, 
rămânând însă totdeauna sobru şi de o politeţă desăvârşită, ceea 
ce impunea respect şi din partea interlocutorului . Era un om de 
societate cu un comportament impecabil şi dăruit de la 
Dumnezeu cu acel mult râvnit / 'usage du monde. 

Multă lume care-l cunoştea venea la noi în casă pentru a-i 
cere sfatul în varii probleme. Ştia să discute cu toţi oamenii, 
indiferent de condiţia lor socială, astfel încât să-i facă să se 
simtă bine atunci când intrau la noi în casă. Găsea imediat 
subiecte comune: familie, copii, casă, cunoştinţe, locuri 
istorice, curse de cai de la fostul hipodrom de galop de la 
Băneasa şi multe altele. Deasemeni, prin felul lui de a vorbi şi a 
pune problemele reuşea, cu multă diplomaţie, să aplaneze 
conflictele dintre cei care-i cereau ajutorul în acest scop. 

Avea un simţ deosebit al echilibrului şi măsurii, pe care a 
reuşit să ni-l transmită şi nouă copiilor. De la el am rămas cu 
învăţătura că „tot ce e prea mult nu e bun". A fost destoinic, 
foarte cinstit, de o incontestabilă probitate, de o mare 
inteligenţă şi înţelepciune, un suflet nobil, blând, curat, care nu 
a fost în stare niciodată să simtă ură faţă de cineva. 

A avut şi un simţ intuitiv extraordinar pentru mersul 
evenimentelor. Prevedea desfăşurarea acestora, incredibil de 
precis. Noi cei din casă, de multe ori îl contraziceam cu tărie, 
dar până la urmă trebuia să recunoaştem că „iar a avut 
dreptate". Această capacitate de previziune era probabil 
rezultanta atât a unor analize, a sedimentării şi distilării 
evenimentelor pe baza cunoştinţelor lui vaste şi solide de 
economie şi de finanţe, dar şi a unei experienţe de viaţă, care îl 
făceau capabil să vadă cu mult mai bine decât noi, în viitor. 
Dar evoluţia carierei lui profesionale a fost frântă, ca aripa unei 
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păsări în zbor, la vârsta de numai 42 de ani, în perioada 

comunistă. A pierdut astfel ani mulţi din viaţă, în care şi-ar fi 

putut canaliza energia şi valorifica din plin cunoştinţele de 

specialitate şi erudiţia, în posturile pe care le-a onorat cu multă 

probitate profesională. Desigur nu a fost un caz izolat. Desigur 

că multe persoane din generaţia noastră pot relata, fapte 

asemănătoare despre părinţi, rude, prieteni apropiaţi. Asemenea 

situaţii demonstrează cum cariere ale unor intelectuali dotaţi şi 

cultivaţi la şcolile Occidentului au fost, din păcate, total 

distruse, în anii comunismului. Este vorba de dramele celor 

care nu şi-au părăsit ţara şi nici nu s-au dedat compromisurilor, 

dând dovadă de verticalitate morală. 

Părintele nostru a fost un om de o înaltă ţinută spirituală. 

Făcea parte din acea stirpe rară de intelectuali în care se 

îmbinau, în chipul cel mai fericit, educaţia, cultura, 

rafinamentul, bunul gust, moderaţia, bunăvoinţa, cu respectul 

cel mai profund pentru oameni, tradiţii, pentru veritabila 

spiritualitate românească. Pe noi copiii, ne-a educat în spiritul 

adevărului şi corectitudinii. Ne-a învăţat să fim cinstiţi, să 

gândim totdeauna foarte solid şi de mai multe ori înainte de a 

spune sau întreprinde ceva. Ne-a învăţat să iubim şi să 

respectăm munca. A reuşit să insufle în fiinţa noastră acel mod 

de comportament după principiul datoriei şi nu după cel al 

plăcerii. Era omul legii şi niciodată al compromisurilor. Era un 

„maniac" al datoriei. La el eticul şi esteticul se suprapuneau 

până la identitate. 

Cinstea era pentru el una din virtuţile esenţiale. Avea un 

adevărat cult pentru competenţă şi seriozitate în muncă. 

Era o persoană cordială, foarte sociabilă. 

Politeţea devenise a doua lui natură. Era reprezentantul 

unei generaţii de intelectuali „rafinaţi", care stăpânea la 
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perfecţie arta comportării în societate, chiar şi în cele mai 

dificile situaţii. Ştia totdeauna să se poarte cu eleganţă, avea 

capacitatea de a se comporta totdeauna, indiferent de situaţie şi 

anturaj, cu o degajare perfectă. Nu l-am văzut niciodată 

timorat, nici măcar „impresionat" de interlocutor. Era 

totdeauna calm. Nu l-am văzut vreodată pierzându-şi capul, 

nici măcar în situaţii limită. Căuta şi găsea totdeauna soluţii 

(legale), chiar şi atunci când pentru noi toţi ceilalţi, o situaţie 

părea pierdută. Era plin de resurse, de solicitudine, nu te lăsa 

niciodată să duci singur greul unei situaţii, ci te ajuta totdeauna. 

Lângă el te simţeai în siguranţă. 

Intelectual de formaţie clasică, a intuit necesitatea 

documentării continue pentru a fi în pas cu vremea. Nu se lăsa 

depăşit de evenimente. Cât l-au ajutat puterile, cutreiera 

librăriile, era totdeauna la curent cu noile apariţii editoriale, 

cumpărându-şi mereu cărţi de literatură clasică şi de 

specialitate, până când costul cărţilor a început să-i depăşească 

posibilităţile. 

Ţinea foarte mult la familie, la unitate, coeziune, 

înţelegere, armonie în casă. Această unitate a familiei, pe care a 

preţuit-o atât de mult, ne-a dat forţa care ne-a susţinut pe toţi să 

trecem mai uşor peste vicisitudinile vremurilor. 

Niciodată nu l-am auzit vorbind urât sau răstindu-se la 

cineva. S-a purtat totdeauna cu o delicateţe sufletească 

deosebită cu mama, bunicii, cu noi copiii, rudele, cu toată 

lumea. Avea prieteni care îl vizitau frecvent şi îi mărturiseau 

mamei că îl iubesc ca pe un frate adevărat, căci tata le asculta 

cu răbdare toate necazurile, le dădea sfaturi şi îi ajuta de câte 

ori putea. 

Ţinea mult, prin tradiţie, la reuniunile de familie prilejuite 

de aniversări şi sărbători când la noi în casă, se uneau 
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totdeauna cele trei generaţii. Astfel de Crăciun şi de Paşti toată 
familia, toate mătuşile şi toţi prietenii se adunau la noi la masă 
şi obiceiul s-a perpetuat cu regularitate până în 1998, când 
părintele nostru ne-a părăsit pentru totdeauna. Fugit 
irreparabile tempus! . . . Închid ochii şi îl văd în capul mesei 
prezidând „adunarea". El era animatorul sărbătorilor. Adresa 
întotdeauna cele mai inspirate urări pentru binele tuturor 
comesenilor, iar apoi începea lanţul poveştilor, amintirilor, 
anecdotelor scrise şi nescrise, trăite direct sau culese. Avea acel 
savoir vivre cu parfum de vremuri de altădată, pe care cu greu 
îl mai întâlneşti în zilele noastre. Totdeauna reuşea să creeze o 
atmosferă relaxată de sărbătoare, de bună dispoziţie, dar în 
limitele celui mai perfect si rafinat bun gust. Avea darul 
înnăscut al unui „causeur charmant". 

În ultimii ani, inima i-a fost bolnavă. Trecuse prin prea 
mult stres şi prea multe supărări . . .  

Totuşi ş i  la  adânci bătrâneţi rămăsese încă foarte prezent şi 
strâns conectat în realitatea diurnă. Citea regulat toată presa, 
arhiva articole, scotea notiţe din cărţi, documente pe care apoi 
le oferea cu mare plăcere acelora din familie sau cunoscuţilor 
pe care-i ştia interesaţi. 

Era totdeauna o mare plăcere şi delectare intelectuală să 
poţi sta de vorbă cu el. 

Am rămas cu marele regret că nu am reuşit să merg cu el 
odată, având un creion şi un caiet la mine, pe Calea Victoriei, 
pentru a însemna poveştile caselor din această zonă plină de 
istorie a Bucureştilor. Cunoştea fiecare casă, fiecare colţ, cu lux 
de amănunte, cu istoria construcţiilor, a locatarilor, cu multe 
snoave, amintiri personale de mare interes documentar, care ar 
fi rămas pe hârtie, pentru cei ce vor veni după noi . . .  Avea 
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întipărit în minte un număr nesf'arşit de date, fapte, evenimente, 

personalităţi . .. 

În octombrie 1997 şi-a presimţit sfărşitul. A pus să fie tăiat 

salcâmul care crescuse în cimitir, pe locul unde trebuia să-i fie 

locul de veci. A încetat din viaţă la 30 mai 1998 şi a fost 

înhumat în cimitirul Băneasa, marţi 2 iunie 1998, alături de 

părinţii şi sora lui. 

Dumnezeu să-l odihnească în lumea drepţilor!. .. 

Anca-Michaela Israil 
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Excurs biografic 

• 7 noiembrie I 25 octombrie 1908: se naşte la Budeşti, 

judeţul Ilfov, Mihail Dumitru Israil. Este primul copil al lui 

Nicolae Israil, administrator de plasă la Budeşti, şi al 

Rozetei Dinescu, măritată Israil, absolventă a Universităţii 

Bucureşti (1901), profesoară de limba franceză. 

• Prima copilărie, petrecută la Budeşti într-o atmosferă 

patriarhală, îi rămâne în amintire ca o reverie continuă în 

mijlocul unei familii unite şi iubitoare, grija pentru copii 

fiind preocuparea majoră. 

• Martie 1911: se naşte Gabriela Victoria, sora mai mică. 

• Învaţă clasele primare în particular, acasă, sub 

supravegherea atentă a mamei. 

• 1916-1918: familia e nevoită să se refugieze în Capitala 

ocupată de trupele germane, în timpul Primului Război 

Mondial. 

• 1919: devine, prin concurs, elev al Liceului „Sîantul Sava". 

Familia se mută în comuna suburbană Băneasa, unde tatăl 

este numit pretor. 

• 1919-1927: elev al Liceului „Sfântul Sava". Învaţă bine şi e 

premiant în fiecare an, cu excepţia anului 1924, în care sora 

Gabriela Victoria moare într-un accident. Colaborează şi 

devine chiar redactor-şef al revistei literare Ramuri fragede 
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a liceului. Este coleg şi colaborează la redactarea revistei cu 

Eugen Ionescu, viitorul scriitor şi dramaturg, membru al 

Academiei Franceze. 

• 1927-1930: este student al Facultăţii de Drept din Bucureşti. 

Audiază şi cursurile de la Facultatea de Litere şi Filosofie a 

Universităţii Bucureşti. 

• 1929: apar primele semne ale crizei economice mondiale în 

România. Mai multe bănci renumite dau faliment. 

• 1930: Nicolae Israil este pensionat la 57 ani, în cadrul 

măsurilor de reducere a numărului de bugetari. Familia face 

eforturi serioase pentru ca M.D. Israil să-şi poată continua 

studiile în străinătate. 

• Noiembrie 1930: Mihail-Dumitru Israil ajunge la Paris 

pentru a urma studii doctorale. Se înscrie la Facultatea de 

Drept a Universităţii Sorbona şi la Şcoala de înalte Studii 

Sociale. 

• 4 iunie 1931 : promovează examenul pentru Diploma 
Superioară în Economie Politică. 

• Octombrie 1931 : este ales vicepreşedinte al Asociaţiei 

Studenţilor Români din Paris şi apoi şi Preşedinte al 

Asociaţiei Studenţeşti „Mica înţelegere" (România, Cehia, 

Iugoslavia) şi Polonia. în această calitate organizează 

manifestări culturale şi artistice: expoziţii, conferinţe, 

concerte, reuniuni cu program folcloric. Organizează 

participarea la marile manifestaţii de la Nisa, realizate sub 

conducerea Societăţii Culturale Renaissance Franţaise, 
consacrate sărbătoririi naţiunilor, în iulie 1932. Delegaţia 

română defilează, în costume naţionale, pe Boulvard des 

Anglais din Nisa şi e întâmpinată cu ovaţii: Vive la 
Roumanie! 
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• 1931-1932: urmează cursurile secţiei de Drept Public, pe 

care le absolvă la 9 noiembrie 1932. 

• Februarie 1932: revine în ţară pentru a se documenta şi 

adună material în vederea redactării lucrării de doctorat. 

• 1933: redactează Teza de Doctorat în Drept intitulată: Le 
Marche Monetaire Roumain (apres la stabilisation 
monetaire), pe care o susţine la 23 mai 1933, la Faculte de 

Droit, Universite de Paris. Membrii comisiei de susţinere a 

tezei au fost profesorii universitari: Albert Aftalion, 

preşedinte şi conducătorul tezei de doctorat, Edmond Allix 

şi Charles Rist, membri. 

• Iulie 1933: se întoarce la Bucureşti. 

• Noiembrie 1933 - noiembrie 1934: satisface stagiul militar 

la Şcoala Militară de Ofiţeri Geniu, arma Trasmisiuni,de la 

Cotroceni, Bucureşti. 

• Decembrie 1934: este avocat pledant - liber profesionist -

în Baroul Avocaţilor din Judeţul Ilfov şi Capitală. 

Concomitent desfăşoară activitate didactică la Catedra de 

Economie Politică, sub conducerea profesorului Oh.Taşcă, 

în calitate de asistent onorific (nebugetar), la Facultatea de 

Drept şi la Academia de Înalte Studii Comerciale. 

• Între 4 iulie şi 26 octombrie 1935: familia Nicolae Israil 

construieşte o casă în Băneasa, strada Armoniei nr. 6. 

• 6 septembrie 1936: se căsătoreşte cu Adriana Palade, fiica 

lui Emil Palade, directorul Şcolii Normale din Buzău şi a 

Constanţei Palade, institutoare. 

• 1 aprilie 193 7 - 3 1  martie 193 8: este angajat avocat la 

Prefectura Judeţului Ilfov. 

• Primăvara 1938: este concentrat şase săptămâni în 

Regimentul 1 Transmisiuni, la Tecuci. 
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• Decembrie 1938: susţine concursul pentru a deveni 

funcţionar (referent) la Serviciul Studii al Băncii Naţionale a 

României. Reuşeşte al treilea, din 360 de candidaţi. 

• 15 ianuarie 1939: este numit, în urma concursului susţinut, 

referent la Serviciul Studii al Băncii Naţionale a României. 

• 26 februarie 1940: se naşte Anca-Michaela, primul copil. 

• Primăvara 1940: mobilizat în Regimentul 1 Transmisiuni, la 

Tecuci. 

• Martie 194 1: concentrat în Batalionul 54 Transmisiuni, la 

Bârlad. 

• În ziua de 2 1  iunie 194 1 era de serviciu la centrala 

telefonică a Comandamentului Armatei a IV -a, când a 

primit ordinul dat de Generalul Ion Antonescu: „- Vă ordon, 

treceţi Prutul!". 

• August 194 1: e rănit, în urma unui bombardament sovietic, 

la intrarea în Chişinău. Este evacuat în ţară la Spitalul 303 

din Bucureşti. 

• Septembrie 194 1: se reîntoarce pe front. 

• Octombrie 194 1, după căderea Odessei, este printre primii 

ofiţeri care intră în oraş. Montează legăturile telefonice ale 

Armatei a IV-a în clădirea Comandamentului Marelui Stat 

Major al Armatei. Edificiul este aruncat în aer la câteva ore 

după ce el părăseşte locaţia. Scapă de la moarte ca prin 

urechile acului! 

• Este decorat cu medalia „Coroana României", în grad de 

cavaler. 

• Primăvara 1942: participă la operaţiunile militare din 
Caucaz. La încheierea campaniei e decorat cu „Steaua 

României", cu spadă şi panglică de Virtute Militară. 
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• Toamna 1942: ajunge la Cotul Donului, la Morozovskaia.la 

parte la tragedia Armatei Române de la Cotul Donului, 19-

30 noiembrie 1942. 

• Iama 1942-1943: retragere pe aliniamente succesive până la 

Nicolaev. 

• Iunie 1943: este chemat în ţară la Comisariatul General al 

Preţurilor, condus de Mihai Romaşcanu, subsecretar de stat 

la Ministerul Economiei Naţionale, care-l cunoştea din 

B.N.R. şi avea nevoie urgentă de profesionişti pentru a face 

faţă problemelor majore pe care le întâmpina ţara. 

• 26 aprilie 1944: se naşte Radu-Şerban, al doilea copil. 

• Ia parte la evenimentele de la 23 august 1944 şi asistă la 

intrarea trupelor sovietice în Bucureşti. 

• Noiembrie 1944: este încadrat la Comisia Română pentru 

Aplicarea Armistiţiului. Lucrează la aplicarea prevederilor 

articolului 8 din Convenţia de Armistiţiu, prevedere 

cunoscută sub denumirea „Bunuri Inamice". 

• Martie 1947: se înapoiază la Serviciul de Studii din Banca 

Naţională a României. 

• Între 1934-1938 este asistent onorific (nebugetat) la Catedra 

de Ştiinţe Economice de la Facultatea de Drept şi de la 

Academia de Înalte Studii Comerciale. În 1938 devine 

asistent bugetar la Facultatea de Drept din Bucureşti. 

• Din 1941 când Profesorul Gh. Taşcă se pensionează. de la 

Catedra de Ştiinţe Economice de la Facultatea de Drept din 

Bucureşti, M.D. Israil rămâne să lucreze cu Profesorul 

Valeriu Bulgaru, care i-a urmat Profesorului Gh. Taşcă la 

conducerea respectivei Catedre. 

• 1 decembrie 1947: e numit Conferenţiar universitar la 

Catedra de Legislaţie Economică. nou înfiinţată. Elaborează 

un Curs universitar în 1949. 
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• 1 mai 1952: epurat din Facultatea de Drept. 

• 31 ianuarie 1954: i se desface contractul de muncă de la 

Banca Naţională a României. 

• Este considerat o persoană necorespunzătoare pentru a 

ocupa un post în învăţământul universitar sau într-o 

instituţie de importanţă naţională. I se aduc trei mari 

învinum: 

I) A făcut studii în occident: Doctorat la Paris. 

2) A participat la războiul contra Uniunii Sovietice. 

3) Are rude în străinătate: cumnatul lui, dr. G.E. Palade, se 

afla la New York, în S.U.A, şi era ginerele industriaşului 

Nicolae Malaxa. 

• 22 martie 1954: este angajat la Cooperativa „Muncă şi 

Artă", unde ştampilează şi numerotează bonierele pentru 

comenzi. 

• Iunie 1954: i se permite să se reînscrie în Colegiul de 

Avocaţi din Bucureşti. 

• 12 septembrie 1964: e numit jurisconsult principal la 

întreprinderea „Exportlemn" din Capitală. 

• 1 noiembrie 1969: este pensionat pentru limită de vârstă. 

• Încetează din viaţă sâmbătă, 30 mai 1998, în locuinţa lui din 

Băneasa, Bucureşti. 

• Este înmormântat în Cimitirul Parohial Băneasa, marţi, 

2 iunie 1998. 

Radu Şerban Palade 
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Lista de lucrări 

1. Le Marche Monetaire Roumain (apres le stabilisation 
monetaire). These pour le Doctorat en Droit - presentee et 
soutenue le 23 Mai 1933 par Mihail-Dumitru Israil. Universite 
de Paris - Faculte de Droit. 

2. Mihail-Dumitru Israil, Docteur en Droit. Le Marche 
Monetaire Roumain, avec preface de Georges Patut, 
Professeur a l' Ecole des Hautes Etudes Sociales, Depute. 
Librairie L. Rodstein. 17, Rue Cujas, Paris. V-e, 1933. 
Monografie. 

3. Mihail-Dumitru Israil, Priviri asupra comerţului 
româno-turc. Analele Facultăţii de Drept din Bucureşti. Anul 

I, nr. 2 şi 3, Aprilie-Iunie şi Iulie-Septembrie 1939, pag. 232-

249. 

4. Mihail-Dumitru Israil, Preţul creditului în România 
(1920-1940). Editura „Cartea Românească", Bucureşti, 1940. 

5. Mihail-Dumitru Israil, Evoluţia regimului comerţului 
exterior al României (1932-1939). Editura „Universul", 

Bucureşti, 1939. 

6. Mihail-Dumitru Israil. Noua structură economică a 
Franţei.* Editura ziarului „Universul"- Strada Brezoianu, Nr. 

23-25, Bucureşti, 1941.Publicată şi în „Analele Facultăţii de 

Drept" din Bucureşti, Anul III, Nr. 1-2. 

27 

https://biblioteca-digitala.ro



7. Ion Veverca, Mihail-Dumitru Israil, Politica 
Comerţului Interior - de la origini până în 1939 - O nouă 
ordine în comerţul interior. Îndrumarea comerţului interior. 
Românizarea comerţului. Enciclopedia României, Voi. IV, 

Capitolul III, Comerţul Interior, pag. 357-361. Imprimeria 

Naţională- 1943: 
8. Prof. I. Christian, Conf. M.-D. Israil: Curs de Legi.slaţie 

Economică. Facultatea de Ştiinţe Juridice, Bucureşti, 1949-
1950. 

Lista nu cuprinde toate lucrările, studiile, articolele, 

recenziile, care au fost scrise de M.-D. Israil de-a lungul anilor, 

în timpul activităţii sale la Facultatea de Drept din Bucureşti 

sau ca funcţionar al Băncii Naţionale a României, 

Departamentul de Studii. A publicat constant în: Analele 
Facultăţii de Drept din Bucureşti, Buletin d'information et du 
documentation de la B.N.R., Revista Institutului Economic 
Românesc. Am enumerat numai materialele găsite în arhiva 

rămasă după decesul autorului. Ţin minte că de frica 

descinderilor inopinate, în anii 1949-1953, multe cărţi, broşuri, 

cursuri universitare, discuri de patefon au fost arse, distruse, 

tocmai pentru a nu reprezenta un motiv subversiv de acuzaţie: 

duşman al poporului, opozant al regimului de democraţie 

populară, atitudine îndreptată împotriva noii ordini sociale etc. 

Din aceste motive multe broşuri cu studii de specialitate, 

care fuseseră de-a lungul anilor tipărite la diferite edituri, au 

ajuns pe foc. Păcat! 

De frica Securităţii, tatăl meu a dat pe foc şi felicitările de 

Crăciun, de Anul Nou, de Paşti, care erau trimise din S.U.A. de 

cumnatul lui, dr. G.E. Palade, când eu, copil preşcolar, la şase 

Lucrare citată în Enciclopedia României, vol. IV, Bucureşti, Imprimeria 

Naţională. 1943, pag.703,704, 712. 
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ani, am făcut o infecţie gravă. Speriată, mătuşa mea, dr. Cim 

Palade i-a scris fratelui ei să trimită urgent nişte flacoane de 

Penicilină. George a trimis rapid, prin Crucea Roşie, o cutie cu 

medicamentul cerut pe adresa bunicului meu, proprietarul 

imobilului în care locuiam. Am fost tratat şi vindecat rapid. 

După acest epoisod, ne-am trezit, într-o noapte, pe la orele 

două, cu un grup de bărbaţi ursuzi, extrem de încruntaţi, 

îmbrăcaţi în haine negre de piele, care au venit sa 

percheziţioneze casa. Au căutat sub paturi, în cutia pianului, în 

dulapuri, în noptiere, bănuind că bunicul ar putea ascunde 

medicamente pentru a face speculă. N-au găsit nimic! În 
această situaţie e uşor de înţeles de ce toţi cei din familie s-au 

hotărât să ia măsuri drastice. Trebuia, precauţi, să 

preîntâmpinăm eventualele evenimente similare în viitor. 

Radu Şerban Palade 
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Amintirile unui octogenar 

În loc de prefaţă 

Sunt vreo câţiva ani de când mă obsedează gândul să 

încerc să scriu o cronică de familie. De ce oare am amânat-o 

atâta vreme? Poate m-a împiedicat o anumită comoditate 

deprinsă odată cu vârsta, poate dificultatea în care m-am aflat 

din primul moment cu privire la strângerea datelor şi 

informaţiilor complete. Îmi reproşez adesea faptul că nu am 

adunat materialul din vremea când trăiau părinţii mei, de la 

care am aflat doar sporadic şi adesea întâmplător şi incomplet 

unele date şi evenimente din viaţa unora dintre membrii 

familiei şi pe care în acel timp le-am înregistrat fără a le acorda 

vreo atenţie deosebită sau fără a le scrie imediat, proaspete, 

într-un caiet. Cred că am manifestat în mod eronat o prea mare 

discreţie, căci niciodată nu le-am adresat direct părinţilor vreo 

întrebare cu privire la acest capitol din viaţa lor şi nici a 

membrilor familiei lor. 

Ce m-a îndemnat totuşi să mă încumet să pornesc la o 

asemenea încercare în aceste condiţii, acum, la amurgul vieţii 

mele? 

Cred că pot răspunde astfel la această întrebare: am citit de 

curând lucrarea „Portrete" de Constantin Kiriţescu, a cărei 
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apariţie a fost îngrijită de către Costin Kiriţescu (fiul său şi 
fostul meu coleg de la Facultatea de Drept din Bucureşti încă 
din perioada când funcţionam amândoi în calitate de asistenţi la 
catedra profesorului Oh.Taşcă, iar apoi în posturi de 
conferenţiari). În introducerea: „Despre această carte şi autorul 
ei" am găsit următoarea explicaţie: „răsfoind într-o zi un volum 
prefaţat de Randolph Churchill, fiul lui Winston Churchill, am 
găsit în prefaţă, o frază despre relaţia dintre fiu şi părinte care 
mi-a mers drept la inimă". Randolph Churchill scria: „Vreau să 
ţin trează memoria tatălui meu deoarece în felul acesta am 
sentimentul că îndeplinesc misiunea vieţii mele". 

Am reflectat apoi asupra acestei mărturisiri şi mi-am dat 
seama di deşi familia mea nu înseamnă „oameni iluştri", se 
cuvine totuşi pentru descendenţii mei, vreau să spun copiii mei 
şi urmaşii lor, să-i cunoască şi să-i înţeleagă că deşi modeşti şi 
oarecum simpli, aşa cum au fost, ascendenţii noştri s-au 
străduit din tot sufletul, după puterile lor, să ajute ca lumea în 
jurul lor să fie mai bună şi mai dreaptă. 

Cred că a mai existat şi un alt imbold care m-a împins la 
acest demers şi anume: am voit să risipesc definitiv părerea 
unora care insinuau că familia tatălui meu, judecată după 
nume, ar avea altă origină decât cea neaoş românească. 

Îmi dau seama că această cronică de familie nu este 
completă şi poate cuprinde şi unele erori, dar oricum ea a fost 
scrisă cu multă dragoste pentru adevăr. Copiii mei mă vor ierta 
dacă nu le-am putut lăsa ceva mai bun. 
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Despre bunicul meu 

Ilie Ieremia Isdrail 

Pe bunicul meu din partea tatei nu l-am cunoscut niciodată, 

căci a murit cu un an înainte de venirea mea pe această lume. 

Dintr-un început trebuie să arăt că ştiu foarte puţin despre 

viaţa şi activitatea lui. Totuşi ştiu de la tatăl meu că bunicul era 

originar din Răşinari, „sat slobod crăiesc", adică rară iobagi; 

sat exclusiv de români liberi şi ortodocşi, care nu au trecut la 

uniatism. În secolele XVII si XVIII, răşinărenii s-au opus cu 

îndârjire cetăţii Sibiului, care a încercat să-i aducă într-o stare 

vecină cu iobăgia. În 1786, împăratul Imperiului Habsburgic, 

Iosif al II-lea, a emis un act împărătesc, prin care decidea ca 

Răşinariul să rămână sat liber şi fără obligaţii faţă de cetatea 

Sibiului. Această situaţie a făcut ca Răşinariul să rămână, la 

numai şapte kilometri de Sibiu, o insulă de românism şi de 

perpetuare a tradiţiilor, obiceiurilor, religiei ortodoxe şi culturii 

neaoşe româneşti. 

Răşinariul de la poalele munţilor Cindrel era una dintre 

cele mai vechi aşezări din mărginimea Sibiului, atestată 

documentar încă din anul 1264 şi cunoscută în decursul 

secolelor sub numele de: Rieutel, Reuthel, Rosinair, Russinai, 

în limba ungară Resinar, iar în limba germană Stadlerdorf. 

3 5  

https://biblioteca-digitala.ro



Numele aşezării s-a tras din faptul că în zonă, din bogatele 
păduri de conifere, răşina, care se scurgea din brazi, era strânsă 
în vase de lemn, pentru a fi folosită la faclele de luminat pe 
timp de noapte. Mai apoi ajungând cu oile prin transhumanţă 
până la Dunăre, răşinărenii au dus cu ei catranul (calafatul), un 
amestec special obţinut pe bază de răşină, care era folosit de 
riverani la construcţia de corăbii. Lemnul corăbiilor dat cu 
catran devenea impermeabil la apă. Aşa se face că răşinărenii, 
pe lângă creşterea oilor, încep să se ocupe nu numai cu 
strângerea, dar şi cu negoţul de răşină. 

Potrivit monografiei Istoria Răşinariului a lui Victor 
Păcală, editată la începutul secolului al XX-iea, cea mai veche 
atestare documentară a aşezării este o scrisoare din 1264 a 
regelui Emerich către Ioan Latinul. 

În Răşinariul, care făcea parte din Ţara Românească, în 
1383 a fost ctitorită biserica Cuvioasa Paraschiva; între 1801-

1814 a fost zidită şi biserica Sfânta Treime, în stilul renaşterii 
italiene, iar în 1838, biserica Sfântul Ilie. 

După ce biserica ortodoxă din Transilvania a fost văduvită 
de episcop, timp de 150 de ani, la sf'arşitul secolului al XIX-lea, 
prin instalarea la Răşinari a reşedinţei episcopului ortodox 
Andrei Şaguna, în 1861, această aşezare a devenit centrul 
ortodoxismului transilvănean. Mitropolitul Andrei Şaguna a 
fost un luptător cunoscut pentru apărarea drepturilor românilor 
din Transilvania. Mausoleul lui se află în cimitirul din Răşinari. 

Aşa cum am mai spus, locuitorii Răşinarilor şi-au păstrat, 
poate de milenii, ocupaţia ancestrală a oieritului, transmi­
ţându-şi, din moşi strămoşi, tradiţiile de transhumanţă, prin 
care în perioadele de iarnă, treceau Carpaţii şi ajungeau cu 
turmele de oi la păscut, până la Dunare, în Ţara Românească. 
La ocupaţia de oierit s-au mai adăugat negustoria cu răşină şi 
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pictarea de icoane. În Răşinari şi Sălişte au existat şcoli de 
zugravi din care au ieşit meşteri ce au răspândit arta pictării de 
icoane în toate cele trei regiuni româneşti: Transilvania, 
Moldova şi Ţara Românească. 

Începând din secolul al XV-lea, atât la Sibiu cât şi la 
Răşinari funcţionau ateliere de copiere a textelor religioase. În 
secolul al XVI-lea, în anul 1528, la Sibiu apare prima 
tipografie din Transilvania, eveniment care favorizează 
răspândirea cărţilor de limbă latină, germană, slavă şi română. 
Preoţii şi dascălii români din Răşinari erau căutaţi pentru a fi 
angajaţi ai cancelariei magistratului sibian atât ca scriitori la 
cetate (caligrafi) pentru copieri de documente, cât şi pentru a fi 
trimişi ca soli în Ţările Române. Aceste activităţi au favorizat 
răspândirea slovei scrise în Răşinari, cât şi cultivarea spiritului 
estetic al populaţiei locale, deschizând locuitorilor acestor 
meleaguri, noi orizonturi pe scara spiritualităţii, pe calea artei 
şi culturii. 

* * * 

La cererea Curţii din Viena din Octombrie 1761, în timpul 
împărătesei Maria Thereza (1740-1780), prin proiectul 
generalului Bucow, se formaseră de-a lungul frontierei 
Transilvaniei, din Banat până în Bucovina, trei regimente 
secuieşti de infanterie şi unul de cavalerie şi două româneşti, 
unul de infanterie şi unul de dragoni (de cavalerie), în total 
vreo 17.000 de soldaţi, care aveau ca obiectiv oprirea 
emigrărilor masive de populaţie românească peste Carpaţi, 
deoarece în Imperiu scădea populaţia producătoare de bunuri şi 
contribuabilă la impozite. Foarte mulţi secui opun rezistenţă în 
această perioadă, iar ritmul fugii lor în munţi creşte simţitor. 
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În jurul anilor 1772, veghea Batalionului I românesc, 
înfiinţat în 1768, se extinde asupra a 56 de sate. 

Birurile devin şi mai apăsătoare către sfirşitul secolului al 
XVIII-iea, în urma votării de către Dieta din Transilvania, în 
1792, a creşterii contribuţiei populaţiei transilvane cu 500.000 

de fiorini, 1502 recruţi şi 400 de cai, pentru susţinerea 
războiului declarat Franţei de Curtea de la Viena. Refuzul 
ţărănimii de a se achita de aceste sarcini se manifestă prin fuga 
de pe moşii şi emigrare masivă către Moldova şi Ţara 
Românească. 

După moartea împăratului Iosif al II-iea (1765-1790), care 
introdusese limba germană ca limbă oficială în tot imperiul 
(inclusiv în Transilvania, spre marea nemulţumire a nobililor 
unguri), dar care adusese unele speranţe pentru populaţia 
românească (căci dăduse dreptul acesteia de a deschide şcoli şi 
de a ocupa funcţii publice), urmează domnia lui Leopold al 
II-iea (fratele lui Josif al II-iea) între 1790-1792, în vremea 
căruia, la presiunea nobilimii maghiare din Transilvania, pe 
acest teritoriu sunt revocate toate ordinele fostului împărat. 

La începutul secolului al XIX-iea se accentuează şi mai 
mult opresiunea asupra românilor, cât şi extinderea limbii 
maghiare, exercitându-se presiuni asupra populaţiei de a-şi 
însuşi limba maghiară. 

În 1792, în Supplex Libellus Valachorum, prin care 
naţiunea română îşi cerea drepturile legitime, se arăta că din 
1.700.000 de suflete, care trăiau în Transilvania, I.OOO.OOO 
erau români. 

În a sa Istoria Românilor, volumul IX, Bucureşti 1939, 

Nicolae Iorga menţiona: După 1830, Viena lasă Transilvania 
tot mai mult în sama Maghiarilor, ajungându-se până la 
impunerea limbii ungureşti în registrele de stare civilă ale 
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birincilor ", iar în a sa Histoire des Roumains de Transylvanie 
et de Hongrie, vol. II, Bucureşti, 1940, acelaşi autor 
menţionează: din anul 1834 este restabilit vechiul ordin al 
Dietei (care corespundea Parlamentelor din Occident) . . .  că 
limba oficială atât pentru Transylvania cât şi Ungaria este 
limba maghiară devenită limbă de stat . .. În 1836 s-a hotărît ca 
registrele de stare civilă să fie ţinute de preoţi maghiari în 
comunele unde această limbă este utilizată în predici. În 1840 

s-a decis însă ca toate registrele să fie ţinute exclusiv în această 
limbă. Toţi cei care nu vor fi în stare s-o facă nu vor mai fi 
admişi să ocupe funcţii în nici o biserică. Se recomanda şi 
profesorilor din şcoli să dea toată atenţia studiului acestei 
limbi, care era de drept public. „ Wesselenyi (reprezentant de 
frunte al nobilimii maghiare) se aştepta ca această acţiune de 
desnaţionalizare totală . . .  să se poată produce în douăzeci de 
ani . . . " s-a ajuns până la a interzice bisericilor româneşti de a 
utiliza, plecând de la un anumit termen, în actele acestora de 
administraţie interioară, altă limbă decât maghiară. Această 
practică însemna că numele românilor, prin noua înregistrare, 
erau maghiarizate, adică: Ion era înregistrat drept Ianoş, 
Alexandru drept Şandor, Ştefan drept Istvan ş.a.m.d. 

În aceste condiţii apare o puternică contrareacţie din partea 
populaţiei româneşti, care începe să îşi ia nume fără 
corespondenţă traductibilă în limba maghiară şi anume recurge 
la nume romane (Augustus, Trebonium, Brutus, Claudius, 
Antonius, Claudia, Cordelia, Iulia etc.) şi biblice (Solomon, 
David, Moise, Ieremia, Aaron, Israil, ultimul circulând in 
formulări antroponimice specifice zonei şi anume: Izrăilă, 
Isrăilă, Izdrăilă, lzdrail, Isdrail. Această acţiune reprezenta o 
formă de apărare a identităţii naţionale, exprima forme de 
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rezistenţă a românilor transilvăneni împotriva acţiunii de 
maghiarizare. 

De la începutul secolului al XIX-lea, satele dunărene şi 
dobrogene îşi sporiseră în mod evident numărul locuitorilor cu 
„mocanii din Transilvania", care coborau cu turmele lor la 
Dunăre şi în Dobrogea „cu văi fără iarnă". Pe Ialomiţa exista 
chiar un vechi drum negustoresc şi ciobănesc cunoscut bine de 
cei care coborau din munţi. 

Bunicul meu patern, Ilie Ieremia Is(d)rail (1832-1907), de 
obârşie răşinărean, traversează şi el Carpaţii, în jurul anilor 
1850, coborând cu turmele de oi în Ţara Românească ca atâţia 
alţi români transilvăneni, care în a doua jumătate a secolului al 
XIX-lea, pe lângă faptul că în virtutea vechiului obicei al 
transhumanţei, veneau cu mioarele în Valahia, erau mânaţi 
acum de dorinţa de a se refugia din calea prigoanei din 
Imperiul cezaro-crăiesc. 

Bunicul Ilie Ieremia se trăgea dintr-o familie cu mai multe 
generaţii de preoţi. După datele de care am dispus, primul 
strămoş cunoscut a fost preotul Şerban lzdrăilă (1702-1763) 

urmat de fiul său, preotul Manu lzdrăilă (1733-1784), care a 
avut trei copii: Ana, Irimia şi Iacob. Ultimul, adică preotul 
Iacob Izdrăilă (1761-1806) a avut la rândul lui patru copii: 
Ioan, Irimie, Iacob şi Floare. Dintre aceştia, Ioan ( 1780-183 7) a 
devenit preot, iar Irimie econom în Răşinari (locţiitor al 
autorităţii bisericeşti). Acest ultim Irimie a fost tatăl bunicului 
meu Ilie Irimie Is(d)rail (1832-1907). 

Este de menţionat că preotul Ioan, căsătorit cu Floarea 
Miţu, a avut doi copii: Ioan Izdrăilă (1830-1887) devenit şi el 
preot şi Maria (1827-1917), care a devenit bunica poetului 
Octavian Goga. Căsătorită cu protopopul Ion Bratu (1819-

1878), Maria a avut opt copii: Daniil şi Ioan (decedaţi foarte 
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tineri), Victoria, Paraschiva, Stana, Maria, Sora şi Aurelia­
Paraschiva (1856-1938). Ultima, învăţătoare şi scriitoare, s-a 
căsătorit în 1889 cu preotul Iosif Goga ( 1851-1905), fiul lui 
Natanail, şi au avut împreună cinci copii: Octavian, viitorul 
mare poet ardelean, Victor, Victoria, Claudia şi Eugen. 
Urmând acest arbore genealogic, reiese că Maria Izdrăilă, 
bunica poetului Octavian Goga, era vară primară cu Ilie Irimie, 
bunicul meu, iar tatăl meu Nicolae Israil, văr secundar cu 
Aurelia-Paraschiva, mama poetului. 

Este deasemeni interesant de spus că în tinereţe, 
protopopul Ion Bratu, a plecat şi el în anul 1833, în 
transhumanţă până la Dunăre şi a rămas patru ani în localitatea 
Radovan, lângă Olteniţa, unde a fost învăţător şi logofăt (notar) 
şi în acelaşi timp cânta şi la biserică având voce de tenor. În 
183 7, s-a întors la Răşinari, dar se spune că ar fi regretat toată 
viaţa reîntoarcerea sa din ţinuturile dunărene. La întoarcere a 
adus cu el şi un manuscris voluminos cu poezii, pe care le 
scrisese în cursul sejurului său în Ţara Românescă. Reîntors 
acasă s-a căsătorit cu Maria Izdrăilă, fiica preotului Ioan 
Izdrăilă din Răşinari. 

Prin anii 1850, Ieremia Ilie ls(d)rail (1832-1907) ajunge la 
Dunăre, şi se stabileşte definitiv, în preajma anului 1858, la 
Olteniţa unde a cumpărat de la epitropia casei prinţului 
Alexandru Ghica un loc de casă, printr-un act tipărit cu litere 
chirilice, dar în limba română, cu nr. 203 din 12 februarie 
1859. 

Este sigur faptul că atunci când a coborât cu turmele de oi 
spre Dunăre, în jurul vârstei de 30 de ani, bunicul era un om cu 
oarecare stare, adică pe lângă proprietar al mioarelor şi 
berbecilor, avea şi un chimir plin cu monezi de aur. Tatăl meu 

41  

https://biblioteca-digitala.ro



mi-a povestit că bunicul, la căsătoria sa în 1863, avea tocmiţi 

trei ciobani la turmele sale de oi. 
În arhiva familiei, am descoperit un act vechi de vânzare 

din 12 februarie 1859 cu numărul 203 care glăsuieşte astfel: 

. . .  pe temeiul actului de tranzacţie din anul 1853 ce mijloceşte 
între casa Înălţimii Sale prinţul Alexandru Dimitrie Ghica şi 
Epitropia cumpărătorilor de locuri de case ohabnice pe moşia 
Olteniţa, proprietatea Înălţimei Sale şi repetatul acum în al 
doilea actu încheiat la 12 februarie cu magistratul noului oraş 
Olteniţa, domnul Ieremia Isdrail a cumpărat în vatra acum 
adăugită oraşului Olteniţa, un loc de casă în întindere de 
stânjeni gradaţi două sute .. . ; pentru care a plătit casei prinţului 

Alexandru D. Ghica: lei una mie patru sute; . . .  după cea de o 
potrivă clasificare făcută de magistrat, locurilor şi preţurilor i 
s-a dat de către epitropia Casei, dumnealui, acest act de 
cumpărare, întărit de formele cuvenite de onorabilul Tribunal 
de Comerţ al Ilfovului spre desăvârşita şi ohrabnica stăpânire 
ce va trece după cererea cumpărătorului şi în condica 
magistratului oraşului cu numărul sau după rânduială. 

Bunicul s-a căsătorit apoi „în religia orthodoxă a bisericii 

Răsăritului, dumnealui în întâia cununie" cu Ioana, fiica lui 

Constandin Postelnicu şi dumneaei întru întâia cununie, naşi 

fiind domnul Velicu sin Ioan şi doamna Maria sin Velicu. La 

căsătoria sa, bunicul avea vârsta de 31 de ani, ceea ce înseamna 

că se născuse în anul 1832. 
Aşa dar cu patru ani înainte de căsătoria sa, în 1859, 

bunicul cumpărase în vatra noului oraş Olteniţa, un loc de casă 

în suprafaţă de două sute de stânjeni, pe care-l plătise cu 1400 
lei, o sumă deosebit de importantă pentru acele vremuri. În 
1890, pe lângă casa ridicată pe acest loc, pe strada Concordiei, 

nr.25, poseda şi un al doilea imobil pe strada Mihai Bravu (la 
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început numită Gura Oborului), nr.1, pe care l-a locuit apoi, 
împreună cu familia, până la moartea lui survenită în 1907 şi 
unde a continuat să locuiască bunica până în iama anului 1916. 
Această ultimă casă am vizitat-o de câteva ori împreună cu 
părinţii mei în anii 1915-1916. După câte îmi amintesc, era o 
construcţie solidă în formă de L, ridicată la colţ de stradă, 
având o prispă înaltă la care urcai pe vreo şase trepte. În curte 
erau magazii, un grajd mare, un cuptor de pâine, iar lângă 
poartă un nuc uriaş. 

În ceea ce priveşte imobilul din strada Concordiei, din 
actele pe care le mai posed în arhiva familiei, am dedus că 
acesta fusese rechiziţionat de fapt cu un credit primit de la 
Societatea Creditul Funciar Urban din Bucureşti şi că îl 
închiriase unui oarncare I.Slăvescu. Acesta dovedindu-se rău 
platnic a fost sancţionat în judecată chiar direct de către 
respectiva societate a creditului funciar. Probabil debitul 
bunicului la această societate fiind mai mare de suma de 1259 
lei obţinută, fraţii Stan şi Ion Zorzor, care erau buni prieteni cu 
bunicul, s-au oferit în anul 1891, să achite ei datoria, devenind 
ei creditorii bunicului. După aproape opt ani de zile, adică 
în1903, deoarece bunicul nu izbutise să achite creditul acordat 
de fraţii Zorzor, aceştia au scos imobilul în vânzare pentru a-şi 
scoate banii declarând în final, în noiembrie 1905, că fuseseră 
total achitaţi şi că nu mai aveau nici o pretenţie bănească în 
această afacere. Am reuşit să văd această casă abia în 1959, în 
cursul unei deplasări la Olteniţa. Localnicii mi-au spus că pe 
vremuri, această casă trecea drept una din cele mai mari din 
oraş, iar în acel moment, devenise sediul central al sindicatelor 
din Olteniţa. 

Din relatările tatălui meu, am aflat că bunicul luase 
concesiunea iluminatului public cu gaz lampant al străzilor din 
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oraşul Olteniţa. Probabil că alegerea acestei îndeletniciri nu a 

fost o pură întâmplare, ci spre ea l-a îndreptat subconştientul 

arhetipal al răşinăreanului din el care, în virtutea vechilor 

tradiţii ale locului de baştină, îl trăgea spre „iluminatul cu 

făclii''. În curtea casei, în fiecare zi, lucrau opt până la zece 

angajaţi la pregătirea lămpilor cu petrol şi curăţirea felinarelor, 

iar seara, lampagii porneau pe străzi, cu scările pe umăr, să 

aprindă luminile oraşului. Mai târziu, bunicul a luat şi 

concesiunea transporturilor în comun cu diligenţa între Olteniţa 

şi Bucureşti. De pe urma acestei ultime îndeletniciri i-a rămas 

porecla de „Căieru". 

A fost o vreme când prosperitatea în casa bunicului a fost 

un fapt cert. Grajdurile casei din strada Mihai Bravu 

adăposteau zece cai folosiţi la căruţe. Cum era credincios şi 

foarte bun la suflet, nu folosea niciodată „cuvinte de ocară". Şi­

a folosit cea mai mare parte din avere ca să ajute şi să 

chivernisească multe familii din urbea Olteniţei şi din 

1mpreJunm1. 

Bunicul a avut cu soţia lui patru copii şi anume doi băieţi: 

Vasile-Ilie şi Niculae şi două fete: Ioana şi Maria. 

De la Vasile-Ilie a rămas în biblioteca familiei un exemplar 

din Noul Testament cu psalmi, legat în piele neagră (pe care îl 

am şi astăzi) scris în limba română, dar cu litere chirilice şi 

tipărit în anul 1877 la tipografia A. Holzhausen din Viena. Pe 

prima pagină a cărţii stă scris cu cerneală neagră: Această carte 
este a elevului Ilie lsdrail 1881 aprilie 12 dioa joi şi ora 5, 
precum şi următoarele: Această carte cine o va fura să nu-i 
ajute Dumnezeu. Martie 29 dioa joi şi ora 5 1881. Mai mult ca 

sigur că ambele însemnări au fost făcute de elevul Vasile-Ilie 

Isdrail care în 1881 avea cam 8-9 ani. Am apreciat etatea după 

trăsăturile caligrafice şi ortografia timpului, care indica un elev 
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începător. Aşa dar Vasile era cu aproape patru ani mai mare 
decât tatăl meu. Cât despre celelalte două surori Ioana (Jenny) 
şi Maria, ele erau mult mai mici. 

Vasile, Jenny şi Maria au murit toţi foarte tineri. 
Jenny a fost profesoară, dar a murit în 1906 de tuberculoză 

şi la scurtă vreme după ea şi Maria, cel mai mic copil, după ce 
absolvise şcoala profesională. 

Tatăl meu îmi povestea că Jenny, care era o brunetă 
frumoasă şi funcţiona ca profesoară la o şcoală din Olteniţa, se 
îndrăgostise de sublocotenentul Florea Tenescu (viitor general, 
Şef al Marelui Stat Major al Armatei Române) care în acea 
vreme, la începutul secolului al XX-iea, în calitate de ofiţer de 
grăniceri, avea comanda unui pluton care asigura paza Dunării, 
la Olteniţa. Famîlia şi în special tatăl meu care îi era frate mai 
în vârstă, s-au opus acestei căsătorii ceea ce a îndurerat-o 
profound, aducând-o într-o stare de profundă melancolie şi 
dezgust de viaţă. După un bal la care a participat într-o seară, a 
făcut o pneumonie, care în câteva zile i-a fost fatală. 

Cât despre cel mai mare frate al tatălui meu, Vasile-Ilie am 

aflat întâmplător că fusese puţină vreme, comisar de poliţie în 
cartierul Puişor, în Bucureşti şi că la el a locuit şi tatăl meu 
până în clasa a şasea de liceu, în anul 1893, când Vasile s-a 
stins din viaţă, având probabil vârsta de 23 de ani. 

Bunicul a trăit 75 de ani, decedând în 1907, luna martie 18, 
orele 2 d.a. în locuinţa sa din strada Mihai Bravu nr. 1 din 
urbea Olteniţei, în urma boalei: viţiu de cord. 

Când a închis ochii era aproape sărac, deoarece împreună 
cu bunica îşi făcuse o sumedenie de fini şi fine, pe care nu 
numai că i-a cununat, dar i-a ajutat şi cu bani. Unii dintre aceşti 
fini lucrau ca angajaţi ai bunicului, alţii îngrijeau de animale, 
alţii erau lampagii. Unii dintre aceştia se pare că au profitat în 
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mod necinstit de bunătatea bunicului şi au contribuit chiar la 
degradarea situaţiei lui materiale. O altă cauză a decăderii 
situaţiei lui financiare se pare că a fost şi izbucnirea şi 
persistenţa, timp de câţiva ani la rând, a unei molime de 
gălbează (produsă de parazitul Fasciola hepatica) în turmele 
de oi, care aproape au fost lichidate. Peste toate acestea a 
suferit şi avariile produse de declanşarea unui incendiu puternic 
izbucnit într-o noapte. 

În acelaşi timp, apariţia liniei ferate Bucureşti-Olteniţa a 
făcut ca serviciul diligenţei să devină inutil. Curentul electric a 
înlocuit sistemul de iluminat public cu gaz lampant. Astfel, la 
vârsta senectuţii, afacerile bunicului au dat faliment şi el nu a 
mai fost un întreprinzător de succes. 

Tatăl meu îmi povestea că în vremurile bune, în jurul 
anilor l 890, când era elev în clasele primare, primăvara, când 
se vindeau mieii şi apoi lâna oilor, veniturile nu se numărau în 
bancnote, ci în monezi de aur, pe care bunica le păstra în ulcele 
de pământ în „odaia mare". 

Când tatăl meu a ajuns în clasa a şasea de liceu, bunicul, 
din cauza situaţiei financiare precare în care ajunsese, nu l-a 
mai putut întreţine la şcoală, iar tata a fost nevoit să dea 
meditaţii şi să-şi caute supliniri pentru a putea termina şcoala, 
iar apoi pentru a urma cursurile Facultăţii de Drept din 
Bucureşti, a trebuit să se angajeze pe tot parcursul studenţiei, 
funcţionar la stat, copist la Prefectura Judeţului Ilfov, care îşi 
avea sediul în Bucureşti, pe Splaiul Independenţei. 
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Despre bunica mea Ioana 

Postelnicu căsătorită Isdrail 

Pe mama tatălui meu mi-o amintesc fiindcă am vizitat-o de 
mai multe ori, împreună cu părinţii, în locuinţa ei din Olteniţa 
şi am avut-o şi noi oaspete în casa din comuna Budeşti, unde 
au locuit la început, părinţii mei. 

Când s-a căsătorit cu bunicul, în 1863 , avea 21 de ani. Din 
actele pe care le mai posed, am tras concluzia că la căsătoria ei, 
bunica era orfană de ambii părinţi, dar avea o oarecare stare 
materială. A rămas toată viaţa „menajeră" (casnică), după 
exprimarea din acele timpuri. S-a îngrijit de cei patru copii, iar 
în afară de gospodăria casei, se ocupa şi de pregătirea mesei 
numeroşilor angajaţi ai bunicului, de la oamenii de la cai până 
la lampagii şi oieri, fiind ajutată permanent de numer,.,asele ei 
fine. Era ocupată permanent şi de pregătirea multelor nun�i şi 
botezuri al căror suflet era. Urma respectarea tuturor 
evenimentelor după datină: tăierea moţului, ruperea turtei, 
scoaterea la biserică, plus respectarea parastaselor şi altor 
slujbe creştineşti, precum şi a praznicelor de peste an. 

Îmi amintesc că odată, la Budeşti, înainte de 1916, bunica 
mea dinspre mamă, aflând că bunica de la Olteniţa a răcit şi a 
căpătat o bronşită rebelă, a făcut următoarea remarcă: „nici nu 
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este de mirare, deoarece când spală rufele este atât de exagerată 
încât îşi spală şi cămaşa de pe ea şi până se usucă stă numai 
într-un halat", vrând să se înţeleagă prin aceasta că era excesiv 
de pedantă cu spălatul şi curăţenia. 

Când mă duceam cu părinţii la Olteniţa, îi arăta totdeauna 
mamei un cufăr, în care erau depozitate „lucrurile de moarte", 
adică un întreg garderob, care cuprindea nu numai obiectele de 
îmbrăcăminte, ci şi acelea necesare pentru ceremonia funerară: 
ştergare, cearceafuri, batiste, lumânări precum şi lucruri ce 
trebuiau date la sorocitele pomeni: îmbrăcăminte şi veselă. 
Uneori, însoţea exhibarea acestui inventar de cuvintele: 

- Zi co, mamă (aşa i se adresa ea mamei mele al cărei nume 
era Rozeta), ştiu că voi aveţi greutăţi, deoarece aveţi de crescut 
doi copii şi nu vreau să fiu o greutate în plus pe capul vostru. 
Să ştii că la moartea mea, am să las şi bani pentru ca să plăteşti 
popii şi dascălul. 

Alteori am auzit-o spunându-i mamei: 
- Zico, mamă, să nu aveţi nici o grijă, că eu am s-o 

înzestrez pe Gabi! (sora mea, care pe atunci avea doar patru ani 

şi care a murit arsă la vârsta de numai 12 ani). 
Mărturisesc faptul că vizitele noastre la bunica de la 

Olteniţa nu erau tocmai plăcute pentru noi copii, deoarece, în 
prealabil eram totdeauna prelucraţi de mama să stăm cuminţi 
într-un singur loc, să nu facem zgomot, să nu scotocim prin 
sertare, să mâncăm dulceaţa cu cea mai mare grijă, ca să nu 
pătăm faţa de masă sau preşurile din casă. Îmi aduc aminte cum 
într-una din aceste vizite, sora mea Gabi, care era foarte 
neastâmpărată, spre disperarea mamei, s-a strecurat în „odaia 
mare" şi a început să scotocească. Aşteptam să fie servită 
dulceaţa când deodată o auzim pe bunica: 

- Diavole impieliţat că nu te mai astâmperi! 
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Am alergat cu toţii în „odaia mare" unde am dat de un 

tablou inedit: Gabi, cu buza de jos gata lăsată să înceapă a 

plânge, şedea pe un fotoliu, iar bunica în genunchi aduna de pe 

jos monezile de aur, pe care le îngrămădea într-o cutie mare de 

tutun. 

- Uite, vedeţi, asta-i o parte din zestrea ei, bat-o norocul de 

fată! 

Nu pot încheia aceste relatări fără a spune şi că bunica era 

deosebit de pretenţioasă cu privire la curăţenia casei, a curţii şi 

dacă vreodată s-a putut folosi expresia „curat ca un pahar de 

cristal" apoi cred ca aceasta îşi găsea evidenţa cea mai justă în 

modul în care îşi administra toate domeniile gospodăriei. 

Câteodată, ea venea de la Olteniţa la Budeşti unde locuiam 

noi. Nu-i plăcea să vină cu trenul, ci călătorea totdeauna cu 

brişca unui fin, care sosea de obicei spre seară. Îmi este vie şi 

acum în memorie acea sosire a ei în brişcă prevăzută cu leagăn 

de piele acoperit cu două pături, trasă de un căluţ roib, dolofan 

ca o pepenoaică, îmbrăcat cu ham strălucitor de alamuri şi cu 

panglici de diverse culori la căpăstru. De obicei şedea la noi 

două zile şi venea încărcată cu bomboane, turtă dulce şi fructe 

şi apoi se întorcea cu aceeaşi brişcă cu care venise. Uneori, 

vizita bunicii avea şi scopuri financiare: 

- Nicule, se adresa ea tatălui meu, ştii că trebuie r ;;  fac un 

parastas (sau să tai moţul unui fin), săptămâna viitoare şi te-aş 

ruga să mă înlesneşti cu ceva bani. 

Tatăl meu, după ce se consulta cu mama, totdeauna o ajuta 

după posibilităţi. 

Multă vreme nu am putut înţelege pentru care anume 

motiv, bunica prefera brişca finului Simion, în loc să 

călătorească cu trenul, calea de numai de 30 de kilometri ce 

despărţea Olteniţa de Budeşti. 
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Într-o zi, pe când eram în clasa a treia de liceu, mi-am 
exprimat această nedwnerire cu glas tare faţă de „mam' mare" 
(mama mamei). Am primit o explicaţie pe care ulterior mi-a 
confirmat-o şi mama: călătorind odată cu trenul de la Olteniţa 
la Budeşti şi auzind că îl întreabă pe şeful trenului, care venise 
la controlul biletelor, cât mai e până la destinaţie, un călător din 
compartiment o întrebă: 

- La cine vă duceţi dumneavoastră la Budeşti? 
- La Nicolae Israil, subprefectul de plasă Budeşti, 1-a 

răspuns bunica mea. Il cunoaşteţi? 
- Cum să nu-l cunosc! Dar ce treabă aveţi cu el? 
- Cum ce treabă? Este fiul meu! a fost replica bunicii. 
- Nu se poate! a exclamat călătorul. Este cu neputinţă! Sau 

poate se verifică vechea zicală: Dintr-o iapă ţigănească iese 
câteodată un cal boieresc ca un luceafăr! 

Bunica a sosit atunci la ai mei „foc şi pară" şi s-a jurat să 
nu mai pună piciorul în tren câte zile o mai avea. Tatăl meu a 
încercat s-o liniştească, sfătuind-o să nu pună la inimă 
obrăznicia unui om lipsit de bun simţ. Este adevărat că bunica 
se purta legată la cap cu o basma neagră, iar tatăl meu avea o 
statură înaltă şi semeaţă, fiind în acea vreme considerat un om 
cu o înfăţişare deosebit de distinsă, totuşi în nici un caz 
„gluma" călătorului din compartiment nu putea fi cu nimic 
justificată. 

La izbucnirea Primului Război Mondial, în august 1916, 
tatăl meu i-a propus bunicii să vină să locuiască la noi la 
Budeşti şi apoi când, la finele lunii octombrie ne-am hotărît să 
ne refugiem în capitală, să ne însoţească. Nici nu a vrut să audă 
de aşa ceva. În ianuarie 1917, când tatăl meu a venit de la 
Budeşti să ne vadă în noua noastră locuinţă din Capitală, ne-a 
adus vestea tristă că, în noiembrie 1916, bunica murise şi 
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fusese înmormântată în cimitirul din comuna Radovanu. N-o 
mai prinsese nici el în viaţă. De la finii ei din comuna 
Radovanu aflase că aceştia, o aduseseră de la Olteniţa, cu 
câteva zile înainte, grav bolnavă. După intrarea trupelor 
bulgare în Olteniţa, fusese probabil denunţată că are monezi de 
aur. Invadatorii au maltratat-o în mod barbar ca să le obţină, au 
săpat casa, au dărâmat sobele, iar ea a fost găsită muribundă, de 
către nişte vecini. Un fin al ei a urcat-o într-o căruţă şi a 
transportat-o la Radovanu, unde a şi decedat în casele finului ei 
Tudorică, pe care îl botezase. Aşa a sfârşit bunica la vârsta de 
74 de ani. Providenţa totuşi ne-a ocrotit, deoarece cu aceeaşi 
ocazie puteam să-l pierdem şi pe tata. În drumul de la Budeşti 
spre comuna Radovanu, unde mergea la mormântul bunicii, în 
acea iarnă de pomină, sania trasă de cai care-l ducea pe tata, la 
ieşirea din comuna Crivăţ, a fost atacată de o haită de lupi. Caii 
au început să dea semne de nelinişte şi numai prezenţa de 
spirit, sângele rece şi îndemânarea vizitiului Gheorghe Turcitul 
au izbutit să-i stăpânească. Lupii s-au retras în pădure, alungaţi 
de chiuiturile celor doi ocupanţi ai saniei: tatăl meu şi vizitiul. 

5 1  

https://biblioteca-digitala.ro



Nicolae Israil, tatăl meu 

Niciodată nu aş fi bănuit că îmi va fi atât de greu să scriu 
despre tatăl meu. Îmi dau seama pe deplin că în pofida 
eforturilor pe care le voi face nu voi reuşi să înfăţişez limpede 
şi complet viaţa acestui om extraordinar de muncitor, modest şi 
mai presus de toate, foarte cinstit. 

L-am iubit şi respectat pe tatăl meu ca pe nimeni altcineva 
în viaţa mea. El mi-a fost totdeauna modelul de comportament 
şi mă îndoiesc că în ciuda tuturor eforturilor pe care le-am 
făcut, am reuşit să-i semăn. 

Aparent totdeauna serios, chiar distant, era în fond un 
suflet cald, milos, atent la nevoile celor din jurul său şi bucuros 
oricând să-i ajute. Pentru mine a fost o fiinţă excepţională, care 
nu a cunoscut nici o ezitare când a fost vorba de desăvârşirea 
pregătirii mele profesionale.Deşi oarecum dezamăgit când după 
terminarea liceului la secţia reală, în loc să urmez Politehnica, 
aşa cum era convenit, m-am înscris la Facultatea de Drept, 
niciodată nu mi-a făcut nici măcar o aluzie la această 
inconsecvenţă a mea, ci dimpotrivă m-a încurajat, spunându-mi 
de câteva ori: 

- Ceea ce ţi-ai ales, să faci cu temei pentru ca să devii în 
viaţă, un om adevărat. 
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Când am ajuns în anul doi de facultate mi-a promis că 

după ce voi obţine licenţa, mă va trimite să-mi continui studiile 

la Paris. Deşi în cursul anului 1929 a izbucnit marea criză 

economică, declanşatoare şi la noi în ţară a atâtor dezastre 

(falimente bancare, reduceri de venituri etc.), tatăl meu suferind 

şi el, deoarece a pierdut depunerile de la Banca Marmorosch 

Blank şi Banca Franco-Română, totuşi din puţinul care îi 

rămăsese, în noiembrie 1930, mi-a adus paşaportul şi m-a 

condus la Gara de Nord pentru Suisse-Alberg, ţinând foarte 

mult să-mi dau doctoratul la Facultatea de Drept din Paris. Ca 

măsură de precauţie faţă de prăbuşirile bancare din ţară, mi-a 

transferat la Societe Generale din Paris 150.000 de lei, urmând 

ca eu să ridic lunar de acolo, pe timpul studiilor, sumele 

necesare întreţinerii în capitala Franţei. 

Consider că prezentarea acestui aspect este suficientă 

pentru a se înţelege că aserţiunile mele de la începutul acestui 

capitol nu au fost deloc exagerate, ci ele îşi găsesc o deplină 

acoperire în faptele tatălui meu. Comportarea lui capătă o şi 

mai mare valoare dacă se are în vedere faptul că în 1930 a fost 

trecut la pensie, la vârsta de 57 de ani, conform legii 

excepţionale dictată tot de criza economică, în vederea 

realizării de economii bugetare. 

Tata s-a născut în urbea Olteniţei la 9 octombrie 1876. A 

urmat cursurile primare la şcoala din oraşul natal, dovedindu-se 

a fi un elev silitor şi liniştit. Studiile liceale le-a făcut la Liceul 

Mihai Viteazu din Bucureşti, pe care l-a absolvit în 1898. L-a 

avut director pe Ion Otescu, iar la limba franceză drept profesor 

pe Bonifaciu Florescu (fiul lui Nicolae Bălcescu cu Luxiţa 

Florescu). Îmi povestea despre acesta că era un pedagog slab 

înzestrat, incapabil să transmită elevilor săi cât de puţine 
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cunoştinţe. În clasă se plimba mai tot timpul printre bănci, cu o 
nuia în mână, cu care croia :f'ară rost elevii. 

- Na şi ţie! Na şi ţie! Dar linişte tot nu obţinea . . .  
După cum am mai spus, din cauza greutăţilor financiare 

ale familiei, din primele clase de liceu, a trebuit să dea 
meditaţii şi să obţină supliniri pentru a-şi putea termina studiile 
liceale şi pentru a purta şi grija surorii lui Jenny, care urma 
cursurile Şcolii Normale. Şi-a închiriat, în apropiere de 
Foişorul de Foc, un mic apartament unde locuia împreună cu 
sora lui Jenny. La 1 iulie 1899 i se confirmă angajarea în 
funcţia de copist în Cancelaria Prefecturii Judeţului Ilfov, iar la 
1 O septembrie 1902 era înaintat în funcţia de şef de birou în 
Cancelaria Prefecturii Judeţului Ilfov. 

În timpul cât a funcţionat la Prefectura Judeţului Ilfov 
(iulie 1899 - iulie 1908), şi-a făcut studiile universitare, 
absolvind Facultatea de Drept din Bucureşti cu diploma de 
licenţă acordată la 5 aprilie 1904, după susţinerea lucrării 
„Condiţia juridică în dreptul românesc a copilului natural". 

Pentru a putea audia cel puţin cursurile principale de la 
Facultate (cursurile de drept civil, comercial, penal etc.), 
deoarece şeful său ierarhic, adică directorul prefecturii, era un 
om :f'ară nici un fel de pregătire universitară şi se temea ca tatăl 
meu, după obţinerea licenţei, să nu-i ia cumva locul, îi făcea tot 
felul de şicane ca să-l împiedice să plece de la birou. Adeseori 
în decursul unei zile, venea şi întreba de el de câteva ori şi când 
lipsea din birou ţinea cu orice preţ să afle unde a fost. De 
obicei, omul de serviciu era trimis să-l cheme iar acesta, când 
se înapoia, raporta că nu-l găsise în birou adăugând: „trebuie să 
fie totuşi prin vreun birou căci pălăria sa este în cuier". Tatăl 
meu era obligat să lase totdeauna acest zălog, adică pălăria în 
cuier şi pentru că pe vremea aceea era moda ca bărbaţii să 
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circule pe stradă numai cu pălărie, împrumuta pălăria uşierului 
de la serviciul administrativ. 

În perioada cât a funcţionat ca şef al biroului la Prefectura 
Judeţului Ilfov a fost delegat în mai multe rânduri să ţină locul 
de inspector de plasă în judeţ. 

Tata îmi povestea că înainte de căsătoria lui, mai ales după 
moartea celor două surori, îşi pierduse total pofta de mâncare şi 
nimic nu-i mai plăcea. Probabil suferise o depresie nervoasă. 
Uneori, ca să-şi mai stimuleze pofta de mâncare, îl invita la 
masă pe un coleg de serviciu Petrescu Sadea, renumit mâncău. 
Aşezaţi la masă la restaurant, amicul său nerăbdător îl iscodea: 

- Şefule, ce comandăm? 
- Comandă tu, îi răspundea tatăl meu, pentru că eu nu prea 

am poftă de mâncare. 
- Atunci să ne prepare pentru început, o omletă din zece 

ouă şi apoi să ne puie la fript jumătate de kilogram de muşchi 
de vacă cu murături şi cu cartofi. 

- Dar cine o să mănânce atâta mâncare, Petrescule? 
- Noi şefule. Ce n-ai să poţi mânca Dumneata, nu purta de 

grijă că o să mănânc eu. 
Şi într-adevăr, după ce tata servea două ochiuri în apă, din 

care mânca doar unul, şi apoi o mică bucăţică de muşchi de 
vacă, restul se îngrămădea, spre mirarea sa şi a chelnărilor, în 
farfuria lui Petrescu, care tacticos şi consecvent nu lăsa nici un 
rest în farfurie. 

Îmi mai povestea că fiind renumit pentru corectitudine, de 
la o vreme, a fost delegat de către Prefectura Judeţului Ilfov să 
ridice de la administraţia financiară a judeţului sumele de bani 
necesare pentru plata lunară a funcţionarilor instituţiei. În acele 
timpuri, monezile de aur aveau circulaţie curentă. Nu trebuie să 
pierdem din vedere că era tocmai epoca expoziţiei naţionale din 
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1906 (patruzeci de ani de domnie ai regelui Carol I) ş1 
administraţia financiară plătea statele prezentate mai cu seamă 
în monezi de aur şi mai puţin în hârtie monedă. Într-o asemena 
situaţie, cel care ridica sumele aferente salariilor, trebuia să 
dispună de o valiză respectabilă, pe care se străduia apoi să o şi 
transporte. Iată dece, fiind bun prieten cu şeful administraţiei 
financiare, tatăl meu îl ruga pe acesta să-i plătească sumele 
respective cât mai mult în bancnote şi mai puţin în monezi de 
aur. Dealtfel şi salariaţii se arătau mai mulţumiţi cu acest 
sistem de plată, deoarece cei mai mulţi se plângeau că: „aurul 
le-a rupt buzunarele de la haină". lată deci că a existat o vreme, 
la noi în ţară, când hârtia monedă era preferată monezilor de 
aur! 

La 30 decembrie 1906, tata se căsătoreşte cu Rozeta T. 
Dinescu, care era şi ea la acea dată funcţionară la Prefectura 
Judeţului Ilfov. Rozeta locuia în Bucureşti, pe strada Numa 
Pompiliu, nr.26. Cummia s-a săvârşit la biserica Manea 
Brutaru, nuni fiind profesorul Nicolae Cosăcescu şi soţia sa 
Elena. 

După cununie, cei doi au locuit în strada Numa Pompiliu, 
unde familia mamei mele ocupa un apartament spaţios. Acest 
eveniment a constituit o cotitură în bine în viaţa tatei, deoarece 
eforturile pe care le făcuse ani de zile pentru a-şi continua 
studiile şi anume să presteze la serviciu, zilnic, o muncă de 
peste 12  ore şi să se şi îngrijească de cele două surori, care în 
ultima vreme fuseseră foarte bolnave, îl costaseră foarte mult. 
Îmi povestea că adeseori pentru a rezolva toate lucrările ce-i 
reveneau, lucra până la zece noaptea şi uneori masa de prânz o 
lua pe un colţ de birou. În plus, în acea vreme, la Prefectura 
Judeţului Ilfov nu exista nicio maşină de scris şi de aceea toată 
corespondenţa trebuia să o scrie cu mâna, iar ordinele şi 
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circularele le multiplica singur la un şapirograf. Din cauza 
acestor eforturi, la un moment dat, a făcut un icter ale cărui 
consecinţe le-a tras apoi toată viaţa. După căsătorie, nu a avut 
probleme cu gospodăria, căci aprovizionarea o făcea socrul 
său, Toma Dinescu, iar de tot restul în casă, se ocupa soacra sa, 
Elena. 

Fiind o fire delicată şi prevenitoare a fost îndată înconjurat 
de multă simpatie şi atenţie de toată familia mamei. Bunica, 
mama mamei, îi pregătea meni-uri speciale ştiindu-l suferind 
de ficat, iar socrul se străduia să-i ghicească toate dorinţele spre 
a i le împlini. 

Pentru a le face plăcere celor din casă, tatăl meu aducea 
diferite delicatese. Soacra, cu prefăcută indignare, îi reproşa: 

- Nicule mamă de ce ai cumpărat iarăşi icre, când ştii prea 
bine că avem în casă destulă mâncare, iar ţie îţi sunt interzise 
aceste produse! 

- Lasă mamă că dacă nu mănânc eu nu-i nici o pagubă. 
Am cumpărat fiindcă mi-au făcut cu ·ochiul, glumea el, şi sper 
că vouă au să vă placă 

Asemenea discuţii se încheiau totdeauna cu mulţumiri 
afectuoase şi chiar îmbrăţişări. 

În vara anului 1908 pentru tatăl meu şi familia lui începe 
un capitol nou de viaţă, odată cu mutarea din Bucureşti la ţară. 
Ce l-a putut determina să facă acest pas? 

Cred că nu greşesc când afirm că în primul rînd, în luarea 
acestei decizii, l-a determinat starea precară a sănătăţii, 
întreţinută şi de obsesia că va avea acelaşi sf'arşit rapid ca şi 
ceilalţi fraţi ai lui. Doctorul Andrei Ionescu, medic legist al 
Tribunalului Ilfov şi mai apoi profesor universitar la Facultatea 
de Medicină din Cluj, care îi era bun prieten, l-a sfătuit să-şi 
schimbe slujba de birou pentru o îndeletnicire care să-i dea mai 
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multă libertate de mişcare, să nu mai fie legat mereu de un 
scaun. La acest motiv major s-au mai adăugat şi altele şi 
anume: îşi întemeiase de curând o familie, aştepta un 
moştenitor şi perspectivele de avansare erau inexistente. Fireşte 
că nu putea accepta să rămână tot restul vieţii, şef de birou în 
Prefectura Judeţului Ilfov. 

Într-o asemenea situaţie, i s-au înfăţişat spre alegere trei 
alternative şi anume: ajutor de judecător la Judecătoria Buftea, 
avocat la Direcţia Pădurilor Statului şi administrator de plasă la 
Budeşti, în judeţul Ilfov. A preferat ultima situaţie pentru 
următoarele considerente: urma să lucreze în continuare cu 
oameni - şefi ierarhici care îl cunoşteau şi îl apreciau pentru 
conştiinciozitatea şi cinstea lui. Al doilea avea o locuinţă 
confortabilă la Budeşti, donată de generalul Gheorghe Manu, 
pentru a fi folosită de administraţia plasei, în comuna în care el 
avea moşia, şi un superb conac. Al treilea considerent: salariul 
ce urma să-l primească era superior celorlalte două oferte şi în 
plus avea şi o diurnă lunară de câteva sute de lei pentru 
acoperirea cheltuielilor de deplasare în comunele din plasă, pe 
care urma să le inspecteze periodic. 

Prin Înaltul Decret Regal numărul 2238 din 10  iulie 1908, 

este numit în funcţia de administrator în plasa Budeşti, judeţul 
Ilfov. 

Astfel în luna iulie 1908, familia se mută din Bucureşti în 
comuna Budeşti, situată la distanţă de circa treizeci de 
kilometri de Capitală. Prin „toată familia" am înţeles părinţii 
mei şi cei doi socri ai noului şef de plasă Budeşti, care avea pe 
atunci vârsta de 34 de ani. 

În apartamentul din Numa Pompiliu, a rămas sora mai 
mică a mamei, Victoria Dinescu (căreia noi mai târziu i-am 
spus tanti Vitty), maestră de flori artificiale, care în acea vreme, 
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înapoiată după doi ani de studii la Paris, deschisese pe strada 
Episcopiei un atelier pentru confecţionarea de flori artificiale, 
paruri de mireasă, coroane speciale, decoraţiuni de tot felul, 
unde lucra ajutată de câteva ucenice-eleve. Atelierul ei se 
dezvolta din zi în zi şi comenzile curgeau (să nu uităm că ne 
aflam pe vremea când petrecerile şi bătăile cu flori din trăsuri 
de la şosea erau en vogue). Mama mi-a povestit mai târziu că în 
acea epocă, regele Carol I a comandat la acest atelier o imensă 
j erbă de crini albi imperiali, pe care i-a trimis apoi la 
Sigmaringen, la mormântul părinţilor lui. 

Datorită operelor de artă desăvârşită, care ieşeau din 
mâinile ei minunate, tanti Vitty ajunsese să aibă acces la 
Palatul Regal, iar regina Elisabeta şi regele Carol o simpatizau 
şi îi apreciau arta de floristă neîntrecută. Tot din povestirile din 
casă am aflat mai târziu că pentru a-i înlesni confecţionarea 
comenzilor de flori, curtea regală dăduse ordin subalternilor 
să-i expedieze domnişoarei Dinescu toate resturile de stofe şi 
materiale ce se strângeau la palat, dar, de cele mai multe ori, 
Vitty nu putea folosi aceste materiale pentru finele şi etericele 
ei creaţii florale, aşa că trebuia să dea bani din propriul 
buzunar, pentru a cumpăra materialele necesare în vederea 
onorării comenzilor de la Palatul Regal. 

Împreună cu tanti Vitty, în apartamentul din strada Numa 
Pompiliu, mai rămăsese şi sora mai mică a bunicii mele, Maria 
Dervescu, pensionară de urmaş, soţia răposatului inginer Chiru 
Dervescu, fost director şef al Direcţiei Tehnice a judeţului Olt. 

Mai târziu, respectabila doamnă Dervescu, care fuma tutun 
din cutii mari, frumos decorate, încărcate cu tutun turcesc fin 
„Becktimis" şi bea cafele, a devenit pentru noi copiii „Tanti 
Muţulica". 
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După mutarea la Budeşti, timp de un an de zile, la 
începutul noii sale cariere, tatăl meu, pentru a-şi putea face 
lunar inspecţiile administrative în zece din cele douăsprezece 
comune din plasa sa, angajase un ţăran din Budeşti, care avea o 
căruţă cu leagăn de piele şi doi cai. Curând însă şi-a dat seama 
că acest mijloc de deplasare nu putea constitui decât un 
provizorat, deoarece călătoriile cu căruţa erau incomode şi de-a 
dreptul vătămătoare pentru sănătatea lui şi apoi, deşi cheltuia 
toată diurna pentru plata acestui mijloc de transport, nu se 
putea spune că îl putea avea totdeauna la dispoziţie cum ar fi 

fost unul propriu. De aceea în primăvara anului 1909 şi-a 
cumpărat doi cai şi o trăsură „Victoria" şi a angajat şi un 
vizitiu, pe Gheorghe Turcitu, înalt, brunet, foarte devotat şi 
mare iubitor de animale. Îşi făcuse stagiul militar la cavalerie şi 
se eliberase cu grad de caporal. A rămas în serviciul tatălui 
meu până în primăvara anului 19 1 9, când tata a fost transferat 
în plasa Băneasa, la Bucureşti. Pe Gheorghe l-am cunoscut 
bine şi eu, căci el m-a învăţat să călăresc pe primul ponei, când 
nu împlinisem încă vârsta de şase ani. 

Îmi amintesc şi acum cei doi cai focoşi, unul sur şi celalalt 
murg, care-i duceau de câteva ori pe an, cu trăsura, pe părinţii 
mei la Olteniţa, unde locuia mama tatei, despre care am mai 
povestit, şi la sora mamei, Ecaterina, institutoare, căsătorită cu 
Lazăr Niculescu, directorul Şcolii Primare din oraş. Din anul 
19 13, am început să participăm şi noi copiii, adică eu şi sora 
mea Gabriela, la aceste escapade, pentru noi un prilej de mare 
bucurie, deoarece la Tanti Catrina ne întâlneam cu cei patru 
veri ai noştri, cam de aceeaşi vârstă cu noi, cu care ne 
înţelegeam grozav la năzbâtii şi nebunii. 

Maruca era cu patru ani mai mare decât mine, Niculae cu 
aproape doi ani, Rozeta cu un an şi Mihai cu o jumătate de an 
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mai mic. Doamne! Ce mai joacă trăgeam în cele două zile cât 
poposeam la ei! . . . Maruca mai mare decât noi, se ţinea în 
rezervă. În schimb, Niculae era o adevărată maimuţă (în sensul 
agilităţii): sărea din cracă în cracă şi dintr-un pom într-altul şi 
ne scutura cireşe, vişine, prune sau alte poame din pomii 
fructiferi, specii alese, sădiţi şi îngrijiţi de unchiul Lazăr, în 
curtea casei Directorului Şcolii, cât şi în curtea şcolii primare, 
care depăşea cinci mii de metri pătraţi. 

Îmi aduc bine aminte, că după ce m-am mărit, îmi plăcea 
să stau pe capra trăsurii şi în braţele lui Gheorghe Turcitu şi să 
ţin de hăţuri. De obicei, la înapoiere, mai totdeauna porneam 
din Olteniţa, vara, în jur de orele 17. După ce, parte din drum 
călătoream lângă vizitiu, la prima haltă, la Curcani, treceam 
între mama şi tata şi ascultând ţăcănitul ritmic al potcoavelor 
cailor, care înaintau spre casă în trap uşor, adormeam în acest 
ritm monoton, iar când soseam la Budeşti, trăsesem deja un 
puişor bun de somn. 

După cum am mai spus, vizitele la bunica, mama tatei, 
erau mai puţin plăcute pentru noi, cu toate că ne trata cu turtă 
dulce, zaharicale şi peltea de gutui de fiecare dată şi aceasta 
pentru că „ne ţinea de rău", adică nu ne dădea voie să punem 
mâna pe cutiile ei din scrinul din „odaia mare". Nu aveam voie 
să căutăm în sertarele mesei, acoperită cu o velinţă cusută cu fir 
strălucitor şi unde Tudora, o fmă a ei, care se afla în serviciul 
nostru, ne povestea că „biţa" păstrează acolo, lucruri fermecate. 

Treptat, locuind la ţară, tatăl meu şi-a mărit gospodăria; a 
cumpărat o vacă de lapte, sfătuit de bunul său prieten Petre 
Gâdescu, medicul şef al judeţului Ilfov, ca să ne asigure nouă 
copiilor, o hrană sănătoasă. Când m-am făcut mai mare, adică 
de vreo cinci ani, ţin minte că în grajd aveam patru cai, două 
vaci, din care una roşie pătată cu alb, căreia i se zicea 
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„Elveţianca" şi două bivoliţe. Curtea era plină de păsări: găini, 
raţe (râul Dîmboviţa era la circa treizeci de metri de casa 
noastră), gâşte, curci, biblice, păuni şi păuniţe. 

În faţa intrării principale era o grădină mare cu flori, pomi 
roditori şi viţă de vie. În mijlocul grădinii se afla un chioşc 
unde adeseori luam masa de seară, mai cu seamă vara. O 
fântână adâncă cu pereţi de lemn de stejar, cu o cumpănă cu 
braţ, ne procura o apă limpede şi rece. 

Societatea din Budeşti era alcătuită din familiile şefului de 
gară, Stamatescu, a medicului şef al Spitalului, Rădulescu 
Nicolae, a Preşedintelui Judecătoriei, Antoniade, a Directorului 
şcolii primare, Gilorteanu şi a Şefului Oficiului Poştal, 
Crăciunescu. Toţi l-au primit pe tatăl meu cu multă simpatie în 
familiile lor. 

Predecesorul tatei fusese Socrates Nicolaide, un grec 
holtei, căruia îi plăceau jocul de cărţi, petrecerile prelungite şi 
cancanurile amoroase. Toate aceste distracţii erau străine firii 
ambilor mei părinţi, aşa încât după o primă reuniune, la care 
toţi invitaţii s-au simţit bine, încetul cu încetul, întâlnirile s-au 
rărit şi până la slarşit au rămas doar relaţii de simple 
cunoştinţe. 

După câteva luni, întâlnindu-se cu preotul paroh din 
comună, părintele Otopeanu, tatăl meu a fost felicitat pentru 
„modul diplomatic în care a reuşit să se desprindă, fără scandal, 
de societatea intriganţilor". 

Relaţiile bune şi corecte cu toate familiile de funcţionari 
din Budeşti s-au păstrat până în primăvara anului 1 919,  când 
tata a părăsit definitiv localitatea. 

Tatăl meu îmi povestea că în alegerea drumului, pe care l-a 
urmat în cariera sa, a fost influenţat de ideile marelui om politic 
liberal Vasile Lascăr, care declanşase o reorientare a politicii 
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interne, susţinând ideea „ vreau să fac din administraţie o a 
doua magistratură" (acest ideal există şi astăzi înscris pe soclul 
statuii din Bucureşti). 

Desigur că această reformă nu se putea realiza de pe o zi 
pe alta. Era nevoie de timp, răbdare şi mai ales perseverenţă. 
Tatăl meu a optat în cele din urmă pentru acest drum în viaţă. 
Era conştient că nu-i va fi uşor să-l parcurgă, totuşi nu bănuia 
că va întâmpina atâtea dificultăţi. În cea mai mare parte, ele se 
datorau arbitrariului şi abuzurilor ce caracterizau societatea 
românească în acea epocă. 

Cea dintâi amărăciune a gustat-o chiar la numirea sa în 
plasa Budeşti. 

Aşa cum am mai arătat, reşedinţa plasei Budeşti fusese 
stabilită la stăruinţa generalului Gh.Manu, fost prim ministru la 
finele secolului al XIX-lea şi proprietarul moşiei Budeşti, unde 
avea şi un conac splendid. Se părea că generalul Manu nu era 
chiar străin de mutarea fostului administrator al plasei, Socrates 
Nicolaide, pe care nu-l agrea deoarece îl considera „chefliu şi 
cartofor", iar pe de altă parte, s-a opus cu înverşunare la 
numirea tatălui meu în locul acestuia, motivând că nu doreşte 
să aibă în plasa sa un administrator „evreu". 

Numirea s-a făcut totuşi pentru că prefectul judeţului era 
Ilie I. Niculescu-Dorobanţu, cumnatul primului ministru de 
atunci Ion I.C. Brătianu, care îl aprecia în mod cu totul deosebit 
pe tata. Este adevărat că după vreo câţiva ani, generalul Manu 
şi-a recunoscut eroarea pe care o comisese faţă de tatăl meu. 

Mama îmi povestea că după vreo cinci ani de la instalarea 
lor la Budeşti, într-o după amiază călduroasă de vară, a intrat în 
curte un bărbat în vârstă, scund şi gras, care i s-a adresat astfel: 

- Dumneavoastră sunteţi soţia administratorului de plasă? 
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La răspunsul afirmativ al mamei mele, el a întrebat-o unde 

este acum soţul ei. 

- În inspecţie în plasă, a răspuns mama. 
În timpul acestei conversaţii, domnul ş1-a scos din 

buzunarul hainei o batistă mare, cât o basma, cu care şi-a şters 

transpiraţia de pe faţă şi gât. Deoarece între timp, eu mă 

apropiasem de el şi încercam să-i iau bastonul, bătrânul a 

zâmbit şi m-a întrebat: 

- Ţie nu ţi-e frică de mine? După o pauză, s-a adresat din 

nou mame1: 

- Doamnă, am să mai trec pe aici. 

După plecarea acestui vizitator, toţi funcţionarii din 

clădirea administraţiei au ieşit din birouri şi s-au îndreptat spre 

mama. 

- Ce s-a întâmplat domnule Dumitrescu? l-a întrebat mama 

pe secretarul plasei. 

- Doamnă, desigur Dumneavoastră nu ştiţi cu cine aţi stat 

de vorbă . . .  cu generalul Manu, proprietarul moşiei, un zbir! 

După vreo două zile de la această întâmplare, părinţii mei 

au fost invitaţi la conacul moşiei, care se afla la câteva sute de 

metri de casa noastră, într-un parc minunat situat sub un deal, 

la capătul satului. La ceaiul pe care l-a oferit, generalul Manu i­

a prezentat şi pe cei doi fii ai săi, dintre care unul îmbrăţişase 

cariera armelor, ajungând până la sîarşit, general de divizie, iar 

celălalt intrase în diplomaţie, fiind apoi multă vreme, 

ambasadorul României la Constantinopol. Cu acest prilej, 

generalul Manu, ca un adevărat gentleman, şi-a exprimat 

regretul pentru graba cu care îl judecase pe tatăl meu şi l-a 

asigurat că este convins de calităţile sale şi bunele intenţii, 

promiţându-i tot sprijinul său sincer, în toate acţiunile pe care 

le va întreprinde, pentru îmbunătăţirea condiţiilor de viaţă în 
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comună. Simpatia pe care o arăta acum tatei s-a manifestat prin 

invitaţia ca ori de câte ori va veni în capitală, să nu-l ocolească, 

ci dimpotrivă să-l viziteze în palatul lui de pe Calea Victoriei. 

La cea de a patra vizită, pe care tata i-a făcut-o acasă, 

generalul, deşi era grav bolnav, l-a primit, dar după scurt timp 

s-a anunţat decesul lui. 

Multe şi mari nemulţumiri a mai avut tatăl meu de suportat 

de pe urma asalturilor perseverente şi ipocrite pe care le dădeau 

majoritatea marilor proprietari de moşii şi arendaşii lor, pentru 

obţinerea bunăvoinţei şi sprijinului cel puţin a şefului 

administraţiei comunelor din plasa Budeşti. Metodele de lucru 

erau simple şi debutau totdeauna prin invitaţii insistente la 

prânzuri sau petreceri şi uneori prin încercări de a-i oferi 

cadouri. După ce la început a acceptat să participe împreună cu 

mama la vreo două-trei invitaţii, când a sesizat scopul urmărit, 

s-a retras în lumea modestă a familiei şi a vechilor lui 

cunoştinţe. 

Pentru a zugrăvi mai bine situaţia, voi arăta că în plasa 

Budeşti, în acele vremuri, erau proprietari de moşii şi arendaşi 

cu deosebită greutate prin legăturile lor de familie sau politice. 

Astfel, pe lângă generalul Manu, care era proprietarul 

moşiei Budeşti, mai era Dinu Stolojan, rudă cu familia 

Brătianu, proprietarul moşiei Herăşti, unde se afla palatul 

construit de logofătul Udrişte Năsturel (cumnatul domnitorului 

Matei Basarab), apoi Marateea, proprietarul moşiei Gruiu, iar 

dintre arendaşi menţionez pe grecii Zagoritz şi Spandonides. 

Cu arendaşul de la Vasilaţi a avut chiar de suportat o 

confruntare, în cabinetul Ministrului de Interne ad. interim 

Ghica, pentru faptul că tata a refuzat să întocmească un raport 

defavorabil notarului din comuna respectivă, pe motiv că nu 

aprobase scoaterea forţată a locuitorilor la muncă, pe moşia 
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exploatată de Zagoritz. Întâmplarea a făcut ca incidentul 

petrecut în prezenţa ministrului de interne Ghica, să se încheie 

nu prin înlăturarea de la post a tatălui meu, aşa cum îl 

ameninţase Ghica pentru refuzul de a executa un ordin, ci prin 

retragerea delegaţiei de secretar general a domnului Ghica, care 

era şi el mare proprietar în judeţul Vlaşca. 

Este drept că după încercările făcute spre a-l determina pe 

tata să fie mai receptiv şi chiar îngăduitor, mai cu seamă, faţă 

de abuzurile unora dintre arendaşi, încercări care eşuaseră în 

mod lamentabil, nu s-au mai produs alte evenimente de 

asemenea importanţă, ci doar unele tentative mult mai timide. 

Fiind un om corect şi modest, muncitor şi capabil, tata era 

preţuit de toţi prefecţii care s-au perindat la conducerea 

judeţului Ilfov, indiferent de partidul căruia îi aparţineau, astfel 

încât intrigile urzite împotriva lui au eşuat întotdeauna. 

S-a bucurat în mod deosebit, în această perioadă de timp, 

între 1908- 1 9 1 6, de consideraţia pe care i-a arătat-o prefectul 

Ilie I. Niculescu-Dorobanţu, cumnatul primului ministru Ion 

I.C. Brătianu. 
În perioada cât a funcţionat în plasa Budeşti (august 1908-

martie 1 9 1 9), tatăl meu s-a străduit să imprime tuturor 

salariaţilor din subordine o atitudine cât mai corectă şi 

civilizată în raporturile cu toţi cetăţenii. A manifestat constant 

o grijă deosebită pentru îmbunătăţirea situaţiei ţăranilor şi nu 

odată a intervenit pe lângă proprietarii de moşii să aibă mai 

multă bunăvoinţă pentru nevoile muncitorilor agricoli. 

- Nu pierdeţi din vedere că ei (ţăranii) contribuie în primul 

rând la bunăstarea Dumneavoastră! le repeta el, cu fiecare 

prilej, acestor proprietari de moşii. 
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Îmi aduc aminte că primăvara şi mai cu seamă vara, când 
vremea era frumoasă, mă lua şi pe mine cu trăsura, în 
inspecţiile pe care le făcea la primăriile comunelor din plasă. 

Mă bucuram nespus de mult nu numai de frumuseţea 
peisajului, a câmpurilor verzi sau aurii, după anotimp, de aerul 
îmbălsămat de parfumul florilor, de norii ca de vată care 
alergau pe cer, de cântecul păsărilor, dar şi de faptul că eram cu 
tata. Sosiţi la primăria comunei, el îşi începea activitatea, iar eu 
răsfoiam de obicei „o carte cu poze", luată de acasă sau 
desenam într-un caiet, pe o masă alăturată, până el îşi termina 
inspecţia. În acest răstimp, în curtea primăriei se strângeau 
diverşi ţărani, care auziseră că în comună a sosit „domnul 
inspector". 

În cancelaria primăriei intrau de obicei numai directorul 
şcolii primare, preotul şi şeful postului de jandarmi. După 
încheierea discuţiilor cu reprezentanţii autorităţilor locale, când 
ieşea în curtea primăriei, tatăl meu era salutat în cor, cu mult 
respect, de ţăranii adunaţi. 

Mă impresiona mult faptul că tata se adresa aproape 
fiecăruia, interesându-se de cele mai felurite probleme 
personale ale acestora: 

- Cum o mai duci cu sănătatea Stane? Parcă-mi aduc 
aminte că ultima dată când am stat de vorbă, te plângeai că ai o 
durere în piept? 

- Mai bine, să trăiţi domnule inspector. 
- Ia spune-mi Marine, ţi-a măsurat domnul arendaş a doua 

oară locul dat în dijmă? 
- Măsurat, să trăiţi! 
- Ei, acum eşti mulţumit? 
- Sunt, domnule inspector că s-a văzut că eram încărcat cu 

aproape jumătate de pogon. Vă mulţumesc, domnule inspector 
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că aţi pus o vorbă bună pentru mine . . .  Şi tot aşa, dialogul 

continua. 

Se întâmpla uneori ca în momentul când ieşea pe poarta 

primăriei ca să ne urcăm în trăsură, să se apropie de el un ţăran 

care să-l roage „să-i facă cinstea să vină în casa lui". De obicei, 

tata căuta să evite consumarea unor astfel de invitaţii, motivând 

că mai are şi alte comune de inspectat, că timpul pare în 

schimbare şi că vrea să ajungă acasă înainte de a începe ploaia. 

Totuşi din timp în timp şi cât mai rar posibil, trebuia să accepte 

câte o asemenea invitaţie şi înainte de a părăsi comuna, se 

abătea pe la gospodăria respectivă. Aici era întâmpinat de 

stăpâna casei şi, după cum era vremea, eram invitaţi în casă sau 

rămâneam în curte, sub umbrar şi în faţa unei mese bogat 

garnisite unde eram rugaţi să gustăm „câte ceva". Din cuptorul 

încins chiar atunci, gospodina scotea din „ţest" pâinea fierbinte. 

Cu acest prilej, tata se informa despre modul cum se 

desfăşurau în comună activităţile fiecărui funcţionar, care erau 

raporturile dintre arendaşi şi muncitorii agricoli, care era starea 

de sănătate a locuitorilor. Uneori, gospodarul, deosebit de 

măgulit de faptul că domnul inspector îi făcuse cinstea de a-i 

vizita casa, la plecare îl ruga să accepte „pentru doamna 

Dumneavoastră", de la femeia lui, o pâine proaspătă şi caldă, 

învelită cu grijă într-un prosop înflorat. 

Porneam cu trăsura la drum, însoţiţi de urarea pornită 

sincer din inimi curate: „Să trăiţi domnule inspector şi să vă 

dea Dumnezeu multă sănătate! „ 

Tatăl meu a purtat totdeauna o grijă specială şcolii 

comunale. Niciodată nu a inspectat o comună fără să se 

intereseze şi de modul cum funcţiona şcoala, rară să stea de 

vorbă cu directorul şcolii primare şi să nu-l întrebe despre 

nevoile instituţiei. În fiecare an, din timpul verii, punea în 
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vedere autorităţilor din comună să asigure, înainte de începerea 
cursurilor, lemnele necesare pentru încălzirea sălilor de clasă în 
timpul iernii. 

A făcut eforturi mari, a intervenit pe lângă forurile 
superioare, în scris, în mod repetat, pentru construirea de 
localuri de şcoală în fiecare comună. 

O recunoaştere oficială a acestor străduinţe o constituie 
faptul că, prin Înaltul Decret nr.2504 din 10  iunie 19 10, i s-a 
acordat medalia „Răsplata muncii clasa a II-a", pentru 
serviciile aduse „în domeniul învăţământului". 

În anul 1955, când i se ridicase dreptul la pensie (pentru că 
făcuse parte din serviciul administrativ al regimului burghezo­
moşieresc ), rămânând fără niciun mij loc de existenţă, în 
memoriul adresat către Preşedinţia Consiliului de Miniştri, tatăl 
meu, solicitând revenirea asupra deciziei de anulare a pensiei 
sale, scria: 

Consider necesar să arăt că în timpul cât am funcţionat ca 
pretor (administrator de plasă) în plasa Budeşti . . .  am luptat 
pentru răspândirea ştiinţei de carte în lumea satelor; în acest 
sens am sprijinit şcoala şi institutorii atât cât am putut. M-am 
străduit să determin conducerea judeţului să construiască 
localuri de şcoală acolo unde se simţea nevoia şi mă gândesc 
cu mulţumire că acelea din . . .  Buciumeni, Şoldanu . . .  sunt într-o 
oarecare măsură construite şi datorită strădaniei mele. 

În timpul campaniei din anul 19 13, în spitalul din Budeşti 
se constituise un centru de tratare a soldaţilor evacuaţi cu 
diagnosticul de holeră de pe frontul din Bulgaria. Pentru 
îngrădirea extinderii acestei molime se luaseră măsuri stricte de 
control şi carantină, atât sub directa conducere a tatălui meu, în 
calitatea pe care o avea, cât şi a medicului primar al judeţului 
Ilfov, Petre Gâdescu. Regimul era atât de sever, întrucât 
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mortalitatea era foarte ridicată. Cei decedaţi erau îngropaţi în 
gropi comune, iar sicriele cu rămăşiţele pământeşti ale ostaşilor 
originari din comunele învecinate, nu se eliberau rudelor 
apropiate decât sigilate şi exclusiv pe baza unei aprobări 
speciale emise de administraţia plasei. Zilnic, tata petrecea 
câteva ore în spitalul din comună pentru a se informa asupra 
evoluţiei morbidităţii şi mortalităţii, cât şi asupra cazurilor nou­
sosite, luând decizii împreună cu personalul medical referitoare 
la măsurile organizatorice necesare în vederea extinderii 
spaţiilor de plasare a noilor bolnavi, pentru aprovizionarea cu 
hrană şi materiale a spitalului. 

În bună măsură şi datorită eforturilor părintelui meu, 
molima a fost stăpânită. În comuna Budeşti nu s-a ivit niciun 
caz de holeră printre localnici şi, în scurt timp, spitalul din 
Budeşti şi-a putut relua activitatea normală. 

La propunerea Ministerului de Război tatălui meu i s-a 
conferit medalia ,,Avântul ţării" pentru contribuţia sa la 
campania din anul 19 13 . 

În timpul Primului Război Mondial, când armata a fost 
mobilizată şi evacuată în Moldova, tatăl meu, în calitate de 
pretor al plasei Budeşti, potrivit unui ordin al Ministerului de 
Interne, a rămas la postul său în teritoriul ocupat. 

În după-amiaza zilei când Turtucaia a căzut în mâinile 
armatelor bulgare, o camionetă cu însemnele Crucii Roşii a 
ajuns cu vestea la Budeşti, aducând cu ea, de la Olteniţa la 
Budeşti şi o parte din familia Lazăr Niculescu, mai exact pe 
tanti Catrina, sora mamei şi fetele Maruca şi Rozeta plus 
băiatul cel mic, Mihai, în vârstă de şase ani. Unchiul Lazăr şi 
cu Neculai, care era cercetaş, au sosit şi ei în timpul nopţii, pe 
jos, distanţa dela Olteniţa la Budeşti fiind numai de 30 de km. 
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Prin luna octombrie 19 16, ţinând cont de faptul că sub 
loviturile armatelor inamice, cercul se strângea în jurul 
Capitalei, părinţii mei s-au decis să părăsim Budeştiul înainte 
ca acesta să fie ocupat de către armatele germane şi să ne 
stabilim pentru o vreme în Bucureşti, unde considerau ei că va 
fi mai multă securitate pentru viaţa noastră. 

Am închiriat un apartament pe strada Popa Nan, la un 
oarecare Berechet, unde am transportat familia Niculescu, iar 
în primele zile ale lunii noiembrie 19 16, cu trăsura încărcată cu 
geamantane şi baloturi, am plecat şi noi, adică mama, Gabi 
soră-mea şi cu mine spre Bucureşti. În urma noastră, se târa 
prin zăpadă o căruţă cu ceva mobilă şi unele provizii de iarnă. 
Când am ajuns în comuna Frumuşani, a început să se audă 
bătaia tunurilor. 

Vizitiul nostru Gheorghe Turcitul ne lămurea că este 
artileria nemţească . . .  

Pe înserat am ajuns la noua noastră locuinţă din strada 
Popa Nan, unde am fost întâmpinaţi de cei şase membrii ai 
familiei Niculescu. Noi copiii ne simţeam fericiţi şi ne-am 
bucurat grozav că eram iarăşi împreună ca să ne putem 
continua jocurile. Am observat însă că mama şi tanti Catrina 
aveau mai tot timpul ochii umezi şi mult mai târziu am aflat de 
la vara noastră Maruca, pe atunci de vreo 12  ani, că plângeau 
pentru că erau îngrijorate de soarta bunicii şi a tatălui meu, 
rămaşi la Budeşti. 

Cu puţin timp înainte de intrarea în Capitală a trupelor 
inamice, sau mai exact mai înainte de plecarea guvernului în 
Moldova, tata a venit la Bucureşti, fiind chemat de prefectul 
judeţului Ilie I. Niculescu - Dorobanţu. 

La câteva zile după aceea, ne-am mutat din strada Popa 
Nan, cµ toţii deci şi cu cei şase membri ai familiei Niculescu, 
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în strada Verde, astăzi Locotenent Lemnea, în imobilul 
proprietatea familiei Niculescu Dorobanţu. În prezent, în 
această clădire măreaţă, în cărămidă aparentă, este instalată 
şcoala de coreografie. 

Mai târziu am aflat că prefectul judeţului, Ilie I. Niculescu­
Dorobanţu îl rugase pe tata să ocupe cu familia lui acest imobil 
şi să aibă, în măsura posibilităţilor, grijă de el. În zadar a 
încercat tatăl meu să scape de această răspundere obiectând că 
familia noastră a închiriat deja un apartament şi că locuieşte 
împreună cu familia cumnatului său. Aceste amănunte în loc 
să-l dezarmeze, din contra, i-au întărit şi mai mult convingerea 
că soluţia cea mai bună este ca aceste două familii cu cei şase 
copii să se mute în proprietatea sa din strada Verde, 
bucurându-se chiar de această posibilitate. 

După câteva zile, tata s-a înapoiat la Budeşti, aşa încât la 
intrarea trupelor germane în Capitală, noi eram numai cu 
mama. 

Un amănunt pe care socotesc util să-l menţionez este acela 
că odată cu tatăl meu, pornise spre Capitală şi bunica mea cu 
două căruţe încărcate cu obiecte de mobilier şi alimente, însă ea 
nu şi-a putut continua drumul până la capăt deoarece în 
comuna Ştiubei-Orăşti, duelurile de artilerie se auzeau atât de 
puternic încât ţăranii care conduceau carele nu au mai vrut să 
meargă mai departe temându-se că de vor mai înainta, nu vor 
mai putea reveni la casele lor, aşa că bunica a fost obligată a 
face cale întoarsă şi să rămână la Budeşti, din noiembrie 19 16  

până în primăvara anului 19 19, când ne-am mutat cu toţii la 
Băneasa. 

În acest interval de trei ani, tata a mai venit la Bucureşti pe 
la noi, de vreo trei-patru ori, atunci când era convocat la 
Prefectura Judeţului Ilfov, de către prefectul Răceanu, 
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împreună cu ceilalţi colegi din alte plase, pentru a primi ordine 
şi instrucţiuni, mai cu seamă privitoare la rechiziţiile ce 
trebuiau executate pentru nevoile ocupantului german. 

Spre sfârşitul toamnei 1 9 1 8, ne-am reinstalat la Budeşti. 
Războiul era pe siarşite, armatele germane înfrânte se retrăgeau 
spre vest. Suferinţele populaţiei, acumulate şi înăbuşite vreme 
de aproape doi ani de un ocupant lacom şi dur, începeau să 
răbufnească. 

Tatăl meu i-a povestit mamei mai târziu că într-o după 
amiază de octombrie a primit vizita unui ofiţer superior 
german, care i-a pus în vedere că îl consideră ostatec şi garant 
pentru securitatea scurgerii prin comună a unei coloane de 
trupe germane spre Capitală şi-l face atent că a primit 
informaţii că s-ar încerca distrugerea podului de peste 
Dâmboviţa. A vând în vedere că era iubit şi respectat de săteni, 
tata a luat legătura cu căpeteniile din comună, le-a explicat 
situaţia şi soarta care îi era rezervată . . .  Nu s-a întâmplat nimic, 
trupele germane s-au scurs rară nici un incident. 

Într-o bună dimineaţă, am aflat că nu mai erau nemţi în 
comună şi nici în ţară. După puţin timp am văzut primele 
uniforme ale ostaşilor români. Apoi a venit pacea. 

Ţinând cont de faptul că în toamna anului 19 19  urma să fiu 
înscris la liceu, părinţii mei erau îngrijoraţi la gândul că urma 
să mi se găsească o gazdă în Capitală. Întâmplarea a făcut ca în 
martie 19 19, titularul plasei Băneasa şi anume Aurel V. 
Ursescu să treacă în altă funcţie, iar în locul lui a fost transferat 
tata. În acest mod a fost rezolvată pe neaşteptate şi problema 
înscrierii mele la cursurile unui liceu din capitală. Printr-un 
ordin alăturat celui prin care tata era transferat ca pretor în 
plasa Băneasa, i se comunica şi faptul că a fost delegat să 
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îndeplinească şi funcţia de Director al Prefecturii Judeţului 
Ilfov, în locul lui Horia Furtună. 

Ajuns în acest punct al povestirii mele trebuie să mă 
opresc puţin pentru a expune pe scurt o situaţie mai puţin 
obişnuită. 

Într-o zi din ianuarie 1920, frumoasă şi cu multă zăpadă, 
dar cu un soare anemic, tatăl meu şi cu mine, făceam o 
plimbare pe şoseaua Bucureşti-Ploieşti. Deodată, prin dreptul 
vilei Nicolae Minovici (vila cu clopoţei), se opreşte o maşină şi 
din ea coboară un bărbat înalt, brun şi care se îndreaptă spre 
tatăl meu, adresându-i-se direct: 

- Ce mai faci, domnule Israil? 
- Am onoarea să vă salut domnule Ministru. 
După ce îl ia de braţ pe tatăl meu, încep să discute până ce 

ajungem la hipodromul de galop (astăzi Piaţa Presei Libere) 
unde interlocutorul i se adresează: 

- Aşa dar ne-am înţeles, ai să-l ajuţi ca să depună o 
activitate rodnică! După care strângându-i mâna tatălui meu, 
domnul se urcă în automobilul care ne urmase pe tot drumul şi 
se îndreptă spre oraş. Înapoiaţi acasă, tata i se adresă din prag 
mamei: 

- Ştii cu cine m-am întâlnit? Cu doctorul Nicolae Lupu, 
ministrul de interne, care a insistat să primesc delegaţia de 
Director al Prefecturii Ilfov să-l pot seconda pe V. Păunescu, 
directorul şcolii primare din comuna Militari (din plasa 
Băneasa), care a fost numit Prefectul Judeţului Ilfov. 

Doctorul Lupu îl cunoştea pe tata de mulţi ani, din vremea 
când fusese medic al judeţului Ilfov şi îl aprecia în mod 
deosebit pentru calităţile sale. 

Această delegaţie de director al prefecturii Ilfov a durat trei 
luni şi jumătate şi s-a mai repetat şi în anul 1924, iar în 1929 a 
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fost iarăşi delegat să îndeplinească funcţia de subprefect al 

judeţului Ilfov. 
În perioada martie 1 9 1 9-decembrie 1929, cât a funcţionat 

în calitate de pretor al plasei Băneasa, a mai fost numit de către 

Ministerul de Interne să facă parte şi din alte comisii, în calitate 

de membru sau să gireze postul de prefect al Judeţului, în 

absenţa titularului. În arhiva de acte a familiei, am păstrat 

ordinul prin care a fost numit să-l înlocuiască pe prefectul 

judeţului Ilfov la şedinţele Comisiei Mixte de Rechiziţii, 

membru al comisiilor pentru examinarea candidaţilor de notari, 

membru în Consiliul de revizie a recrutării în 1920, membru al 

Comisiei de Primire a Rechiziţiilor la Centrul Depozit Triaj în 

caz de mobilizare în anul 1914, iar în anul 1924 a fost numit 

delegat în Comisia pentru Pregătirea Lucrărilor de Expropriere 

din proprietatea Statului a pădurilor şi suprafeţelor necesare din 

judeţul Ilfov pentru satisfacerea populaţiei rurale cu lemne de 

foc şi pentru construcţii. 

Eforturile făcute cât timp a funcţionat ca administrator de 

plasă la Budeşti, în scopul sprijinirii învăţământului primar 

(prin construirea unor localuri de şcoală, asigurarea 

combustibilului pe timp de iarnă pentru încălzirea claselor, 

susţinerea lucrărilor pentru întreţinerea şcolilor, asigurarea cu 

cărţi, rechizite şcolare şi chiar îmbrăcăminte pentru elevii 

sărmani) au continuat şi în perioada cât a funcţionat în plasa 

Băneasa şi spre satisfacţia lui a obţinut rezultate foarte 

frumoase. 

Prin străduinţele lui repetate a fost ridicat un lăcaş de 

şcoală în cătunul Odăi, în comuna Dascălu, Mogoşoaia şi se 

poate afirma, cu deplin temei, că el este unul dintre ctitorii 

Liceului „Aurel Vlaicu", din fosta suburbie Griviţa. 
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În acest sens citez un fragment din acelaşi memoriu amintit 

mai sus, pe care tatăl meu l-a adresat Consiliului de Miniştri în 
1 955, când solicita revizia hotărârii de a i se fi suprimat pensia, 

rămânând fără nici un mijloc de trai . 

.. . sesizându-mă de faptul că marea masă de copii din 
suburbia Griviţa, formată în special, din fiii şi fiicele 
muncitorilor de la Atelierele C.F.R. Griviţa, nu avea o şcoală 
medie la care să-şi continue învăţătura de carte, împreună cu 
directorul şcolii primare, Bartolomeu Popescu, am luat 
iniţiativa înfiinţării în anul 1923, a unui gimnaziu teoretic care 
a devenit ulterior Liceul de Băieţi şi Fete ,,Aurel Vlaicu ". 
Pentru a putea realiza acest plan şi întrucât Casa Muncii CFR 
şi Ministerul Instrucţiunii Publice nu înţelegeau să ne sprijine, 
am fă.cut demersuri pe lângă Prefectura Judeţului Ilfov şi în 
urma repetatelor mele stăruinţe, s-au obţinut fondurile strict 
necesare unui început modest. Timp de doi ani, acest liceu a 
funcţionat numai cu sumele obţinute de la Prefectura Judeţului 
Ilfov. Abia în 1925, Casa Muncii CFR, apreciind rolul şi 
importanţa acestui institut de cultură creat exclusiv pentru 
copiii muncitorilor de la Atelierele Griviţa, a intervenit cu 
fonduri şi a luat sub ocrotirea sa, acest liceu. Cât despre 
Ministerul Instrucţiunii Publice, interesul acestuia s-a 
manifestat abia în anul 1931. 

Continuând firul povestirii, de la numirea tatălui meu ca 

pretor în plasa Băneasa, trebuie spus că aici a găsit câteva 

anomalii, care cereau o grabnică remediere. Prima era că 

locuitorii din cartierul Griviţa (cartier situat între linia ferată 

Constanţa şi cimitirul Sîanta Vineri) erau obligaţi să se 

deplaseze pe drumuri lungi pentru procurarea oricărui act 

oficial, adică până în comuna Militari de care aparţineau, iar 
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locuitorii din cartierul Bucureştii Noi trebuiau să vină în 

Băneasa, căci depindeau de această primărie. 

Ţinând seama de această situaţie, tata a făcut nenumărate 

rapoarte scrise şi a depus numeroase insistenţe până când în 
1922, a reuşit ca suburbia Griviţa, întregită cu Bucureştii Noi, 

să fie declarată zonă independentă de plasa Băneasa. 
Întorcându-ne la activitatea Liceului „Aurel Vlaicu", 

acesta a început să funcţioneze cu un număr foarte restrâns de 

profesori, printre care îi citez pe: Bartholomeu Popescu, 

director şi profesor de limba română, Iosif Gabrea şi Ion 

Petrescu (asistenţi universitari la Catedra de Pedagogie de la 

Facultatea de Litere din Bucureşti şi colegi cu directorul 

Bartholomeu Popescu), preotul Stelian Marinescu, profesor de 

religie, G. Ionescu, profesor de istorie şi geografie şi Rozeta 

Israil, mama mea, profesor de limba franceză. 

După vreo doi ani de la înfiinţare s-a pus problema alegerii 

unei denumiri pentru acest lăcaş de cultură. Ţinându-se cont de 

faptul că acest liceu funcţionase numai cu fonduri puse la 

dispoziţie de către Prefectura Judeţului Ilfov, aproape toţi 

profesorii au fost de acord ca liceului să i se dea numele de Ilie 

I. Niculescu Dorobanţu, care era prefectul Judeţului Ilfov, ca 

omagiu adus sprijinitorului său material 

Tatăl meu, care era considerat ca exclusivul colector de 

fonduri, fiind consultat, şi-a manifestat, spre surprinderea 

celorlalţi, dezacordul, motivând astfel: 

- Nu cred că este nimerit să legaţi existenţa acestui liceu 

de numele unui om politic în viaţă. S-ar putea ca mâine, venind 

la putere alt partid politic, această şcoală, pentru acest motiv, să 

fie suprimată. 

- Atunci? 
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- Atunci daţi mai bine acestui liceu numele unui român 

care s-a ridicat din popor şi prin curaj şi perseverenţă, a biruit. 

Şi astfel, toată lumea din liceu a fost până la urmă de acord 

cu denumirea de „Aurel Vlaicu". 

Marna îmi povestea că după câteva luni de la confirmarea 

denumirii liceului, într-o zi, în cancelaria şcolii a intrat o 

ţărancă în vârstă, care a spus că a venit să-şi exprime 

mulţumirile şi recunoştinţa conducerii liceului, pentru această 

opţiune. Era mama ctitorului aviaţiei româneşti, Aurel Vlaicu. 
În decembrie 1929, tatăl meu a fost pensionat din oficiu, la 

vârsta de numai 57 de ani, drept consecinţă a situaţiei generale 

create de declanşarea marii crize economice. Ieşea la pensie 

după 30 de ani de serviciu, timp în care fusese apreciat de către 

toţi superiorii săi aşa cum a fost menţionat în referatul jurnal 

nr. 17 107I1 929 al Şefului Personalului şi Controlului din 

Ministerul de Interne, Alexandru Popescu-Jilaveb: . . .  s-a 
evidenţiat prin însuşiri profesionale deosebite dând dovadă de 
cinste desăvârşită, muncă conştiincioasă, multă energie, 
iniţiativă şi tact în executarea atribuţiunilor. 

Tot în arhiva familiei am găsit toate distincţiile şi 

decoraţiile pe care tata le-a primit cât timp a fost funcţionar de 

stat: medalia Serviciul Credincios clasa I-a/1 904, Medalia 

Jubiliară Carol I/1906, medalia Coroana României în Grad de 

Cavaler/ 1906, medalia Răsplata Muncii/ 1 9 1  O pentru activitate 

în domeniul învăţământului, medalia Avântul Ţării/1913  pentru 

participare la campania din 1 9 1 3, Crucea Meritul Sanitar/1 9 16, 

Diploma de Distincţie a Expoziţiei şi Târgului de Mostre 

Bucureşti/ 192 1 ,  Coroana României în Grad de Ofiţer/1 922, 

Steaua României în Grad de Ofiţer/1925, Răsplata Muncii 

clasa I-a pentru construcţii şcolare/ 1925 . 
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Fusese apreciat, în mod special, de către Dumitru 

Alimănişteanu, Ilie I. Niculescu Dorobanţu, doctorul Nicolae 

Lupu, Aurel Solacolu, Constantin Deculescu. 

Soţia lui Dumitru Alimănişteanu, adică Sarmiza Bilcescu­

Alimănişteanu, prima femeie Doctor în Drept de la Paris, 

fusese atât de entuziasmată de aprecierile soţului ei referitoare 

la tatăl meu încât s-a oferit, când a aflat că tatăl meu s-a 

căsătorit, să-i fie naşă la primul născut, dar tatăl meu, om foarte 

modest, a preferat, când m-am născut, să fiu creştinat în braţele 

bunicului meu Toma Dinescu, în cadrul unei ceremonii intime, 

în casa noastră de la Budeşti. 

La numai o lună de zile după pensionare, a fost rechemat şi 

numit în funcţia de inspector judeţean pentru judeţul Ilfov, 

pentru comunele Olteniţa şi Săruleşti, post în care a funcţionat 

până în 1932. 

Cât a funcţionat, părintele meu a avut prilejul să cunoască 

oameni cu nişte caractere şi comportamente foarte diferite, dar 

dintre toţi aceştia mi-a povestit cum unul singur l-a impresionat 

în mod foarte neplăcut, considerându-l fără caracter, fals şi 

deosebit de periculos. 

Astfel, mi-a povestit cum respectivul personaj,  conservator 

ca apartenenţă politică, dădea dispoziţii uşierului de la 

cabinetul său să spună ca nu primeşte pe nimeni „oricine ar fi 

acela". Se întâmpla uneori să vină la el un om politic prieten, 

care cunoscându-i năravul, nu pleca ci insista să intre, mergând 

până la bruscarea omului de serviciu. Când scandalul de la uşă 

căpăta proporţii, respectivul personaj deschidea uşa şi într-un 

elan indescriptibil, repezindu-se să-şi îmbrăţişeze amicul, se 

adresa uşierului: 

- Cum să nu-l laşi să intre tocmai pe Dumnealui care este 

cel mai bun amic al meu ! .  . .  apoi, adresându-se „prietenului": 
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- Intră dragă, nici nu ştii ce mare bucurie îmi face această 

vizită! 

Omul de serviciu rămânea trăsnit. Nu mai ştia ce să 

înţeleagă. Bineînţeles, aceasta numai pentru primele zile, căci 

în mai puţin de o săptămână, lecţia a devenit bine cunoscută 

până departe . . .  

După pensionare, părintele meu începe să practice 

avocatura pe baza certificatului din 1922, eliberat de Curtea de 

Apel Bucureşti secţia I-a, prin care i se atesta depunerea 

jurământului legal pentru profesiunea de avocat. A practicat 

această profesiune până la 30 decembrie 1947, la vârsta de 70 

de ani. 

Din primele luni ale anului 1930, când a devenit avocat şi 

s-a aflat acest lucru mai întâi în comuna Băneasa şi apoi şi în 

comunele învecinate, până spre Olteniţa, unde era cunoscut, a 

fost asaltat atât de nenumăraţi ţărani, cât şi de alte categorii de 

cetăţeni (negustori, meseriaşi, proprietari de case şi de 

terenuri), care au venit să-i ceară asistenţă juridică în pricini 

foarte diverse. 

Tatăl meu, care era extrem de cinstit şi conştiincios, 

dându-şi seama că nu avea experienţă în acest nou domeniu 

aparent simplu, dar în realitate cu multe complicaţii, pentru a 

evita orice eroare, s-a asociat un timp cu un fost coleg din 

tinereţe, persoană tobă de carte, dar cu o fire lacomă şi rară 

prea multă clientelă. Încetul cu încetul a apărut la bară, 

susţinând diverse cauze civile şi penale. Ţin minte cât de 

satisfăcut a sosit într-o seară acasă şi cum ne-a povestit că în 

acea după amiază, a pus concluzii într-un apel civil, având ca 

adversar pe I.Vasilescu Valjean (avocat foarte cunoscut la 

vremea aceea în Capitală) şi cu toate acestea, instanţa îi dăduse 

câştig de cauză. N-am pretins niciodată că tatăl meu a fost un 
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mare avocat, dar este absolut cert că a ilustrat această profesie 

cu multă corectitudine şi modestie. 
În toamna anului 1933, o delegaţie de locuitori din comuna 

Băneasa s-a prezentat la domiciliul din Bucureşti al părinţilor 

mei, în strada Barbu Delavrancea 6 1 ,  pentru a-l ruga pe tatăl 

meu să primească a fi numit primar în această comună. 

A devenit astfel primarul comunei Băneasa, rămânând în 

această funcţie până în 193 7. 
În tot acest timp, s-a străduit să confirme încrederea pe 

care locuitorii comunei o investiseră în el. Printre lucrările de 

interes general, pe care le-a realizat în acest răstimp, se 

numără: pavarea în cartierul Băneasa a străzilor Albotei, 

Armoniei (astăzi Marinarilor), Dobrogeanu Gherea, 

Bd. Bălcescu, iar, în cartierul Diaconescu, a străzii Dragomir, 

trasarea şi pavarea cu piatră de râu a şoselei de legătură între 

cartierul Diaconescu şi şoseaua Băneasa-Herăstrău (deoarece 

locuitorii din acest cartier erau lipsiţi de orice drum pentru 

vehicule}, instalarea de guri de apă potabilă la capătul fiecărei 

străzi cu ieşire spre şoseaua Bucureşti-Ploieşti, instalarea de 

conducte de apă curentă pe străzile Albotei, Armoniei şi 

Neagoe Vodă, instalarea reţelei de lumină electrică în toată 

comuna. 

Ţinând cont de creşterea continuă a populaţiei în comună, 

a considerat ca insuficient un singur local de şcoală, astfel încât 

în scopul strângerii de fonduri pentru un al doilea local, a 

consemnat anual în bugetul comunei, sume de bani. La finele 

anului 1937, când a încetat de a mai fi primar, la CEC se afla 

consemnată suma de 300.000 de lei, bani din care în 194 1 ,  s-a 

început construirea grădiniţei de copii, devenită ulterior 

Atheneu Popular (viitoarea şcoală din satul Băneasa). 
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În limitele posibilităţilor, dintr-un buget modest, alimentat 

în cea mai mare parte de impozitele pe care le plăteau 

restaurantele şi cârciumile din comună, s-au realizat toate 

aceste lucrări, rară nicio contribuţie financiară din partea 

municipiului Bucureşti sau a primăriei Sectorului 1 de Galben, 

de care aparţinea comuna suburbană Băneasa. Mai mult chiar, 

din acelaşi buget, anual, s-au consemnat la CEC, sume de bani 

pentru construirea unei biserici în comună, sume care în anul 

1937, ajunseseră la 700.000 de lei. 

Deasemeni, în fiecare an, cu ocazia sărbătorilor de 

Crăciun, din fondurile primăriei, au fost ajutaţi, pe baza listelor 

întocmite de învăţători, copiii silitori la învăţătură, dar lipsiţi de 

mijloace de trai. Li s-au distribuit cărţi, obiecte de 

îmbrăcăminte, încălţăminte, lemne de foc. Eforturile pentru 

buna gospodărire a comunei nu au rămas fără ecou în inimile şi 

amintirea vechilor locuitori ai comunei Băneasa, care l-au 

cunoscut şi dintre care unii chiar au lucrat cu el în perioada 

1933- 1 937. Toţi l-au stimat şi iubit. 

Până de curând când mă întâlneam cu unii dintre aceşti 

oameni, în marea lor majoritate ţărani trecuţi de vârsta de 65-

70 de ani, toţi arătau o mare bucurie când mă apropiam de ei pe 

stradă sau ne întâlneam într-un magazin, la pâine sau la piaţă. 

Veneau lângă mine şi oricât de scurtă ar fi fost conversaţia 

noastră, toţi simţeau nevoia să se refere şi la tatăl meu, pe care 

de obicei îl numeau „domnul inspector" şi despre care spuneau 

totdeauna: „Ce om a fost! Un adevărat părinte pentru noi toţi !"  
Îmi aduc aminte cum în primăvara anului 1959 stând odată 

la coadă la centrul de pâine de lângă casa noastră, instalat în 

fosta casă a vecinului nostru Boeru, un ţăran s-a apropiat de 

mine şi m-a întrebat dacă sunt fiul „domnului inspector". La 

confirmaţia mea, m-a întrebat dacă este adevărat că tatăl meu a 
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decedat. Când a aflat că este adevărat că tatăl meu murise în 

noiembrie 1958, a început să plângă, s-a repezit la mine, mi-a 

luat mâna şi mi-a sărutat-o, hohotind cu cuvintele: „pentru 

mine domnul inspector a tăcut mai mult decât tatăl meu 

adevărat. Dumnezeu să-l odihnească în pace, că mare om a fost 

mai cu seamă, pentru noi cei săraci şi obidiţi". 

Deşi a muncit din fragedă vârstă şi a fost totdeauna un om 

foarte corect şi cinstit, tatăl meu nu a avut o bătrâneţe liniştită, 

după cum merita, ci una tristă, rămânând fără niciun mijloc de 

trai (noroc de grija pe care i-au purtat-o copiii) şi s-a sfărşit 

chinuit şi moral şi fizic. Vitregia vremurilor a tăcut ca începând 

de la 1 februarie 1950, după 20 de ani de la pensionare, să-i fie 

sistată pensia de stat. Numeroasele întâmpinări şi memorii 

făcute la Ministerul Prevederilor Sociale, au rămas fără 

răspuns. 
În seara zilei de 13 noiembrie 1958, a decedat, la vârsta de 

84 de ani, în urma unui neoplasm hepatic. În ultimele luni de 

viaţă a fost îngrijit cu mult devotament de către profesorul dr. 
Ion Juvara şi doctorul internist Nelu Rădulescu, coleg şi prieten 

cu Cim Palade, cumnata mea. 

Astfel, după aceşti ultimi ani atât de trişti pentru el, tatăl 

meu, a cărui inimă generoasă a încetat să mai bată, a fost 

înmormântat în cimitirul din comuna Băneasa, alături de fiica 

lui Gabriela şi soacra lui Elena Dinescu. 

Pentru mine, tatăl meu nu a murit, el trăieşte mereu în 

inima mea, în preajma mea. Îl simt uneori în apropierea mea în 

casă, în grădină. De fiecare dată, când ridic perdeaua de la 

fereastra dormitorului, aştept parcă să-l văd pe stradă, 

apropiindu-se de casă . . .  
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Elena Cosăceanu Dinescu, 

bunica maternă 

Cred că nu greşesc când afirm că, într-o mare măsură, sunt 

opera bunicii mele. Deşi părinţii ne iubeau şi se îngrijeau să nu 

ne lipsească nimic din cele necesare unei vieţi îndestulate, 

totuşi aproape toată ziua noi trăiam în preajma şi sub ochiul 

ocrotitor al bunicii noastre „Mam'mare". La Budeşti, unde ne­

am născut eu şi sora mea Gabi şi am stat până în 19 16  (când 

ne-am refugiat la Bucureşti), am locuit în clădirea 

subprefecturii: o casă spaţioasă, cu multe camere şi cu o galerie 

pe care se aflau înşirate, la rând, cancelaria salariaţilor 

administraţiei (adică secretarul subprefecturii şi copistul­

telefonist), apoi o cameră spaţioasă, pe care o locuia mama 

mare, cămara şi în sfârşit bucătăria. 

Cum bunica se ocupa de gospodăria casei (bucătăria şi 

creşterea orătăniilor din curte: găini, gâşte, raţe, curci) mai 

toată ziua, cu ajutorul a două femei şi a unui rândaş, îşi găsea 

tot timpul de lucru fie la bucătărie, fie la cămară, fie în curtea 

păsărilor sau în grajdul care adăpostea mai întotdeauna două 

perechi de cai şi două vaci cu lapte. Mam 'mare era nu numai o 

persoană foarte activă, ci după câte îmi amintesc şi deosebit de 

ordonată şi curată. 
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Din camera ei, din bucătărie sau prin curte, ea avea ochii 

permanent aţintiţi asupra noastră, supraveghindu-ne nu numai 

joaca dar şi vocabularul, certându-ne când nu eram cuminţi şi 

având grijă să nu comitem vreo boroboaţă cu vorba sau fapta . 
În mai tot acest timp, mama se ocupa cu aranjatul 

camerelor, cu întreţinerea lenjeriei, după ce era spălată şi 

călcată de Tudora. Citea literatură, cu deosebire în limba 

franceză sau, mai rar, croşeta feţe de masă şi diverse dantele de 

ornament. Şi astăzi o văd pe mama, într-o rochie albă, lungă, 

din pânză cu garnitura de fir la gât şi mâneci, legănându-se 

uşor, în leagănul dublu cu podea din grădina cu ronduri de flori 

şi pomi fructiferi, ţinând în mână un roman sau răsfoind o 

revistă de mode, în zilele calde de primăvară sau vară. 

Mam 'mare nu ştia carte, dar judecata ei era atât de ascuţită 

şi de temeinică încât mulţi îi cereau sfatul şi erau obligaţi să 

recunoască justeţea punctelor ei de vedere. Astfel, în anul 

19 19, când tatăl meu a fost transferat ca pretor din plasa 

Budeşti în plasa Băneasa, fosta moşie a contesei Brâncoveanu 

Fezensac - Montesqiou, pe partea de moşie rămasă după 

exproprierea din 1921 ,  procuristul contesei Brâncoveanu, 

anume avocatul Dem. Danielopolu, după parcelarea terenului, 

începuse să vândă locuri de case, pe partea dreaptă a Şoselei 

Bucureşti-Ploieşti. În acel moment, bunica mea l-a sfătuit pe 

tata să cumpere şi el măcar un lot să-şi facă o casă. 

Tatăl meu nu era convins de oportunitatea unei astfel de 

măsuri. Avea vârsta de 48 de ani şi considera că până la pensie 

mai are încă mult timp. Bunica însă a insistat cu atâta 

perseverenţă, încât tata, până la urmă, s-a hotărît şi a cumpărat 

două loturi de câte şase sute de metri pătraţi fiecare, pe strada 

Armoniei (devenită Marinarilor), pe care, în 1935, a construit 

casa în care locuim astăzi. Argumentul decisiv al bunicii mele 
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suna cam aşa: „Nicule mamă, va veni vremea când o să ieşi la 

pensie şi atunci ai să fii bucuros să stai în casa ta şi să nu fii 

nevoit să te muţi din apartament în apartament ca oricare 

chiriaş". Aceasta se întâmpla în 1922 şi după nwnai opt ani, pe 

baza unei legi excepţionale şi pentru economii bugetare, tatăl 

meu a fost pensionat şi obligat să se mute din localul preturei 

Băneasa, în calitate de chiriaş, în strada Aviator Zorileanu, iar 

de acolo, peste alţi doi ani, în strada Barbu Delavrancea 6 1 ,  

într-un apartament al proprietăţii doctorului Nicolae 

Enăchescu. Abia în 1935 a construit casa proprie, din strada 

Armoniei şi s-a mutat în ea. Iată cum, mult mai repede decât 

ne-am fi aşteptat, s-au şi adeverit înţeleptele sfaturi ale bunicii 

mele. 

Dar câte alte înţelepte sfaturi nu ne-a dat bunica şi toate 

s-au dovedit a fi foarte judicioase. M-am gândit adeseori ce ar 

fi izbutit să realizeze în viaţă această fiinţă, dacă era bărbat şi 

dacă ar fi avut cât de cât şi puţină ştiinţă de carte. Sunt convins 

că, într-o proporţie considerabilă, bunicii mele îi datorez 

spiritul de corectitudine şi onestitate pe care m-am străduit să le 

imprim totdeauna acţiunilor mele. Şi astăzi îmi răsună în urechi 

recomandarea ei: „De nu te vede nimeni, te vede Dumnezeu!" 

Cât am fost mic, mie mi se părea că ochii lui Dumnezeu mă 

urmăreau pretutindeni. Când m-am mărit, linia de comportare 

fusese definitiv trasată şi o urmam firesc, fără nici un efort, 

considerând-o normală şi morală. 

De ce nu a avut totuşi bunica mea, această fiinţă 

excepţional înzestrată de natură, parte de carte? 

Este adevărat că la acea vreme, la mijlocul veacului al 

XIX-lea, când s-a născut ea, fetele nu prea erau trimise la 

şcoală. Totuşi, ţinând seama de faptul că părinţii ei erau oameni 

înstăriţi şi luminaţi, este de mirare că ea a rămas analfabetă. 

86 

https://biblioteca-digitala.ro



Într-adevăr, tatăl ei Neculai Cosăceanu avea la Pogoanele, 

în judeţul Buzău, o moşioară, pe care a gospodărit-o cu grijă, 

construind, lângă conac, un eleşteu şi o moară, pentru care 

adusese un mecanic neamţ, tocmai de la Viena. 

Neculai Cosăceanu absolvise seminarul şi mama îmi 

povestea că purta anteriu, peste care se încingea cu un cordon 

lat de piele, prevăzut la brâu, în faţă, cu două călimări, în care 

erau două tocuri din pene de gâscă. Acesta era costumul lui de 

zile mari, altfel ţinuta obişnuită era după moda „nemţească". 

Tot mama îmi povestea că fusese căsătorit când avea vârsta de 

numai 17 ani, cu străbunica mea, care nu împlinise încă 14 ani, 

la hotărârea obştei satului, cu motivarea „să nu se risipească 

averea ei", dat fiind că amândoi rămăseseră orfani şi singurii 

supravieţuitori dintr-o comună din judeţul Buzău, în urma unei 

molime de ciumă din vremea lui Caragea Vodă. 

Bunica mea Elena era cel dintâi născut din această 

căsătorie. Au urmat apoi încă două fete şi patru băieţi. Toţi 

copiii, în afară de ea, au urmat şcoala, unii au făcut chiar studii 

superioare. Astfel, Eliza şi Maria,cele două fete, care s-au 

născut după bunica mea, au urmat pensionul la Buzău, iar trei 

din patru băieţi şi-au făcut studiile la Paris. 

Astfel Petrache Cosăceanu, cu studii la Paris, a fost inginer 

hotarnic şi în această calitate, a măsurat şi întocmit planuri 

pentru o seamă întreagă de moşii din Muntenia. Printre altele, 

el a hotărnicit şi moşia lui Monteoru, socrul doctorului 

Constantin Anghelescu, cunoscutul om politic liberal. 

Petrache s-a căsătorit cu Maria Constantinescu (fiică de 

preot din Ploieşti) şi împreună au avut şase copii: Zoe, 

căsătorită cu inginerul Emil Măldărăscu, petrolist, fost profesor 

universitar la Iaşi, Mişu, care a murit tânăr, pe când era student 

la Facultatea de Medicină din Bucureşti, Lili, căsătorită 
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Munteanu, Petrică, fannacist, Margareta, sculptoriţă căsătorită 

cu Andrei Lavrillier, tot sculptor, stabilită la Paris şi Ştefan cu 

studii la Livrono în Italia şi devenit comandor de marină. 

Petrache Cosăceanu a fost naşul de botez al mamei mele, 

căreia i-a dat numele de Rozeta (povestea spune, în amintirea 

unei iubite a lui, din tinereţe, de la Paris). 

Trebuie să menţionez că Maria Constantinescu, căsătorită 

cu Petrache Cosăceanu, era sora profesorului Constantinescu, 

director al liceului „Fraţii Buzeşti" din Craiova şi tatăl lui Gogu 

Constantinescu ( l  88 1 - 1965) inginer, stabilit la Londra, ajuns 

savant de renume internaţional, creatorul ştiinţei sonicităţii şi 

declarat Doctor honoris causa al Institutului Politehnic din 

Bucureşti în 196 l . 

Cel de al doilea băiat al lui Neculai Cosăceanu şi anume 

Victor a urmat dreptul la Paris şi apoi s-a stabilit definitiv în 

Franţa, în calitate de avocat. A fost procurist al averii prinţului 

Ghica . .  

Al treilea băiat, a studiat tot în Franţa, dar întorcându-se 

acasă de la studii, a răcit pe vapor, contractând o pneumonie şi 

puţin timp după sosirea sa acasă a decedat. 
În familie se spunea că străbunica mea a plâns atât de mult, 

îndurerată fiind de această pierdere, încât, până la urmă a orbit. 

Cert este că mama îmi povestea ulterior, că de câte ori se ducea 

la Pogoanele, în copilărie la bunici, ea o conducea de mână, pe 

bunica ei oarbă, la masă. 
În sfârşit, al patrulea băiat şi cel mai mic al lui Neculai 

Cosăceanu, pe nume Vasile a fost tatăl viitorului profesor 

universitar Alexandru Cosăcescu, creatorul chirurgiei 

pediatrice din România. 

Despre cele două surori mai mici ale bunicii, pot spune că 

acestea au primit amândouă o educaţie aleasă pentru acea 
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vreme. Făcuseră câţiva ani de pension, vorbeau şi citeau în 

mod curent în limba franceză, cântau la pian şi făceau pictură. 

Maria, poreclită de noi copiii „tanti Muţulica" s-a căsătorit cu 

inginerul Chiru Dervescu, care a funcţionat multă vreme la 

Slatina, ca şef al Serviciului Tehnic al Judeţului Olt. Cealaltă 

soră Eliza, despre care mama îmi povestea că era de o 

frumuseţe deosebită, s-a căsătorit cu un belgian, profesor de 

limba franceză la pensionul din Buzău, dar după scurt timp, cu 

ocazia primei naşteri, a decedat, iar soţul ei, care o diviniza, de 

durere a părăsit ţara şi s-a înapoiat în Belgia. 

A vând în vedere că mama ei şi-a pierdut foarte de tânără 

vederea, bunica mea, fiind cea mai mare, a trebuit să rămână 

acasă să ia în mână frâiele gospodăriei şi să poarte de grijă 

fraţilor mai mici. 

S-a căsătorit apoi cu Toma Dinescu, originar din judeţul 

Ialomiţa. Acesta se ocupa cu agricultura, arendând moşii. Nu a 

fost un om prea norocos, deoarece a avut parte de mari pagube 

în viaţă. 

Moş Tomiţă, aşa cum îl alintau unii dintre prieteni, era 

mult mai în vârstă decât bunica. Au venit cu toată familia la 

Bucureşti şi după multe schimbări de domiciliu, au închiriat un 

apartament spaţios, situat la etajul întâi al unui imobil din 

strada Numa Pompiliu, nr. 26, lângă biserica Manea Brutaru. În 
casa lor domnea liniştea şi annonia, motiv pentru care erau 

foarte stimaţi de către ceilalţi locatari din imobil. 

Dacă bunicul Tomiţă era un om blând şi liniştit, în schimb 

bunica era energică şi autoritară şi ea era aceea care cu puţinele 

mijloace materiale de care dispunea, conducea cu o mână de 

fier, cu multă demnitate şi mult tact „corabia" familiei Dinescu. 

Familia era compusă din trei copii, plus sora bunicii, Maria, 
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văduva inginerului Dervescu, care rămăsese cu o pensie foarte 
mică de urmaş. 

La parterul aceluiaşi imobil din strada Numa Pompiliu 
locuiau două familii de mici industriaşi şi anume familia 
Frantz, care fabrica la vremea aceea cunoscutele maşini de gătit 
cu lemne, răspândite atunci în toată ţara şi familia lui 
Alexandru Dumitriu, de profesie maistru în feronerie. 

Familia Frantz era formată din două persoane: soţul Franz 
şi soţia Ludmila, amândoi saşi. I-am cunoscut şi eu când am 
ajuns elev la Liceul Sfântul Sava ( 19 19- 1927). În zilele când 
aveam cursuri şi după amiaza, rămâneam în oraş şi luam 
regulat masa de prânz la ei. 

A doua familie din imobil, care locuia tot la parter, era, 
după cum am spus, cea a lui Alexandru Dumitriu. Acesta de 
origină moldovean, rămas orfan de ambii părinţi din copilărie, 
a urmat Şcoala de Meserii de la Iaşi, înfiinţată de regele 
Carol I. 

Cu prilejul unei vizite la această şcoală pe care o patrona, 
regele Carol I îi oferă tînărului Alexandru Dumitriu, prezentat 
de către directorul şcolii drept un elev înzestrat şi foarte 
muncitor, o bursă de doi ani, pentru specializare în feronerie la 
Nilrnberg. 

Înapoiat în ţară, devine în scurt timp, foarte apreciat în 
branşa lui. În curtea imobilului din Numa Pompiliu îşi ridicase 
un atelier, unde lucra ajutat de câţiva tinichigii şi ucenici. 
Pentru a ilustra competenţa şi preţuirea la care ajunsese în 
lumea constructorilor, voi menţiona numai câteva din edificiile 
a căror feronerie a fost lucrată de către Alexandru Durnitriu şi 
anume: Palatul Administrativ (astăzi Palatul Culturii) din Iaşi, 
fostul Palat Sturdza din Piaţa Victoriei, unde până în 1 940, a 
funcţionat Ministerul Afacerilor Externe, Palatul Ligii 
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Culturale (astăzi clădirea Teatrului Lucia Sturza Bulandra), 
clădirea Vămii Poştei (astăzi Ministerul Afacerilor Interne), 
Catedrala Ortodoxă din Cluj şi cavalerul din turnul Primăriei 
Sectorului 1 al Capitalei. 

Alexandru Dumitriu devenise membru fondator al Uniunii 
Generale a Marilor Industriaşi din România, al cărui sediu se 
afla pe strada Athena (fosta Nikos Beloianis) în marele palat de 
pe partea dreaptă, aproape de Bd. Magheru. Acest om îşi 
creease exclusiv prin munca lui şi competenţa profesională 
relaţii întinse în cele mai diferite cercuri din ţară. Era preţuit 
mult de către profesorul Nicolae Iorga, de profesor inginer 
Buşilă, fost ministru, de dr. Constantin Anghelescu. În acelaşi 
timp era şi un mare filantrop. Numai pentru terminarea clădirii 
Ligii Culturale, al cărei preşedinte era Nicolae Iorga, a donat 
suma de 300.000 de lei. 

Familia Alexandru Dumitriu a fost una dintre cele mai 
apropiate de familia noastră. Nu-mi amintesc să fi existat 
Crăciun sau Paşte să nu le fi petrecut împreună. Când ne-am 
mutat la Băneasa erau nelipsiţi şi la Sfântul Nicolae, de ziua 
tatălui meu. Familia Dumitriu a avut trei copii: Coca a decedat 
tânără când era medic intern la Facultatea de Medicină din 
Bucureşti, Costică, absolvent al Politehnicii, a lucrat un timp la 
Societatea Steaua Română şi apoi a plecat definitiv în Anglia şi 
Ana-Maria, poreclită Niniţa, cel mai mic copil, a fost botezată 
de sora bunicii mele, Maria Dervescu. 

Alexandru Dumitriu l-a sprijinit moral şi material pe tatăl 
meu când acesta şi-a construit imobilul din Băneasa. 

Şi acum, după această paranteză poate prea lungă, dar 
necesară, consider că este o datorie de conştiinţă să mai 
evidenţiez două trăsături caracteristice ale bunicii, anume 
demnitatea şi tactul ei desăvârşit. 
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Nu am auzit-o niciodată pe Mam 'mare să se plângă de 
ceva sau de cineva. Nu a acceptat niciodată de la nimeni nici un 
fel de cadou, pretextând ca ea locuieşte la copiii ei şi ca atare 
nu poate primi daruri direct. 

În raporturile cu tatăl meu, se comporta nu ca o soacră, ci 
mai degrabă ca mama lui, fapt recunoscut chiar de către tatăl 
meu, în mod deschis. În orice divergenţă dintre mama şi tata, 
Mam'mare era întotdeauna, când i se cerea părerea, de partea 
tatălui meu, pentru ca apoi cu mult tact şi discreţie, să aplaneze 
divergenţele. 

Îmi aduc aminte că la un Crăciun, la Budeşti, când se 
aduna toată familia, deci şi cei de la Olteniţa şi familia 
Dumitriu, plus tanti Vitty, potrivit obiceiului, tanti Catrina a 
încercat să-i dăruiască mamei ei, adică lui „Mam'mare", o stofă 
de rochie. Mam'mare i-a mulţumit, dar a refuzat cadoul 
spunându-i: „Lasă Catriniţo, croieşte din acest material rochiţe 
pentru cele două fete ale tale, că eu tot nu am nevoie. Am tot 
ce-mi trebuie şi nu-mi lipseşte nimic". Şi totuşi, sărmana mea 
bunică a murit adânc nefericită. De ce? 

Din anul 192 1 ,  mama era profesoară de limba franceză la 
Liceul „Aurel Vlaicu" şi la Şcoala Comercială nr. 3 din Calea 
Moşilor. Vineri, 1 3  iunie 1924, pe la orele 18, când ne 
înapoiam acasă tata, mama de la Liceul „Aurel Vlaicu", iar eu 
de la Liceul „Sf"antul Sava", trăsura noastră a fost oprită pe 
şosea, înainte de a ajunge la vila Minovici, de un cunoscut al 
tatălui meu, care a coborât dintr-un automobil, care se îndrepta 
spre oraş. Le-a comunicat părinţilor mei că fiica lor Gabriela 
suferise un grav accident. 

Nu mai ştiu cum am ajuns acasă. Intrând în camera locuită 
de Mam'mare revăd şi astăzi tot atât de clar tabloul ce mi s-a 
înfăţişat atunci în faţa ochilor: sora mea, în picioare, în patul 
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bunicii, era pansată de un domn cărunt, care muia mereu nişte 

comprese de tifon într-o farfurie cu un lichid lăptos şi apoi îi 

înfăşura pulpele şi mijlocul cu nişte feşe mari. Bunica plângea 

pe un scaun. Mama şi tata deveniseră de nerecunoscut. Ce se 

întâmplase? 

Ca de obicei, după ce făcuse baie, sora mea îşi aşezase în 

veranda închisă de la intrare, pe o masă, maşina de spirt, pe 

care îşi încălzea fierul de frizat părul. Era îmbrăcată numai într­

un halat alb de mătase. Din greşeală, lovind spirtiera, aceasta se 

răsturnase peste halat. Halatul şi mânerul de celuloid al oglinzii 

din mâna lui Gabi, au luat foc. 

Sora mea, probabil, speriată că nu poate stinge focul 

imediat, a încercat să se salveze ieşind rapid în curte după ce 

traversase în flăcări trei încăperi. Secretarul preturii, care a 

sesizat că se întâmplă ceva neobişnuit, ieşind în curte şi 

văzând-o pe Gabi în flăcări, şi-a scos repede haina şi a 

acoperit-o rapid, dar când focul a fost stins, sora mea era deja 

arsă pe o mare parte din suprafaţa corpului. Bunica disperată, a 

cerut secretarului de la pretură să telefoneze urgent după 

medic. Generalul medic Popişteanu a venit rapid cu maşina lui 

la noi acasă şi el era cel care o pansa pe Gabi, când am sosit 

noi. 

Situaţia, după câte am înţeles eu atunci din discuţiile 

purtate de părinţi cu medicul, era deosebit de serioasă. 

Sâmbătă, starea surorii mele se ameliorase. Ea suporta cu 

stoicism situaţia în care se afla. Nu am auzit-o să se plângă de 

dureri şi în afară de apă, refuza orice aliment. În noaptea de 

sâmbătă spre duminică a intervenit însă o agravare a stării ei, 

iar duminică 15  iunie 1924, la orele şase dimineaţa, inima ei a 

încetat să mai bată. 
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Accidentul suferit de sora mea şi apoi moartea ei au 
constituit două lovituri puternice pentru bunica. Ea îşi reproşa 
mereu că totul s-a întâmplat pentru că ea nu a supravegheat-o 
cu atenţie. Învinuirea ce şi-o aducea singură era fără temei, 
deoarece sora mea nu era la prima încercare de a se coafa 
singură. Gabi era deja de multă vreme o fire foarte 
independentă şi cu o deosebită personalitate, la vârsta ei de 
numai 1 3  ani. 

Din zi în zi bunica mea slăbea, era tot mai abătută, mai 
lipsită de interes pentru tot ceea ce o înconjura. Era vizibil că 
viaţa se scurgea din trupul ei, care se veştejea înainte de vreme. 

În martie, anul următor ( 1 925), a contactat o pneumonie şi 
în mai puţin de zece zile s-a stins, fără să fi scos un singur 
suspin. Cred că pentru ea, moartea a fost o uşurare, o eliberare 
de coşmarul pe care-l trăia de aproape zece luni. A fost 
înmormântată în cimitirul Băneasa, lângă Gabi, în martie 1 925. 
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Toma Dinescu, bunicul meu 

din partea mamei 

Dintru început trebuie să spun că ştiu foarte puţine lucruri 
despre acest bunic al meu. S-a stins din viaţă la începutul 
anului 1 909, de Bobotează, când eu aveam doar două luni. 
Când a murit era trecut de 80 de ani. 

Din povestirile bunicii am reţinut că s-a născut în judeţul 
Ialomiţa. Toate rudele lui erau răspândite în jurul oraşului 
Călăraşi. 

Ceea ce pare curios este faptul că nepoţii lui de frate purtau 
numele de Stoicescu şi numai el singur s-a numit Dinescu. Era 
ştiutor de carte. Învăţase de la călugări greci, mai întâi carte 
grecească şi apoi ajunsese să citească şi în limba română. 

Bunica povestea că tânăr fiind, fusese închis cu ' •; hăieţi 
de vârsta lui, de către călugării greci, într-un coşar şi afumai� cu 
ardei iute până li se roşiseră ochii„ de nu mai puteau vedea. 
Vina lor era aceea că fuseseră surprinşi de greci, învăţând să 
citească româneşte. 

Se căsătorise de tânăr, dar soţia lui a murit la naşterea 
primului copil. 

Adânc îndurerat, a intrat la mânăstire, cu intenţia de a se 
călugări. A urmat şi seminarul teologic, ocazie prin care l-a 
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cunoscut pe viitorul arhiereu Calistrat Orleanu, fratele viitoarei 
sale cumnate Maria Cosăceanu, soţia inginerului Petre 
Cosăceanu. Numai că după câtăva vreme de viaţă monahală, 
Toma Dinescu „a asvârlit potcapul" şi s-a reînapoiat „în lume". 
După scurt timp, s-a căsătorit cu Elena Cosăceanu (bunica 
mea), sora lui Petre Cosăceanu şi fiica cea mai mare a boierului 
Neculai Cosăceanu din Pogoanele, judeţul Buzău. 

Elena şi Toma Dinescu au avut trei fete: Rozeta (mama 
mea), Ecaterina şi Victoria. 

Toma Dinescu era arendaş, se ocupa cu exploatarea 
terenurilor agricole. Astfel, a ţinut în arendă numeroase moşii, 
mai cu seamă în judeţele Buzău şi Ialomiţa. În viaţă nu a fost 
un om norocos. De la bunica ştiu că pe vremea când ţineau o 
moşie pe lângă Mizil, unde se găsea şi o moară şi treburile se 
desfăşurau destul de bine, spre mulţumirea tuturor, într-o 
noapte s-a aprins moara şi a ars complet. Au plecat de la 
această moşie cu trăsura cu doi cai şi cu foarte puţine bagaje şi 
în final s-au stabilit la Bucureşti, determinaţi de faptul că fetele 
crescuseră şi urmau a fi date la şcoli superioare. 

În capitală, bunicul meu a avut diverse îndeletniciri minore 
precum: inspector pentru încasarea impozitelor comunale (asa 
zisele accise comunale), supraveghetor peste cimitirele din 
Bucureşti şi custode al bisericii Stavropoleos. Se pare că 
ultimile două funcţii le-a primit la stăruinţele arhiereului 
Calistrat. 

Ultimul domiciliu în Capitală l-a avut în strada Numa 
Pompiliu, de unde s-a mutat, cu toată familia, după căsătoria 
fiicei sale Rozeta, mama mea, la Budeşti, atunci când tatăl meu 
a fost numit administrator de plasă acolo. După puţin timp, la 
26 octombrie 1908 am venit eu pe lume, dar în primele zile de 
la naştere am fost într-o stare gravă. Bunicul a insistat să fiu 
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imediat botezat şi el a fost naşul meu. În braţele lui am primit 
botezul Domnului.Am primit numele celor doi patroni ai zilei 
mele de botez: Sf'antul Dumitru - 26 octombrie după 
calendarul de stil vechi şi Sfântul Mihail - 8 noiembrie, după 
cel de stil nou. 

Bunica mi-a povestit cum după botezul meu, deseori îl 
surprindea pe bunic îngenuncheat în faţa icoanei copilului Iisus 
rugându-se: „Doamne, te rog dacă ai nevoie de un suflet, ia-l 
pe al meu şi ai milă de acest copil nevinovat". 

Bunica îl certa aspru, dar curând după botezul meu, la 6 

ianuarie 1909, după masa de seară, bunicul a decedat. A fost 
regretat de toată familia pentru marea lui bunătate. 

A fost înmormântat în cimitirul din comuna Budeşti, lângă 
zidul bisericii. Astăzi, nimeni nu mai ştie unde îşi doarme 
somnul de veci, naşul şi bunicul meu Toma Dinescu. 
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Rozeta Dinescu-Israil, mama mea 

Se vor împlini în curând 26 de ani de când mama a trecut 
la cele veşnice, adică la 1 8  mai 1 960, şi totuşi am totdeauna în 
faţa ochilor, imaginea ei mereu tânără, în grădina de la Budeşti, 
atunci când eu aveam numai şase ani. 

Născută la Mizil, în anul 1 874, mama mea era cel dintâi 
copil al cuplului Toma şi Elena Dinescu. După absolvirea 
cursului primar, a pierdut un an sau doi deoarece, potrivit 
concepţiei vremurilor, se considera că fetele nu au nevoie de 
prea multă carte şi că trebuiau să fie pregătite doar pentru 
gospodărie. 

Când a împlinit 12  ani, părinţii ei s-au mutat la Bucureşti şi 
atunci mama a insistat să-şi poată continua studiile. A urmat 
cursurile pensionului N egoescu şi în clasa a V-a, a recuperat o 
diferenţă de doi ani într-un an. Am povestit în altă parte cum a 
reuşit să înfrângă opoziţia directorului, profesorul Păun, de la 
Liceul Lazăr, unde fusese repartizată pentru examene. 

După absolvirea liceului, s-a înscris la Facultatea de Litere 
şi Filozofie a Universităţii din Bucureşti, unde a avut ca 
profesori o pleiadă de mari dascăli ai şcolii româneşti: Nicolae 
Iorga, Titu Maiorescu, Dimitrie Onciu, Ovid Densuşianu, Coco 
Demetrescu, etc. 
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Şi-a luat licenţa în anul 190 1 ,  făcând parte din prima serie 
de fete absolvente ale Universităţii din Bucureşti. 

În perioada cât a fost studentă a lucrat şi la Prefectura 
Judeţului Ilfov, în calitate de telefonistă, la centrala telefonică. 
Aici l-a cunoscut pe tatăl meu şi la 30 decembrie 1906 s-au 
căsătorit, iar în vara lui 1908, au părăsit Capitala, mutându-se 
şi cu părinţii la Budeşti, unde tata fusese numit pretor 
(administrator de plasă). 

Aşa cum am mai arătat, ajunşi la Budeşti, părinţii mei, 
cum era şi normal, au încercat să-şi facă un cerc de cunoştinţe 
mai apropiate, din familiile de intelectuali ai Budeştiului, dar 

după scurt timp au fost obligaţi să renunţe, din cauză că mai tot 
timpul se ţeseau intrigi şi cancanuri. Singurele lor ore de 
destindere rămăseseră,la un moment dat, plimbările cu trăsura 
la pădure sau deplasările mai lungi la Olteniţa, unde locuia sora 
mamei, Tanti Catrina cu soţul ei, Unchiul Lazăr (ambii 
institutori, unchiul fiind şi directorul şcolii de băieţi din 
Olteniţa) şi cu cei patru copii ai lor. 

La Olteniţa ne deplasam cu trăsura şi trăgeam la Tanti 
Catrina, unde pentru mine era „ţara minunilor" fiindcă prins în 
joaca celor patru copii, nu-mi dădeam niciodată seama cum 
zboară timpul şi deodată, mă trezeam că trebuie să mă urc în 
trăsură, mai totdeauna cu lacrimi în ochi, când tata decidea: 

G h "d . 
- , „  „ ata, acum a1 eţI acasa . . . .  

Cred că la Budeşti, dacă se poate spune aşa, mama mea a 
fost fericită. Era lipsită de orice griji şi se bucura de confort şi 
de o viaţă îmbelşugată. 

Casa îi era primitoare şi, când nu veneau rudele ş1 
prietenii, era amfitrioana apreciată a diverşilor musafiri, în 
trecere prin Budeşti. 

În casa noastră, aşezată la răspântie de drumuri mult 
frecventate, mai întotdeauna aveam şi musafiri veniţi cu treburi 
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oficiale la Budeşti. Astfel, în fiecare an, luau masa la noi 
membrii comisiei de recrutare a tinerilor, ce urmau să satisfacă 
serviciul militar. Această comisie, care lucra aproape zece zile 
în fiecare an, la reşedinţa plasei din Budeşti, examinând tinerii 
din respectiva circumscripţie, era alcătuită dintr-un preşedinte, 
şeful centrului de recrutare cu grad de colonel, un ofiţer sau doi 
cu grade superioare, în calitate de membri, un medic militar, un 
secretar de comisie (de obiceiu un locotenent), un delegat al 
Prefecturii Judeţului Ilfov, un consilier judeţean şi tatăl meu, în 
calitate de şef al plasei. Uneori venea pentru a vedea cum 
decurg lucrurile chiar şi prefectul judeţului. 

Îmi amintesc de o asemenea ocazie când prefectul 
judeţului, Ilie I. Niculescu-Dorobanţu, venind la Budeşti, a luat 
masa de prânz la noi şi cu acest prilej,  a lăudat în mod deosebit 
sarmalele pregătite de Mam'mare, făcând observaţia că el are 
angajaţi maeştri bucătari, dar că aceştia nu au reuşit să-i 
prepare asemenea bucate delicioase. 

A vând în vedere că părinţii îmi permiteau şi mie să iau 
parte la aceste mese, îmi amintesc cum într-o seară, medicul 
din comisia de recrutare, aflând că ştiu deja să socotesc, m-a 
întrebat: 

- Ascultă băieţel, dacă pe o sârmă de telegraf sunt aşezate 
12 vrăbii şi eu trag şi omor cinci, câte vrăbii mai rămân pe 
sârmă? 

Colonelul, preşedintele comisiei s-a grăbit să mi-o ia 
înainte: 

- Eh! Este clar că au mai rămas şapte vrăbii ! 
Doctorul însă aştepta răspunsul meu şi i l-am dat: 
- Niciuna! 
- Cum aşa băieţaş? N-ai auzit ce a spus domnul colonel că 

au mai rămas şapte vrăbii? 
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- Nu domnule doctor, nu a mai rămas niciuna pe sârmă 

pentru că atunci când aţi tras cu puşca, celelalte pe care nu 

le-aţi atins s-au speriat şi au şi zburat. 

- Ptiu ! a exclamat colonelul, aşa ceva nu mi-a trecut prin 

cap ! Să vă trăiască ! s-a adresat el apoi părinţilor mei. Copilul 

ăsta are o minte foarte ageră. 

Pentru a încheia acest capitol voi mai arăta că într-o 

noapte, pe la orele 23, părinţii mei au fost deşteptaţi din somn 

de către paznicul de noapte de la Subprefectură, care le-a adus 

la cunoştinţă faptul că pe şosea se afla, cu maşina în pană, 

domnul Barbu Delavrancea cu familia. Tatăl meu s-a sculat, s-a 

îmbrăcat şi s-a dus imediat la locul unde se afla automobilul 

defect şi 1-a invitat pe celebrul avocat, fost ministru al 

Lucrărilor Publice, să accepte ospitalitatea casei noastre pentru 

el şi familie până la remedierea defecţiunilor mecanice ale 

automobilului său. 

Barbu Delavrancea cu soţia şi fiica lor Cella, viitoarea 

mare pianistă, au fost în acea noapte musafirii noştri, iar a doua 

zi de dimineaţă, după ce au luat micul dejun cu o cafea cu 

lapte, automobilul fiind reparat, şi-au putut continua călătoria 

spre comuna Sohatu, din plasa Budeşti, unde locuia un frate al 

marelui tribun. 

Pentru a se putea face faţă totdeauna unor asemenea 

evenimente, în casa noastră erau pregătite permanent cele 

necesare unor mese inopinate. În pivniţa răcoroasă, (în gheţar­

vara) erau cel puţin patru-cinci pui tăiaţi, uneori carne de 

mânzat şi chiar peşte proaspăt. Prăjiturile de casă nu lipseau 

niciodată din cămara gospodărită cu multă pricepere de 

Mam'mare. Se cuvine să mai adaug că, întotdeauna, în cămară 

mai exista şi o cutie mare de tablă cu măsline de Voios, iar pe 

rafturile din pivniţă aşteptau vinurile de Greaca şi Hotarele, în 

sticle ceruite la gură. 
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Adeseori, mama îl însoţea pe tatăl meu în Capitală, când 

era chemat la Prefectura Judeţului Ilfov.Totdeauna trăgeau la 

Tanti Vitty, în strada Numa Pompiliu, în apartamentul în care 

locuiseră înainte de a se muta la Budeşti. De obicei, rămâneau 

în Capitală trei-cinci zile şi în acest timp, seara se duceau la 

teatru sau erau invitaţi în cercul unor familii prietene. Ţin 

minte că într-una din aceste deplasări, în care m-au luat şi pe 

mine, am văzut la Teatrul Naţional piesa „Păianjenul" de A. de 

Hertz. Nu pot uita cum la spectacol am stat în lojă împreună cu 

familia doctorului Nicolae Enăchescu, care după 25 de ani, 

urmau să devină Moşu' Nicu şi Mătuşica Didica, ei fiind 

unchiul şi mătuşa viitoarei mele soţii . . .  

Pe atunci, Mătuşica Didica (p.c. Alexandrina Enăchescu­

Cantemir) era profesoară de broderie artistică la Azilul Elena 

Doamna, iar Moşu' Nicu fusese medic de circumscripţie mai 

întâi la Hotarele, iar mai apoi la Lămoteşti, staţie CFR pe linia 

ferată Bucureşti-Olteniţa. 

Cu prilejul deplasărilor în Capitală, mama vizita marile 

magazine, de unde achiziţiona lucruri necesare pentru casă şi 

mai cu seamă cărţi de literatură română şi franceză, care pe 

atunci, nu avea cum să-şi închipuie că vor fi folosite şi de 

nepoţi, făcându-le fericită copilăria şi adolescenţa. De atunci au 

rămas în casă la noi cărţile din frumoasa ediţie Bibliotheque 
Rose ale Contesei de Segur (Nenorocirile Sofiei, În vacanţă 
etc.) care au devenit apoi „comoara" copiiilor mei. 

Tot cu prilejul unei asemenea deplasări, părinţii m-au dus 

într-o seară la Teatrul Comedia, în pasaj ,  unde se juca o piesă 

în care personajul principal era Napoleon. Revăd şi acum, 

destul de clar, tabloul în care împăratul, aşezat pe un pat sub un 

baldachin alb, probabil în insula Sf'anta Elena, îşi exprima 

revolta împotriva celor care îl exilaseră. După câte îmi 

amintesc, rolul lui Napoleon era jucat de actorul C.Radovici. 
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N-am uitat încă nici astăzi că abia înapoiaţi la Tanti Vitty, 

unde descinsesem, m-am simţit rău şi după o noapte de 

cumplită agitaţie în întreg apartamentul, a doua zi de 

dimineaţă, medicul chemat la patul meu a pus diagnosticul de 

„icter". 

Dacă perioada cuprinsă între anii 1908- 19 16  a fost pentru 

mama plină de calm şi satisfacţii, nu aceeaşi a mai fost situaţia 

mai apoi, când ajunşi în august 19 16, dată care marca intrarea 

României în războiul pentru întregirea neamului, a determinat 

sosirea în comuna Budeşti a primelor armate bulgare, după 

căderea Turtucaiei. 

Tanti Catrina ne-a povestit cum retragerea armatelor 

române de pe ţărmul drept al Dunării a fost un mare dezastru 

pentru noi. 
Îndată după retragerea armatelor române pe malul stâng al 

Dunării, bulgarii au început bombardarea oraşului Olteniţa, 

astfel încât localnicii nu au mai putut rămâne în casele lor, iar 

soldaţii şi ofiţerii români, care se retrăgeau pe Dunăre cu 

mijloace improvizate (plute, butoaie, bărci pescăreşti, scânduri 

etc.), erau împuşcaţi de către soldaţii bulgari care intraseră în 

Turtucaia, iar femeile bulgare îi opăreau cu apă fiartă pe răniţii 

noştri sau le puneau sare pe răni. 

În acea noapte memorabilă au sosit la noi Tanti C'::itrina cu 

cei patru copii de la Olteniţa, şi a mai sosit şi unchiul Octa .-ian 

Stoicescu, nepot de frate al bunicului meu, care era locotenent 

în rezervă şi comandase un pluton de infanterie la Turtucaia. 

Scăpase din acel iad ca printr-o minune, traversând Dunărea pe 

o scândură. Unchiul era adânc demoralizat şi privea cu 

pesimism viitorul. A doua zi şi-a luat rămas bun de la noi şi a 

plecat. Peste câteva săptămâni am primit vestea că a căzut eroic 

în luptele de la Câmpulung. 
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După sosirea verilor mei la Budeşti, toată viaţa noastră a 

căpătat o nouă organizare, începând cu repartizarea dormi­

toarelor şi prepararea hranei. Bunica şi cele două femei de 

serviciu se îngrijeau de bucătărie şi de orătăniile din curte. 

Mama şi tanti Catrina se ocupau de cei şase copii, câţi 

ajunseserăm în ultima vreme, iar noi „cei mici" zburdam prin 

grădina de flori de dimineaţă până seara. Această situaţie a 

durat până spre finele lui octombrie 19 16, când retragerile 

succesive ale armatelor noastre, i-au determinat pe părinţii 

noştri să se pregătească pentru refugiul în Capitală. În acest 

scop, tata a închiriat în Bucureşti un apartament în strada Popa 

Nan, unde s-au mutat întâi tanti Catrina şi copiii ei şi apoi ne-a 

expediat şi pe noi cu mama în trăsura, care căra şi trei 

geamantane. Spre orele prânzului, când am ajuns în dreptul 

comunei Frumuşani, se auzeau tot mai puternice tragerile 

artileriei, iar vizitiul nostru Gheorghe Turcitu ne lămurea că 

„sunt ai noştri şi îi bombardează pe nemţi". Spre seară când am 

ajuns la destinaţie, în Capiw.lă, ne-a întâmpinat o ploaie 

măruntă şi rece. Străbătusem străzile întunecate şi pustii ale 

oraşului . . .  În sfârşit am intrat în casă. Am căutat imediat un loc 

bun lângă soba caldă de teracotă şi am privit cu bucurie lumina 

lămpii cu gaz aerian din plafon. A doua zi, trăsura s-a înapoiat 

la Budeşti ca să-i aducă şi pe tata şi Mam'mare, dar nu s-a mai 

putut. Mam'mare a trebuit să se întoarcă din drum înapoi la 

Budeşti iar tata nu a mai ajuns în Capitală decât cu o zi înainte 

de intrarea armatelor inamice în Bucureşti. 

Aşa cum am mai povestit, la scurt timp după sosirea 

noastră la Bucureşti, în strada Popa Nan, la insistenţele lui Ilie 

I. Niculescu-Dorobanţu, noi şi familia mătuşii mele ne-am 

mutat împreună, la mezanin şi etajul întâi al imobilului 

proprietate a acestuia din strada Verde (actuala stradă 

locotenent Lemnea). În aceeaşi casă mai locuiau madam' Roza 
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şi madam' Ana, menajerele familiei Dorobanţu. De la ele am 

aflat că noi ocupam acum în apartament, inclusiv biroul şi 

biblioteca fiului. În spaţioasa casă a proprietarului, o sufragerie 

imensă, sala de bibliotecă şi mai multe saloane rămăseseră 

acum, după mutarea noastră, încă libere. 

După intrarea trupelor germane în Capitală, în partea de 

casă rămasă liberă s-a instalat un ofiţer superior german, despre 

care am aflat mai apoi, dela madam' Ana, că ar fi fost prinţ. 

După câteva zile de la sosirea noului locatar, la poarta casei s-a 

înălţat un steag german, care purta o emblemă, iar lângă intrare 

a apărut o gheretă, în care, în permanenţă, se afla o santinelă 

germană. 

Am locuit aici din noiembrie 1 9 1 6  până în primăvara 

anului 1 9 1 8, când ne-am mutat din nou la Budeşti, dar în tot 

acest timp nu l-am putut zări nici măcar odată pe prinţul 

german, deşi locuia cu un etaj mai sus decât noi. 
În tot timpul cât am locuit în strada Verde, cred că mama a 

ieşit din curte doar de vreo şase ori şi anume de vreo trei ori la 

biserică şi de vreo două-trei ori la tanti Maria Cosăceanu, care 

locuia cu fiica ei Lily şi nepotul Titi în strada Romană. De 

fiecare dată când ieşea era însoţită de noi, cei doi copii. 

Aprovizionarea cu pâine, lapte şi alte alimente era 

asigurată de unchiul Lazăr şi fiul lui cel mare Niculae, care se 

sculau dimineaţa şi se aşezau la coadă mai întâi la brutărie şi 

apoi la alte magazine alimentare. Carnea şi untura ne erau 

asigurate de Mam'mare, care rămăsese la Budeşti şi care 

folosea orice prilej pentru a ne expedia alimente din 
gospodărie: carne de porc, miel tăiat, păsări tăiate, uneori 

brânză, unt şi ouă. Îmi amintesc faptul că într-o zi a sosit în 

bucătăria imensă de la subsol, unde Tanti Catrina prepara masa 

pentru noi toţi, un bărbat înalt îmbrăcat într-o şubă îmblănită, 
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care a scos dintr-o mânecă un miel tăiat, trimis de la Budeşti. 

Era un comisionar al bunicii noastre. 

Noi copiii ne petreceam zilele geroase de iarnă în 

bucătărie, unde aveam spaţiu suficient pentru jocurile noastre, 

sub supravegherea Tantei Catrina. Mama trăia retrasă în 

apartamentul ei şi cobora numai la vremea mesei, căci cele trei 

mese zilnice le luam cu toţii jos, în bucătărie. 

După amiaza treceam pe rând, sub supravegherea 

unchiului Lazăr, la pregătirea şi controlul lecţiilor zilnice. Eu 

împreună cu vărul meu Mihai, pregăteam lecţiile pentru clasa 

I-a primară, iar Roseta şi Niculae pentru clasele superioare. 

Seara, mama îmi citea poveşti minunate, pe care a doua zi 

mă străduiam să le trăiesc aevea. Tot mama m-a învăţat să 

citesc curent şi cred că nu greşesc afirmând că în aceste 

condiţii, numai la un an după ce am revenit la Budeşti, am 

putut parcurge programul clasei a II-a, iar în iunie 19 19, când 

ne instalasem în clădirea preturii de la Băneasa, de pe şoseaua 

Bucureşti-Ploieşti, am putut da examen de primele patru clase 

primare la şcoala de la Otopeni, în faţa unei comisii prezidată 

de inspectorul general Ion Gheaţă. 
În perioada cât am locuit în strada Verde, adică 1 9 1 6- 19 18, 

am reuşit să citesc singur primele cărţi de poveşti, care m-au 

fermecat şi pe care nu le-am putut uita niciodată: Micul Lord 
Fontleroy, Cadişon (Povestirile unui măgar) şi Cuore, inimă 
de copil. 

După ce ne-am înapoiat din refugiu, la Budeşti, zilele 

frumoase pe care le trăisem odată, până în august 1 9 1 6, nu s-au 

mai întors niciodată. Zadarnic am încercat noi să legăm firul. 

Mama se străduia să ne asigure pe cât posibil o viaţă cât mai 

îndestulată, dar lipsurile şi scumpirea traiului deveneau din ce 

în ce mai vizibile. Trupele germane rechiziţionau tot mai mari 

cantităţi de cereale, animale, păsări, ouă, lână şi tot felul de 

1 06 

https://biblioteca-digitala.ro



materiale, printre care lucruri de metal. Astfel din gospodăria 

noastră au ridicat două tăvi mari de aramă, în care Mam'mare 

prepara colivă şi diverse prăjituri. 
În toamna anului 1 9 1 8, am asistat la retragerea trupelor 

germane. Zilnic se scurgeau pe şosea pâlcuri, pâlcuri de ostaşi 

germani, pe figurile cărora se putea citi oboseala şi tristeţea. 

După puţin timp am văzut primele uniforme ale ostaşilor 

români. Apoi a venit pacea. 

Aşa după cum am mai povestit, în martie 1 9 1 9, tatăl meu 

este transferat, în calitate de pretor (administrator) al plasei 

Băneasa, în Bucureşti (funcţie în care rămâne până în 

decembrie 1929), primind şi delegaţie pentru funcţia de 

director al Prefecturii Judeţului Ilfov. 
În aceste condiţii, familia mea se mută la Bucureşti. 

Devenea, pe neaşteptate, rezolvată şi problema mea, pentru că 

terminam cursul primar şi trebuia să intru la liceu. Voi povesti 

mai târziu despre anii mei de şcoală la Liceul Sfântul Sava. 

Aici mă voi mărgini a spune doar că în anii ce au urmat, 

ţinând cont de criza economică şi inflaţia care se agravau zi cu 

zi, salariul tatălui meu devenind insuficient, în anul 1 92 1 ,  

mama a intrat în învăţământ ca profesoară de limba franceză la 

Şcoala Comercială nr.3 din Calea Moşilor. Aici a fost colegă, 

ani de zile, cu scriitorul D. Panaitescu-Perpessicius, care era 

profesor de limba română. În anul 1923, mama a ocupat, 

simultan, şi catedra de limba franceză la Liceul Aurel Vlaicu, 

în cartierul Griviţa. Aici a funcţionat timp de şapte ani ( 1923-

1 929). Din păcate nu i s-au făcut reţineri la Casa Generală de 

Pensii, la bătrâneţe rămânând rară nici un venit personal. S-a 

retras cam în aceeaşi perioadă, de la ambele şcoli şi cum şi tatăl 

meu a devenit cam tot atunci pensionar, posibilităţile materiale 

ale familiei s-au restrâns deodată substanţial. 
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Cu toate acestea, părinţii mei s-au străduit ca aceste 
schimbări ale stării lor materiale să nu afecteze în niciun fel 
proiectele lor anterioare şi au făcut tot posibilul ca în toamna 
anului 1 930, să mă trimită la Paris să-mi dau doctoratul în 
drept. 

În vara anului 193 1  când am venit în vacanţă, în Bucureşti, 
părinţii mei locuiau în strada Aviator Mircea Zorileanu, unde 
dispuneau de un apartament spaţios la primul etaj al unei vile. 
În anul 1 933, in luna iulie, când m-am înapoiat definitiv în ţară, 
proaspăt Doctor în Drept de la Paris, i-am găsit instalaţi, 
împreună cu Tanti Vitty, în imobilul, propietatea soţilor 
Enăchescu din strada Barbu Delavrancea, apartament devenit, 
ulterior, proprietate a soţiei mele şi mai târziu, a fiului meu. 

La scurtă vreme după instalarea mea în acest apartament, 
Tanti Vitty s-a mutat în imobilul Asigurarea Românească, din 
Calea Victoriei. 

Am locuit în apartamentul din Barbu Delavrancea, până la 
26 octombrie 1 935, când ne-am mutat în casa noastră, 
construită de părinţii mei, în Băneasa, pe strada Armoniei. 

Nu mă pot referi niciodată la această casă, fără să nu mă 
gândesc la grija şi sacrificiul de care mama mea a dat dovadă, 
zi de zi, pe tot timpul cât s-a ridicat acest imobil, în care au trăit 
apoi patru generaţii ale familiei noastre. 
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La Liceul Sfântul Sava 

Pot spune că am avut o copilărie fericită. Cum ar fi putut fi 

altfel când am trăit primii ani ai vieţii mele copleşit de 

dragostea părinţilor şi sub supravegherea atentă a bunicii, ferit 

de toate relele şi necazurile inerente vieţii. 

Aşa cum am mai arătat, clasele primare le-am pregătit 

acasă, sub supravegherea foarte exigentă a mamei, care îmi 

cerea totdeauna să vin la lecţie cu temele scrise ordonat pe caiet 

şi pregătit foarte temeinic. 
Îmi auc aminte că la început ştergeam în mod barbar cu 

guma, ceea ce dădea o înfăţişare foarte neplăcută temelor 

scrise. Mama mi-a atras atenţia de vreo câteva ori să fiu foarte 

atent când scriu şi să nu mai fac atâtea ştersături,dar eu nu am 

dat prea mare atenţie sfaturilor ei. A treia oară nu mi-a mai 

atras atenţia, dar când a venit vremea de masă, mi-a atârnat de 

gât caietul şi am fost obligat să stau astfel decorat până s-a 

terminat prânzul . . .  

M-am simţit atât de ruşinat încât nu m-am mai putut 

abţine şi am izbucnit in plâns. Urmarea a fost că această 

pedeapsă m-a făcut să gândesc mai mult şi de atunci m-am 

străduit să scriu totdeauna cu multă atenţie şi cât mai caligrafic. 
În clasa a IV-a primară, înainte de terminarea anului şcolar, în 

primăvara lui l 9 1 9, am urmat vreo lună de zile cursurile şcolii 
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din Budeşti, unde era institutor Mihai Dumitrescu, finul 

părinţilor mei care au considerat că în acest fel pot să iau 

contact cu elevii de vârsta mea, şi astfel mă voi obişnui cu 

atmosfera de clasă, devenind oarecum mai pregătit pentru viaţa 

de liceu, care mă aştepta. 

Examenul de absolvire a claselor primare l-am dat la 

şcoala din Otopeni, după ce ne-am mutat în Băneasa. 
În toamna anului 1 9 1 9, m-am prezentat la concursul de 

admitere de la Liceul Slantul Sava din Bucureşti, în strada 

Fântânei (azi strada Nuferilor). Am reuşit al paisprezecelea. 

A fost o mare bucurie în casa noastră, cu atât mai mult cu 

cât se ştia că acest liceu are o tradiţie deosebită în istoria 

învăţământului românesc. 

Cred că se cuvine aici să spun câteva cuvinte, pentru ştiinţa 

celor mai tineri, care se vor învrednici să citească aceste 

rânduri, despre interesantele începuturi ale Şcolii de la Sfăntul 

Sava din Bucureşti. 

A vând o istorie de peste trei sute de ani, Şcoala de la 

Sfântul Sava, cunoscută pe parcursul veacurilor şi sub numele 

de Academia Domnească, este cea mai veche instituţie de 

învăţământ românesc din Ţările Române. A fost creată în 1 688, 

de către marele cărturar, stolnicul Constantin Cantacuzino. 
Între 1679 şi 1 688, Domnitorul Şerban Cantacuzino aduce 

cărturari greci la Bucureşti pentru o „şcoală elinească de carte 

adâncă" la Mânăstirea Slantul Sava, unde să se înveţe 

gramatica, istoria şi filozofia. 

La Academia Domnească de la Sfăntul Sava se preda în 

limbile clasice greacă şi latină, asemănător tuturor instituţiilor 

de învăţământ superior european de până în secolul al 

XVIII-iea. 
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În vremea domnitorului Constantin Brâncoveanu, cursurile 
erau urmate de vreo sută cincizeci de elevi, în vremea lui 
Alexandru Ipsilanti de vreo două sute, iar în primele decenii ale 
secolului al XIX-iea, acest număr ajunge la trei-patru sute. 

Până în 1787 această şcoală a fost ţinută din cheltuiala 
vistieriei. 

Unii istorici susţin că sediul primei şcoli ar fi fost chiar 
locul pe care se află astăzi statuia lui Mihai Viteazul din faţa 
Universităţii. Acolo ar fi fost zidită, pe la 1600, biserica cu 
chilii şi case egumeneşti, care se întindeau până în strada Ion 
Ghica de astăzi. Alţii susţin că biserica s-ar fi aflat pe locul 
statuii lui Heliade Rădulescu. Oricum, toţi istoricii sunt de 
acord că această biserică era lăcaş al Domnului Savaoth, 
închinată lavrei Sfântul Sava (a Bunei Vestiri) de lângă 
Ierusalim. 

Cel dintâi dascăl de la şcoala Sfântul Sava a fost Ieremia 
Cacavela, adus în anul 1687 de către Şerban Cantacuzino. 
Acesta era originar din insula Creta şi îşi făcuse studiile la 
Constantinopol şi la Lipsea. Era mare filolog, bun orator şi 
chiar oracol (se povesteşte despre el că ar fi prezis conflictul 
dintre Constantin V odă Brâncoveanu şi Constantin Aga 
Bălăceanu). 

După plecarea lui Ieremia Cacavela la Academia Trei 
Ierarhi de la Iaşi, în timpul lui Dimitrie Cantemir, la Sfântul 
Sava a fost adus în 1689, de către domnitorul Constantin 
Brâncoveanu, Sevastos Chimenitul. Acesta, născut în 1630, era 
originar din Trapezunt şi studiase la Constantinopol şi în Italia. 
A fost reorganizatorul şcolii de la Sfântul Sava şi directorul 
acestei Academii Domneşti. 

Dintr-un document al vremii reiese că Sevastos Chimenitul 
a devenit întâiul profesor al Frontistiriului (Colegiului) Ungro-
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V/achiei din Bucureşti pe timpul domnitorului Constantin 
Brâncoveanu. A fost considerat mare profesor, filozof, erudit. 
El a fost deopotrivă corector şi tipograf al operelor lui Antim 
lvireanu. 

Alţi profesori renumiţi ai Academiei Domneşti de la 
Sfântul Sava au fost: Gheorghe Maiota (1670- 17 10), care a 
predat limba latină, fiind şi profesorul fiilor lui Constantin 
Brâncoveanu, Maxim Peloponesianul, Ioan Avram, Iacob 
Pilarino (jurisconsult şi protomedicul lui Şerban Vodă 
Cantacuzino). 

În 1707, această şcoală avea trei dascăli care predau în 

greceşte: retorica, logica, psihologia, geologia şi în plus limbile 
străine. 

Constantin Brâncoveanu făcuse o donaţie de 30.000 de 
galbeni pentru aşezămintele culturale, din care 900 de galbeni 
pe an erau pentru şcoala de la Sîantul Sava. 

Fanarioţii au sprijinit şi ei această şcoală şi au înzestrat-o 
chiar cu vestite cabinete de fizică, pe care le cumpăraseră din 
Germania. 

Şcoala era înzestrată şi cu o bogată bibliotecă. 
La şcoala de la Sîantul Sava s-au format numeroşi 

intelectuali, dintre care cei mai mulţi fii de boieri, deveniţi 
ulterior oameni politici ai ţării, scriitori, artişti, personalităţi 
culturale de mare reputaţie, aşa cum au fost: Dinicu Golescu, 
Anton Pann, Grigore Alexandrescu, C. A. Rosetti, fraţii 
Brătianu, Dimitrie Bolintineanu, Ion Heliade Rădulescu, 
Nicolae Bălcescu, Nicolae Tătărăscu, Theodor Aman, 
Alexandru Odobescu, Barbu Delavrancea, Take Ionescu, Spiru 
Haret, I. Gh. Duca, Duiliu Zamfirescu, Tudor Arghezi, Ştefan 
Luchian, Eugen Ionescu, Gala Galaction, George Topîrceanu. 
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În 1 8 15 ,  Ioan Caragea primind înştiinţare de la şcoala de la 
Srantul Sava că sunt necesare reparaţii, dă poruncă pentru a nu 
întrerupe cursurile, ca şcoala să fie strămutată în odăile de la 
fosta Şcoală Grecească de la biserica Măgureanu (în Calea 
Victoriei), apropiindu-se astfel de sediul pe care îl ocupă astăzi. 

Când în 1 8 1 6  Gheorghe Lazăr vine la Bucureşti, el predă 
în acest nou local al Colegiului Sfântul Sava, de la fosta şcoală 
elină. 

Abia în 1 8 1 8, graţie Banului C. Băleanu, la această şcoală 
avea să se organizeze primul curs de limba română, încredinţat 
lui Gheorghe Lazăr, urmat apoi de Ion Heliade Rădulescu, Ioan 
Pop, Theodor Pallady. 

Colegiul Srantul Sava funcţionează sub direcţia lui Gh. 
Lazăr şi apoi sub cea a lui Heliade Rădulescu până în 1 82 1 .  

Vechiul complex originar al şcolii Sfăntul Sava a fost 
dărâmat în 1 855, pentru a se face loc palatului Universităţii şi 
noului bulevard. 

Şi acum, după ce am rememorat începuturile, cu adevărat 
remarcabile ale acestei şcoli de elită a Bucureştilor, să revenim 
la începutul secolului al douăzecilea. 

Spuneam că am reuşit la concursul de admitere în clasa I-a 
de liceu. 

În septembrie 19 19, în prima zi de şcoală la liceu, am fost 
însoţit de mama. Când am intrat în curtea şcolii, în dreptul 
locuinţei directorului, care era vis-a-vis de vechea clădire a 
liceului, se afla în picioare cu un pardesiu pe umeri, profesorul 
Ştefan Pop. Acesta trecea în revistă cu ochii lui plini de 
bunătate, toţi elevii care intrau pe poarta liceului. Când am 
ajuns în dreptul lui, s-a apropiat de mine mângâindu-mă pe cap 
şi mi s-a adresat: 
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- Măi băietaş de ce eşti tu atât de mic? 
Într-adevăr la acea epocă, pentru vârsta mea, eram extrem 

de scund. 
Începând din acea zi, timp de opt ani de zile, am mers cu 

trăsura în fiecare dimineaţă, de la Băneasa până la sediul 
liceului, în strada Fântânei, lângă Catedrala Sfântul Iosif, iar la 
orele amiezii, eram adus în aceleaşi condiţii acasă, cu excepţia 
zilelor de marţi şi vineri, când având cursuri şi după amiaza, 
mă înapoiam acasă, după orele 1 8 .30. 

În primii ani de liceu, pe timpul iernii când sufla viscolul, 
ţin minte că vizitiul mă ducea de la Băneasa la liceu cu sania 
trasă de cai, sanie în care mă înfofolea în mai multe pături. 

În zilele când aveam şcoală şi după amiaza, în pauza de 
prânz, luam masa la familia Johann Franz, despre care am 
povestit mai sus că rămăsese prietenă cu familia mea, din 
perioada în care părinţii mei locuiseră în acelaşi imobil cu ei, 
pe strada Numa Pompiliu. Acum familia Franz se mutase pe 
strada Timişoara nr. I ,  colţ cu strada Transilvaniei, unde îşi 
construiseră o casă spaţioasă, cu parter înalt, la subsol, domnul 
Franz îşi făcuse un atelier pentru fabricarea maşinilor de gătit. 
Pe colţ, tot în corpul aceluiaşi imobil, avea un magazin de 
prezentare. 

Johann Franz era un bărbat voinic, în vreme ce doamna era 
mărunţică şi cu trăsături foarte delicate. Ludmila Franz, care 
mă cunoştea de când eram copil, mă iubea mult şi spunea 
tuturor că ea a avut doi băieţi: pe Costică (Dumitriu) şi pe 
Mişulică (subsemnatul). Doamna Franz pregătea special pentru 
zilele când mergeam la ei, excelente prăjituri nemţeşti uscate, 
cu migdale şi alune. 
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Întorcându-ne acum la organizarea învăţământului la 
Sfăntul Sava, în 19 19, erau patru clase I-a de liceu: A şi B 
bugetare alcătuite din elevi care reuşiseră la concursul de 
admitere şi două, C şi D, extrabugetare, în care fuseseră înscrişi 
candidaţii nereuşiţi la concurs, dar ai căror părinţi urmau să 
plătească la liceu o taxă anuală de circa 3 .000 de lei, din care 
erau achitate salariile respectivilor profesori, cât şi celelalte 
cheltuieli administrative. Am fost repartizat în clasa I-a A. 

După vreo trei ani, clasele extrabugetare de la Sfântul Sava 
au fost trecute la Liceul Gheorghe Şincai nou înfiinţat, al cărui 
director era Gh. Nedioglu, profesor de limba română. După ce 
trecuseră câţiva ani de la acest moment, am aflat de la colegul 
meu Berescu, al cărui frate era secretarul Liceului Sfăntul Sava, 
că între directorul nostru, profesorul Ştefan Pop şi profesorul 
Gh. Nedioglu, cu ocazia înfiinţării Liceului Şincai şi a modului 
de repartizare a elevilor, se iscase o discuţie aprinsă pentru 
considerentul că directorul noului aşezământ, profesorul 
Gh. Nedioglu susţinea că i se dăduseră numai elementele cele 
mai slabe la învăţătură din şcoala noastră, în vreme ce el 
pretindea să i se atribuie şi lui o clasă bugetară şi numai una 
extrabugetară. Litigiul ajunsese până la Ministerul Instrucţiunii 
Publice, dar teza susţinută de directorul nostru, că elevii reuşiţi 
la concursul de admitere la Sfântul Sava aveau dreptul să 
rămână la liceul unde au reuşit, fiind găsită justă de către 
ministrul respectiv, Dr. C. Angelescu, directorul Nedioglu a 
trebuit să cedeze. 

Îmi amintesc cum în prima zi de şcoală, când am intrat în 
clasă, un pedagog strigând catalogul, ne-a repartizat în bănci. 
În clasă erau trei rânduri, fiecare rând având câte opt bănci. Am 
fost aşezat în banca a cincea, având drept coleg pe Stoian 
Octavian, repetent. 

1 1 5  

https://biblioteca-digitala.ro



Dirigintele clasei noastre a fost numit profesorul de 
zoologie Constantin Demetrescu, un om în vârstă, cu barba 
albă care-i acoperea complet cravata. Vorbea pe un ton grav 
totdeauna, de unde i s-a tras şi porecla de „Basu". 

La un moment dat, când părintele unui elev din clasa 
noastră venind la liceu şi întâlnindu-se chiar cu profesorul 
Demetrescu, fiind întrebat de către acesta, pe cine caută, 
părintele respectiv i-a răspuns: 

- Pe domnul profesor Basu! 
Se mai întâmpla în clasa noastră ca uneori, vreun elev să 

răspundă nefiind întrebat şi atunci profesorul folosea o expresie 
care pentru mine a rămas de neuitat: „Haidadeeeee! . . .  nici 
ruşine, nici obraz, vorbeşti neîntrebat!"  

Fiind mic de statură, iar în băncile din faţa mea stând băieţi 
mai înalţi, aveam uneori dificultăţi să urmăresc ceea ce se scria 
sau se desena pe tablă şi de aceea eram obligat să mă scol în 
picioare, fapt ce-mi atrăgea uneori observaţia profesorilor. 

La teze, colegul meu de bancă îmi dădea de fiecare dată 
coate şi mă incita: „spune-mi şi mie ce să scriu", iar dacă eu 
terminam lucrarea nu mă lăsa s-o depun la catedră, ci mi-o lua 
şi copia din ea. 

La una din lucrările scrise de pe trimestrul al III-lea, 
profesorul trecând prin dreptul băncii mele şi văzând că eu nu 
am nimic pe bancă, m-a întrebat: 

- Tu nu dai teza? De ce nu scrii nimic? Nu ştii? 
Eu fac imprudenţa să-i mărturisesc că am terminat lucrarea 

de mult, dar mi-a luat-o colegul. Atunci profesorul se repede, ia 
foile de hârtie din faţa lui Stoian Octavian şi porneşte apoi cu 
ele spre catedră. După ce a sunat clopotul pentru sîarşitul orei 
de curs şi profesorul a ieşit din clasă, am încasat o burduşeală 
zdravănă de la Stoian pentru că am vorbit „prostii". 
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Chiar în acea pauză am fost chemat la cancelarie unde 
profesorul „povestise cazul" celorlalţi şi ca urmare a celor 
petrecute, dirigintele clasei, profesorul Demetrescu a dat 
dispoziţie pe loc unui pedagog, să mă mute de lângă Stoian în 
banca a doua din faţă. Am putut scăpa astfel de teroarea pe care 
repetentul clasei o exercita permanent asupra mea. Datorită 
acestei mutări, am ajuns şi eu să văd la tablă fără să mă mai 
ridic din bancă . 

Iată-mă ajuns la finele anului şcolar, asistând în marea sală 
de gimnastică a liceului, împreună cu părinţii, la serbarea 
tradiţională. După coruri şi gimnastică conform programelor 
standard, directorul liceului s-a urcat pe estradă să anunţe 
rezultatele la învăţătură şi premiile pentru cei mai bine 
clasificaţi. 

La clasa I-a A, cu care a început lista premianţilor, 
rezultatul a fost următorul: premiul I Nicolescu Ascanio, 
premiul II Antoniu Gheorghe, premiul III Israil Mihail­
Dumitru. Au început să-mi vâjâie urechile şi nu-mi venea să 
cred. Mă aflam în fundul sălii de gimnastică şi îmi era foarte 
greu să răzbat prin îngrămădeala de elevi şi de invitaţi aşezaţi 
pe bănci şi scaune. Ceilalţi doi elevi îşi luaseră premiile şi 
coborâseră de pe estradă, eu însă continuam să înot spre 
catedră. Directorul mai strigă încă odată numele meu şi apoi 
întrebă: 

- Nu eşti aici, Israile? 
- Aici sunt Domnule Director, dar nu pot să aJung la 

Dumneavoastră, îi răspund eu. 
În sală au izbucnit hohote de râs . . .  
În sîarşit cu chiu cu vai ajung şi eu să-mi primesc pachetul 

cu cărţi şi diploma. 
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În clasa a doua de liceu, am avut diriginte pe profesorul de 
limba franceză Matei Fotino, care avea prostul obicei de a-şi 
bate joc de elevi atunci când se prezentau slab la învăţătură. Îi 
boteza cu epitete precum: „cotoi de Belucistan, scaiete de 
Bărăgan, pisoi de Kamciatka etc.". Din această cauză, ora de 
franceză nu era aşteptată cu plăcere de către elevi şi nici nu 
ne-am ales cu mare lucru de la acest profesor. Am avut însă şi 
profesori de la care am învăţat foarte multe.Am să menţionez 
aici în primul rând pe profesorii Mihai Olmazu de limba 
română şi Botea la fizico-chimice. La terminarea anului şcolar, 
spre surprinderea tuturor nu am luat nici un premiu. S-a 
descoperit ulterior că această situaţie s-a datorat modului în 
care a înţeles profesorul Matei Fotino să-şi exercite prerogati­
vele de diriginte al clasei. Expicaţia a fost următoarea: la 
începutul anului şcolar, dirigintele împărţise celor mai buni 
elevi din clasă câte o sarcină: unul să ţină liniştea în clasă până 
la intrarea profesorului, altul să prezinte absenţii zilei la 
începutul fiecărei ore de curs, altul să fie responsabil cu 
păstrarea cutiei de crete şi curăţirea tablei. . .  astfel că şi colegul 
meu de bancă Roger Slăniceanu primise sarcina să ţină un 
catalog-caiet al clasei în care ori de câte ori un elev primea o 
observaţie din partea vreunui profesor, să tragă în dreptul 
numelui acestuia, o liniuţă. La finele anului, dirigintele, 
consultând acest caiet pentru a da notele la purtare, a constatat 
că din toţi elevii clasei, eu aveam cele mai multe liniuţe, astfel 
că m-am ales cu o notă mică la purtare, ceea ce m-a exclus de 
la premiu. Fusesem eu oare atât de indisciplinat? Aceasta a fost 
întrebarea pe care şi-au pus-o unii profesori care mă apreciau. 
Fostul meu diriginte, profesorul Constantin Demetrescu i-a 
cerut explicaţii lui Fotino. Acesta i-a arătat caietul care era plin 
de liniuţe în dreptul meu. Profesorul Demetrescu nu numai că 
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s-a mirat, clar a făcut investigaţii şi printre ceilalţi profesori şi a 
aflat că nici unul nu mi-a făcut vreodată nici cea mai mică 
observaţie. Atunci? A fost chemat la cancelarie colegul meu 
Roger Slăniceanu să dea explicaţii şi până la urmă a mărturisit 
că având în vedere că îi eram adversarul cel mai periculos la 
premiu, a folosit această metodă pentru a mă scoate din cursă. 
A fost un moment de stupoare pentru toţi profesorii prezenţi în 
cancelarie să constate câtă meschinărie poate exista în 
caracterul unui pui de om de numai 12 ani. Sancţiunea a fost 
aceea că, deşi în clasa a II-a Slăniceanu reuşise ca premiant, 
directorul Stefan Pop i-a promis că atât timp cât va mai fi la 
conducerea Liceului Sfăntul Sava, nu va mai lua nici măcar o 
menţiune şi s-a ţinut de cuvânt. 

În clasa a III-a am luat premiul II. În acel an am început să 
studiem limba latină, după ce în clasa a doua începusem limba 
germană. La germană preda profesorul Gh. Coman, care se 
bucura de mare prestigiu în şcoală, clar la noi ajunsese în prag 
de pensie şi îmi aduc aminte că la lectură, majoritatea dintre 
noi avea scrisă traducerea printre rândurile textului german. 
Ideea lui fixă era să ştim câte feluri de ,ja" există în limba 
germană. La limba latină l-am avut profesor pe tatăl unui coleg 
de clasă, Costică Grama, care, săracul, era bâlbâit şi de la care 
nu ne-am prea ales cu ceva. 

Clasa a IV-a constituie pentru mine cea mai plăcută 
amintire din anii petrecuţi pe băncile liceului pentru motivul că 
am avut un profesor de matematică excepţional, anume pe 
Nicolae Muzicescu, fratele faimoasei profesoare de pian de la 
Conservator, Florica Muzicescu (erau copiii compozitorului 
moldovean de muzică religioasă, Gavriil Muzicescu). Cred însă 
că metoda lui de lucru prezenta un mare neajuns pentru o clasă 
cu patruzeci şi trei de elevi, deoarece lucra la tablă doar cu un 

1 19 
https://biblioteca-digitala.ro



grup de patru-cinci elevi fără ca el să pună mâna vreodată pe 
cretă. Cu aceşti elevi, adică cu cei mai aplicaţi, făcea 
demonstraţiile matematice, iar de restul clasei aproape că se 
dezinteresa total. Am avut cinstea să fac şi eu parte din micul 
grup pe care îl folosea la efectuarea demonstraţiilor, împreună 
cu Mihai Livada, Nati Mendelsohn, Ion Savu şi câteodată 
Grigore Protopopescu. Această cinste însă ne impunea să 
lucrăm foarte temeinic acasă, exerciţii din culegerea celebră de 
algebră a Fraţilor Iezuiţi şi să ne cumpărăm fiecare cele două 
volume de teorie şi exerciţii ale lui Nivenglovski. 

La finele anului şcolar, am fost declarat premiantul I şi am 
obţinut cea mai mare medie pe liceu. Profesorul Mezincescu 
mi-a oferit o menţiune specială pentru matematică şi un volum 
în limba franceză: L 'aeroplane pour tous. 

În cursul superior, în clasa a V-a reală, nu am luat premiu, 
deoarece nici nu am mai încheiat ultimul trimestru, din cauza 
nenorocirii abătute asupra familiei mele: moartea surorii mele 
Gabriela. În schimb, în clasele a VI-a şi a VII-a am luat 
premiul II. 

Trebuie să menţionez că din clasa a V -a, la secţia reală se 
grupaseră aproape toţi premianţii claselor a IV-a A şi B. Printre 
aceştia se afla şi elevul Ion C. Brătianu, fiul lui Dinu Brătianu. 
Era un băiat inteligent, muncitor şi mai ales un coleg fără ifose. 
Ion Brătianu a fost premiant I în tot cursul superior al liceului. 
Pentru premiul II se luptau mereu Mihail Livada şi Ion Savu, 
iar premiul al Iii-lea îmi rămânea totdeauna mie. 

Nu pot termina aceste rânduri fără a aminti câte ceva şi 
despre activitatea literară a elevilor acestui vechi lăcaş de 
cultură. Evident cea mai însemnată contribuţie şi-o aduceau 
elevii cursului superior, în special cei din clasele VII şi VIII. 
Nu pot spune cu certitudine dacă aportul elevilor de la secţia 
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umanistică era mai important, dar pot afirma cu tărie că şi noi 
cei de la secţia reală participam cu mult entuziasm la această 
activitate. Nu am să uit niciodată împrejurarea în care elevii 
clasei a VIII-a, după încheierea anului şcolar, predau 
conducerea societăţii literare a liceului, denumită „Ion Heliade 
Rădulescu", celor ce rămâneau imediat după ei. Era o adevărată 
solemnitate, poate minoră, dar care în sufletul unor adolescenţi 
de 14- 1 5  ani, avea un ecou foarte puternic. Participau 
totdeauna directorul Ştefan Pop şi profesorii de limba română. 
Societatea noastră literară tipărea o revistă scrisă de elevii 
liceului, care se difuza şi în alte licee din Bucureşti şi chiar în 
provincie. Revista se numea „Ramuri fragede". Copiii mei dacă 
vor căuta cu atenţie în biblioteca, ce le-a rămas de la mine, vor 
găsi cel puţin câteva numere din această revistă, în care am 
publicat şi eu poezii şi cronici. 

Am participat la preluarea conducerii Societăţii de la 
Mihai Antonescu (acela care peste ani a devenit mâna dreaptă a 
mareşalului Ion Antonescu). Fusese elev al liceului nostru şi, 
pare-mi-se, părăsea liceul în acelaşi timp cu Petre Comamescu, 
un alt elev distins al Liceului Sfântul Sava. În urma mea, cu un 
an, la secţia clasică era elev Eugen Ionescu, care dovedea de pe 
atunci (cred că era în clasa a VI-a sau a VII-a), mari aptitudini 
literare. Se ocupa intens de colectarea articolelor pentru revista 
„Ramuri fragede" pe care apoi le tria împreună cu profesorul 
de limba română Pompiliu Constantinescu, viitorul critic 
literar. Deseori, în recreaţii, aveam consfătuiri cu Eugen 
Ionescu, deoarece fiind în clasa a VII-a, am fost ales preşedinte 
al Societăţii Literare a Liceului şi am rămas în această funcţie 
până am părăsit şcoala. 

Directorul liceului nostru, profesorul Ştefan Pop declara 
faţă de toţi profesorii, părinţi şi elevi că deşi în lunga sa carieră 
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de dascăl avusese multe elemente distinse ca elevi, nu întâlnise 
atâtea „mari speranţe" ca în seria noastră şi deaceea el a numit 
seria noastră „generaţia de aur a Liceului Sf'antul Sava". 

După absolvirea clasei a VIII-a reală, în iulie 1927, toţi 
promovaţii ne-am prezentat la examenul de bacalaureat, care 
s-a ţinut la Liceul Gh. Şincai, deşi avusesem promisiunea 
directorului nostru că examenul se va ţine la Sf'antul Sava. 

Liceul Sfântul Sava a prezentat 32 de candidaţi de la secţia 
reală, restul până la 53 proveneau de la Liceul Gh. Şincai. 
Comisia a fost prezidată de profesorul universitar de 
matematică Dimitrie Pompei, iar din comisie făceau parte 
profesorul Gh. Nedioglu, directorul Liceului Gh. Şincai, pentru 
limba română, profesorul Gorciu pentru geografie, Frollo 
pentru franceză. În comisie nu apărea nici un profesor de la 
Sfântul Sava. Am fost clasificat al patrulea din 53 de candidaţi. 
Elevii de la Sf'antul Sava au fost evident defavorizaţi faţă de cei 
ai Liceului Şincai, care îl aveau în comisie chiar pe directorul 
lor. Pentru situaţia mea, cea mai evidentă dovadă de lipsă de 
obiectivitate a constituit-o faptul că deşi la limba română, atât 
la scris cât şi la oral, am avut acelaşi subiect, la scris, unde 
tezele erau secrete, am obţinut nota opt, la oral tot profesorul 
Gh. Nedioglu, pentru acelaşi răspuns, m-a notat cu cinci. Dar 
dintre elevii de la Sfântul Sava prezentaţi, obţinusem cea mai 
bună calificare; Ion C. Brătianu s-a clasat pe locul şapte. 
Concluzia ar fi că există oameni cu suflete meschine, care nu 
pot admite confruntări pierdute. (repartiţia elevilor la crearea 
Liceului Gh. Şincai) şi care oricât de târziu, încearcă să 
plătească poliţa! 
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La Facultatea de Drept 

din Bucureşti 

În cursul liceului am fost bun la matematică şi profesorii 
pe care i-am avut m-au încurajat la această disciplină nu numai 
prin notele pe care mi le-au dat, dar şi prin premii speciale. 
Familia mea a fost convinsă că după bacalaureat mă voi înscrie 
să dau concurs la Politehnică. Aşa eram şi eu hotărât, numai că 
având toate actele necesare în buzunar, în drum spre 
Politehnică, m-am întâlnit cu cel mai bun prieten al meu, 
Ascanio Nicolescu, care m-a convins să mă înscriu, ca şi el, la 
Facultatea de Drept. 

Din clasa a VI-a de liceu, fusesem mereu invitat în casă la 
Ascanio, unde în după amiezile de sărbătoare făceam împreună 
muzică: Ascanio cânta ca şi mine la vioară, iar Lucica, sora lui, 
la pian şi la violoncel. Eram invitat totdeauna la ei în casă şi la 
matineuri şi la serate dansante. 

În ziua cu pricina când ne-am întâlnit, după discuţii 
prelungite, în faţa unei îngheţate la cofetăria Nestor din Calea 
Victoriei, m-am lăsat convins de el şi am pornit împreună spre 
Facultatea de Drept, unde ne-am înscris amândoi. 

Când am venit acasă şi am mărturisit isprava mea, nimeni 
n-a scos o vorbă, dar am putut observa că şi tata şi mama erau 
trişti şi profund decepţionaţi de purtarea mea. 
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Am devenit astfel student în drept. Cursurile se ţineau în 
clădirea Fundaţiei Universitare Carol I din Calea Victoriei. În 
aulă, locul meu era la balcon în stânga intrării, în rândul trei. În 
jurul nostru, un cerc de colegi simpatici şi de bună condiţie 
socială. Mi-a rămas în minte o colegă frumoasă şi elegantă (se 
numea Gigi Cazacu), care avea alături de ea o prietenă urâtă şi 
smochinită ca o babă, ceea ce făcea ca frumuseţea şi distincţia 
primei, să fie şi mai evidentă. Lângă ea şedeau doi cavaleri ser­
vanţi: Dudu Plesnilă şi Radu Grigorescu, cărora ea le arunca 
din când în când câte o privire distantă şi le răspundea 
monosilabic. La examene cucerea notele mari, iar la examenul 
de drept penal, după ce i-a pus o întrebare, profesorul a rămas 
cu privirea la chipul ei încă mult timp după ce ea răspunsese şi 
probabil că nici nu i- a auzit răspunsul. .  Bineînţeles nota a fost: 
„bila albă". Dar în anul trei i-am pierdut urma. Am auzit doar 
că Gigi Cazacu s-ar fi căsătorit cu un" inginer englez, de la 
întreprinderea petroliferă „Astra Română" şi ar fi plecat 
defmitiv în Marea Britanie. 

Din toamna anului 1929, cursurile pentru ultimul an se 
ţineau într-o sală din vechea clădire a Universităţii, cu 
ferestrele spre statuia lui Mihai Viteazu . 

În anul întâi de facultate i-am cunoscut pe Bebe Petrescu, 
cu care am rămas prieten o viaţă întreagă până la moartea lui 
din decembrie 1988, pe Georgică Papahagi, un băiat foarte 
muncitor şi bun coleg, pe Puiu Diamandescu cu care am 
înnodat şi mai strâns prietenia când am ajuns amândoi la studii 
la Paris, pe Imbroane Brutus, un bănăţean de toată isprava şi pe 
alţii. 

Concomitent urmam şi cursurile Facultăţii de Litere şi 
Filozofie, unde eram înscris şi unde aveam şi mai multe 
cunoştinţe apropiate cu care uneori, după orele de curs, ne 
plimbam prin grădina Cişmigiului sau mâncam o îngheţată la 
cofetăria Anghelescu, din strada Academiei. Cea mai bună 
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prietenă a mea în această perioadă era Sabina Stroescu, care 
urma Facultatea de Litere şi audia împreună cu mine şi 
cursurile de estetică ale lui Tudor Vianu. 

Printre profesorii pe care i-am avut la Facultatea de Drept 
se remarcau în primul rând: Mircea Djuvara, profesor la 
Enciclopedia Dreptului, Gh. Taşcă la Economie Politică, Mihai 
Rarincescu la Drept Civil, Vintilă Dongoroz la Drept Penal etc. 

Am avut şi profesori care făceau o figură mai puţin 
onorabilă şi printre aceştia se numărau: G.G. Mironescu de la 
Enciclopedia Dreptului, Aristide Bazilescu de la Istoria 
Doctrinelor Economice şi tatăl acestuia Nicolae Bazilescu de la 
Economie Politică, Constantin Stoicescu, zis „Cosmetic", de la 
Drept Roman. 

Din păcate cele mai frumoase ore de curs nu le petreceam 
la Facultatea de Drept, ci la cea de Filozofie şi Litere. Aici am 
audiat lecţii de neuitat ale profesorilor Nicolae Iorga, 
P.P.Negulescu, Rădulescu Motru, Tudor Vianu etc. 

Timp de trei ani de zile, din 1 927 până în 1929, tatăl meu a 
fost obligat să plătească o taxă anuală de 3.000 de lei la casieria 
Facultăţii de Drept pentru ridicarea noii construcţii din 
Bulevardul Kogălniceanu, unde se află astăzi sediul 
Universităţii. Se poate astfel susţine că această construcţie s-a 
ridicat prin contribuţia părinţilor noştri şi mai puţin cea a 
statului. 

În anul 1930 mi-am trecut ultimul examen de anul III la 
Facultatea de Drept şi am reuşit, spre norocul meu, să obţin 
rapid un certificat de absolvire cu care în noiembrie 1930 am 
plecat spre Paris să mă înscriu la Doctorat. 

Dacă tatăl meu nu l-ar fi cunoscut pe profesorul Nicolae 
Bazilescu, Decanul Facultăţii de Drept, care-i era obligat 
pentru serviciile pe care i le făcuse în legătură cu afacerile 
comerciale pe care le desfăşura pentru fabrica de cărămidă şi 
vânzarea loturilor de casă din parcelarea moşiei din Bucureştii 
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Noi, n-aş fi putut obţine la timp certificatul de absolvire a 
Facultăţii de Drept din Bucureşti. Acest certificat i-a fost 
redactat şi eliberat tatălui meu în baza unui telefon dat de 
profesorul Bazilescu, la secretariatul Facultăţii şi semnat apoi 
de către Decan, la Hotel Capşa, seara la orele 2 1 ,  unde Decanul 
îşi avea sediul întreprinderilor sale. 
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Audient la Facultatea de Drept 

din Paris 

De când eram în anul II la Facultatea de Drept din 
Bucureşti, tatăl meu îmi promisese că după terminarea studiilor 
de aici mă va trimite să urmez doctoratul la Paris. 

În anul 1929 s-a declanşat marea criză economică 
mondială; s-au prăbuşit preţurile, băncile închideau ghişeurile, 
numărul şomerilor a crescut, iar falimentele întreprinderilor se 
ţineau lanţ. 

Părinţii mei au pierdut cu această ocazie depunerile de 
200.000 de lei de la Banca Franco-Română, care a fost 
declarată aproape de starea de faliment şi de asemeni pe cele de 
la Banca Marmorosch, circa 100.000 de lei. Cu toate acestea, 
tatăl meu a ţinut cu orice preţ să-şi repecte făgăduiala pe care 
mi-o făcuse şi în acest scop, în toamna anului 1930, a depus în 
contul Băncii Franceze Societe Generale, suma de 200.000 de 
lei pentru ca eu, în timpul cât voi studia la Paris, să ridic lunar, 
banii necesari întreţinerii. 

Situaţia noastră materială se agravase şi mai mult prin 
faptul că, tot o consecinţă a crizei economice, intervenise şi o 
reducere masivă de salariaţi ce erau plătiţi din bugetul statului. 
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În acest context, tatăl meu, care avea o vechime de 30 de ani de 
serviciu, a fost pensionat în anul 1930. 

În asemenea împrejurări am pornit în noiembrie 1930 spre 
Paris. În capitala Franţei se afla deja prietenul meu Ascanio 
Nicolescu cu mama lui, care îl însoţise să-l ajute să se 
instaleze. Bineînţeles că ne-am stabilit în acelaşi hotel, peste 
drum de Jardin des Plantes, care purta numele pompos de 
Grand Hâtel du Cedre . . Tot timpul cât am stat la Paris am 
locuit în acest hotel, care fără a fi elegant, era foarte curat şi 
bine gospodărit. Girantul hotelului era monsieur Bourcon, un 
om amabil şi îndatoritor. Adeseori când treceam pe lângă cuşca 
lui de la parter, îl găseam discutând aprins cu câte un locatar, 
care era în restanţă cu chiria. În alte hoteluri, cei care întîrziau 
cu plata chiriei erau imediat evacuaţi. Datorită modului 
îngăduitor de a se purta cu clienţii lui, care în majoritate erau 
foarte tineri, în special studenţi (mulţi străini), domnul Bourcon 
era poreclit „Rigoletto-cataif „. 

Din noiembrie 1930 până în iulie 1 933 când am părăsit 
definitiv Parisul, am locuit în aceeaşi cameră nr. 1 14. În stânga, 
la numărul 1 1 5, stătea Ascanio, iar lângă el locuia Manole 
Loebel şi mai departe, fratele acestuia, Ionel Loebel (ambii 
erau fiii oftalmologului Palatului Regal şi studiau medicina). 
Despre Manole Loebel am auzit, după ani de zile, că ar fi ajuns 
directorul spitalului de oftalmologie din Tel Aviv. 

De la hotelul nostru până la Facultatea de Drept era un drum 
de 1 5  minute cu piciorul, urcând prin faimoasa Rue Moujftard şi 
traversând nu mai puţin celebra Contrescarpe de unde ne 
aprovizionam cu şuncă românească, ouă, pâine şi alte alimente . 

Camera de hotel mă costa 45 de franci lunar, iar masa de 
prânz o luam, de cele mai multe ori, la restaurantele cu, prix 
fzx, unde prânzul nu depăşea şapte franci, iar dimineaţa 
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mâncam acasă sau la braseria La Capoulade, unde micul dejun 
consta dintr-o cafea cu lapte şi două cornuri, la preţ total de doi 
franci. 

M-am înscris la Facultatea de Drept a Universităţii 
Sorbona, pe baza certificatului eliberat de Facultatea de Drept 
din Bucureşti. Pentru eliberarea diplomei de licenţă a fost 
nevoie să treacă şase luni şi jumătate, ea purtând data de 
2 ianuarie 193 1 ,  iar viza Universităţii Bucureşti din 8 ianuarie 
193 1 .  

În primul an am urmat cursurile secţiei de Economie 
Politică, unde am avut profesori pe Charles Rist la Economie 
Politică, pe Edgard Allix la Legislaţie Financiară, pe Albert 
A:ftalion la Statisitcă, pe Auguste Deschamps la Istoria 
Doctrinelor Economice. Ca materie de opţiune, m-am oprit la 
Legislaţia Industrială pe care o preda profesorul Roger Picard. 

Am promovat examenul diplomei superioare la Economie 
Politică la 4 iunie 1 93 1 .  În anul al doilea 193 1 - 1 932 am urmat 
cursurile secţiei de Drept Public unde am avut profesori printre 
alţii pe A.Barthelemy la Drept Administrativ şi Drept 
Constituţional, pe Geoffre de Lapardelle la Drept Internaţional. 
Am promovat şi acest al doilea an în 9 noiembrie 1932. Cu 
această ocazie mi-am dat seama că exprimarea mea în limba lui 
Corneille şi Racine făcuse evidente progrese. În februarie 1932, 

la apelul mamei, am venit acasă (deoarece tata era foarte 
bolnav). Aici am rămas până în iulie 1932, când m-am întors la 
Paris să pregătesc examenul pentru diploma superioară de 
Drept Public. 

A vând în vedere că după promovarea examenului de 
Economie Politică din 1 93 1 ,  îmi alesesem şi subiectul tezei de 
doctorat cu titlul: Le Marche monetaire roumain, când am 
venit în ţară am încercat să strâng material pentru această 
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lucrare, colectând lucrări publicate de Banca Naţională a 

României, statistici, broşuri de specialitate şi alte publicaţii din 
bibliotecile Institutului Economic Românesc, ale Camerei de 

Comerţ, ale Fundaţiei Carol I, ale Facultăţii de Drept etc. 

Când m-am întors la Paris, am adus cu mine un geamantan 

plin de caiete, note scrise de mână, broşuri etc. 

Conducătorul tezei mele de doctorat era profesorul Albert 

A:ftalion, care între timp, prin plecarea lui Charles Rist la 

Geneva, devenise titularul Catedrei de Economie Politică. 

Profesorul Aftalion mă cunoştea foarte bine pentru că în primul 

an tăcusem seminariile cu el. Deoarece tipărirea tezei costa 

circa 400 de franci, separat de copiatul la maşina de scris în 

vreo şase exemplare, pentru a fi predată, în prealabil 

profesorului care îndruma lucrarea, situaţia mea financiară nu 

era de invidiat. Alarmat, am scris în această situaţie tatălui 

meu, care mi-a cerut să-i trimit o recomandare din partea unui 

profesor al Facultăţii de Drept din Paris spre a putea încerca un 

demers în vederea obţinerii unui ajutor de studii de la 

Bucureşti. Am solicitat această recomandare profesorului 

Albert A:ftalion, care mi-a dat-o cu multă bunavoinţă. O 
transcriu mai jos integral în traducere românească: 

Certific faptul că domnul Israil Mihail a urmat cu 
asiduitate cursurile mele şi conferinţele în timpul anului şcolar 
1930 - 1931. Este un student foarte serios şi înzestrat. 
Dovedeşte o mare dorinţă de muncă şi de a învăţa. Face 
dovada unor foarte bune însuşiri. Este inteligent şi chibzuit. 
Merită să fie cu adevărat încurajat pentru a-şi urma studiile. " 

22 octombrie 1931 
ss Albert Afta/ion 

Profesor la F acuitate. Directorul cursului de Economie 
Politică şi Statistică. 
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În baza acestei recomandări, tatăl meu a obţinut de la 
Facultatea de Drept din Bucureşti un ajutor de 35.000 de lei, 
care a fost onorat de Ministerul Finanţelor, Administraţia 
Datoriei Publice, prin depunerea la Comptoir Nationa/ 
d'Escompte de Paris, Sucursala 2 Place de / 'Opera, Paris, a 
sumei de 2.400 franci francezi, reprezentând „cota ce vi se 
cuvine pentru lunile Aprilie şi Mai 1932, socotită la 8.000 de 
lei lunar". Acest ajutor mi-a fost comunicat de Ministerul 
Finanţelor la Paris cu adresa nr.20084 din 28 aprilie 1932. 

La câteva luni de la primirea ajutorului bănesc, m-am 
pomenit într-o bună zi la hotel cu domnul Năstase, care mi-a 
declarat că este funcţionar la Ministerul de Finanţe din 
Bucureşti şi că el a pus umărul ca să mi se acorde suma de 
35 .000 de lei şi că a venit şi el acum să viziteze Parisul şi s-a 
gândit că sunt cea mai indicată persoană să-i arăt frumuseţile 
acestui oraş, deoarece altă cunoştinţă nu are. Evident că vreme 
de vreo două săptămâni, cât domnul Năstase a fost oaspetele 
oraşului, în orele mele libere, fie dimineaţa, fie după amiaza, îi 
serveam drept ghid. Am rămas cu convingerea că cea mai 
puternică amintire i-a rămas, după ce a vizitat Panteonul, 
mormântul lui Napoleon, deoarece mi-a declarat că, după ce 
am fost împreună, s-a mai dus singur încă de două ori şi a stat 
câte o jumătate de oră să admire construcţia monumentului 
lucrat în marmură roşie. 

Am lucrat intens la redactarea tezei mele de doctorat. După 
ce am considerat-o încheiată, am încredinţat-o unei 
franţuzoaice care se îndeletnicea cu stilizarea lucrărilor 
întocmite de studenţii străini (i-am dat şi acesteia 100 de 
franci), apoi am dat-o la bătut la maşină şi am predat-o 
profesorului Aftalion pentru a o aviza. După câteva zile, 
profesorul mi-a restituit-o cu o notă scrisă anexată, în care îmi 
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solicita să fac câteva mici completări. După acordul acestuia, 
am predat-o spre tipărire librarului L. Rodstein care se ocupa, 
în mod special, cu tipărirea tezelor studenţilor străini din Paris. 
Tipărirea se făcea, la vremea aceea, în Belgia. După vreo două 
săptămâni, mi s-au predat exemplarele ce trebuiau depuse la 
F acuitatea de Drept. 

Comisia de Doctorat a fost alcătuită din profesorul Albert 
Aftalion preşedinte şi profesorii Charles Rist şi Edgar Alex, 
membri. 

Şedinţa de susţinere a tezei a avut loc în ziua de 23 mai 
1933 şi s-a încheiat după discuţii de circa o oră. Am obţinut 
calificativul „bien" din cauza profesorului Edgar Alex, care 
dorea ca lucarea să fi fost mai amplă, deşi profesorul Aftalion 
mi-a declarat că el a susţinut calificativul „tres bien", 
argumentând că din materialul pe care l-am procurat, am extras 
tot ceea ce era esenţial. 

Diploma de Doctor în Drept mi-a fost expediată ulterior, în 
ţară, de către Facultatea de Drept din Paris deoarece 
formalităţile pentru întocmirea diplomei originale au durat 
aproape un an. Abia la 23 aprilie 1934 a fost parafată de către 
Ministerul Instrucţiunii Publice din Franţa, iar la 9 mai 1934 
semnată de Rectoratul Universităţii din Paris. 

Aruncând înapoi o privire asupra anilor de studiu la Paris, 
nu pot să nu revăd de fiecare dată, cu ochii minţii, lecţiile de 
economie politică ţinute de Charles Rist, în faţa unor săli 
totdeauna arhipline, care ascultau vrăjite vocea calmă şi egală a 
acestui minunat economist, expert la Liga Naţiunilor şi fost 
Consilier al Băncii Naţionale a României, (cu ocazia 
operaţiunilor de stabilizare a leului din 1 929), drept 
reprezentant al consorţiului bancherilor, (care acordase 
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împrumuturi importante Statului Român, cu această ocazie), 
pentru a desăvârşi reforma monetară. 

Era deasemeni impresionant să-l asculţi pe profesorul 
Auguste Deschamps oficiind cursul de „Istoria Doctrinelor 
Economice" în roba lui neagră cu manşete şi eşarfă roşie în 
jurul gâtului şi care atârna până la pământ. Era o persoană în 
vârstă, foarte simpatică, cu mustăţi şi cioc alb-gălbui, colorate 
prin abuzul de ţigări. Spre deosebire de profesorul Rist, care 
vorbea aşezat în faţa catedrei, Deschamps se plimba tot timpul 
pe podium-ul catedrei, iar la mijlocul orei, făcea o pauză de 
câteva minute, declarând că se simte obosit. Ambii profesori 
erau membri ai Academiei de Ştiinţe din Franţa, ca dealtfel 
marea majoritate a profesorilor de la Facultatea de Drept din 
Paris. Toţi aceşti profesori ajungeau în capitala Franţei numai 
după ce îşi făceau un stagiu de cel puţin câţiva ani la Facultăţile 
de Ştiinţe Juridice din provincie, de unde erau recrutaţi apoi pe 
baza valorii lor personale. 

Un alt as al acestei Facultăţi era profesorul Geoffre de 
Lappradelle la Drept Public Internaţional, expert şi consilier la 
Liga Naţiunilor. 

Albert Aftalion era printre cei mai tineri profesori, în jur de 
55 de ani, energic şi foarte muncitor. Îl întâlneam foarte 
frecvent la biblioteca Facultăţii, dar şi la Biblioteca Naţională 
din Paris. După plecarea profesorului Rist de la Catedra de 
Economie Politică, Aftalion a fost acela care a preluat 
cursurile, ceea ce semnifica o deosebită preţuire din partea 
Consiliului Profesoral al Facultăţii care i-a făcut recomandarea. 

Pe lângă cursurile Facultăţii de Drept, am urmat şi pe cele 
de la Ecole des Hautes Etudes Sociales a Universităţii Sorbona, 
situată în 16, rue de la Sorbonne. La finele anului şcolar 193 1 ,  
am dat examen şi am obţinut certificatul primului an de studiu, 
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la 20 iunie 193 1 ,  cu 56 puncte la cinci discipline, numărul 
obligatoriu pentru promovare fiind de 50 de puncte. 

Această şcoală se bucura de un înalt prestigiu nu numai în 
străinatate, dar şi în Franţa. Cred că faptul se datora nu numai 
materiilor care se studiau la un înalt nivel, dar şi profesorilor 
care predau respectivele cursuri . Astfel, era profesorul 
Seignobos, care ţinea prelegeri despre politica europeană după 
1 9 1 8. Era membru al Academiei Franceze şi profesor la 
Sorbona. Apoi, profesorii Maunier şi Guyader, ambii profesori 
universitari de mare prestigiu şi extrem de exigenţi la examene. 
Cu profesorul Georges Patut, renumit economist, am dat 
examen la: Ies grands problemes economiques actuels şi având 
în vedere că mă cunoştea îndeaproape de la cursuri, a primit cu 
deosebită amabilitate rugămintea de a-mi scrie prefaţa tezei 
mele de doctorat în drept. 

După promovarea anului de curs, urma să susţin o teză, în 
anul doi, dar fiind obligat să revin în ţară în februarie 1932, am 
scris la şcoală să cer lămuriri referitoare la această teză. Mi s-a 
comunicat că trebuie să trimit titlul exact al viitoarei teze, 
însoţit de un plan detailat al lucrării înainte de ianuarie 1934 şi 
în cazul în care subiectul propus de mine este acceptat, să trimit 
lucrarea în trei exemplare înainte de 15  mai 1 934 şi apoi să 
aştept să fiu programat pentru a mă duce la Paris să o susţin. 
Din nefericire nu am mai putut realiza această teză din două 
motive. Primul a fost acela că reîntors în ţară, în 1933, am fost 
obligat să intru la Şcoala de Ofiţeri de Rezervă de Transmisiuni 
de la Cotroceni (pe care am terminat-o în octombrie 1934), 
deoarece pentru studiile de la Paris îmi amânasem satisfacerea 
stagiului militar. Al doilea motiv a fost acela că pentru a mă 
înscrie în anul doi de studiu la Ecole des Hautes Etudes 
Sociales trebuia să mai achit suma de 600 de franci, iar pentru 
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susţinerea tezei încă 100 de franci şi familia mea nu a mai avut 
fonduri disponibile pentru această nouă cheltuială. Aşa că am 
rămas numai cu certificatul din 1 5  decembrie 1938, ce mi-a 
fost trimis de la Ecole des Hautes Etudes Sociales, în care se 
arăta că am obţinut diploma pentru anul întîi de studii 
superioare sociale la 20 iunie 193 1 .  

În încheierea acestui capitol consider că este necesar să fac 
câteva menţiuni: 

Citind lucrarea recent apărută „Pe urmele lui Grigore 
Antipa" de Ştefan Negrea în editura . Efigii postume, la pag. 
255 am găsit următorul pasagiu: „profesorul G.D.Vasiliu, unul 
din ultimii elevi ai lui Antipa, îmi povestea că obţinând o bursă 
de studii la Universitatea din Y ena, s-a prezentat, în 1927 la 
profesorul Ludwig Plate, urmaşul lui Ernst Hăckel, cu o 
scrisoare de recomandare a maestrului său. După ce a citit-o, 
Plate i-a ripostat: 

- Bine, dar nu înţeleg de ce când aveţi în România un 
savant ca doctorul Antipa, a fost nevoie să vă deplasaţi până 
aici ca să învăţaţi nişte lucruri pe care le puteaţi învăţa mult 
mai bine de la el? 

Atunci profesorul Vasiliu şi-a dat seama că la Institutul de 
Zoologie al lui Hackel, omul de ştiinţă român Grigore Antipa, 
fiind încă în viaţă, intrase deja în legendă. 

Am menţionat această anecdotă pentru a demonstra încă o 
dată renumele de care s-au bucurat peste graniţă, între cele 
două războaie mondiale, oamenii de ştiinţă din ţara noastră. 

În acest sens pot spune că şi mie mi s-a întâmplat să trăiesc 
ceva similar, în perioada 1 93 1 - 1 932, la Facultatea de Drept din 
Paris. Mă hotărâsem să urmez în primul an, cursurile de Drept 
Privat, astfel că pe lângă cursul de Drept Civil urma să-mi aleg, 
după cum am mai menţionat şi un curs opţional. M-am decis 

1 3 5  

https://biblioteca-digitala.ro



pentru Drept Penal. Titularul catedrei era renumitul penalist 
prof. Dandieu de Vabres. Când m-am prezentat la cabinetul lui 
şi i-am declarat opţiunea mea, mi-a replicat imediat: 

- De ce să nu vă alegeţi o altă materie care nu figurează în 
programul de cursuri al Facultăţii de Drept din Bucureşti, 
deoarece la Drept Penal nu aveţi ce învăţa mai mult de la mine, 
când în România dumneavoastră îl aveţi ca profesor pe Vintilă 
Dongoroz, unul dintre cei mai renumiţi savanţi penalişti din 
vremurile noastre! 

Această replică a profesorului, bineînţeles, m-a făcut 
să-mi schimb opţiunea şi mi-a dat şi de gândit. 

Nu pot încheia aceste scurte relatări lară a arăta că în anul 
1952, în cadrul reformei universitare (când am fost „scos" şi eu 
din funcţia de Conferenţiar de la Facultatea de Drept din 
Bucureşti) a fost eliminat şi profesorul Vintilă Dongoroz de la 
aceeaşi Facultate, fiind considerat drept „element ne­
corespunzător". (Ulterior, când s-a înfiinţat Institutul de 
Cercetări Juridice, al cărui preşedinte era Ion Gheorghe 
Maurer, Vintilă Dongoroz a fost angajat ca şef al sectorului de 
drept penal). În locul lui a fost numit titular al Catedrei de 
Drept Penal, Gh. Panu, element total nepregătit şi care după doi 
ani a şi fost îndepărtat. 
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Politica studentească la Paris ' 

Atâta timp cât am fost student la Facultatea de Drept şi la 
Facultatea de Litere şi Filozofie din Bucureşti (1927- 1 930), nu 
am făcut nici un fel de politică. Nu-mi amintesc nici dacă am 
fost înscris la Asociaţia Studenţilor, în orice caz, nu am 
participat niciodată la vreo şedinţă sau adunare studenţească. 
M-am ţinut deoparte deoarece îmi provoca repulsie agitaţia 
zgomotoasă şi şovină a grupurilor. 

În toamna anului 1930, după cum am arătat mai sus, m-am 
înscris la doctorat la Facultatea de Drept din Paris. Eram aici 
un grup de vreo douăzeci de studenţi români. 

După vreo două luni, împreună cu Ascanio Nicolescu, 
colegul şi prietenul meu, am fost luaţi de un coleg mai în 
vârstă, care era mai de mult în capitala Franţei şi duşi, într-o 
bună zi, în rue de la Bucherie, unde era sediul Asociaţiei 
Studenţilor Români din Paris pentru a ne înscrie şi noi şi a 
deveni membri ai acesteia. După ce am primit carnetul de 
membru, am participat la câteva adunări generale. Discuţiile nu 
erau prea interesante, mai mult certuri între grupuleţe pe 
probleme mărunte. În total asociaţia avea aproape 350 de 
membri, deşi studenţi români la Paris, în acea vreme, erau mult 
mai mulţi. Preşedintele Asociaţiei era Zambrea. Comitetul de 
conducere al Asociaţiei se alegea în fiecare an, prin vot secret, 
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de către membrii înscrişi, la începutul fiecărui an de învăţă­
mânt, deci spre srarşitul toamnei. 

În vara anului 193 1 ,  au început pregătirile pentru noile 
alegeri. S-au constituit mai multe grupuri, care în luna 
septembrie 193 1 ,  s-au organizat în două „partide" şi anume: 
partida condusă de Gheorghe Cronţ, student la drept şi partida 
condusă de Mircea Rebreanu, student tot la drept. 

Din partida condusă de Gheorghe Cronţ făcea parte şi un 
grup de studenţi al cărui şef era Niki Ionescu. Ca întotdeauna, 
s-au purtat discuţii aprinse în vederea repartizării locurilor în 
comitetul de direcţie. Cunosc în amănunt cum s-au desfăşurat 
discuţiile deoarece făceam şi eu parte, împreună cu colegii mei 
Ascanio Nicolescu, Ovidiu Porumb, Brutus Imbroane şi Ion 
Diamandescu din grupul lui Niki Ionescu. 

Înţelegerea iniţială a fost ca în cazul în care partida lui 
Gheorghe Cronţ va ieşi învingătoare la alegeri, Cronţ să devină 
preşedintele comitetului, Niki Ionescu vicepreşedinte, iar 
Ascanio şi cu mine, membrii în comitet. 

Cu câteva zile înainte de publicarea listelor de candidaţi, 
Niki Ionescu, care era cam încrezut, orgolios şi impertinent, i-a 
comunicat lui Cronţ că el şi cei din gruparea lui nu vor mai 
susţine lista respectivă de candidaţi decât cu condiţia de a-i 
ceda lui preşedinţia comitetului. Cronţ bineînţeles că s-a opus, 
invocând faptul că se stabilise, încă din luna august, definitiv, 
distribuirea locurilor în viitorul comitet. Au fost zadarnice toate 
încercările de a se ajunge la vreo înţelegere. Niki, care era 
foarte încăpăţânat, nu a vrut să asculte de nici un sfat. În 
această situaţie, în preajma zilei de depunere a listei, fiecare 
membru al grupului a trebuit să-şi declare poziţia pe care se 
situează. Deşi N iki Ionescu conta pe o coalizare a grupului lui 
pentru a-l susţine, rezultatul a fost complet opus. Cu excepţia 
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lui Ascanio şi a altor doi colegi, tot grupul a declarat că 
respectă înţelegerea stabilită în luna august de a susţine un 
comitet prezidat de Gheorghe Cronţ. M-am numărat şi eu 
printre aceştia, considerând că este moral şi just să onorăm o 
convenţie odată încheiată. În urma acestei noi situaţii, postul de 
vicepreşedinte în comitet mi-a fost oferit mie. În acelaşi timp, 
am fost ales şi în funcţia de reprezentant al delegaţiei române 
în comitetul de conducere al „Micii Înţelegeri", organizaţie 
formată din asociaţiile studenţilor români, cehi şi iugoslavi, 
după modelul alianţelor statale. 

Alegerile au întrunit consimţământul a 70% din voturile 
studenţilor români înscrişi în asociaţie. 

După o săptămână ne-am întrunit cu delegaţiile cehă şi 
jugoslavă, la sediul asociaţiei noastre. A vând în vedere că în 
acel an, preşedinţia asociaţiei „Mica Înţelegere" revenea 
României, am fost ales preşedinte al asociaţiei. Membrii 
delegaţiei române erau: Ion Grigoriu şi R.Antoniu, ambii 
studenţi la drept. 

La Paris mai exista şi o asociaţie studenţească de prietenie 
polono-română. În calitate de preşedinte al Micii Înţelegeri, am 
propus acestei asociaţii, şi propunerea a fost acceptată cu 
entuziasm de către toţi membrii, ca şedinţele celor două 
asociaţii (Mica În'elegere şi Asociaţia de Prietenie Româno­
Polonă) să fie ţinute în comun şi să devenim astfel: Asociaţia 
Studenţilor Mica Înţelegere şi Polonia. 

Activitatea acestei noi asociaţii a fost deosebit de frumoasă 
şi bogată, în acel an, bucurându-se de o apreciere deosebită. 

Am considerat pentru început că era neapărat necesar să 
câştigăm sprijinul legaţiilor respective, în vederea manifestă­
rilor pe care le proiectam. În acest sens am decis să mergem să 
ne prezentăm la reprezentanţele diplomatice ale ţărilor noastre 
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din capitala Franţei, pentru a le expune planurile pe care le 
aveam. Ideea fiind total nouă, toată lumea a acceptat-o cu mare 
entuziasm. 

Primul pas a fost prezentarea noastră la Legaţia 
Cehoslovaciei, unde am fost primiţi cu mare amabilitate de 
ministrul plenipotenţiar Osuski. Acesta ne-a asigurat de tot 
sprij inul său. La rând a venit apoi Legaţia lugoslaviei, unde am 
stat de vorbă cu ministrul Spalaicovici, mai reticent şi mai 
ţeapăn. La Ambasada Poloniei am fost întâmpinaţi, din nou, cu 
foarte multă atenţie şi cu o politeţe aparte de către ambasador, 
un domn în vârstă, scund, dar de o distincţie şi o eleganţă total 
ieşite din obişnuit. 

Cel mai greu s-au aranjat lucrurile la Ambasada României, 
care îşi avea sediul in rue Bremontier, unde conducea mai cu 
seamă consilierul de legaţie, căci ministrul nostru, Dinu 
Cesianu, care căpătase postul, probabil în baza prieteniei cu 
regele Carol al Ii-lea, se ocupa mai mult de viaţa sportivă din 
capitala Franţei decât cu activităţile diplomatice. Când am 
ajuns în srarşit (după mult timp pierdut şi nenumărate 
insistenţe) în cabinetul lui Dinu Cesianu şi l-am informat că 
delegaţiile de studenţi fuseseră primite deja la toate celelalte 
ambasade încă din luna decembrie, iar acum ne aflam la 
sîarşitul lui ianuarie şi n-am ajuns încă la Ambasada României, 
tocmai în anul în care preşedinţia asociaţiei Mica Înţelegere şi 
Polonia revenise României, mi-a răspuns că este foarte ocupat 
şi are foarte puţin timp liber. I-am răspuns atunci că în această 
situaţie mă aflu în poziţia de a le spune adevărul colegilor din 
comitet când aceştia mă vor întreba când mergem şi la 
Ambasada României. A avut în acel moment parcă un moment 
de „trezire" şi „strâns cu uşa" mi-a fixat o dată la începutul 
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lunii februarie 1 932 când să mă prezint cu delegaţiile 
respective în audienţă. 

După ce s-a îndeplinit în sfârşit şi această ultimă 
formalitate, s-a trecut la organizarea unei prime expoziţii de 
pictură a studenţilor de la Arte Plastice, din cele patru ţări, apoi 
a unei serii de conferinţe despre ţările noastre şi politica lor 
externă, la care au fost invitaţi să ţină prelegeri atât profesori 
renumiţi de la Facultatea de Drept ai Universităţii Sorbona şi 
de la Co/lege de France din Paris, cât şi ziarişti cunoscuţi. 
Printre personalităţile care au conferenţiat au fost nume de 
prestigiu, ca cele ale profesorului Seignobos de la Catedra de 
Istorie de la Sorbona, Andre Tibal, profesor la Şcoala de Înalte 
Studii Sociale. Conferinţele se ţineau aproape în fiecare lună, 
în marele amfiteatru Turgot de la Sorbona, pe care ni-l pusese 
la dispoziţie, cu multă bunăvoinţă, Rectorul Universităţii din 
Paris, profesorul Charltey: „Pentru scopuri atât de nobile şi 
folositoare, pentru cunoaşterea ţărilor Dumneavoastră cât mai 
bine în Franţa, sunt fericit să vă pot sprijini" au fost cuvintele 
profesorului Charltey când i-am cerut ajutorul. 

Am organizat şi un bal cu invitaţii sub egida asociaţiei 
„Mica Înţelegere şi Polonia", la care au participat şi cei patru 
miniştri plenipotenţiari, profesori universitari şi alţi invitaţi 
oficiali. Balul a avut un succes răsunător. 

Îmi aduc aminte cu multă simpatie de numele unor colegi 
din cele trei ţări prietene cu care am colaborat în tot acest timp: 
cehul Kunosi, sârbul Djuricici, fiul aghiotantului regal şi 
studenta poloneză Dembowska. 

Înainte de vacanţa mare universitară a anului 1932, în 

rândul studenţilor români din Asociaţia de la Paris era mare 
agitaţie. Asociaţia îşi mărise numărul membrilor cu peste o sută 
de studenţi. Încă din decembrie 1931, asociaţia noastră fusese 
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invitată să part1c1pe la marile sărbători ale naţiunilor, care 
urmau să se desfăşoare la Nisa, timp de zece zile, în luna iulie. 
Prin această participare se înţelegea prezentarea unor elemente 
folclorice caracteristice fiecărei ţări sub toate dimensiunile şi 
varietăţile posibile: costume naţionale, jocuri, cântece etc. 

Organizatorul acestei manifestări a fost un coleg, membru 
în Comitetul nostru, pe nume Vasiliu. 

Marile manifestaţii de la Nisa erau organizate sub egida 
societăţii culturale Renaissance Franr;aise, condusă de un 
preşedinte-director general Ambruster. Alături de asociaţia 
noastră au participat şi alte asociaţii studenţeşti invitate (cea 
poloneză, austriacă, ungară, bulgară etc.). 

În opinia mea, cred că noi românii am dat cel mai mare 
număr de participanţi, circa treizeci de studenţi şi studente. Din 
Paris am pornit spre Nisa cu un tren, special. Am fost cazaţi la 
hoteluri curate şi foarte confortabile, unde ni s-au servit mese 
cu menu-uri franţuzeşti. Transportul, hotelul şi masa au fost 
suportate de statul francez. 

Participarea noastră a constat mai întâi într-o defilare în 
costume naţionale şi în ordinea alfabetică a ţărilor participante, 
pe artera principală din Nisa, anume pe Boulvard des Anglais. 
Celebrul bulevard a fost ticsit de lume, turişti şi localnici, iar 
când s-a apropiat coloana noastră, a izbucnit deodată un ropot 
de aplauze şi de strigăte entuziaste: Vive la Roumanie!. Am 
impresionat prin numărul participanţilor, cred că am fost cea 
mai numeroasă coloană, şi mai cu seamă prin frumuseţea 
costumelor şi tinereţea noastră. 

Aici trebuie să spun că succesul de care s-au bucurat 
costumele noastre naţionale s-a datorat în special studentelor 
din asociaţia noastră, deoarece, deşi invitaţia la această 
manifestare fusese făcută cu mai bine de o jumătate de an în 
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urmă, iar o parte din colegele noastre românce aduseseră cu ele 
din ţară la Paris şi câte un costum naţional, nu toate aveau o 
asemenea îmbrăcăminte tradiţională, iar pentru bărbaţi, aceasta 
lipsea cu desăvârşire. S-au început demersurile. Am scris la 
Teatrul Naţional din Bucureşti, rugând să ne împrumute câteva 
costume naţionale, alăturând şi câte o invitaţie oficială din 
partea organizaiiiei Renasissance Fran9aise, dar n-am primit 
nici un răspuns. Colegele şi colegii au scris şi ei în ţară şi au 
solicitat familiilor, rudelor, prietenilor să le expedieze 
asemenea piese, care ne-ar fi fost de mare ajutor. Am primit 
însă foarte puţine. A vând în vedere că tot mai mulţi studenţi 
români au solicitat să participe la acest festival, colegele 
noastre românce, pentru a face faţă cu brio evenimentului, au 
croit şi au brodat cu multă pricepere, dăruire şi perseverenţă 
(evident sumar, dar suficient pentru a crea cadrul necesar) 
costumele care lipseau atât pentru fete cât şi pentru băieţi. 
Acestor mâini iscusite trebuie să le aduc aici omagiul meu plin 
de admiraţie, respect şi recunoştinţă. 

Dimineaţa, când am văzut în faţa hotelului în care fusesem 
cazaţi, grupul românilor îmbrăcaţi în costume naţionale, gata 
pentru defilare pe Boulevard des Anglais, nu mi-a venit să 
cred! Impresia generală era că te afli în faţa unor costume 
naţionale româneşti autentice şi nu a unora improvizate. În 
acest sens, stau mărturie şi fotografiile care au rămas în arhiva 
familiei şi astăzi după 60 de ani de la eveniment. Dealtfel am 

fost felicitaţi şi de preşedintele Ambruster. Acesta remarcase că 
am fost grupul cel mai aplaudat de către spectatorii de pe 
trotuoare, ca şi de cei de la balcoanele hotelurilor de lux. 

Grupul nostru a mai participat la două spectacole pe scena 
operei din Nisa, când s-au prezentat jocuri şi cântece naţionale. 
Am asistat şi eu la ambele spectacole dintr-o lojă şi m-am 
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bucurat mult de succesul înregistrat de echipele noastre, care 
şi-au disputat locul întâi cu ungurii. Ceardaşul lor a ridicat sala 
în p1c10are. 

În ceea ce privesc cântecele, ele au entuziasmat sala, care a 
rechemat la rampă de nenumărate ori corurile noastre. Acestea 
au fost pregătite şi conduse de Nicolae Brânzei, student la 
conservatorul din Paris, tânăr foarte înzestrat, care avea să 
ajungă mare dirijor în S.U.A. 

Înainte de încheierea acestor festivităţi a mai avut loc în 
sala Operei din Nisa un spectacol de cântece şi dansuri 
naţionale, susţinut de echipele premiate, printre acestea fiind şi 
echipele noastre. Tot cu această ocazie, a fost organizată, într-o 
seară, la un mare restaurant din Nisa, o întâlnire a localnicilor 
şi turiştilor din localitate cu studenţii participanţi la festival, cu 
ocazia căreia fetele, în costume naţionale, au vândut invitaţilor 
de la mese păpuşi îmbrăcate în port popular românesc. 

Evident că succesul obţinut şi amintirile plăcute, rămase în 
sufletul tuturor participanţilor, au stârnit regretul celor care nu 
au vrut sau nu au putut să vină cu noi. În inima altora s-a stârnit 
mânia şi chiar invidia. Ca întotdeauna în asemenea cazuri au 
început comentarii, critici şi chiar acuzaţii făţişe, în sensul că 
au fost preferaţi la acest festival prietenii membrilor din 
Comitet. 

Cu cât timpul se scurgea, cu atât agitaţia se amplifica, mai 
cu seamă că aceasta era întreţinută şi mărită cu zvonuri 
tendenţioase, în sensul că actualul comitet, îmbătat de 
succesele înregistrate în activitatea sa în perioada noiembrie 
1 93 1 -1 932, intenţionează să candideze din nou la alegerile din 
octombrie 1932. 

Unul dintre cei mai iscusiţi agitatori era Mircea 
Lepădătescu care dorea, aşa după cum nu se sfia să o şi 
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mărturisească, să se aleagă el în toamnă preşedintele noului 
comitet. Ambiţios şi intrigant, cum l-am cunoscut ca student la 
Facultatea de Drept din Paris, s-a comportat şi după ce s-a 
întors în ţară. A fost comisar de românizare, în calitate de 
legionar de rang, la Craiova, iar după 1947, a devenit comunist 
intransigent şi a ajuns profesor universitar la Facultatea de 
Drept din Bucureşti (la Catedra de Drept Constituţional) şi şef 
de secţie la Institutul de Cercetări Juridice. 

Nimic din tot ceea ce se colporta cu atâta venin împotriva 
comitetului nostru nu corespundea realităţii. În timpul vacanţei 
mari, marea majoritate a studenţilor-membri ai asociaţiei 
noastre era absentă din Paris. Unii erau plecaţi în ţară, iar alţii 
plecaseră la ocean sau în excursii, organizate de diferite 
companii de turism din Franţa. Eu mi-am petrecut luna august 
1932 la Royan, localitate situată pe ţărmul oceanului Atlantic, 
iar după scurtă vreme, de la Paris am plecat în ţară. 

Când am revenit la Paris, se alesese de mult noul comitet 
al asociaţiei. Preşedintele devenise Mircea Lepădătescu, care 
îşi realizase astfel visul. Într-o şedinţă a asociaţiei, la care am 
participat, punând în paralel activitatea actualului cu cea a 
fostului comitet, i-am dovedit că nu reuşise să facă nimic. 
Numărul membrilor asociaţiei scăzuse simţitor, nu se mai 
ţinuse nici o conferinţă, nu mai avusese loc nici un bal al Micii 
Înţelegeri, nici un spectacol, în schimb fiecare şedinţă se solda 
cu discuţii aprinse pentru nimicuri, ameninţări şi scandaluri. 
Până la srarşit adunarea studenţilor a cerut să se treacă la un vot 
de încredere pentru comitet. Rezultatul nesatisfăcător a obligat 
comitetul să demisioneze. Nu mai ştiu ce s-a mai întâmplat 
apoi, deoarece n-am mai participat la nicio şedinţă până la 
plecarea mea definitivă din Paris, în iulie 1933.  
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Stagiul militar 1933- 1934 

La întoarcerea de la Paris, în iulie 1933, mi-am găsit 
familia instalată în noul apartament din strada Barbu 
Delavrancea. 

În noiembrie al aceluiaşi an m-am prezentat la Regimentul 
1 Transmisiuni, cu sediul în Cotroceni, pentru satisfacerea 
serviciului militar, pe care îl amânasem vreo patru ani pentru 
a-mi putea continua studiile de doctorat. 

Am fost repartizat la compania a III-a de elevi 
transmisiuni . Am ajuns la Şcoala Militară de Ofiţeri de Geniu, 
comandată de căpitanul Sever Cocoroveanu, care avea două 
plutoane şi anume: plutonul I comandat de locotenentul 
Popescu şi plutonul II comandat de locotenentul Grigore 
Constantinescu. 

În Şcoala Militară de Ofiţeri de Geniu comandant era 
colonelul Cioroianu, iar comandantul batalionului de elevi, era 
maiorul Emanoil Vasile. 

Batalionul era alcătuit din patru companii şi anume: 
compania I şi 2, formate din elevi care ieşeau ofiţeri 
activi,după trei ani de instruire, şi compania 3 şi 4, din elevi ce 
ieşeau ofiţeri de rezervă. Fiecare companie avea câte două 
plutoane, de câte 33 de elevi în fiecare pluton. Compania a 
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treia, unde mă aflam şi eu, era de transmisiuni, iar compania a 
patra, de pionieri. 

La compania de transmisiuni erau repartizaţi cu precădere 
absolvenţii Politehnicii şi ai altor şcoli superioare tehnice, iar la 
compania de pionieri cei care aveau ca studii dreptul şi literele. 

La început, adică din noiembrie şi până la finele anului s-a 
dispus să fim încazarmaţi, mai întâi pentru că nu eram instruiţi 
şi apoi pentru că tocmai în acea perioadă erau active mişcările 
legionare, iar printre tineri erau mulţi legionari . Din nenorocire, 
încazarmarea noastră s-a prelungit până spre primăvară, ca o 
consecinţă a asasinării pe peronul gării din Sinaia a Primului 
Ministru I. G. Du ca. 

Regimul de internat era greu de suportat. Mai întîi pentru 
că noaptea tremuram de frig. Nu aveam voie să ne aducem nici 
pături şi nici îmbrăcăminte călduroasă de acasă şi eram obligaţi 
să dormim într-o cămaşă, distribuită de şcoală şi să ne învelim 
cu o singură pătură, rară cearceaf. La aceasta mai trebuie 
adăugat că dormitoarele şcolii erau imense şi cuprindeau circa 
50 de paturi. Camerele nu aveau decât un singur rând de 
geamuri şi dimineaţa la ora şase când ne deştepta goarna, pe 
pervazul geamurilor găseam un strat de zăpadă de două degete. 

Pentru întregirea tabloului trebuie să arăt că seara, după ce 
ne dezbrăcam, trebuia să ne aliniem fiecare în faţa patului cu 
îmbrăcămintea strânsă pachet şi să o prezentăm spre examinare 
ofiţerului de serviciu, care ne inspecta. Fiecare aştepta cu 
picioarele goale în bocanci şi cu straiele pe braţe, inspecţia. 
Ofiţerul de serviciu era împuternicit să examineze prin sondaj 
dacă uniformele fuseseră bine curăţate şi întreţinute, dacă 
aveau toţi nasturii, dacă bocancii erau lustruiţi ş.a.m.d. Elevul 
care era găsit în defect, era pedepsit. Îmi amintesc că după 
Crăciun, inspecţia la echipament se făcea, potrivit dispoziţiilor 
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superioare ale şcolii, de către un elev activ. În general, aceşti 
elevi activi nu erau mai în vârstă de 1 8  ani, în timp ce printre 
elevii rezervişti se aflau oameni trecuţi şi de 24 de ani şi mai 
mult. Eu am satisfăcut stagiul militar la 25 de ani. 

Într-o seară, la o inspecţie, un elev activ mai scrupulos, 
exhiba uniforma unui rezervist atrăgându-i atenţia pe un ton 
cazon că are lipsă un nasture la tunică. Rezervistul, un om mai 
în vârstă, nu a mai putut suporta această mizerie, care se repeta 
aproape seară de seară, a pus echipamentul pe pat şi cu tot 
focul, i-a cârpit două perechi de palme elevului de l-a aruncat 
până în zid. Bineînţeles că a urmat un mare tărăboi, anchetă! A 
venit ofiţerul de serviciu, l-a ridicat pe vinovat şi l-a dus la 
închisoare. A doua zi în curtea şcolii, adunaţi în careu, am 
ascultat în poziţie de drepţi, observaţiile colonelului Cioroianu. 
După două zile totul a reintrat în normal. Singura consecinţă a 
fost că atât timp cât am mai rămas intern, inspecţia de seară a 
efectelor nu o mai făcea un elev activ, ci exclusiv ofiţerul de 
serviciu. Masa era mediocră. Era vorba bineînţeles de o masă 
pregătită la cazan, în care felurile de mâncare cele mai dese 
erau ciorba de fasole şi mâncarea de prune, dimineaţa ceai cu 
pâine, iar seara, de obicei, acelaşi meniu ca la prânz. 

Într-o dimineaţă, după Crăciun, când eram în post la poarta 
principală a şcolii, s-a prezentat un domn bine, care purta 
gambetă şi care a dorit să vorbească cu domnul comandant al 
şcolii. Am sunat caporalul de serviciu, care a venit şi l-a 
condus la cancelaria comandantului. După circa o jumătate de 
oră, respectivul domn a plecat venind însoţit până la poartă, de 
colonelul Cioroianu (comandantul şcolii). Am avut impresia că 
acesta din urmă parcă ţopăia în jurul domnului cu gambetă, 
spunând tot timpul doar: 

- Am înţeles, să trăiţi ! 
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După ce am ieşit din gardă, am aflat că domnul cu gambetă 
era generalul Cihoschi, ministrul de război. După vizita lui în 
şcoală, regimul nostru s-a îmbunătăţit simţitor şi anume, ni s-a 
dat voie să ne aducem de acasă îmbrăcăminte caldă pentru 
noapte, ni s-a dat şi o a doua pătură, iar focul la cele două sobe 
de teracotă din dormitor nu se mai aprindea la orele 1 9  ca să se 
stingă la orele 20.30, ci ardea de la orele 1 7  până la 20.30. Am 
aflat că această intervenţie salutară o datoram fiului generalului 
Cihoschi, care era coleg cu noi de suferinţă şi îşi executa şi el 
serviciul militar în plutonul 2 din compania 4 de pionieri. 

Programul de activitate era destul de raţional: dimineaţa, 
repartizaţi pe clase (divizii) aveam învăţământ teoretic, 
constând în diverse regulamente militare, iar după amiaza de la 
orele 14 până la l 8, aveam aplicaţii, iama în curtea şcolii, iar 
din primăvară pe câmpul de instrucţie de la Ghencea. Adeseori, 
când porneam în aplicaţie la câmp, căpitanul Sever 
Cocoroveanu, care nu era prea isteţ la minte, deşi se credea 
grozav şi fi�nd de provenienţă pontonier, se lăuda de fiecare 
dată cu podul pe care îl construise el cu ocazia unor manevre 
peste Argeş. Ieşea în fruntea companiei călare, pe iapa lui pe 
care o ţinea în grajdurile şcolii, unde mai erau doi cai pentru 
trăsura domnului colonel Cioroianu cu care se plimba uneori 
fiica acestuia, elevă cred în clasa a VII-a, la Liceul Regina 
Maria. 

Plutonierul major al companiei noastre, pe nume Cârjan, 
era un bărbat scurt şi cu picioarele arcuite, aşa încât atunci când 
lua poziţia de „drepţi", gurile răutăcioase spuneau că: „trece 
porcul printre picioarele lui". Poate că niciodată nu a fost mai 
nimerit dictonul: tel maître, tel valet. 

Dacă pe Cocoroveanu nu-l copleşea inteligenţa, ap01 pe 
Cârjan aceasta îl văduvise de tot. 
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Căpitanul nostru era un om extrem de comod, lăsând 
totdeauna sarcina de a redacta ordinul zilnic pentru raport lui 
Cârjan, care îl întocmea după capul şi priceperea lui, ceea ce 
constituia totdeauna o ocazie de amuzament copios pentru 
elevi. Îmi aduc aminte de ceea ce am pătimit cu ocazia unui 
asemenea raport, întocmit de domnul plutonier major Cârjan. 
Ambele plutoane au fost adunate în careu în curtea şcolii, 
înainte de masa de prânz, când domnul plutonier Cârjan şi-a 
început lectura. Citea, ca de obicei, cu opinteli, următorul text: 
„deoarece când elevii se duc la closet murdăresc podeaua şi 
marginile closetului, se ordonă ca nici un elev să nu mai 
meargă la closet decât însoţit de sergentul de serviciu de zi al 
companiei", iar apoi fără nici o pauză a continuat să se bâlbâie: 
„se ordonă ca elevii să intre la masă în ordine, numai după ce 
se spală pe mâini". În faţa mea, în plutonul I se afla camaradul 
şi prietenul meu Gigel Musceleanu, care în civilitate era actor 
la actualul teatru „Lucia Sturza Bulandra". Acesta când a auzit 
cele debitate de Cârjan, a început să mugească fără însă a lăsa 
să se vadă mişcarea vreunui muşchi de pe faţa lui. Auzeai 
zgomotul, dar nu ştiai de unde vine ! Situaţia era atât de comică 
încât nu m-am mai putut abţine şi am început să râd în 
hohote . . .  Situaţie gravă să râzi în hohote la raportul companiei! 

Căpitanul l-a oprit pe Cârjan să mai molfăie raportul şi mi 
s-a adresat: 

- De ce râde doctoraşul nostru? 
Musceleanu mugea înainte. Eu abia mă puteam stăpâni să 

nu izbucnesc din nou în râs. Deoarece nu i-am răspuns nimic, 
Cocoroveanu a dispus ca, după ce iau masa, să trec la 
închisoare şi fiind şi sâmbătă să stau pedepsit până luni. Şi abia 
de vreo două săptămâni se mai uşurase regimul nostru, în 
sensul că, sâmbăta de la prânz până duminica la orele 1 8, 
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aveam permisie să mergem acasă. Evident că această pedeapsă 

m-a usturat serios, în primul rând deoarece mă priva de baia 

săptămânală, pe care nu mi-o puteam permite decât acasă şi în 

al doilea rând, de o masă fără fasole şi prune. 

Spre norocul meu însă, în ziua aceea s-a întâmplat să fie 

ofiţer de serviciu pe şcoală comandantul plutonului meu, 

locotenentul Grigore Constantinescu, care mă aprecia şi avea şi 

oarecare consideraţie pentru anii mei de studiu. Ca întotdeauna, 

ofiţerul de serviciu supraveghea modul cum se servea masa 

elevilor. În ziua aceea, la masa noastră a venit în inspecţie şi 

comandantul batalionului şcolii, maiorul Emanoil Vasile, 

căruia, probabil, ofiţerul de serviciu i-a relatat incidentul de la 

raportul de la ordinea de zi, deoarece trecând pe lângă mine mi­

a pus mâna pe umăr şi mi-a cerut să stau la masă, s-a aşezat 

lângă mine şi mi-a ordonat apoi să-i relatez pe scurt ce s-a 

întâmplat şi a încheiat pe loc: 

- După ce iei masa, astăzi fiind sâmbătă, te duci acasă! 

Prostii de-ale lui Cocoroveanu. 

Zis şi făcut; după ce am luat masa, am plecat acasă. 

Duminică seara când m-am întors la şcoală, Bibi Hariton, 

comandantul de pluton şi prieten cu mine, care fusese sergent 

de zi pe companie, mi-a povestit că duminică dimineaţa, 

Cocoroveanu a venit la şcoală şi l-a luat după el pe Bibi. După 

ce au vizitat grajdul şi şi-a văzut iapa, i s-a adresat lui Bibi: 

- Ei, şi acum să mergem să vedem cum a dormit 

doctoraşul nostru! 

Ajungând la închisoare, l-a întrebat pe Bibi Hariton: 

- Dar unde-i doctoraşul? 

Răspunsul a venit prompt: 

- Este acasă domnule căpitan, pentru că ieri domnul maior 

i-a ridicat pedeapsa. 
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Cocoroveanu înfuriat la culme, a început să gesticuleze şi 
să strige că el nu mai este comandant de companie, că la el în 
unitate comandă maiorul, că el a ajuns un fleac etc. 

A doua zi însă nu mi-a adresat nici un cuvânt şi a continuat 
să se poarte ca şi cum nimic nu s-ar fi întâmplat. Mie îmi 
atrăsese atenţia maiorul că, în cazul în care nu îmi dă pace, să 
vin imediat să îi raportez. 

Mi-am dat imediat seama că domnul căpitan Cocoroveanu 
se rezervase să-mi plătească poliţa în luna iulie, când vom 
pleca în aplicaţie la Medgidia, aşa încât m-am gândit să-mi iau 
măsuri de apărare. Dar nu a mai fost nevoie. S-a întâmplat ca 
exact la trei zile de la sosirea la Medgidia, să mă îmbolnăvesc 
de o colită ulcero-membranoasă şi am fost internat în spitalul 
local, iar după câteva zile am fost expediat la Bucureşti, unde 
am fost internat în servicul profesorului colonel Simici, în 
Spitalul Militar Central. Am fost sub tratament două săptămâni, 
iar apoi am avut concediu medical alte două săptămâni. 

Când m-am reîntors la Regimentul 1 Transmisiuni, i-am 
găsit pe camarazii mei din companie întorşi din aplicaţiile de la 
Medgidia. Toţi se plângeau de arşiţa, praful, apa murdară şi 
mai cu seamă capriciile lui Cocoroveanu, pe care le înduraseră 
şi care le crestase pe creier „amintiri de neuitat". Scăpasem de 
acest supliciu! 

Am fost apoi repartizaţi câte o lună, în vederea promovării 
examenului de sublocotenent de rezervă, la câte un regiment. 
Am fost repartizat astfel la Regimentul 2 Pionieri de la 
Otopeni. Luna septembrie 1934 a trecut foarte repede. Când să 
mă prezint la examenul de ofiţer de rezervă, în luna octombrie, 
căpitanul Cocoroveanu s-a opus susţinând că n-am participat la 
operaţiunile de la Medgidia. Încercarea însă nu i-a reuşit, 
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deoarece atât comandantul batalionului cât şi colonelul 
Cioroianu, comandantul şcolii, l-au repezit. 

M-am putut astfel prezenta la examen împreună cu toţi 
camarazii mei şi am reuşit toţi. A fost doar o simplă 
formalitate. La 1 noiembrie 1934 eram un om iarăşi liber. 

Am aflat apoi că domnul căpitan Cocoroveanu a fost mutat 
de la şcoală, la un batalion de pontonieri la Călăraşi, cu 
menţiunea că „este un ofiţer necorespunzător pentru o şcoală 
militară". 
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Avocat-liber profesionist 

După ce am obţinut licenţa în Drept în iunie 193 1 , am 
depus legiuitul jurământ în calitate de avocat stagiar, înscris în 
Baroul Avocaţilor din judeţul Ilfov şi Capitală (decretul 
199/17  .04. 193 1  ). Povestea depunerii acestui jurământ am 
depănat-o separat, într-o mică culegere de schiţe, cu 
instantanee din viaţa de tribunal. 

Meseria de avocat pledant am început-o efectiv în iama 
anului 1934, după terminarea stagiului militar. A vând în vedere 
că în acele vremuri exista obiceiul ca avocaţii stagiari să facă 
practică întâi pe lângă un avocat definitivat, tatăl meu a vorbit 
cu amicul său Constantin Ciurea şi l-a rugat să mă accepte 
lângă el. 

În octombrie 1934, mi s-a eliberat diploma de avocat. La 
început, clientela mea a fost redusă, iar cauzele modeste, dar 
prin muncă perseverentă şi corectă, am reuşit în scurt timp să 
mă afirm printre avocaţii tineri din Baroul Capitalei, formându­
mi o clientelă stabilă, care îmi asigura un venit; deşi nu prea 
mare totuşi suficient pentru o viaţă onorabilă şi fără privaţiuni. 
Dimineaţa alergam pe la judecătoriile de ocol, iară după 
amiaza, aproape zi de zi, de la orele 14  la 1 9, eram la Palatul de 
Justiţie, la instanţele de judecată sau în arhive. Uneori, 
dimineaţa când nu aveam înfăţişări la judecătoriile de ocol, îmi 
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petreceam timpul în birourile maşinilor de scris, unde dictam 
acţiuni pentru procese, concluzii scrise pentru cele judecate şi 
rămase în pronunţare şi recursurile pentru cauzele pierdute. 

Situaţia s-a complicat câţiva ani mai târziu când devenind 
şi asistent universitar, trebuia să găsesc timp şi pentru 
activitatea didactică. 

La 1 aprilie 1937, am fost numit prin decizia nr.5 163 din 
3 1  martie 1937, a prefectului Judeţului Ilfov, avocat clasa a lil­
a, în Serviciul Contencios al acestui judeţ (Buletin Oficial nr. 
14 din 8 aprilie 1937). Această angajare o datorez prieteniei şi 
preţuirii deosebite pe care prefectul judeţului, Aurel Solacolu, o 
avea pentru tatăl meu. 

Am funcţionat în această calitate până în aprilie 1938.  
În Contenciosul Prefecturii Judeţului Ilfov, am avut ca şef 

al oficiului juridic pe Constantin Ciurea, care era fratele lui 
Eugen Buchman, secretarul particular al regelui Carol al 11-lea. 
Mai lucrau în acest contencios Popescu-Moşoaia, Vervoreanu 
şi Silviu Popescu-Voevoda, deci în total cinci avocaţi. 

Nu aş putea susţine că nu era de lucru, deoarece mai în 
fiecare zi, doi dintre noi, dimineaţa, eram la tribunal, susţinând 
nu numai interesele prefecturii, ci apărând şi pricinele în care 
erau implicate unităţile anexe şi în subordine. În afară de 
aceasta, prefectul care dorea să lucreze în strictă legalitate, 
solicita multe avize de la Serviciul Contencios la propunerile 
făcute de diferitele servicii. 

În perioada cât am fost avocat în Contenciosul Prefecturii 
Judeţului Ilfov, şeful nostru, Constantin Ciurea, ne distribuise 
cele zece plăşi, câte două de fiecare (decizia nr. 587 1 din 1 3  
aprilie 1937 a prefectului judeţului Ilfov pentru repartizarea 
plăşilor între cei cinci avocaţi ai judeţului). Mie mi se 
atribuiseră plăşile Budeşti şi Olteniţa, ţinând seama de 
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afinităţille ce aveam cu aceste locuri. În perioada 1937-1 938, la 
Budeşti, la judecătoria de ocol, n-am avut nici un proces, totuşi 
m-am oprit la întoarcere de la Olteniţa de vreo două ori, să-mi 
revăd locurile copilăriei. La Olteniţa am avut de susţinut câteva 
cauze ale comunelor din plasa respectivă şi cu această ocazie 
am vizitat cu atenţie oraşul. Am revăzut „casa mare cu etaj" a 
bunicului meu Ilie Israil, situată pe strada Mare. Casa bunicii se 
dărăpănase şi cred că nu mai avea mult de aşteptat ca să nu mai 
existe. Aceste vizite mi-au adus în suflet tristeţe. 

Constantin Ciurea, seful contenciosului era un „causeur" 
excepţional, care avea un neobişnuit talent de povestitor, în 
afară de faptul că poseda şi un bogat material faptic trăit de el, 
într-o viaţă aventuroasă. Era o delectare deosebită să tot stai 
să-l asculţi povestind. 

Viaţa se scurgea plăcut în această atmosferă, în care 
domnea un spirit de înţelegere şi prietenie, deşi ne cunoşteam 
de puţină vreme. 

Dar, după un an de zile, odată cu instaurarea dictaturii 
regale, a venit ca prefect al judeţului generalul Victor 
Dombrovschi, care, decis să facă economii, s-a legat mai întâi 
de serviciul nostru, unde a redus două posturi şi anume: cel al 
colegului Silviu Popescu-Voevoda, care a trecut pe un post de 
administrator, şi al meu, care, fiind suprimat, mi-a desfăcut 
contractul de muncă, pe data de 1 aprilie 1 938.  Deci iată-mă 
iarăşi avocat pledant, deoarece chiar de a doua zi mi-am luat 
servieta şi am apărut în Tribunal în „sala paşilor pierduţi". 

În perioada cât am lucrat la Serviciul Contencios al 
Prefecturii Judeţului Ilfov am pierdut o bună parte din clientela 
pe care reuşisem să mi-o formez anterior, iar noua calitate mă 
oprise să pun concluzii împotriva vreunei instituţii de stat. 
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Din pnmavara anului 1938 au început concentrările, 
situaţia internaţională se degrada rapid, ceea ce m-a determinat 
să renunţ la această profesie şi din 15  ianuarie 1939 să devin 
funcţionar al Băncii Naţionale a României. 

Aveam să mă înapoiez în barou după 1 5  ani, după cum voi 
povesti mai departe. 

La 30 ianuarie 1954, Banca Naţională a României îmi 
comunica desfiinţarea contractului de muncă. Aşa zisele 
„epurări" debutaseră în 1 952, când Aurel Vijoli, preşedintele 
Băncii Naţionale a României, fusese demis şi arestat sub 
învinuirea că Banca de Stat sabotează politica monetară şi 
financiară a guvernului, poziţie caracterizată sub denumirea de 
„deviere de dreapta". În locul lui Vijoli, fusese instalat Anton 
Moisescu, o nulitate, care singur recunoscuse ca nu se pricepea 
în tehnica bancară, iar ca vicepreşedinte Vinea, din grupul 
ministrului de finanţe Vasile Luca, care primea astfel plata 
pentru raportul întocmit împotriva conducerii Băncii de Stat. 

În acele zile nu era lucru uşor să te poţi reîncadra în muncă 
la altă instituţie, deoarece bătea tot mai puternic un vânt de 
primenire a salariaţilor, în mai toate instituţiile de prestigiu şi 
apoi pentru faptul că eram îndepărtaţi cu etichete compromiţă­
toare. Noi cei scoşi din Banca de Stat devenisem „deviatori de 
dreapta", adică ceea ce mai târziu se va denumi „duşmani ai 
poporului". 

Am depus numeroase cereri de angajare, dar la toate mi s-a 
răspuns negativ. Dintre acestea, a întrecut orice imaginaţie 
răspunsul negativ, la solicitarea mea, al Oficiului Naţional de 
Turism Carpaţi, care mi-a venit acasă, după mai bine de zece 
am . 

Am fost ajutat în aceste împrejurări de fostul meu coleg de 
la Bancă, Costică Niculescu, căruia i se desfăcuse contractul de 
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muncă înaintea mea şi se angajase la „Cooperativa Muncă şi 
Artă". El m-a recomandat contabilului şef al acestei 
cooperative, un neamţ, care m-a angajat cu un salariu de 590 lei 
lunar în calitate de „controlor de centre", pe data de 22 martie 
1 954. În fapt, sarcina mea era să ştampilez pe o masă cu 
picioare şubrede, într-o cameră rară încălzire, deasupra unei 
pivniţe, de la orele 8 până la orele 16, carnetele de comenzi ale 
cooperativei, care se distribuiau apoi diverselor centre şi 
totodată, să numerotez fiecare filă din bonierele de comenzi. 
Am fost trimis în vreo două rânduri să fac şi controale la unele 
centre şi să verific modul cum erau ţinute scriptele. Pe data de 
22 iunie 1 954, am părăsit această cooperativă. Reveneam în 
Colegiul de Avocaţi al Capitalei, în condiţii speciale. După ce 
mi s-a desfăcut contractul de muncă de către Bancă, am depus 
o cerere motivată la Ministerul de Justiţie, la 22 februarie 1 954, 
prin care solicitam reînscrierea mea în Colegiul de Avocaţi, ca 
unul care mai profesasem în această meserie. Ministerul mi-a 
răspuns să mă adresez direct Colegiului. După multe 
tergiversări, Ministerul a avizat, în sfârşit, reînscrierea mea ca 
avocat pledant în Colegiul de Avocaţi al Capitalei. Am devenit 
deci din nou avocat pledant pe data de 1 8  mai 1 954 şi am 
rămas în barou până în anul 1 964, când apropiindu-se anii de 
pensie, m-am transferat ca jurisconsult la Exportlemn 
Bucureşti. 
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Casa noastră 

Aşa cum am mai spus, în anul 1 922, la insistenţele bunicii 
mele Elena Dinescu, care îl sfătuia pe tata să-şi construiască o 
casă fiindcă acum „copiii s-au mărit, viaţa trece şi anii de 
pensie se apropie", tatăl meu s-a decis să cumpere două loturi 
din moşia Băneasa a Contesei Maria Odon Fesensac­
Montesquiou, în suprafaţă fiecare de câte 600 metri pătraţi, 
situate în strada Armoniei, devenită ulterior strada Aviator 
Damşescu, apoi 23 August şi, în sfârşit, Marinarilor. 

Preţul plătit pentru cei 1 .200 metri pătraţi a fost de 10.400 
lei. Actul de vânzare a fost semnat, în numele contesei, prin 
procură, de către avocatul Dem. Danielopolu. 

Pentru a putea construi un imobil pe acest teren, tatăl meu 
a făcut două acte de ipotecă cu Prefectura Judeţului Ilfov, 
primul în august 1929 şi al doilea în iunie 1935, prin care a 
primit două împrumuturi de 355 .000 lei şi respectiv 194.369 
lei, cu o dobândă de 1 % pe an. În aceste condiţii, tata meu a 
clădit o casă, la calcan cu a vecinilor (familia George şi Maria 
Moratti), din cărămidă acoperită cu tablă, cu instalaţie de 
lumină electrică şi apă curentă, canal şi puţ absorbant, încălzire 
cu sobe de teracotă, cu lemne. 

Acest imobil a fost proiectat ca un singur apartament pe 
două nivele, de către vechiul şi devotatul prieten al familiei, 
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domnul Alexandru Dimitriu, care ulterior, în cursul ridicării 
imobilului, ne-a ajutat nu numai tehnic, dar şi financiar. 

Într-adevăr, după 4 iulie 1935, au început săpăturile, dar 
când s-a constatat că pământul era tare ca piatra, antreprenorul 
Rădulescu din Băneasa, angajat de tatăl meu, a renunţat la 
contract şi s-a retras. În aceste condiţii, toată îndrumarea 
tehnică şi supravegherea lucrării şi-a asumat-o domnul 
Alexandru Dimitriu. Acesta a fost de o conştiinciozitate total 
ieşită din comun, căci venea zilnic, spre seară, pe şantier, 
pentru a examina înaintarea lucrărilor şi a da ordine pentru a 
doua zi. Tot el s-a deplasat împreună cu tatăl meu la atelierele 
de profil din oraş, pentru a comanda toată lemnăria casei. 

Când banii de care dispusese tatăl meu au rămas total 
insuficienţi pentru terminarea construcţiei, Al. Dimitriu l-a 
împrumutat, fără nici o chitanţă şi nici o dobândă, cu suma de 
50.000 de lei, pe care tata i-a restituit în doi ani. 

Domnul Dimitriu, faţă de constatările efectuate după 
săpături, a modificat planul construcţiei, în sensul că parterul a 
devenit demisol, iar etajul, un parter înalt. 

Tatăl meu, în acel timp, profesa avocatura şi era şi primar 
al comunei suburbane Băneasa, aşa încât avea foarte puţin timp 
să se ocupe direct de mersul construcţiei. În aceste condiţii, 
rolul lui a fost preluat de către mama. 

După cum am mai arătat, timp de cinci luni, cât a durat 
ridicarea casei, mama a fost persoana care era totdeauna prima 
dimineaţa şi tot ea era şi ultima care pleca seara,în fiecare zi de 
la şantier. În tot timpul cât s-a construit această casă, din iulie 
până în octombrie 1935, venea dimineaţa la orele 7.30 şi stătea 
până seara, supraveghind lucrările. Ea primea materialele 
(cărămida, nisipul, cheresteaua, varul, cimentul etc.) şi în 
fiecare seară nu pleca până nu sosea domnul Alexandru 
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Dumitriu. Acesta inspecta stadiul atins de construcţie, calitatea 
fiecărei lucrări şi dădea îndrumări pentru a doua zi. 

Când s-au turnat planşeurile de beton de la subsol şi 
plafoanele parterului, mama şi domnul Dimitriu au fost 
permanent printre muncitori. Verificarea solidităţii casei, 
datorită acestor strădanii, s-a făcut cu ocazia celor trei mari 
cutremure din 1940, 1977 şi 1986. 

În octombrie 1935 construcţia era terminată, cu parchetul 
pus, lemnăria vopsită, instalaţia sanitară completă şi în perfectă 
stare de funcţionare, astfel că la 25 octombrie 1935 ne mutam 
în Băneasa şi lăsam liber apartamentul din strada Barbu 
Delavrancea. Fusese un adevărat tur de forţă, căci în aproape o 
sută de zile, se înălţase un imobil pe două nivele, pe o suprafaţă 
de bază de 1 83 de metri pătraţi. Era rezultatul muncii, 
seriozităţii, devotamentului şi dăruirii unor oameni ca mama 
mea şi domnul Alexandru Dimitriu. 

Părinţii mei au ales împreună pentru viitoarea casă, mobila 
de sufragerie, pe care o avem şi astăzi. Mama s-a ocupat de 
amenajarea grădinii cu flori şi pomi fructiferi, brazi şi viţă de 
vie pentru suprafaţa de 1 .200 de metri pătraţi, pe care o aveam 
atunci şi pe care în 1978, am pierdut-o, din cauza exproprierilor 
făcute pentru ridicarea blocurilor muncitoreşti, conform 
planurilor de resistematizare. 

La câteva luni după ce ne-am mutat în casa nouă de la 
Băneasa, în primăvara anului 1936, de Florii, am fost invitaţi la 
sora Mătuşichii Didica, adică la doamna Aurelia Cantemir 
(care era pe atunci directoarea şcolii primare din cartierul 
Maica Domnului - Tei), pentru a sărbători împreună, ziua de 
nume a fiului ei mai mare Florin. Întorşi acasă, pe la orele 
12.30 noaptea (pe vremea aceea eram proprietarii unui 
Chevrolet decapotabil şi aveam un şofer francez, pe nume 
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Jules), mama voind să facă patul şi încercând să ridice o 
cuvertură, a alunecat pe o carpetă, pe parchetul proaspăt lustruit 
şi nu s-a mai putut ridica. A fost o noapte de coşmar. Avea 
dureri mari şi tot timpul i-au curs lacrimi pe obraz. A doua zi 
de dimineaţă, la orele 7 .30 a venit profesorul (ortoped) 
Alexandru Cosăcescu, vărul ei primar, care a pus diagnosticul 
de fractură de col femural. A fost pusă la pat, cu piciorul în 
extensie, atâmându-i-se de picior o greutate de 5 kg. Urma să 
stea aşa şase luni, imobilizată la pat. După câteva zile, tatăl 
meu a angajat o infirmieră, care timp de patru luni, a rămas zi 
şi noapte, cu mult devotament, lângă ea, să o îngrijească. În tot 
acest timp, mama a fost vizitată regulat, de către doctorul 
Nicolae Enăchescu şi doctorul George Palade, viitorul meu 
cumnat, pe atunci intern al Spitalelor Civile şi bineînţeles şi de 
către profesorul Cosăcescu. Toţi sperau că prin repaos şi 
extensie se va constitui şi consolida un calus osos. 

Dar în preajma zilei de Sfănta Maria Mare ( 15  august), a 
venit la noi dr. Mihai Gherasim, chirurg, nepot de soră al 
Moşului Nicu (Dr. Enăchescu), care după ce a examinat-o cu 
atenţie, a dat-o jos din pat şi a conchis că, dacă în 100 de zile 
calusul nu s-a consolidat, este inutil să mai fie chinuită prin 
imobilizare. L-a sfătuit pe tata să-i cumpere o pereche de cârje 
şi să înceapă chiar de a doua zi să facă exerciţii de mers cu ele. 
După vreo câteva zile, doctorul Mihai Gherasim a revenit şi i-a 
dat mamei noi îndrumări despre modul cum să folosească 
cârjele, recomandându-i ca mai târziu să încerce să păşească, 
folosind un scaun cu spătar. 

În ziua de 6 septembrie 1936, seara, mama a participat la 
petrecerea care s-a desfăşurat în localul Şcolii Industriale 
Tudosca Doamna din Şoseaua Kiseleff, unde era directoare 
Mătuşica Didica, cu ocazia căsătoriei mele cu Adriana Palade. 
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Mama a fost instalată într-un fotoliu ş1 a primit astfel 
felicitările de rigoare din partea invitaţilor. 

La căsătoria mea, naşii au fost profesorul universitar 
Gheorghe Taşcă de la Facultatea de Drept din Bucureşti cu 
soţia. 

După acest accident, mama a rămas să meargă tot restul 
vieţii cu un baston, dar asta nu a oprit-o să urce şi să coboare, 
de mai multe ori pe zi, scările interioare ale casei pentru că ea a 
ţinut gospodăria până a împlinit vârsta de 82 de ani. Soţia mea 
fiind profesoară avea un program zilnic foarte încărcat, iar 
acasă i-a revenit curând, grija celor doi copii pe care i-am avut. 

Între problemele zilnice ale casei şi vicisitudinile 
vremurilor, care ne-au copleşit curând pe toţi, viaţa mamei s-a 
desfăşurat apoi cu o monotonie dezolantă. S-a stins la doi ani 
după tatăl meu, pe 1 8  mai 1 960. 
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Căsătoria mea 

În luna iulie a anului 1933,  când mă întorsesem proaspăt 
Doctor în Drept de la Paris, m-am instalat în apartamentul din 
strada Barbu Delavrancea, unde se mutaseră părinţii mei. 

La câteva zile după sosire, într-o dimineaţă însorită, m-am 
întâlnit în curtea imobilului cu un tânăr foarte chipeş, care mi-a 
cucerit dintr-odată simpatia şi care surâzând s-a îndreptat spre 
mine întinzându-mi mâna: 

- Eu sunt George Palade, nepotul doctorului Enăchescu, 
desigur mata eşti fiul domnul Niculae Israil. Sunt bucuros să te 
cunosc. 

Cine ar fi putut rezista acestei sincerităţi spontane? I-am 
acordat de la prima noastră întâlnire nu numai simpatia mea, 
dar şi o necondiţionată prietenie. În ziua aceea nu am putut lega 
o conversaţie mai lungă, deoarece se grăbea să ajungă la spital, 
căci era student la Facultatea de Medicină. După acea zi ne-am 
văzut foarte des şi niciodată nu lipseau subiectele de discuţie. 
Îmi amintesc că adeseori, când plecam în oraş, îl zăream pe 
fereastra de la colţ a camerei de la subsol, unde locuia. În faţa 
biroului, aşezat chiar în dreptul ferestrei, stătea aplecat asupra 
cărţilor sau caietelor în care desena. Uneori, seara, când 
coboram în apartamentul de la parter, unde locuia familia 
doctorului Enăchescu şi întrebam de Gigi, mi se răspundea că 
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este plecat la concert. Din când în când, la invitaţia moşului 
Nicu, mai de voie, mai de nevoie, Gigi se aşeza cu noi la masă 
şi juca un ecarte. 

În toamna aceluiaşi an, în primele zile ale lunii septembrie, 
în imobilul nostru, la parter, a mai sosit un oaspete. O 
domnişoară brunetă, foarte frumoasă, care se singulariza prin 
codiţele împletite pe urechi şi cu mare discreţie în comportare. 
Îţi dădea impresia că pluteşte şi este inaccesibilă oricărei 
discuţii. Era sora doctorului Gigi Palade, adică domnişoara 
Adriana Palade, licenţiată în litere şi subdirectoarea Liceului 
Industrial „Tudosca Doamna" din Şoseaua Kiseleff, unde 
doamna Alexandrina Enăchescu-Cantemir (Mătuşica Didica) 
era directoare. 

Evident că n-a trecut prea mult timp şi aflându-mă, într-o 
seară, în casa mătuşichii Didica, la un ecarte cu Moş Nicu, 
când a apărut domnişoara, venind de la şcoală cu Mătuşica, 
i-am fost prezentat. Parcă cu teamă, mi-a întins o mână fină şi 
apoi cu discreţie s-a retras în camera ei. Am mai întâlnit-o din 
întâmplare, fie când venea sau pleca la şcoală, fie în casa 
mătuşii ei, dar rareori am stat de vorbă cu ea, fiindcă era puţin 
sociabilă. 

În luna noiembrie 1933  am început stagiul militar, amânat 
câţiva ani, pentru terminarea studiilor universitare, şi m-am 
înapoiat la viaţa civilă abia în toamna anului 1934. 

Ce a însemnat oare pentru mine reluarea - mai corect -
intrarea mea cu adevărat în viaţa civilă? Mai întâi faptul că în 
fiecare dimineaţă, înainte de ora 8, plecam de acasă la diverse 
judecătorii de ocol din Capitală, unde aveam procese pe rol, fie 
ca să studiez dosarele, fie ca să pun concluzii, având termene 
de înfăţişare, iar de la orele 1 2.30- 13  eram prezent în Palatul de 
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Justiţie pentru procesele de la secţiile Tribunalului sau Curţile 
de Apel. Acasă nu soseam decât după orele 17  sau chiar mai 
târziu. De obicei, masa de prânz o luam la berăria „Carul cu 
bere" ori săream peste ea. 

În toamna anului 1934, am devenit asistent onorific 
(nesalarizat) al profesorului Gh. Taşcă, titularul Catedrei de 
Legislaţie Agrară şi Industrială de la Facultatea de Drept din 
Bucureşti astfel încât, cel puţin de două ori pe săptămână, după 
amiază de la orele 1 6- 18, eram prezent la Facultate, alături de 
maestrul meu şi colegul Costin Kiriţescu. 

Spre seară, când mă înapoiam acasă, de obicei trebuia să 
lucrez la pregătirea dosarelor, dar din când în când mai găseam 
timp şi pentru mici ferestre de destindere, când coboram la 
Moş Nicu, unde venea uneori şi Gigi. Făceam împreună o oră 
de ecarte şi o mai întâlneam sporadic şi pe domnişoara 
Adriana, care începea să mă intereseze din ce în ce mai mult. 

În iama anului 1 935-1936, am fost cu Gigi şi Adina la vreo 
două baluri, dintre care unul al „mediciniştilor". 

În primăvara anului 1935, părinţii mei începuseră, cu 
ajutorul vechiului lor prieten de familie, domnul Alexandru 
Dirnitiru, construirea casei de la Băneasa, pe care au terminat-o 
în octombrie al aceluiaşi an. Ne-am mutat în noua casă în data 
de 26 octombrie 1 935.  

Iarna anului 1935-1936 mi-a dat prilejul să-mi limpezesc 
gândurile şi să-mi dau seama că ajungând la vârsta de 28 de ani 
era cazul să mă decid asupra drumului pe care voiam să-l apuc 
în viaţă. 

M-am hotărât să-mi întemeiez o familie, mai cu seamă că 
în meseria pe care o profesam ajunsesem să capăt o 
independenţă materială. Trebuia deci să mă decid asupra celei 
cu care urma să împart tot restul vieţii de aici încolo şi „la 
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bine . . .  şi la mai puţin bine" în traiul cotidian. Nu era uşor lucru 
fiindcă propunerile nu lipseau şi multe dintre ele, erau care 
licitau. Dar m-am hotărât să-mi ascult numai bătăile inimii şi 
glasul sufletului, care mă îndemnau să-mi aleg ca tovarăşe de 
călătorie pe Adriana Palade. Părinţii mei, pe care i-am 
consultat, au fost de acord şi, în consecinţă, am început 
explorările. M-am adresat doamnei Alexandrina Enăchescu, 
care m-a încurajat şi mi-a promis că va vorbi cu părinţii Adinei. 
Evident că în prealabil am discutat şi cu Adina, care a acceptat 
cu sfioşenie şi cahn, propunerea mea. 

Du,pă câteva săptămâni, mătuşica Didica m-a anunţat că, 
împreună cu Moş Nicu urmează să mă deplasez la Buzău, unde 
locuiau părinţii Adinei, pentru a formula oficial cererea în 
căsătorie, întrucât terenul fusese pregătit şi voi fi acceptat. 

Într-adevăr, părinţii Adinei şi-au dat consimţământul, 
urmând ca la proxima lor venire în Bucureşti să fixăm data 
logodnei, iar pentru toamnă, data căsătoriei. 

Data logodnei a fost hotărâtă pentru 10 mai 1936 şi a avut 
loc în apartamentul familiei Enăchescu. 

De Florii, fiind ziua lui Florin Cantemir, nepotul de soră al 
mătuşichii Didica, am fost invitaţi la mătuşica Aurica, mama 
lui Florin. Seara când ne-am înapoiat acasă, mama a alunecat 
pe parchetul proaspăt lustruit şi a făcut o fractură de femur, 
după urmele căreia a suferit apoi tot timpul cât a mai trăit. Am 
mai povestit acest episod. 

În vara anului 1936, am făcut concediul în localitatea 
Buşteni, unde se afla şi familia Palade, aşa încât am avut 
prilejul să trăiesc o lună de zile în apropierea viitoarei mele 
soţii. Am luat masa în familia ei şi am locuit la o gazdă în 
apropiere. Am petrecut zile de neuitat: mici plimbări prin parc 
cu Adina şi sora ei mai mică Cim şi uneori şi cu Gigi. Am 
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cunoscut-o aici şi pe Liliana şi pe mama ei Florica, nepoata 
viitorului meu socru, profesorul Emil Palade. 

În toamna anului 1 936, după ce ne-am întors din concediu, 
am început pregătirile pentru nuntă. Desemnarea naşilor a fost 
o adevarată competiţie: socrii mei se deciseseră pentru Vera şi 
Petrache Cancel (profesor universitar de slavistică la Universi­
tatea din Bucureşti), iar eu propusesem pe profesorul Gh. Taşcă 
şi soţia, fiindcă îmi era sef de catedră la Facultatea de Drept, 
unde funcţionam ca asistent. Cred că arbitrajul mătuşichii 
Didica a făcut ca balanţa să încline până la sfârşit în favoarea 
propunerii mele. 

Ne-am cununat la biserica Sîantul Niculae Tabacu, unde 
era paroh părintele ConstaJ:ltin Bobulescu, prieten al lui Moş 
Nicu. 

Trebuie să consemnez aici un prim succes câştigat de 
proaspăta mea soţie. Trebuia să avem ca naşi, după cum se 
convenise, pe profesorul Gh.Taşcă şi soţia, dar în ziua 
respectivă, Doamna Cordelia Taşcă, simţindu-se rău, hotărâse 
că deşi va veni la cununie, locul va fi cedat fiicei ei. Când însă 
mireasa şi-a făcut intrarea în biserică, doamna Taşcă şi-a 
schimbat pe loc hotărârea şi a decis să fie ea naşa. Ulterior, la 
petrecerea de după nuntă, doamna Taşcă a ţinut să-mi spună că 
şi-a schimbat pe loc hotărârea, când a văzut-o pe Adina, 
argumentând că „pentru o mireasă atât de frumoasă nici un 
efort nu putea fi prea mare". 

După cununia religioasă, masa, respectiv „un bufet 
copios", a avut loc în localul proaspăt renovat al Liceului 
„Tudosca Doamna". S-a petrecut minunat până dimineaţa. 

Am fost foarte încântat că mama a făcut un efort 
extraordinar şi a venit şi ea, adusă bineînţeles cu maşina de 
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şoferul nostru Jules, şi a stat până spre ziuă la petrecere, într-un 
fotoliu, unde a primit toate felicitările de rigoare. 

Călătoria noastră de nuntă am făcut-o la Băile Herculane. 
Atmosfera occidentală de la Hotelul Carol, unde ne-am instalat, 
mi-a evocat zilele trăite la Paris. Valea Cernei era o feerie, 
vremea a fost splendidă, iar lângă mine aveam „o zână din 
poveşti". Ne-am simţit cu adevărat fericiţi . . .  Nu voiam să cred 
că visul acesta va avea şi un sfârşit. . .  vreodată . . .  
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La Banca Natională a României 
' 

În anul 1938,  situaţia internaţională devenea din ce în ce 
mai tulbure. Germania se înarma, iar Franţa şi Anglia tremurau 
în faţa spectrului unui nou război mondial. La noi în ţară 
începuseră concentrările pe timp limitat. În primăvara anului 
1938, executasem la Regimentul 1 Transmisiuni o concentrare 
de şase săptămâni, suficientă pentru a-mi pierde o parte din 
bruma de clientelă pe care reuşisem să mi-o fac în cei patru ani 
şi jumătate cât profesasem avocatura. 

Abia „înapoiat la vatră", am început să aud zvonuri despre 
o nouă concentrare, de astă dată de proporţii mari. În asemenea 
condiţii, viaţa devenea tot mai plină de griji şi de nesiguranţă. 
Mă străduiam, pe cât puteam, să-mi refac clientela, dar munca 
nu dădea rezultatele scontate, mai cu seamă că se apropia şi 
vacanţa judecătorească, care dura din iunie până în septembrie. 
În asemenea împrejurări, într-o zi din luna septembrie, tatăl 
meu mi-a arătat că în ziarul Universul se publicase un concurs 
pentru zece locuri de referenţi la Serviciul de Studii al Băncii 
Naţionale. M-am decis să mă înscriu şi eu, mai cu seamă că nu 
pierdusem legătura cu studiile economice, deoarece din anul 
1934 funcţionam în calitate de asistent (ne bugetar, doar 
onorific) la Catedra de Economie Politică condusă de 
profesorul Gh.Taşcă. Aici eram coleg cu Costin Kiriţescu, 
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asistent ca şi mine, dar şi referent în Serviciul de Studii de la 
B.N.R. 

M-am dus să capăt informaţii mai precise de la domnul 
Niculae Bălan cu care eram prieten din 1928 şi care devenise, 
între timp, directorul de cabinet al Guvernatorului B.N.R., 
Mitiţă Constantinescu. Acesta m-a încurajat să mă înscriu la 
concurs. Am depus actele la serviciul personal din B.N.R., dar 
funcţionarul care le-a verificat mi le-a restituit imediat, pe 
motiv că nu sunt complete. Stând pe sala Serviciului Personal, 
total decepţionat, m-am întâlnit cu un coleg de facultate, care 
venise să se înscrie şi el la concurs. Povestindu-i păţania mea, a 
început să facă haz şi m-a lămurit că respectivul funcţionar 
probabil că m-a considerat evreu, după nume, şi cum în B.N.R. 
nu se primesc evrei, mi-a restituit dosarul. Luminat deodată, m­
am hotărât să mă duc din nou la Nicu Bălan. Acesta a dat 
imediat un telefon la Serviciul Personal şi după zece minute 
dosarul meu fusese deja acceptat ca fiind foarte complet. 

Concursul a avut loc în primele zile ale lunii decembrie 
1 939. După vreo zece zile s-a afişat pe uşa de la intrarea 
clădirii vechi a B.N.R. lista candidaţilor admişi. Din 360 de 
concurenţi pentru zece locuri, reuşiseră nouă, iar eu eram, în 
ordinea mediilor, al treilea. Cap de listă era Ion Radu Pascal, 
care ulterior avea să-mi devină coleg şi la Facultatea de Drept, 
în calitate de asistent universitar la Catedra de Legislaţie 
Financiară, la profesorul Leon. Al doilea trecut pe listă era 
Brutus Coste, coleg şi prieten de la Facultatea de Drept, care 
însă nu s-a mai prezentat la B.N.R., deoarece a intrat în 
diplomaţie la Ministerul Afacerilor Externe şi puţin timp după 
aceea a fost trimis drept secretar de legaţie la Londra, de unde 
nu s-a mai întors. Numirea noastră s-a făcut pe 1 5  ianuarie 
1 939. Eu am fost repartizat ca referent la Serviciul de Acorduri 
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cu Străinătatea, unde nu am funcţionat însă decât o lună, 
deoarece la stăruinţele mele şi ajutat de Costin Kiriţescu, am 
fost mutat la Serviciul Studii. Împrejurările au făcut ca nici aici 
să nu pot lucra multă vreme, deoarece în primăvara anului 
1 940, am fost mobilizat la Regimentul 1 Transmisiuni unde nu 
am stat însă decât două zile, fiind expediat la Tecuci unde se 
afla Batalionul 54 Transmisiuni. Această unitate deservea 
Comandamentul Armatei a IV -a, care era instalat în noul local 
al căminului de ucenici din Tecuci. 
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Anii de război 

Poate acest capitol din viaţa mea nu l-aş fi scris niciodată 

dacă nu ar fi fost îndemnurile şi chiar stăruinţele fiului meu. Nu 

aş fi scris acest capitol nu pentru faptul că aş avea ceva necurat 

sau compromiţător pentru mine de ascuns, ci pur şi simplu 

pentru că n-aş mai fi dorit să-mi reîmprospătez amintirea 

ororilor, stupidităţilor şi abuzurilor întâlnite la tot pasul, în 

perioada martie 1 938  - iunie 1 943 şi la care am fost martor 

involuntar şi incapabil să reacţionez. 

Aşa cum am arătat în alt capitol al acestor memorii, criza 

austriacă a declanşat perioada concentrării rezerviştilor din ţara 

noastră pe perioade variabile şi tocmai când erai mai puţin 

pregătit sufleteşte pentru aceste activităţi. Şi cel puţin dacă 

aceste „chemări sub arme" ar fi folosit la ceva, înţeleg prin 

aceasta cel puţin la reîmprospătarea cunoştinţelor militare de 

specialitate. 

Astfel am fost concentrat în martie 1 938, pentru o perioadă 

de circa două luni, la Regimentul I Transmisiuni, unde aproape 

o săptămână, la început, cu ceilalţi camarazi (ofiţeri de 

rezervă), stăteam la taclale în curtea regimentului, fără să se 

ocupe cineva de noi. După circa o săptămână, am fost „invitaţi" 

la biroul mobilizări, unde ni s-a comunicat repartizarea la 

plutoane şi companii. Nici aici nu am făcut mare ispravă. 
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Ofiţerii activi păreau stingheriţi şi se străduiau să ne cunoască, 

ofiţerii de rezervă nemulţumiţi că fuseseră sustraşi de la 

ocupaţiile lor şi oarecum indiferenţi faţă de mediul în care se 

aflau. În ceea ce priveşte trupa era aceeaşi din totdeauna, nu se 

prea prăpădea cu „milităria", ceea ce atrăgea din partea 

comandanţilor activi observaţia „moale ostaş, moale de tot !" 
Îndată ce căpătau o clipă de repaus, se repezeau la WC sau 

căutau un loc ferit ca să se odihnească, deşi nici până atunci nu 

se prăpădiseră muncind. 

După ce în luna mai am fost desconcentraţi, în luna iulie, 

tocmai când ne pregăteam să plecăm în concediu, m-am 

procopsit cu un nou ordin de chemare, pe care însă am izbutit 

să îl amân. 

Am profitat de ocazie, şi, împreună cu Adina, am plecat 

pentru aproape o lună de zile în Franţa şi Elveţia. Nu a trecut 

mult după înapoierea din acest voiaj şi mi-a sosit un nou ordin 

de concentrare, mobilizare care nu a ţinut decât două 

săptămâni. 

Aceste întreruperi succesive în executarea profesiei mele 

de avocat m-au determinat până la urmă să mă prezint la 

concursul publicat de Banca Naţională a României şi în 

ianuarie 1 940, să fiu angajat, în calitate de referent, la Serviciul 

de Acorduri cu Străinătatea. 

Dar până să ajung în această situaţie, am mai executat şi 

alte concentrări, în primăvara anului 1 939 şi în vara aceluiaşi 

an. Criza cehoslovacă din primăvara anului 1 939 a agravat 

situaţia internaţională şi a avut repercusiuni şi în ţara noastră, 

prelungind perioadele de concentrare ale rezerviştilor şi 

contribuind la dezorganizarea vieţii economice şi sociale a ţării. 
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Aşa cum am arătat în capitolul anterior, în primavara 

anului 1940, am fost din nou mobilizat la Regimentul I 

Transmisiuni, unde am stat numai două zile şi de unde am fost 

expediat la Tecuci. Acolo se afla Batalionul 54 Transmisiuni. 

Această unitate deservea comandamentul Armatei a IV -a, care 

era instalat în localul nou al căminului de ucenici Tecuci. 

Am fost repartizat la Compania l-a a Batalionului, care 

asigura în centrul comandamentului, exploatarea legăturilor 

telefonice şi telegrafice. Comandantul batalionului era 

căpitanul C.A vramescu, iar cel al companiei mele, locotenentul 

Gheorghe Curelea. Compania a II-a era afectată exploatării 

staţiilor de radio instalate pe camioane, iar Companiile III şi IV 

aveau ca misiune instalarea şi întreţinerea legăturilor telefonice 

între Comandamentul Armatei şi unităţile în subordine 

(Corpuri de Armată şi Divizii). 

Viaţa pe care am trăit-o în această perioadă la Tecuci a fost 

monotonă şi deprimantă. Comandantul Armatei a IV -a era 

mareşalul palatului Ilasievici, care sosea la Tecuci în fiecare 

săptămână miercurea, cu acceleratul de Iaşi, la orele 18  şi 

trăgea la Cazinoul Ofiţerilor din Tecuci. La comandament 

venea joi dimineaţa la orele 9, unde lucra cu şeful său de stat 

major, generalul Arbore şi cu şefii de secţii, prânzea apoi la 

popota ofiţerilor la orele 1 3  .30 precis, iar la orele 1 6  se întorcea 

cu acelaşi tren la Bucureşti. Aşa dar de joi după amiaza până 

miercuri la prânz la comandamentul nostru era iarăşi linişte. 

Trebuie să spun însă că de miercuri după amiaza în 

comandament începea agitaţia în aşteptarea mareşalului. 

Principala preocupare era pregătirea primirii şi cazării 

distinsului oaspete. Cina i se aducea seara la orele 1 9  la Casino 

unde trăgea, totdeauna fiind pregătită pentru patru persoane, 

deoarece domnul mareşal avea totdeauna invitaţi la cină, iar 
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după masă, pentru a-şi umple timpul pâna la culcare, juca 

bridge. Aşa dar, în mod necesar, ofiţerii din comandament, care 

erau invitaţi la cină, trebuiau obligatoriu să ştie să joace bridge. 

Se pare că mareşalul, care era obişnuit probabil cu 

festinurile de la Palatul Regal, şi-a exprimat în câteva rânduri 

nemulţumirea în legătură cu meniurile care i se serveau la 

Tecuci, miercuri seara şi joi la prânz. Consecinţa acestor 

nemulţumiri a fost că preşedintele comisiei popotei ofiţerilor 

din comandamentul armatei a IV-a, colonelul Dumitrescu, 

şeful secţiei I-a, l-a chemat într-o dimineaţă pe căpitanul 

Avramescu, comandantul Batalionului 54 Transmisiuni, şi i-a 

ordonat să-i prezinte de îndată „pe cel mai priceput ofiţer din 

batalion", pentru a-l înlocui cu acesta pe ofiţerul de 

administraţie, care se ocupa cu popota ofiţerilor şi care 

provocase nemulţumirile mareşalului. 

Aşa s-a întâmplat că într-o dimineaţă, când mă aflam cu o 

grupă de ostaşi pe câmp la repararea unor legături telefonice 

rupte, să mă pomenesc cu căpitanul Avramescu, care mi-a 

ordonat să-l urmez la comandament. Ne-am urcat în autoduba 

cu care venise şi după zece minute eram prezentat şefului 

secţiei I-a, colonelul Dumitrescu. Prima întrebare care mi-a 

pus-o a fost: „cu ce mă ocup în viaţa civilă?" I-am răspuns că 

sunt funcţionar B.N.R. 

Iată exact omul care ne trebuie! a exclamat domnul 

colonel. 

Am crezut că aveau nevoie de serviciile mele pentru vreo 

problemă financiară. Nici vorbă . . .  Când mi-a spus că voi lua 

comanda popotei ofiţerilor, un moment am crezut că vrea să 

glumească, numai că, din păcate, „gluma" era realitate. I-am 

răspuns că nu mă pricep, dar mi-a replicat că este un ordin care 
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trebuie imediat executat, urmând ca în aceeaşi dimineaţă să iau 

în primire respectivul serviciu. 

După ce am luat în primire gestiunea, am convocat o 

consfătuire cu bucătarii şi chelnerii popotei şi i-am întrebat ce 

trebuie să facem pentru ca să ne organizăm astfel încât să dăm 
satisfacţie. Am cerut să mi se dea o notă cu doi-trei bucătari 

pricepuţi de la restaurante renumite, asemenea cofetari şi vreo 

câţiva chelneri, oameni tineri care puteau fi concentraţi. Pe loc 

am primit numele şi unităţile unde aceştia lucrau şi după circa 

două ore, eram în cabinetul colonelului Dumitrescu 

prezentându-i lista şi propunându-i ca cei indicaţi să fie 

concentraţi şi dirijaţi la Tecuci. 
Într-adevăr, după patru zile am primit doi bucătari de la 

Restaurantul „Coroana" din Braşov, doi cofetari de la 

Restaurantul „Capşa" din Bucureşti şi patru chelneri de la 

Restaurantul „Continental", tot din Bucureşti. 

Urma acum să-mi asigur alimente de calitate. Deoarece la 

popotă beneficiam de o dubiţă Dubonet, m-am deplasat, după 

indicaţiile localnicilor, în satele din apropiere de unde am 

achiziţionat legume proaspete, păsări etc. În ceea ce priveşte 

vinul, mi s-au recomandat viile avocatului Constantinescu din 

Focşani. Aici, după ce am fost plimbat prin galeriile unui 

subsol garnisit cu antale (butoaie de sute de litri de vin), din 

care mi se oferea spre gustare ca să pot alege, am achiziţionat 

vreo trei damigene, de câte 20 de litri fiecare, de Riesling şi 

Fetească pentru popotă, pe care le-am plătit cu 8 şi 10  lei litrul. 

M-am întors la Tecuci cu aceste achiziţii şi la cea dintâi 

masă servită joi la prânz, la care participa mareşalul Ilasievici, 

am prezentat vinul de la Focşani. Mareşalul, care deobicei 

refuza să bea la masă, în acea zi a golit două pahare. Inutil să 
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mai adaug că nici ceilalţi ofiţeri, şi erau la masă vreo 35, nu s­

au lăsat mai prejos. 

După masă am fost chemat de colonelul Dumitrescu, care 

mi-a declarat că este foarte mulţumit de modul în care mă achit 

de însărcinarea pe care mi-a dat-o şi că domnul mareşal i-a 

comunicat că cina de miercuri seară a fost mult mai gustoasă 

decât cele de până atunci. Înainte de a ieşi din cabinetul lui, m­

a rugat să-i cumpăr şi lui o damigeană de 20 de litri de vin din 

cel servit la popotă ca să-l trimită familiei la Bucureşti. 

Evident că după două zile am plecat iar cu dubiţa la 

Focşani, în primul rând pentru reîmprospătarea proviziei de 

vin, deoarece cel achiziţionat se epuizase rapid, în afară de 

faptul că primisem deja o mulţime de comisioane din partea 

multor ofiţeri, care îşi exprimaseră şi ei dorinţa de a trimite din 

delicioasa licoare familiilor din Bucureşti. 
În luna noiembrie 1 940, B.N .R. a făcut demersuri să fiu 

desconcentrat, însă aceste încercări s-au izbit de obiecţiunile 

energice ale comandamentului, care socotea că sunt 

indispensabil în postul „cheie" pe care îl deţineam. Cu mare 

greutate am izbutit să fiu în sfârşit eliberat. . .  

Dar nu am fost lăsat multă vreme la vatră deoarece, în 

martie 1 94 1 ,  am primit iarăşi ordin de concentrare, Batalionul 

54 de Transmisiuni aflându-se de această dată la Bârlad. 

Comandantul Armatei a IV -a era generalul Ion Ciupercă, iar 

Şef de Stat Major colonelul Socrate Mardare, cel care va 

deveni curând şeful Marelui Stat Major al Armatei Române. 

Comandantul Batalionului 54 Transmisiuni era acum 

maiorul de stat major Octavian Răuţă, care venise la comandă 

pentru a-şi îndeplini stagiul reglementar în vederea avansării. 

Era un om dur, slugarnic faţă de superiori şi lipsit total de 

înţelegere faţă de subordonaţi. Voia cu orice preţ să iasă în 
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evidenţă, să se distingă şi în acest scop exploata cu sălbăticie 

posibilităţile unităţii sale. Instalase telefoane la domiciliile din 

Bârlad aproape la toţi ofiţerii superiori din comandament, iar 

pentru repararea deranjamentelor acestora, pentru el nu exista 

nici zi, nici noapte. Mărturisea cu voce tare că scopul lui, în 

această companie, era să suie în grad şi să capete cele mai 

înalte distincţii. În cantonament, la Bârlad, cu această ocazie, 

l-am cunoscut şi pe Georgian (Liţă) Palade, vărul soţiei mele, 

care pe atunci era elev de liceu. Am fost odată sau de două ori 

invitat de părinţii lui, acasă la ei. 
În ziua de 2 1  iunie 1941 , eram de serviciu la centrala 

telefonică pe comandament, când s-a primit ordinul 

mareşalului Ion Antonescu: „Vă ordon, treceţi Prutul !"  

Am simţit în acea noapte că din acel moment viaţa noastră 

va lua o cu totul altă orientare, că se sfărşea o etapă şi începea 

una total nouă, pentru noi toţi. A doua zi, comandamentul a 

fost cuprins de o agitaţie febrilă. Soseau şi plecau în 

permanenţă curieri cu maşinile sau călare, se transmiteau în 

permanenţă telegrame, iar la telefoane, echipele de telefonişti 

erau schimbate din trei în trei ore. 
În comandamentul Armatei a IV -a se stabilise şi un birou 

de legătură cu armata germană, unde lucrau vreo 30 de ofiţeri 

german1. 

După ce armatele noastre au trecut Prutul şi au împins 

armata sovietică spre Nistru, comandamentul a dispus 

deplasarea centrului de transmisiuni peste Prut, iar în luna 

august, stabilirea lui la Chişinău. 

Cu o coloană de şapte maşini încărcate cu centrale 

telefonice, aparate telefonice, hugh-uri, colaci de cablu, stâlpi 

de susţinere şi alte materiale de transmisiuni, am început 

deplasarea. La intrarea în Chişinău, am fost surprinşi de un 
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bombardament de avioane sovietice. Camionul în care mă 

aflam a fost lovit. Am fost rănit la cap şi, spre norocul meu, am 

fost evacuat cu o coloană de ambulanţe sanitare militare la Iaşi, 

de unde am fost apoi trimis mai departe cu trenul la Bucureşti. 
În gara Băneasa, am fost întâmpinat de prietenul şi colegul meu 

de la Bancă şi de la Facultatea de Drept, Costin Kiriţescu, care 

făcea parte din echipa de triere a răniţilor şi care m-a repartizat 

la Spitalul 303, instalat pe malul Dâmboviţei, în noile 

construcţii ce urmau a fi afectate grajdurilor regale, unul din 

cele mai modeme spitale din Bucureşti. Spitalul funcţiona la 

acea vreme sub patronajul doamnelor din protipendada 

Capitalei, sub conducerea doamnei Maria Antonescu, soţia 

mareşalului. 

Aici, am întâlnit-o pe Vera Cancel (soţia profesorului Petre 

Cancel de la Catedra de Slavistică a Universităţii din 

Bucureşti), vara soţiei mele, care era membră a Consiliului de 

Patronaj şi care mi-a acordat, tot timpul cât am stat în spital, o 

atenţie şi grijă deosebită. 

Am fost îngrijit de doctorul Gh. Gheorghiu (fiul fostului 

rector al Universităţii din Bucureşti, profesorul Nicolae 

Gheorghiu) devenit ulterior şi el profesor universitar. 
În luna septembrie 1 941 ,  direct din spital, lară nici o zi de 

concediu medical pentru refacere, potrivit ordinelor exprese ale 

mareşalului, în contextul tocătoriei de came de român, care 

funcţiona lară întrerupere în faţa Odessei, am fost expediat la 

unitate, pe front. Am găsit eşalonul II la Tiraspol, dar fiind 

considerat „odihnit", din ordinul maiorului Octavian Răuţă, 

comandantul batalionului, am fost expediat în aceeaşi zi, la 

eşalonul înaintat de la Baden Baden, la câţiva kilometri în faţa 

Odessei. Aici se desfăşurau atacuri ş1 contraatacuri 

neîntrerupte, în bună măsură, urmare a încăpăţânării 
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generalului Şteflea, comandantul Diviziei a VI-a Infanterie, 

care ţinea, în dispreţul sacrificiilor de vieţi omeneşti, să 

cucerească el Odessa. Cu durere scriu că Odessa n-a căzut 

decât în urma unui atac de aviaţie german. Au fost sacrificii 

imense de vieţi omeneşti, de ostaşi şi ofiţeri, totul din cauza 

încăpăţânării unui general orgolios, care ţinea cu orice preţ să 

raporteze mareşalului că el a cucerit Odessa. 
Împrejurările au făcut să fiu printre primii ofiţeri din 

comandamentul Armatei a IV -a care a intrat în Odessa. 
În ziua când se desfăşura atacul final, mă aflam la Baden 

Baden unde era eşalonul II al Batalionului 54 Transmisiuni, 

deci şi partea administrativă a unităţii mele. De la 

comandamentul Armatei a IV-a a sosit dispoziţie la eşalonul II 

al batalionului, dată fiind iminenta cădere a Odessei, să se 

înainteze de urgenţă propuneri pentru decorarea ofiţerilor şi 

ostaşilor care se distinseseră în cele patru luni de campanie. 

Ajutorul de comandant, maiorul Micu, militar slab pregătit şi 

lipsit de personalitate, a întocmit un tabel de propuneri la 

sugestia şefilor din cancelaria batalionului. Ţinând cont de 

faptul că tabelul respectiv trebuia semnat de către comandantul 

batalionului, maiorul m-a chemat la cancelarie şi mi-a dat 

dispoziţie ca în aceeaşi zi, după amiaza, să plec cu o 

motocicletă la eşalonul înaintat, pare-mi-se la Freudental, unde 

se afla maiorul Răuţă, să-i supun spre semnare tabelul şi, mai 

mult chiar, să pledez pentru aprobarea lui aşa cum fusese 

întocmit. 

Am executat ordinul. Pe înserat (era octombrie 1 941 ), l-am 

găsit pe maiorul Răuţă, i-am prezentat tabelul şi l-am rugat să-l 

semneze pentru ca să-l pot depune la Comandamentul Armatei. 

Primirea pe care mi-a făcut-o a fost foarte duşmănoasă. A 

refuzat să semneze tabelul cu propunerile de decorare, pe care 
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l-a oprit la el şi mi-a ordonat să rămân pe loc şi să aştept 

ordinele lui. 
Între timp Odessa căzuse şi primele trupe române 

pătrundeau în oraş. Eşalonul înaintat al comandamentului 

armatei avea nevoie să i se stabilească de urgenţă legăturile 

telefonice cu localul ce urma a fi noul sediu al 

comandamentului din Odessa. 

Maiorul Răuţă s-a oferit să execute de urgenţă acest plan, 

deşi nu avea la dispoziţia lui nici oameni şi nici material de 

transmisiuni din batalionul său, care era la circa 30  de km în 
urmă, la Baden Baden. Pentru a-şi pune în aplicare planul nu 

dispunea, în momentul respectiv, decât de un singur ofiţer, 

adică de mine. Astfel, pentru a putea executa lucrarea, a luat 

legătura cu comandamentul Diviziei a VI-a Infanterie, căruia i­

a cerut ostaşi şi material de transmisiuni necesar pentru 

întinderea legăturilor telefonice şi instalarea aparatelor în 

clădirea noului comandament. Mi-a ordonat să iau comanda 

acestui pluton de ostaşi, pe care nu-i cunoşteam şi cu care nu 

lucrasem niciodată, şi în timpul nopţii să execut misiunea, 

astfel ca a doua zi în zori, ofiţerii din comandamentul armatei 

să se poată instala şi telefoanele să funcţioneze. 

Ţinând seama de faptul că Odessa căzuse numai cu foarte 

puţin timp în urmă, iar din informaţiile culese de la localnici 

rezulta că armatele sovietice, înainte de a se retrage, minaseră 

multe căi de comunicaţie şi clădiri din oraş, comandamentul 

Diviziei a VI-a Infanterie, de la care primisem o grupă de ostaşi 

cu care să realizez lucrările şi legăturile telefonice, nu se 

hazardase să pătrundă în oraş, ci se cantonase în periferia de 

vest a urbei. În oraş nu circulau decât câteva patrule de ostaşi şi 

cercetaşi. În asemenea condiţii cred că este uşor de imaginat 
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dificultăţile cărora trebuia să le fac faţă în îndeplinirea misiunii 

ce mi se ordonase. 

După mult timp, am aflat că maiorul Răuţă, care îşi 

petrecea mai tot timpul în preajma şefilor mari de la armată, 

spre a le dovedi devotamentul şi a le capta preţuirea, în 

momente de sinceritate maximă, mărturisea, în cercurile de 

ofiţeri din batalion, că ar rămâne total nefericit dacă în urma 

acestei campanii nu ar reuşi să obţină decorarea cu medalia 

Mihai Viteazu şi probabil se hotărâse să reuşească acest lucru 

cu orice preţ, chiar şi cu viaţa subordonaţilor, care pentru el nu 

conta deloc. 

Astfel, în acea noapte întunecoasă şi fără lună, rară să 

cunosc în prealabil nici locurile şi nici traseul ce urma să-l 

parcurg, fără hartă şi fără busolă, cu o trupă de ostaşi pe care 

nu-i cunoşteam şi cu un material împrumutat şi nesigur, am 

început lucrarea în jurul orei 20. În tot timpul nopţii, conduşi 

de un ostaş, care pretindea că în după - amiaza aceleiaşi zile 

însoţise un ofiţer de stat major al Armatei a IV-a într-o acţiune 

de recunoaştere pentru viitoarea instalare a noului comanda­

ment, am întins cabluri telefonice. Am folosit pentru fixare 

stâlpii de lumină, iar alteori, la nevoie, parii pe care îi luaserăm 

cu noi. Din când în când procedam la verificarea circuitelor, 

schimbând câteva cuvinte cu centrala telefonică a Diviziei a 

VI-a. În jurul orelor 5 dimineaţa, în localul comandamentului 

funcţiona legătura telefonică cu divizia a VI-a Infanterie. Am 

predat instalaţia gărzii care era prezentă la comandament şi 

m-am înapoiat spre comandamentul de unde luasem grupa de 

soldaţi. După ce am lăsat ostaşii la cantonamentul lor, am 

pornit pe jos spre sediul batalionului meu, adică spre Baden 

Baden. În drum, am întâlnit o maşină militară care se îndrepta 

spre Tiraspol şi care m-a luat şi pe mine.În jurul orelor 1 0- 1 1 ,  
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am sosit la Baden Baden unde se afla şi maiorul Răuţă. Când 

m-a văzut m-a întrebat de ce n-am rămas la comandamentul din 

Odessa după ce mi-am încheiat misiunea.I-am răspuns că nu 

am primit instrucţiuni în acest sens şi apoi nu numai că nu 

aveam posibilităţi de subzistenţă, dar nici măcar bani de hrană 

şi nici nu avusesem mantaua cu mine. 

De la camarazii mei am aflat că, după plecarea mea, 

semnase propunerile de decorare ale ofiţerilor şi ostaşilor de 

batalion şi le depusese la comandamentul Armatei. 

Frânt de oboseală, m-am întors la sediul batalionului să 

raportez îndeplinirea misiunii şi apoi m-am dus la gazda mea şi 

m-am culcat. După amiaza, în jurul orei 1 7, ne-a venit vestea! 

Clădirea comandamentului Armatei a IV -a, în care cu circa 12  
ore înainte instalasem prima legătură telefonică, fiind minată 

de armatele sovietice în retragere, sărise în aer. Pierderile de 

vieţi omeneşti (ofiţeri de stat major şi ostaşi, care se instalaseră 

în acea clădire în cursul zilei) au fost imense, nenumăraţi morţi 

şi foarte mulţi grav răniţi. 
Încă o dată Dumnezeu mă ferise să devin victima egoismu­

lui şi incapacităţii unui comandant idiot. 

Când catastrofa exploziei din comandamentul de la Odessa 

s-a confirmat, ofiţerii din batalion au venit toţi să mă îmbrăţi­

şeze, exprimându-şi foarte zgomotos bucuria că scăpasem din 

această nenorocire, iar comandantul companiei mele, olteanul 

Ghiţă Curelea, m-a îmbrăţişat şi el şi mi-a declarat: 

- Numai o minune dumnezeiască te-a salvat de la moarte ! 

Maiorul Răuţă însă nu mi-a adresat nici un cuvânt. Am 

rămas chiar cu impresia că regreta că nu mi-a ordonat expres să 

rămân la sediul comandamentului din Odessa, după ce 

încheiasem executarea ordinului. Dacă aş fi pierit în această 

catastrofă ar fi avut prilejul, pe care îl dorea cu ardoare, să 

1 84 

https://biblioteca-digitala.ro



declare în birourile ştabilor din comandamentul Armatei a 
IV -a, că şi batalionul comandat de el a înregistrat pierderi de 
vieţi omeneşti, un ofiţer mort cu ocazia exploziei. 

Îmi întemeiez această impresie pe faptul că deşi batalionul 
nostru de transmisiuni, potrivit regulamentelor militare, nu 
avea obligaţia să se lege decât cu unităţile direct subordonate 
(corpuri de armată şi divizii independente), maiorul Răuţă 
împingea echipele de ostaşi şi ofiţeri în vederea stabilirii 
legăturilor telefonice directe, până la comanda regimentelor şi 
uneori chiar a batalioanelor de infanterie, deci până în primele 
tranşee. Pretindea, în mod ipocrit, că lua asemenea măsuri 
pentru a asigura operativitatea maximă a primirii la comanda­
mentul armatei a celor mai recente informaţii din zonele 
fierbinţi. Este evident că asemenea ordine expuneau, împotriva 
dispoziţiilor regulamentare, la pierderi nejustificate de oameni 
şi materiale. În schimb îi aduceau lui personal aprecieri 
elogioase din partea comandantului Armatei. 

Nu după mult timp de la inaugurarea acestui procedeu, am 
avut prilejul să mi se confinne încă o dată mobilul principal 
care-l determina la astfel de acţiuni pe comandantul 
batalionului nostru. Înapoindu-mă într-o zi de la comanda unui 
batalion de infanterie, unde tot din ordinul lui instalasem cu o 
grupă de ostaşi un telefon direct cu centrala telefonică a 
Armatei a IV-a şi după ce suportasem un bombardament de 
artilerie sovietic timp de două ore şi jumătate, despre care se 
aflase la Comandamentul Armatei, prima întrebare pe care mi-a 
pus-o maiorul Răuţă când m-am prezentat la raport a fost: 

- Noi ce pierderi am avut în oameni, răniţi sau morţi? 
- Nici o pierdere domnule maior, m-am întors cu toată 

grupa. 
Pocnind din degete, a exclamat cu ciudă: 
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- Cum mă, nici de data asta nici un mort sau măcar un 

rănit? . . .  
În mintea lui desigur pierderile de vieţi omeneşti, pe care 

căuta să le provoace în batalionul condus de el, i-ar fi folosit 

personal pentru a-şi atrage laudele şefilor şi apropie�ea 

momentului de câştigare a decoraţiei mult râvnite „Mihai 

Viteazu", cu panglică de Virtute Militară. 

Spre adânca lui mâhnire, după încheierea campaniei de la 

Odessa, n-a primit decât „Steaua României" în Grad de Ofiţer, 

cu panglică de Virtute Militară, dar şi această decorare a fost 

socotită total excesivă de către toţi ofiţerii batalionului, pentru 

modul deplorabil în care se comportase. 

Mie mi s-a acordat Coroana României în Grad de Cavaler. 

Totodată, după ce campania Odessa s-a încheiat, întrucât 

domnul maior Răuţă satisfăcuse stagiul pe front, într-o bună zi 

a dispărut împreună cu fostul său ajutor. Ni s-a spus că a fost 

mutat la Marele Stat Major la Bucureşti. 

Am aflat mai târziu, din povestirile camarazilor, că domnul 

maior Octavian Răuţă îşi încărcase într-o dimineaţă în maşina 

pe care o folosea pentru „inspecţiile domniei sale pe front", 

toată agoniseala strânsă din capturi particulare (mantale, pături, 

aparate de radio, de fotografiat, etc.) şi pornise în grabă să 

prindă trenul de Iaşi, luându-şi rămas bun numai de la 

comandanţii de companii. Soldaţii botezaseră astfel de capturi 

„fur-găsite" cu titlul de „mangă", iar verbul folosit era „a 

mangli", în timp ce subiectul era botezat „manglitor". 

Şi iată-ne deodată rămaşi sub comanda domnului maior 

Dumitru Micu, slab pregătit, fără autoritate şi mai presus de 

toate foarte fricos. Când au început să meargă prost operaţiile 

de pe front şi-a pierdut complet calmul şi se tânguia că nu-şi va 

mai vedea niciodată familia. Mărturisea uneori că este obsedat 
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de gândul sinuciderii. Exasperat de lamentaţiile lui, 

sublocotenentul Emil Capidan (fiul profesorului universitar 

Theodor Capidan), întrebat de maiorul Micu unde este mai bine 

să se împuşte dacă tot şi-a pus în cap să se sinucidă, i-a 

răspuns: 

- În c . . .  domnule maior, că acolo aveţi deja o gaură! . . .  

După căderea oraşului Odessa, la finele lunii octombrie 

1941 ,  operaţiunile militare pe frontul românesc au intrat într-o 

perioadă de amorţire, datorită în cea mai mare măsură 

apropierii iernii ruseşti a anului 1941 - 1942, care venea spre noi 

cu paşi rapizi şi care a rămas de pomină. A fost una dintre cele 

mai grele ierni din istoria armatelor române, cu viscole 

puternice, căderi masive de zăpadă şi temperaturi foarte scăzute 

de până la -27 de grade Celsius, aceasta rezultând chiar din 

declaraţiile localnicilor. 

Batalionul nostru 54 Transmisiuni, care deservea 

comandamentul Armatei a IV -a, era cantonat la Odessa. 

Locuiam la un cetăţean din oraş, într-o casă din lemn şi prin 

grija ordonanţei mele, Ion, nu am suferit de frig . . .  în camera 

mea. 
În primăvara anului 1 942, s-a reluat cu intensitate sporită 

activitatea frontului. Armata română a fost repartizată să lupte 

pe frontul din Caucaz. După lupte foarte grele, am ajuns în 

Cuban. Batalionul nostru a fost cantonat la Krasnodar, dar 

aceasta nu a însemnat că unităţi de transmisiuni din formaţia 

noastră (grupe, plutoane şi chiar companii) nu s-au deplasat şi 

în alte localităţi din Cuban. 

După încheierea campaniei din Caucaz, am fost decorat cu 

„Steaua României" cu spadă şi panglică de Virtute Militară. 
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Spre toamnă a sosit ordinul să ne deplasam spre nord. Am 

pornit spre Rostov şi am urcat spre Kamensk pe Doneţ, apoi 

ne-am îndreptat spre Est. Astfel, am ajuns să cantonăm la 

Morozowskaia. Tot acolo staţiona Comandamentul Armatei a 

IV -a, aflată în centrul cotului Donului şi ale cărei unităţi luptau 

pe linia Donului. 
În noiembrie 1 942, Divizia a XTII-a a armatei române era 

poziţionată în bucla mare pe care o face cotul Donului, ce vine 

din nord şi apoi o ia spre sud şi puţin spre vest. În această zonă, 

cursul Donului se apropie foarte mult de cel al Volgăi, pe malul 

căreia se află Stalingradul (azi Volgograd). Acesta era un oraş 

cu o importantă industrie strategică spre care se concentraseră 

eforturile Armatei a VI-a germană pentru a-l cuceri. 

Ruşii reuşiseră să-şi păstreze capul de pod de pe malul 

drept al Donului, la nord de Stalingrad, unde se duceau lupte 

încrâncenate cu armatele germane conduse de feldmareşalul 

von Paulus. 
În acest loc al capului de pod, era plasată divizia a XIII-a 

română, flancul din dreapta al acesteia atingând malul drept al 

Donului. De aici, frontul era continuat în nord, cu o divizie 

italiană, iar în sud, de Armata a IV-a română, susţinută de o 

divizie de tancuri germană. Planul strategic al armatei române 

şi germane era să ierneze în această zonă, de unde în primăvara 

anului 1 943, să se reia ofensiva spre răsărit şi nord, către 

Moscova. Strategii români şi germani nu luau însă în seamă 

posibilităţile ruşilor de a fi susţinuţi de către ajutoarele 

americane, care soseau pe linia Murmansk în nord şi Iran prin 

sud. 

Nemţii, care cunoşteau faptul că apărarea română era 

foarte slabă, au insistat de nenumărate ori pe lângă 
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comandamentul nostru să se trimită întăriri în zonă, dar de 

fiecare dată li s-a răspuns că „nu este nevoie". 

Cadrele de conducere ale armatei române erau orgolioase 

şi preocupate doar de decoraţii şi grade. În momentele critice, 

fiind complet depăşite de situaţie şi dând dovadă de lipsă de 

profesionalism şi responsabilitate, prin greşeli grave de 

comandă, au expus trupele noastre la suferinţe inimaginabile în 

faţa pericolului care ameninţa armata română în cotul Donului. 

Au lăsat grosul armatei doar la mâna ruşilor şi a Providenţei. 
Între românii şi ruşii care deţineau capul de pod de pe 

malul drept al Donului se afla doar mica localitate Kletskaia, 

care trecea mereu dintr-o mână într-alta. Ruşii foloseau în 

lupte, celebrele lor Katiuşe, un fel de mici rachete care erau 

lansate câte 10- 15  odată şi al căror efect distructiv nu îl întrecea 

pe cel al proiectilelor obişnuite, dar, făcând un zgomot 

asurzitor, aveau un efect psihologic deosebit de puternic asupra 

oamenilor. Lansarea acestora se făcea dintr-un dispozitiv 

instalat pe un camion, ceea ce le acorda o mare mobilitate în 

diferite puncte ale frontului. 

Din partea nemţilor, avioanele Stukas constituiau groaza 

ruşilor. Acestea veneau în picaj,  lansând cu un zgomot infernal 

bombele direct asupra ţintei. Avioanele veneau în escadrile, 

lansând bombele în trombă, în număr foarte mare deodată. 

Acestea apăreau ori de câte ori situaţia ajungea să fie critică, în 

urma atacurilor date de sovietici . .  
În hăul rusesc, trupele Armatei a VI-a germane se 

avântaseră necalculat în inima industriei bolşevice, anume spre 

Stalingrad. Nici nemţii, care au intrat în Stalingrad având 

spatele descoperit, nu s-au gândit că, odată cu venirea iernii, 

aviaţia lor puternică îşi atingea şi ea limitele. Acest lucru s-a 

petrecut la 1 8  noiembrie 1 942, când „generalul atotputernic 
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Iama" a venit cu frig, ceaţă şi zăpadă mare. În această zi, odată 

cu lăsarea întunericului, un milion de soldaţi sovietici au 

organizat două ofensive de lungă durată, pentru a rupe asediul 

Stalingradului. Atacând din nord-vest, Armatele a V-a de 

tancuri şi a 2 1 -a sovietice au împins Armata a III-a română şi 

au sechestrat-o la Kalach. Simultan, din sud-est, Armatele 

sovietice 5 1  şi 57 au atacat Armata a IV-a română şi Armata a 

IV-a de tancuri germane şi s-au reunit cu armatele sovietice 

venite din nord-vest, în apropiere de Kalach. 

Românii au trăit adevărate momente de Apocalipsă, 

deoarece nu le mai rămăsese nimic decât credinţa în 

Dumnezeu. Tirul a încetat abia în dimineaţa zilei de 19  

noiembrie. Armatele sovietice reuşiseră încercuirea Armatei a 

VI-a germană a feldmareşalului von Paulus. Ruşii loviseră 

flancul drept al Armatei române la Kletskaia, în zona 

Regimentului 22 Infanterie şi în flancul stâng, unde generalul 

Mihai Lascăr cu Divizia a V-a şi generalul Sion cu Divizia I-a 

de cavalerie au fost încercuite şi au căzut în mâna ruşilor. 

La 30 noiembrie, ruşii recâştigaseră circa zece mii de mile 

pătrate între Don şi Volga şi făcuseră prizonieri circa 250.000 

de germani numai în zona Stalingradului. 

După tragedia Stalingradului, a început marea retragere 

spre vest, spre Osinovka. Localitatea Osinovka a devenit 

înţesată de armate şi convoaie care veneau dinspre răsărit. O 

mică parte a armatei române reuşise o repliere la sud de 

Stalingrad, restul după cum am arătat mai sus, fusese capturată. 

Generalul Ionescu-Sinaia reuşise să se strecoare din încercuirea 

ruşilor şi ajunsese la Osinovka. 

N-am să pot uita niciodată telegramele, pe care le primeam 

oră de oră la hugher, din partea comandamentelor diviziilor 

româneşti în retragere. Camera telegrafului nostru era mereu 
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aglomerată, deoarece ofiţerii superiori din comandamentul 

armatei nu mai aveau răbdarea necesară ca telegramele primite 

să fie aduse la birou, ci veneau să le citească direct pe banda de 

telegraf, chiar în timpul transmiterii lor. 

Capitularea diviziei comandate de generalul Mihai Lascăr 

a reprezentat un moment de mare durere la comandament, 

deoarece acesta era apreciat, în mod deosebit, pentru calităţile 

sale. 

Nu după multă vreme de la declanşarea ofensivei sovietice, 

am fost obligaţi şi noi cei care secondam comandamentul 

armatei să ne repliem. 
Îmi aduc aminte că într-una din zilele premergătoare 

deplasării, aflându-mă într-un grup format din ostaşii 

plutonului meu, care vorbeau cu un rus localnic, acesta le-a 

spus printre altele: . . . zavtra toje, poli zavtra Zaporoje adică 

„ . . .  mâine tot aşa, dar poimâine la Zaporoje". Şi într-adevăr 

după două zile, ne-am deplasat şi instalat provizoriu în 

localitatea Zaporojie, iar mai apoi la Kamensk, pe Doneţ. De 

aici am dedus că ruşii aveau informatori iscusiţi · în spatele 

liniilor inamice, care-i ţineau la curent în această perioadă cu 

mişcările de trupe. Dealtfel această situaţie nu era un secret şi 

mai cu seamă germanii o cunoşteau foarte bine şi urmăreau cu 

cea mai mare tenacitate să-i descopere pe acei spioni, pe care îi 

pedepseau fără cruţare. 
În acele zile ale cumplitei noastre retrageri din iarna anului 

1 942, am ţinut un jurnal pe care, mă gândeam că dacă rămân în 

viaţă, să-l citesc celor din familie la întoarcerea acasă. Acest 

jurnal îl redau acum în rândurile de mai jos. 

După etape succesive, în retragerea noastră, în primăvara 

anului 1943, ne-am instalat cartierul la Nicolaev. Într-una din 

zile, după amiaza, am observat că în curtea vecină, unde locuia 
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o familie de ruşi, a aterizat un porumbel. Nu au trecut decât 
câteva minute şi a apărut o patrulă germană care a intrat în 
respectiva curte şi, probabil după o percheziţie în casă, a ieşit 
cu un bărbat de vreo 45 de ani şi un tânăr de vreo 1 7  ani. Au 
pornit spre comandamentul german situat în piaţa localităţii 
Nicolaev. A doua zi am aflat că, după un interogatoriu şi o 
judecată sumară, ambii localnici au fost împuşcaţi, deoarece s-a 
constatat că prin porumbei călători ţineau legătura ca 
informatori cu frontul sovietic. 

Consider că acest ,jurnal de front" nu ar fi complet dacă 
nu aş adăuga şi scurte consideraţii şi impresii personale despre 
locurile şi oamenii printre care am stat câţiva ani din viaţă. 

Mai întâi câteva cuvinte despre Odessa, oraş - port 
principal la Marea Neagră - impresionant prin clădiri măreţe, 
palate şi apoi prin străzile sale, adevărate bulevarde 
perpendiculare pe ţărmul mării şi tăiate de altele perfect 
paralele. În piaţa mare se afla statuia ducelui de Richelieu, 
emigrant al revoluţiei franceze din 1 789, stabilit în Rusia ţaristă 
şi devenit apoi guvernatorul oraşului, al cărui principal arhitect 
a fost. Palatele, desigur majestuoase şi elegante altădată, acum 
se înfăţişau îmbătrânite şi degradate. Scările de marmură erau 
sparte, lemnăria putrezită, parcurile şi grădinile ce le 
înconjurau erau pline de bălării, iar din havuzurile şi statuile 
decorative, altădată remarcabile opere de artă, rămăseseră acum 
doar nişte resturi. Am aflat că după revoluţia din 1 9 1 7, în cea 
mai mare parte din aceste palate, funcţionaseră orfelinate, 
grădiniţe de copii sau diverse instituţii de partid şi de stat. 

De la Odessa, pe malul mării până la Marinopol şi Rostov, 
drumul parcurs în primăvară a fost mult mai uşor de suportat 
decât în timpul rece al iernii ruseşti. Oraşele se întindeau pe 
suprafeţe imense, cu străzi pavate şi, ca peste tot, cu 
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„talciocuri", adică pieţe de desfacere unde ţăranii şi orăşenii, pe 

câte un preş sau jurnal, îşi expuneau spre vânzare marfa: bucăţi 

de came, păsări, farfurii, piepţeni, aparate de fotografiat, de 

radio, cărţi, haine vechi etc. 
În Cuban m-a impresionat în primul rând forfoteala 

neîncetată de bărbaţi, femei şi copii din primele ore ale 

dimineţii până seara târziu, agitaţia, gălăgia şi mai ales 

murdăria îngrozitoare. 

Dar adevărata Rusie nu am cunoscut-o decât după ce am 

plecat de la Kamensk, pe Doneţ, în drum spre Don, prin stepa 

imensă. Călătoream în coloana de maşini a Batalionului 54 

Transmisiuni ore întregi, rară să întâlnim în cale nimic. Cât 

cuprindeai cu privirea numai câmp deschis şi nimic altceva. Şi 

pomii erau foarte rari . . .  Cred că aşezările omeneşti, satele şi 

oraşele, erau despărţite unele de altele, de zeci şi zeci de 

kilometri. Poate din cauza războiului, câmpul era în mare parte 

nelucrat, dar nici bălării nu am prea văzut, poate din cauza 

anului, care fusese extrem de secetos. 

Şi acum am să relatez o scenă incredibilă şi plină de umor 

original. Când am ajuns cu coloana de maşini de transmisiuni 

la Kamensk, oraş important cum am mai menţionat, aşezat pe 

Doneţ, am parcat în piaţa centrală. Într-o clădire impozantă era 

instalat comandamentul armatei italiene, la poarta căruia 

flutura tricolorul respectiv. Intrarea era păzită de un gradat 

italian costumat ca într-o operetă: cu tunică frac, cu pantaloni 

negri cu vipuşca roşie şi jambiere albe şi cu capelă de tip 

Napoleon. Evident că santinela era înarmată, numai că puşca o 

sprijinise sub piciorul stâng, fiindcă în mâini ţinea o chitară cu 

care se acompania, în timp ce cânta o canţonetă cu atâta foc, de 

parcă ar fi fost singur, pe o scenă de music-hall. Când ostaşii 

mei au dat cu ochii de această comedie au inceput, parcă la o 
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comandă, să râdă atât de zgomotos ţinându-se cu mâinile de 

burtă şi arătând cu toţii spre biata santinelă, încât aceasta şi-a 

întrerupt concertul pentru câteva minute, pentru ca apoi să-l 

continui, de parcă nimic nu s-ar fi întâmplat. După circa o oră, 

coloana noastră s-a pus din nou în marş şi mai adânc, în 

câmpiile fără de sfârşit ale Rusiei . . .  
În iunie 1 943 când mă aflam cu unitatea, Batalionul 54 

Transmisiuni, în retragere de pe câmpiile Rusiei, la Nicolaev, 

am fost chemat într-o după amiază . de către comandantul 

batalionului meu, care mi-a pus în vedere că s-a primit din 

partea Marelui Stat Major o telegramă, prin care se ordona 

trimiterea mea la Bucureşti cu primul tren. Ca de obicei, 

această comunicare se încheia cu formula: „Raportaţi urgent de 

executare". 

Dispoziţia pe care o primisem era ca de îndată să-mi fac 

lada de campanie şi să pornesc la drum. Actele erau deja 

întocmite. Ajutat de ordonanţa mea Ion, cu lada încuiată, am 

ieşit spre seară la şoseaua care ducea spre apus şi am găsit în 

drum un camion german, care mergea spre Tiraspol, şi care 

ne-a luat şi pe noi. Am ajuns noaptea târziu la Tiraspol şi a 

doua zi am urcat într-un tren care mergea spre Iaşi. După trei 

zile, am ajuns acasă şi în aceeaşi zi m-am dus la B.N.R., la 

serviciul meu de „Studii". Aici, de la colegul meu Costin 

Kiriţescu, am aflat că fusesem chemat din ordinul lui Mihai 

Romaşcanu, fostul nostru şef, care între timp fusese numit 

Comisar General al Preţurilor la Subsecretariatul de Stat al 

Ministerului Economiei Naţionale, condus atunci de către 

generalul Dobre. 
În urma prezentării de către Mihai Romaşcanu a unei liste 

cu opt salariaţi ai B.N.R., printre care mă aflasem şi eu, 

mobilizaţi în acel moment prin ordinul mareşalului Antonescu, 
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ministrul Dobre a cerut rechemarea noastră pentru a fi detaşaţi 

la Comisariat, în vederea reorganizării acestuia cu specialişti de 

înaltă calificare. Mihai Romaşcanu mă aprecia în mod deosebit, 

deoarece lucrasem împreună aproape doi ani de zile. 
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La Comisariatul General 

al Preturilor • 

La Comisariatul General al Preţurilor am fost primiţi cu 

multă căldură de către fostul meu şef, iar eu am fost repartizat 

să lucrez la serviciul Salarii, avându-l ca şef direct pe Gheorghe 

Marchidan, un om deosebit de delicat şi în acelaşi timp un 

foarte bun specialist. 

Serviciul nostru se compunea din şase persoane: şeful, 

subsemnatul, Tudor Popescu,un om mai în vârstă, buzoian şi 

care îl cunoştea pe socrul meu, profesorul Emil Palade, un 

tânăr Maxim, un alt detaşat al cărui nume nu mi-l mai amintesc 

şi o dactilografă. Sarcina noastră era să participăm la discutarea 

stabilirii salariilor muncitorilor, iar apoi să redactăm actele 

normative. 

Totdeauna discuţiile purtate între reprezentanţii patronilor 

şi delegaţii salariaţilor erau prezidate de Mihai Romaşcanu, 

care cu mult tact şi răbdare, căuta să găsească cele mai potrivite 

soluţii. 
Îmi amintesc de discuţiile purtate timp de vreo trei zile 

între delegaţii minerilor de la Petroşani şi aceia ai patronilor, 

care erau reprezentaţi de inginerul Bazgan. Tratativele au fost 

foarte dificile, minerii aveau pretenţii mari; inginerul Bazgan a 
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arătat că obligaţiile pe care le aveam pentru front erau 

copleşitoare, iar la acestea se adăugau şi marile cheltuieli, pe 

care erau silite să le facă întreprinderile, pentru asigurarea 

marilor cantităţi de alimente, în special came de porc şi slănină, 

în vederea aprovizionării centrelor muncitoreşti. A treia zi, 

seara târziu, discuţiile s-au încheiat printr-un acord deplin. 

Nu aş putea încheia aceste modeste însemnări despre 

trecerea mea, într-o perioadă deosebit de agitată, pe la 

Comisariatul General al Preţurilor, rară a relata o întâmplare 

care m-a obsedat. hnediat după 23 august 1 944, problema cea 

mai acută în activitatea Comisariatului devenise soluţionarea 

cererilor tot mai presante ale masei de muncitori pentru mărirea 

salariilor. Zilnic la Ministerul Economiei Naţionale (M.E.N.), 

veneau delegaţii ale muncitorilor, care făceau solicitări în acest 

sens. Într-una din zile, cred prin septembrie 1 944, s-a ţinut la 

M.E.N. o şedinţă prezidată de Mihai Romaşcanu, la care am 

participat şi eu în calitate de referent tehnic la Serviciul Salarii. 

La această şedinţă a venit o delegaţie de muncitori din industria 

siderurgică, formată din vreo şase membri, printre care 

conducătorii delegaţiei erau Gheorghe Stoica şi Gheorghe 

Apostol, viitorii lideri comunişti. La un moment dat, după 

discuţii prelungite şi obositoare, care durară câteva ore, 

delegaţia muncitorilor solicitând majorarea cu încă o jumătate 

de salariu lunar, Mihai Romaşcanu, închizând mapa de lucru, a 

declarat că având în vedere situaţia grea a economiei naţionale, 

care în primul rând trebuie să satisfacă obligaţiile rezultate din 
Convenţia de Armistiţiu, nu poate accepta decât o majorare a 

salariilor cu maximum 20%. În faţa acestei declaraţii, 

Gheorghe Apostol, care până atunci nu scosese o vorbă, a luat 

cuvântul pentru a spune că el se declară mulţumit de rezultatele 

negocierilor, în condiţiile acestei acceptări de mărire a salariilor 
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de 20 de ori. Stupoare ! . . .  Romaşcanu, sesizând greşita 

înţelegere a procentajului oferit, a luat cuvântul din nou, pentru 

a lămuri situaţia. Gheorghe Stoica, care era la acea vreme 

pare-se social-democrat şi avea o minte mai luminată, a 

solicitat amânarea discuţiilor pentru o dată ce urma a fi stabilită 

ulterior. 

Cu acest prilej mi-am dat seama de întunericul şi incultura 

ce domnea în mintea celor mai mulţi dintre aşa zişii 

reprezentanţi de frunte ai clasei muncitoare. 

Şi acum, în final, aş vrea să mai fac o precizare şi anume 

că la Comisariatul General al Preţurilor am fost desemnat, prin 

dispoziţia scrisă a Comisarului General, să fac parte în calitate 

de membru în Comisia de Redactare a raportului de activitate a 

acestei instituţii. 

198 
https://biblioteca-digitala.ro



La Comisia Română pentru 

Aplicarea Armistiţiului 

În noiembrie 1 944 poziţia lui Mihai Romaşcanu, Comisar 

General al Preţurilor la Ministerul Economiei Naţionale, unde 

fusese adus de la Banca Naţională a României, în calitate de 

tehnician sub regimul mareşalului Ion Antonescu, devenise din 

ce în ce mai precară. Pe de o parte, toată aparatura regimului de 

dictatură se cerea primenită, iar pe de altă parte, asaltul 

proaspeţilor candidaţi, „chemaţi şi nechemaţi" era din ce în ce 

mai intens. Dealtfel devenise chiar surprinzător faptul că Mihai 

Romaşcanu era printre puţinii care rezistaseră în postul lor 

vreme îndelungată, după 23 august 1 944. 

Pentru noi, adică detaşaţii de la Banca Naţională a 

României la Ministerul Economiei Naţionale, la cererea lui 

Mihai Romaşcanu şi cu aprobarea mareşalului Antonescu, 

situaţia devenea critică, deoarece pe de o parte, ne rechema 

Banca Naţională, iar pe de altă parte, unităţile militare din care 

fuseserăm luaţi. 

S-a întâmplat că tocmai în acea perioadă, adică în 

noiembrie 1 944, a început organizarea Comisiei Române 

pentru Aplicarea Armistiţiului, care îşi avea sediul în blocul din 

strada Academiei, în faţa clădirii Băncii Naţionale. Această 
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Comisie avea nevoie de economişti, oameni cu pregătire solidă 

juridică şi tehnică. Unde erau de găsit asemenea specialişti? 

Bineînţeles, în principal, tot la Banca Naţională a României. 

Astfel, cu această ocazie, un număr mare de referenţi din Banca 

Naţională (dintre care unii lucrau în acel moment detaşaţi la 

alte ministere şi instituţii economice, iar alţii în serviciile de 

studii şi acorduri din Banca Naţională), printre care şi 

subscrisul, au fost încadraţi la Comisia Română pentru 

Aplicarea Armistiţiului, care era prezidată de Savel Rădulescu, 

fost subsecretar de stat la Ministerul Afacerilor Externe, mâna 

dreaptă şi discipolul lui Nicolae Titulescu. 

Am fost repartizat să lucrez la prevederile articolului 8 din 

Convenţia de Armistiţiu, adică aşa cum era îndeobşte 

cunoscută: „Bunuri inamice", pe care România se obligase să 

le păstreze, urmând ca la Conferinţa de Pace să se hotărască 

soarta lor. Aici, şeful secţiei era colegul şi prietenul meu, venit 

din acelaşi serviciu de la Banca Naţională, Virgil 

Constantinescu, zis Puffi, un camarad de toată isprava, deştept, 

bine pregătit, curajos, bun camarad şi mai ales foarte corect. 

Am lucrat cu el vreme îndelungată în cea mai deplină 

înţelegere, străduindu-ne amândoi, pe măsura posibilităţilor 

noastre limitate, să apărăm interesele şi drepturile ţării, 

împotriva cupidităţii, relei credinţe şi abuzurilor manifestate 

făţiş, la tot pasul, de către toţi membrii Comisiei Sovietice 

pentru executarea clauzelor din Convenţia de Armistiţiu. 

Am lucrat puţin timp sub conducerea lui Savel Rădulescu, 

deoarece în urma protestelor Comisiei Sovietice, conduse de 

generalul Vinogradov, în sensul că România sabotează 

aplicarea corectă a Convenţiei de Armistiţiu, preşedintele 

român a fost silit să demisioneze. 
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Sub focul concertat de la Moscova şi condus de către 

odiosul A.I. Vâşinschi pentru instaurarea unui regim 

democratic, avându-l în frunte pe Dr. Petru Groza, la Comisia 

Română pentru Aplicarea Annistiţiului a fost numit preşedinte 

Mihai Ghelmegeanu. Trebuie să menţionez din capul locului că 

M. Ghelmegeanu, care era obligat să lucreze în condiţii 

inimaginabil de grele, s-a străduit totuşi din răsputeri pentru a 

rezista, atât cât i-a permis situaţia, exceselor cotropitorilor. 

Astfel, pe de o parte trebuia să facă faţă cererilor sovietice 

pentru produse de tot felul (grâne, făină, came, diverse 

alimente, stofe, maşini, benzină, uleiuri etc.), cereri care 

sporeau din zi în zi, fără a se mai respecta nici o normă 

convenită între tabere, iar pe de altă parte să poată asigura 

necesarul trupelor române, în condiţiile în care rezervele 

româneşti erau tot mai reduse şi la toate adăugându-se nevoile 

populaţiei. Trebuiau aprovizionate în primul rând trupele care 

luptau alături de armatele sovietice în Transilvania. 

Sloganul zilei era: „Totul pentru front!"  . . .  

Ţin minte cum fiind odată cu diverse lucrări în cabinetul 

lui Mihai Ghelmegeanu, acesta abia înapoiat de la Consiliul de 

Miniştri, ne-a mărturisit că în ciuda tuturor demonstraţiilor 

făcute cu statistici pentru a dovedi cererile exagerate ale 

Comisiei Aliate de Control, deşi a găsit puţină înţelegere din 

partea lui Petru Groza totuşi, în final, acesta l-a sfătuit să 

satisfacă toate pretenţiile sovietice, fără să mai murmure. 
Îmi mai amintesc cum la o şedinţă la Comisia Aliată de 

Control, unde urma să se discute situaţia unor imobile ocupate 

cândva de trupele germane din România, în anii 1 942-1 943 şi 

pe care sov1et1c11 le considerau bunuri inamice, 

M. Ghelmegeanu m-a luat cu el ca să-l asist şi eventual să-i 

fumizez date suplimentare. Comisia Aliată de Control era 
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prezidată de generalul Vinogradov, un militar înalt, chipeş şi 

plin de el. Se străduia să se poarte civilizat şi căuta să-şi 

stăpânească nemulţumirea faţă de refuzul părţii române de a 

înregistra drept bunuri inamice, nişte imobile care fuseseră 

închiriate pe o perioadă limitată comandamentului german din 

România. Am părăsit Comisia Aliată de Control fără să se fi 

găsit vreo soluţie litigiului. 

Mult mai grea a devenit situaţia comisiei noastre după ce 

M.Ghelmegeanu a fost înlocuit la preşedinţie cu Simion Oeriu, 

protejatul preşedintelui Republicii Populare Române, profeso­
rul Constantin Parhon. 

Scurt timp după ce a preluat această funcţie, toţi lucrătorii 

din Comisia Română pentru Aplicarea Armistiţiului atunci 

când se întâlneau aveau totdeauna pe buze aceeaşi întrebare: 

„Unde vom ajunge?" 

Aceasta pentru că noul nostru şef nu înţelegea să opună 

nici cea mai slabă împotrivire pretenţiilor sovietice, care 

depăşeau orice măsură. Pretenţiile acestora se transformaseră 

într-un jaf organizat. Cred că nu exagerez deloc afirmând că 

Oeriu venea chiar în întâmpinarea cererilor ruseşti şi uneori era 

în stare să dea chiar şi mai mult decât solicitau aceştia. Domnul 

preşedinte Oeriu devenise între timp şi profesor universitar la 

Facultatea de Medicină din Bucureşti, unde în aşa-zisa 

„specialitate a sa Biochimia", se pricepea şi mai puţin decât în 

aplicarea Convenţiei de Armistiţiu. 

Şi cu toate acestea am trăit şi clipa în care exasperat şi el 

de cererile sovietice, care la interval de numai două zile 

solicitară mii de tone de făină, profesorul Oieriu a exclamat: 

- Ăstora oricât le dai, tot nu se mai satură! . . .  
În perioada în care la Paris se ţineau şedinţele Comisiei 

pentru Pace, ruşii au încercat, cu noi cereri abuzive, acapararea 

de noi bunuri româneşti. 
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Într-o zi ne-am pomenit la Comisia de Aplicare a 

Armistiţiului cu o cerere din partea Comisiei Aliate de Control. 

Se solicita încărcarea imediată în vagoane şi expedierea spre 

U.R.S.S.  a unor cantităţi însemnate de lemne de foc şi 

cherestea aflate pe teritoriul Transilvaniei (sub administraţie 

românească). Aceste cantităţi, care fuseseră în perioada 1940-

1944 pregătite pentru a fi livrate, după nevoi, armatelor 

germane, dar rămase nepredate, le înregistrasem drept „bunuri 

inamice" în cadrul articolului 8 din Convenţia de Armistiţiu. 

Deoarece şeful secţiei articolului 8, colegul meu Virgil 

Constantinescu era plecat la Paris, făcând parte din Comisia de 

Experţi a delegaţiei române la Conferinţa de Pace, sub 

conducerea lui Gheorghe Tătărăscu, iar eu îi ţineam locul în 

cadrul acestei secţii, îmi revenise sarcina să analizez cererea 

sovieticilor, care solicita încărcarea acestor cantităţi de material 

lemnos în vagoane pentru expedierea lor neîntârziată în 

U.R.S.S. Trebuie să menţionez că sovieticii se grăbeau cu 

astfel de cereri, fără a mai aştepta hotărârile Conferinţei de la 

Paris, pentru a ne pune în faţa faptului împlinit. Raportul pe 

care l-am întocmit conchidea clar că întregul material lemnos 

era proprietate românească şi că fusese înregistrat drept „bun 

inamic" exclusiv la presiunile sovieticilor şi ca atare nu intra 

sub incidenţa ordinului de a trebui să fie predat părţii sovietice. 

Oeriu care nu se pricepea la problemele juridice şi nici nu 

voia să-şi asume vreo răspundere când era vorba de respingerea 

vreunei solicitări sovietice, a trecut dosarul spre rezolvare 

secretarului general al Comisiei de Legătură cu Comisia de 

Control, adică lui Gheorghe Tarhon. 

După două zile, am fost chemat la cabinetul Secretarului 

General unde l-am găsit răsturnat într-un fotoliu pe colonelul 

N. Ilin, consilier tehnic şef la Comisia Aliată de Control. Ţinea 
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în mână referatul pe care îl întocmisem. Probabil, colonelul 

sovietic era basarabean căci vorbea şi citea în mod curent 

româneşte. Cu ochii sticloşi şi cu o figură contractată de ură, nu 

s-a putut stăpâni şi cum am intrat pe uşă,mi s-a adresat: 

Dumneata ai întocmit acest referat? 

La răspunsul meu afirmativ, s-a ridicat furios în picioare şi 

ameninţându-mă cu degetul, mi-a declarat: 

Dacă la noi (adică în U.R.S.S.) cineva ar fi avut 

îndrăzneala să pună pe hârtie ceeace ai scris dumneata, acum 

era deja împuşcat ca trădător! (M-am întrebat apoi mereu: 

trădător al cui? Al U.R.S.S.? Imposibil! Poate al adevărului . . .  ). 

Apoi a adăugat: 

Acum poţi să pleci ! 

Secretarul general Tarhon n-a schiţat mc1 un gest, n-a 

încercat să intervină nici măcar cu un cuvânt, era galben la faţă 

şi se ghemuise în fotoliul său de la birou. Până la sfârşit toată 

cantitatea de lemne a rămas pe loc, sovieticii nu au obţinut 

IllmlC. 
Consider necesar să mai adaug că domnul colonel 

respectiv, după ce s-au creat Sovromurile (societăţi mixte 

româno-sovietice), pentru a veni în ajutorul economiei 

româneşti a fost numit şi a funcţionat în calitate de director 

general la fosta Bancă Română Comercială, devenită 

Sovrombank şi a rămas în această calitate până la desfiinţare. 

Este uşor de imaginat ce fel de politică bancară şi în interesul 

cui şi-a desfăşurat acest om activitatea. 

Am avut prilejul să-l cunosc şi pe generalul Susaikov, care 

i-a succedat în funcţia de preşedinte al Comisiei Aliate de 

Control generalului Vinogradov, cam din luna februarie 1 945. 

Acest reprezentant al sovieticilor era o matahală de om, cu un 

cap de gorilă. Îmi aduc aminte cum într-o discuţie „amicală", 
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cu ocazia care1a delegaţia română solicita o reducere a 

pretenţiilor sovietice cu privire la întreţinerea trupelor ruseşti 

aflate pe teritoriul României, argumentul peremptoriu al 

preşedintelui Susaikov a fost: 

Sunteţi o ţară învinsă şi o să faceţi aşa cum vrem noi !  

După o scurtă pauză de  reculegere, în tăcere deplină, 

delegaţia română şi-a luat dosarele şi s-a retras. 

Trebuie să mai menţionez că din Comisia Aliată de 

Control făceau parte şi doi delegaţi ai celorlalte puteri, şi 

anume din partea S.U.A. şi a Marii Britanii, dar aceştia s-au 

comportat tot timpul ca nişte simpli figuranţi. Nu participau la 

nici o şedinţă comună de lucru, iar în vreo câteva rânduri, când 

preşedintele Comisiei Române le-a arătat că pretenţiile 

sovietice sunt excesive şi depăşesc cu mult cea mai largă 

interpretare a Convenţiei de Armistiţiu, răspunsul acestora a 

fost, în mod invariabil: 
Înţelegeţi-vă cu ruşii, noi nu ne amestecăm! 
Înainte de a încheia aceste sumare relatări despre 

activitatea mea la Comisia Română de legătură cu Comisia 

Aliată de Control trebuie să spun că, aşa cum arată adresa 

nr.2 1 3 1  din 25 februarie 1 946 a Secţiei Administrative din 

această Comisie, am fost încadrat în funcţie de Consilier tehnic 

gr. li, asimilat gradului de director. Cu adresa nr.37395 din 26 

ianuarie 1 94 7, mi s-a comunicat că am fost numit membru în 

Comisia pentru Redactarea Raportului de Încheiere a 

Activităţii acestei Comisii, pe data de 4 februarie 1 947. 
În perioada în care la Paris se discutau condiţiile Tratatului 

de Pace şi colegul meu Virgil Constantinescu era consilier 

tehnic şi expert al delegaţiei române la această Conferinţă, am 

condus singur mai bine de o lună de zile lucrările Secţiei de 

Bunuri Inamice (art. 8 din Convenţia de Armistiţiu), 

străduindu-mă să ţin piept cererilor venite din partea Comisiei 
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Aliate de Control - mai corect din partea sovieticilor - care 

considerau că este momentul prielnic să jefuiască cât mai mult. 
În martie 1 94 7, detaşarea mea la această Comisie a încetat 

(adresa nr. 36.460/ 1 3  martie 1 947), fiind rechemat la Banca 

Naţională a României unde eram titular. 
Îmi amintesc cum într-o dimineaţă, a venit în biroul meu 

Mihai Valerian, coleg şi prieten, referent tehnic tot la Banca 

Naţională la Serviciul Acordurilor cu Străinătatea şi care 

lucrase şi el detaşat la Comisia Română pentru Aplicarea 

Armistiţiului. Era şeful şecţiei pentru articolul 1 2  din 

Convenţie. El ne-a adus la cunoştinţă că despăgubirile, pe care 

trebuia să le plătim U.R.S.S.-ului, fuseseră calculate la trei sute 

de milioane de dolari. În cadrul acestor despăgubiri, marii 

noştri prieteni de la răsărit aleseseră din bunurile ţării noastre 

tot ceeace era mai valoros şi mai modem (vase maritime sau 

fluviale, utilaje de tot felul, instalaţii din uzine şi fabrici, 

precum şi petrol, benzină, lemne de construcţie, minereuri 

etc.), toate fiind evaluate la preţurile de pe piaţa mondială a 

anului 1 938 !  
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O poveste adevărată 

La puţin timp după intrarea armatelor sovietice în 

România, deci după semnarea la Moscova, la 1 3  septembrie 

1944, a Convenţiei de Armistiţiu, a sosit în ţară şi Divizia 

Tudor Vladimirescu, sub comanda generalului Lascăr. Divizia 

era alcătuită din ostaşi şi ofiţeri prizonieri de pe frontul de est, 

care optaseră, la propunerile autorităţilor sovietice, pentru 

constituirea în unităţi, care să lupte pentru eliberarea pământu­

lui patriei, împotriva germanilor. 

Printre ofiţerii superiori ai diviziei se afla şi generalul 

Ortinschi, căzut prizonier cu gradul de maior şi avansat, în 

timpul cât a fost prizonier, de către comandamentul sovietic. 

Lumina puternică, pe care o răspândea acest astru de primă 

mărime în acele vremuri, a împărţit din strălucire şi membrilor 

familiei sale, care erau funcţionari modeşti în Banca Naţională 

a României. Astfel, fratele a devenit directorul personalului, 

sora, doamna Cămaru, a ajuns prima inspectoare în administra­

ţia centrală, iar soţul ei, mai întâi şef de serviciu, iar mai apoi 

director în conducerea Băncii de Credit. 
Între timp generalul Ortinschi primise comanda Corpului 

VII de Armată cu sediul la Timişoara. 
Într-o bună zi, primeşte vizita unui locotenent deblocat din 

armată şi care la începutul războiului îi fusese comandant de 
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companie. Pe atunci domnul general nu era decât un simplu 

sublocotenent în rezervă, iar gradul de maior îl câştigase în 

timpul campaniei 1 941 - 1942, deoarece se distinsese în mod 

deosebit, prin fapte de arme. 

Fostul locotenent fusese mânat de gândul de a obţine o 

recomandare şi sprijin pentru a-şi putea găsi un serviciu, care 

să-i permită subzistenţa "familiei sale. Dar domnul general a 

refuzat brutal orice ajutor, susţinând că este un om cu principii 

şi că nu intră în posibilităţile lui asemenea acţiuni. La 

insistenţele solicitantului, a sunat plantonul şi i-a ordonat să-l 

conducă pe impostor afară din comandament. 
Înapoiat în Capitală, locotenentul deblocat s-a înfăţişat la 

procuratura militară, unde a relatat că ofiţerul Ortinschi, în 

timpul războiului, în perioada iunie 1 941  - noiembrie 1 942 a 

avut faţă de prizonierii sovietici o comportare brutală, unora 

dintre aceştia tăindu-le urechile şi nasul. 

Procurorul militar a refuzat iniţial să ia în scris asemenea 

declaraţii, mai mult chiar, i-a atras atenţia interlocutorului său 

că ele pot fi calificate drept calomnii şi având în vedere poziţia 

persoanei în cauză, i-ar putea atrage pierderea libertăţii. 

Atunci, reclamantul calm a pus pe biroul procurorului 

militar jurnalul de front scris şi semnat de ofiţerul Ortinschi, în 

care acesta relata, cronologic şi detailat, tratamentul aplicat de 

el prizonierilor sovietici. Acest jurnal fusese găsit în lada de 

campanie a ofiţerului Ortinschi, după ce căzuse prizonier. 
În faţa acestei situaţii, procuratura militară a dispus 

convocarea de urgenţă a generalului Ortinschi la Bucureşti. 

Interogat asupra faptelor, în prezenţa reclamantului, a respins 

indignat asemenea calomnii. Când procurorul militar a scos 

însă din biroul său jurnalul de front şi i l-a înfăţişat, generalul 

Ortinschi a leşinat. 
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Ortinschi a fost arestat, judecat şi condamnat la 25 de ani 
muncă silnică, pe care nu i-a executat decât parţial, deoarece 

între timp a decedat. În penitenciarul de la Adjud, Ortinschi se 

calificase drept plăpumar. Valurile acestui proces s-au întins şi 

asupra membrilor de familie, în sensul că li s-au desfăcut la toţi 

contractele de muncă. După mult timp de la această întâmplare, 

am aflat că la un l.A.S. (Întreprindere Agricolă de Stat) din 

preajma Capitalei, ajunsese să lucreze într-un post modest, 

economistul Cărnaru, fost Director la Banca de Credite. Despre 

ceilalţi nu am mai aflat nimic. 
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Reîntors la Banca Natională • 

a României 

După cum am menţionat, în martie 1 94 7 detaşarea mea la 

Comisia Română pentru legătura cu Comisia Aliată de Control 

încetând, m-am înapoiat la Serviciul de Studii din B.N.R. Aici 

am găsit în post de şef de serviciu pe Florin Oromolu, nepotul 

fostului guvernator al Băncii, un om foarte bine pregătit din 
punct de vedere profesional, dar puţin agreat de conducerea 

superioară a Băncii, deoarece suferea de un defect de vorbire, 

care îl făcea să fie puţin bâlbâit. Din această cauză, de cele mai 

multe ori, conducerea superioară (guvernatorul Mitiţă 

Constantinescu şi administratorii Victor Bădulescu şi Gh.Leon) 

preferau să ţină legătura directă cu referenţii tehnici, cel mai 

des fiind solicitat Costin Kiriţescu. Eu eram chemat mai ales de 

Victor Bădulescu şi Gh. Leon, care mă cunoşteau şi din 
Facultatea de Drept, unde amândoi erau profesori. În câteva 

rânduri am fost chemat şi la cabinetul viceguvernatorului Oscar 

Kiriacescu. 
În perioada cât am lucrat la Serviciul de Studii, pe lângă 

referatele pentru problemele ce mi se repartizau, am fost 

solicitat să întocmesc şi o serie de lucrări, din care unele s-au 

publicat în Buletinul Institutului Economic, condus de 
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profesorul Gheron Netta de la Academia Comercială, în 

Buletinul Facultăţii de Drept din Bucureşti, cât şi în alte 

publicaţii de specialitate. 
În aceeaşi perioadă primisem sarcina să mă ocup de 

tipărirea unei publicaţii lunare oficiale a B .N.R.-ului, care să 

înfăţişeze statistic situaţia economică a ţării şi evoluţia acesteia. 

Fiecare publicaţie debuta printr-un articol redactat în limbile 

franceză şi germană, care privea dezvoltarea unui anumit sector 

economic. Pe rând, fiecare referent tehnic din serviciu scria un 

articol, care după ce era aprobat de conducerea superioară a 

Băncii, primea viza pentru publicare. Această publicaţie se 

numea Bulletin d 'Information et de Documentation de la 
Banque Nationale de Roumanie. 

Tabelele statistice cele mai diverse, care se întemeiau pe 

date adunate sau uneori aduse la Bancă de la Institutul Naţional 

de Statistică, erau colectate tot la serviciul de Studii, la secţia 

de Statistică, condusă cu multă competenţă de doamna Ana 

Pavlovschi, o persoană distinsă şi deosebit de îndatoritoare. 

Am publicat şi eu în aceste buletine studii, care au fost 

foarte bine apreciate de către conducerea superioară a Băncii. 

Am fost chemat la cabinetul vicepreşedintelui Băncii, Oscar 

Kiriacescu, care mi-a adresat felicitări pentru modul în care m­

am ocupat de această problemă a publicaţiilor de specialitate, la 

nivelul Băncii Naţionale a României. 
Înainte de a trece mai departe, aş vrea să mai arăt că printre 

persoanele pe care le întâlneam uneori în cabinetul şefului 

nostru de serviciu, Florin Oromolu, era şi un oarecare Silber, 

funcţionar la Institutul Naţional de Statistică. El venea la Bancă 

pentru a ne aduce diverse materiale şi tabele pentru publicaţiile 

noastre. Nu i-am dat niciodată prea mare atenţie. Nu-mi aduc 

aminte să-i fi strâns mâna vreodată. Era înalt, slab, osos şi 
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vorbea cu accent evreiesc. Oromolu pretindea că este bine 

pregătit în meseria lui. Mult mai târziu, am citit în ziare şi 

diferite alte publicaţii că ar fi fost prieten cu Lucreţiu 

Pătrăşcanu şi că pe baza declaraţiilor lui, în perioada când a 

fost închis, în sensul că fostul lider comunist Lucreţiu 

Pătrăşcanu ar fi fost agent american, acesta din urmă a fost 

executat. 

La 1 5  august 1 94 7, a avut loc o reformă monetară prin care 

preschimbarea banilor a fost plafonată (adică s-a schimbat 

numai o sumă limitată) şi la cursul 1 :50 lei. Cu această ocazie, 

am fost trimis de către Centrala B.N.R., în calitate de inspector, 

la Sucursala B.N.R. de la Timişoara, pentru a supraveghea 

operaţiunile de schimb monetar. M-am deplasat cu această 

ocazie şi la Sân Nicolaul Mare unde erau, se pare, unele 

dificultăţi cu schimbul valutar, dar totul s-a aplanat rapid. 

După câteva zile, când am revenit în Capitală, am aflat că, 

după reforma monetară, se crease un serviciu cu atribuţii noi de 

control al devizelor, la care fusesem mutat, deoarece era nevoie 

şi de un jurist în noua unitate creată. Şef de serviciu era 

Constantin Munteanu. Curând am descoperit că acesta era 

căsătorit cu o fostă colegă de şcoală din Buzău a soţiei mele. 

Am fost primit cu multă simpatie de către noii colegi, printre 

care se aflau: Paul Dumitriu, Mitică Marinescu, Florin Coleş. 
În cadrul atribuţiunilor ce-mi reveneau, trebuia ca în zilele 

curselor aeriene pe rute internaţionale să asist pe aeroportul 

Băneasa la controlul efectuat de vameşi şi să verific legalitatea 

exportului de către pasageri a valutei străine. Exportul de lei 

era interzis. În cazul în care pasagerii declarau la plecare că au 

asupra lor lei, dispuneam ca aceştia să fie depuşi contra 

chitanţă la vamă, urmând ca la înapoiere să li se restituie suma 

reţinută. 
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După vreo doi ani de la mutarea mea în acest serv1cm 

denumit „Control Aur şi de Devize", Paul Dumitriu a fost 

arestat, pare-se fiind implicat într-un trafic ilegal de devize. 

Şeful serviciului Constantin Munteanu a dispus să trec pe 

postul lui, adică de sub-şef al serviciului. În această calitate, 

aveam sarcina de a verifica toate procesele verbale pe care le 

încheiau inspectorii de devize din serviciu, împreună cu 

organele de miliţie, cu ocazia percheziţiilor pe care le efectuau, 

pe bază de denunţuri sau alte informaţii, la domiciliul 

persoanelor ce deţineau ilegal monezi de aur sau devize. Tot eu 

dispuneam, la cererea organelor de poliţie, în vederea efectuării 

unor expertize sau verificări, precum şi la solicitarea procura­

turii sau a instanţelor judecătoreşti, eliberarea din depozitul 

serviciului, a gropurilor (pachetelor cu monezi de aur sau 

devize reţinute, cu ocazia descinderilor). Acestea erau păstrate 

sigilate până la soluţionarea cazurilor respective printr-o 

hotărâre judecătorească definitivă, care dispunea confiscarea 

valorilor respective în favoarea statului şi condamnarea 

infractorilor. Deasemeni, după verificarea deciziilor judecăto­

reşti rămase definitive, dispuneam ca gropurile respective să fie 

predate la casieria centrală a B.N.R., pe baza unui proces 

verbal. 

Constantin Munteanu, deşi era şeful serviciului, a refuzat 

să se ocupe de aceste situaţii, mai cu seamă după arestarea lui 

Paul Dimitriu. Am condus astfel aceste operaţiuni timp de 

aproape cinci ani de zile şi nu am avut nici un incident. Trebuie 

să recunosc faptul că am fost ajutat în muncă de doi colegi 

deosebit de muncitori şi oneşti, anume de către doamna 

Ciovâmache şi Mitică Marinescu. Ajunsesem la un moment dat 

să avem în evidenţa serviciului peste 1 .300 de gropuri şi eram 

în aşteptarea hotărîrilor de confiscare a lor, ca să mai putem 
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respira. Pentru siguranţă, toate aceste gropuri erau păstrate în 
tezaurul B.N.R., unde ni se rezervaseră, pentru serviciul nostru, 
compartimente deosebite. 

Cred că din 1 94 7 mi-a venit în serviciu Radu Economu, 
fost procuror la Tribunalul Ilfov şi care fusese epurat. Îl 
cunoşteam din tribunal şi îl apreciam în mod deosebit, de aceea 
când a solicitat să fie primit în Bancă, am stăruit pe lângă 
G.Gheorghiu, director al Serviciului Relaţii cu Străinatatea, din 
care făcea parte şi serviciul nostru, să-i sprijine numirea. A fost 
un coleg foarte bun, muncitor şi delicat, dar ce păcat că după 
scurtă vreme, cred că după vreo trei-patru ani, într-o şedinţă 
plenară la direcţia noastră, i s-a înmânat adresa de desfacere a 
contractului de muncă. N-am să uit niciodată paloarea feţei lui 
şi hohotul de plâns în care a izbucnit când i s-a înmânat plicul 
respectiv. 

Aşa zisele „epurări" debutaseră în 1 952, când Aurel Vijoli, 
guvernatorul Băncii Naţionale a României, fusese demis şi 
arestat sub învinuirea că Banca de Stat sabotează politica 
monetară şi fmanciară a guvernului, poziţie caracterizată sub 
denumirea de „deviere de dreapta". În locul lui Vijoli fusese 
instalat Anton Moisescu, o nulitate, care singur recunoscuse că 
nu se pricepea în tehnica bancară, iar ca Viceguvernator, Vinea 
(din grupul ministrului de fmanţe Vasile Luca), care primea 
astfel plata pentru raportul întocmit împotriva conducerii 
Băncii de Stat. 

Începuse strângerea autobiografiilor în mod aproape 
periodic. Nici nu mai ţin minte câte am dat. Până la sîarşit, 
pare-se, acesta era consemnul politic: toată funcţionărimea 
B.N.R., care reprezenta „citadela capitalismului", trebuia 
primenită şi în primul rând locurile mai importante, râvnite şi 
atribuite evreilor, susţinuţi de Vasile Luca. 
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Într-o bună zi am aflat că a fost arestat şi G. Gheorghiu, 

directorul nostru de la Direcţia Relaţiilor cu Străinătatea şi că 

în locul lui a rămas Leo Segall, adjunctul, care era un mare 

afacerist şi care după câţiva ani de batjocorire a funcţiei pe care 

o ocupa, a fost şi el, într-o bună zi, ridicat de la Bancă de către 

organele de poliţie, sub învinuirea de „afaceri cu devize". 

Şi astfel, mai toţi salariaţii din serviciul nostru, ca şi din 

toată Banca, trăiam de azi pe mâine, convinşi că fiecăruia, mai 

curând sau mai târziu, îi va sosi şi lui plicul conţinând 

desfacerea contractului de muncă. Între timp i se desfăcuse 

contractul de muncă lui Florin Coleş şi doamnei Tiron. Un alt 

coleg, Stegăroiu fusese ridicat de securitate, ca fost legionar. 
În sfârşit, în ziua de 3 1  ianuarie 1 954, am primit şi eu o 

adresă prin care mi se aducea la cunoştinţă că mi s-a desfăcut 

contractul de muncă. La acea dată lucram la Direcţia Creditării 

Circulaţiei Mărfurilor, în calitate de referent tehnic de 

specialitate. Astfel, se încheia capitolul muncii mele în Banca 

Naţională a României. 

Plecând de la Bancă, am găsit răgazul necesar să arunc o 

privire mai atentă asupra activităţii mele depuse în diversele 

sectoare în care, cu voie sau datorită împrejurărilor, am fost 

chemat să lucrez. 

Pot afirma, fără teamă de a fi dezminţit, că peste tot pe 

unde am trecut, am lăsat rezultatele unei munci serioase şi 

corecte. Stau mărturie toate documentele pe care le-am păstrat. 

Astfel: 

- de la Comisariatul General al Preţurilor am primit adresa 

nr . 17 1 66/ 23 dec 1943 cu următorul cuprins: ,,Apreciindu-se 

îndeajuns activitatea desfăşurată de Dumneavoastră pe timpul 

detaşării la Comisariatul General al Preţurilor, domnul ministru 

ne însărcinează să vă transmitem mulţumirile Domniei Sale 
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pentru modul conştiincios în care aţi înţeles să vă duceţi la bun 

sfârşit lucrările ce vi s-au încredinţat". 

- de la Banca Naţională a României stau mărturie 

gradaţiile (avansările) pe care le-am primit din 1 939 şi până în 

1 95 1 ,  adică în timp de 1 3  ani, din care efectiv în Bancă am 

lucrat şase ani. Posed adeverinţa nr. 1941 1 7  I 9 feb 1959, 

eliberată de Direcţia Cadre şi Învăţământ din Centrala B .N.R., 

în care se scrie: „Prin prezenta adeverim că tov. Mihail Israil, 

născut la 25 octombrie 1 908 în Comuna Budeşti-Ilfov, a fost 

salariatul Băncii Naţionale a României şi apoi al Băncii de Stat 

al R.P.R., de la data de 1 ianuarie 1 939 până la 3 1  ianuarie 

1 954. În această perioadă a îndeplinit următoarele funcţiuni: 

17  ianuarie 1939 - 1 ianuarie 1944, impiegat; 

1 ianuarie 1 944 - 1 ianuarie 1 946, sub-şef de secţie; 

1 ianuarie 1946 - 20 decembrie 194 7, şef de secţie; 

20 decembrie 1 937 - 1 5  iunie 1948 controlor de devize; 

1 5  iunie 1 948 - 1 februarie 1 949 inspector de devize; 

1 februarie 1 949 - 23 aprilie 195 1  inspector şef; 

23 aprilie 1 95 1  - 3 1  ianuarie 1 954 referent tehnic de 

specialitate. 

Am intrat în Bancă, pornind de la gradul de impiegat clasa 

a VI-a, deoarece eram doctor în drept, întrucât licenţiaţii nu 

primeau decât categoria impiegat clasa a VIII-a, şi la prima 

avansare am primit 6 grade (de la impiegat clasa a VI-a la 

sub-şef de secţie). 

Ajuns „în stradă", am fost obligat să recunosc că situaţia 

materială a familiei mele era grav ameninţată, deoarece din 

şase membri, câţi eram în casă, unul singur, adică soţia mea, 

profesoară, mai era în câmpul muncii. Tatăl meu, devenit 

pensionar din 1 930, fusese lăsat fără pensie, deoarece noul 

regim comunist stabilise că toţi cei care făcuseră parte din 
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aparatul administrativ al vechiului regim nu mai aveau dreptul 

să primească nici un fel de subsidii „din partea poporului". 

Mama nu avusese pensie niciodată (deşi profesase un număr de 

ani, dar nu îşi depusese niciodată actele pentru obţinerea unei 

pensii), iar cei doi copii ai noştri, de zece şi respectiv 

paisprezece ani, erau elevi şi aveau nevoie de hrană, îmbrăcă­

minte, cărţi, rechizite şcolare şi bani pentru transport zilnic la 

şcoală. 
În acele zile nu era uşor lucru să te poţi reîncadra în muncă 

în altă instituţie, deoarece bătea tot mai puternic un vânt de 

primenire a salariaţilor, în mai toate instituţiile de prestigiu şi 

apoi pentru faptul că eram îndepărtaţi cu etichete compromi­

ţătoare. Astfel, noi cei scoşi din Banca de Stat devenisem 

„deviatori de dreapta", ceea ce mai târziu vor semnifica 

„duşmanii poporului". 

Am depus numeroase cereri de angajare, dar la toate am 

primit răspuns bineînţeles negativ. Dintre acestea, a întrecut 

orice imaginaţie răspunsul negativ la solicitarea mea al 

Oficiului Naţional de Turism, care mi-a sosit acasă după zece 

am . 
În aceste împrejurări foarte grele, am fost ajutat de un fost 

coleg al meu de la Bancă, căruia i se desfăcuse înaintea mea 

contractul de muncă şi se angajase la Cooperativa Muncă şi 

Artă. Acest coleg m-a recomandat contabilului şef al 

cooperativei, un neamţ, care m-a angajat cu un salariu de 590 
de lei lunar, în calitate de „controlor de centre", pe data de 22 

martie 1954. De fapt sarcina mea era să ştampilez, pe o masă 

cu picioare şubrede, într-o cameră lipsită total de încălzire şi 

situată deasupra unei pivniţe, de la orele 8 până la orele 1 6, 
carnetele de comenzi ale Cooperativei, care se distribuiau apoi 

diferitelor centre şi totodată să numerotez fiecare filă din 
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bonierele de comenzi. Am fost trimis în vreo două rânduri să 

fac şi controale la unele centre şi să verific modul cum erau 

ţinute scriptele. 

Pe data de 22 iunie 1 954, am părăsit această cooperativă. 

Reveneam în Colegiul de Avocaţi ai Capitalei. După 

desfacerea contractului de muncă de la B.N.R., am depus o 

cerere la 22 februarie 1 954 la Ministerul de Justiţie, prin care 

solicitam reînscrierea în Colegiul de Avocaţi al Capitalei, în 

care mai profesasem la începutul carierei mele de jurist. 

Ministerul mi-a răspuns să mă adresez direct Colegiului. După 

multe tergiversări, Ministerul a avizat, în sf'arşit, reînscrierea 

mea ca avocat pledant în Colegiul de Avocaţi al Capitalei. Am 

rămas în Barou până în anul 1 964 când, apropiindu-se anii de 

pensie, m-am transferat la „Exportlemn" Bucureşti. 
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Cadru didactic la Facultatea 

de Drept din Bucureşti 

Aşa cum am mai arătat, din anul 1 934, după ce mi-am dat 

doctoratul în drept la Paris şi comisia de echivalare a 

diplomelor de la Facultatea de Drept din Bucureşti (formată din 

profesorii Gheorghe Taşcă, Aristide Bazilescu şi Constantin 

Georgescu) mi-a recunoscut titlul de doctor obţinut la Paris, am 

început să funcţionez în calitate de asistent onorific la catedra 

de Economie Politică a profesorului Gh. Taşcă, profesor care îl 

avea ca asistent bugetar pe Costin Kiriţescu, Doctor în Drept de 

la Berlin. 

La catedră, profesorul îmi repartizase grupe de studenţi 

pentru seminarii. Participam de asemeni şi la cursuri şi 

examene. 

Asistentul V. Viespescu, care funcţiona pe lângă decan, 

profesorul Nicolae Bazilescu, nu vedea cu ochi buni ivirea 

celui de al doilea asistent la catedra profesorului Taşcă, mai cu 

seamă când a observat că mă bucuram de preţuirea multor 

profesori, printre care: Victor Bădulescu, Gh. Strat, Eugen 

Herovanuete. De aici intrigi şi lucrături, ceea ce l-a făcut în 

cele din urmă pe profesorul Taşcă să mă ia de la Facultatea de 

Drept la Academia de Înalte Studii Comerciale. Aici am 

funcţionat din 1 936- 1 938, până când profesorul Nicolae 
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Bazilescu a ieşit la pensie, iar V. Viespescu a fost făcut 

conferenţiar. În 1 938 m-am reîntors la Facultatea de Drept, 

unde am fost numit asistent bugetar. 
În 1 94 1 ,  profesorul Gh. Taşcă a ieşit la pensie de la ambele 

instituţii de învăţământ superior şi în locul lui a venit 

profesorul Valeriu Bulgaru, de la Catedra de Ştiinţe Economice 

a Facultăţii de Drept din Iaşi. Deşi era un om excesiv de 

amabil, totuşi după un timp mi-a spus că ar dori să-l aducă la 

Catedră pe fostul său asistent Iavorschi de la Iaşi. Nefiind nici 

un alt post de asistent disponibil la altă Catedră a Facultăţii, am 

rămas totuşi pe loc; după ce am colaborat un timp, am izbutit 

să facem casă foarte bună împreună. 
În anul 1 946 s-a publicat un concurs pentru ocuparea 

postului de profesor de Legislaţie Economică. I-am comunicat 

profesorului meu intenţia de a mă înscrie la acest concurs, dar 
acesta m-a făcut să renunţ, spunându-mi că locul era rezervat 

pentru Iavorschi. Totuşi m-am decis să mă înscriu. Am fost trei 

concurenţi: Iavorschi, Gălătescu şi cu mine. Comisia examina­

toare a fost formată din profesorii Angelescu, Bulgaru, Damian 

şi Ionescu. 

A reuşit bineînţeles Iavorschi. 

După concurs, am primit de la profesorul V. Negru de la 

Iaşi următoarea scrisoare: „Domnule coleg, abia azi am reuşit 

să pun mâna pe dosar, după ce a fost cusut şi şnuruit. Pentru a 

nu fi nevoit să înşir cifre cu descrieri şi explicaţii, am făcut un 

tablou cuprinzând toate datele necesare pentru o completă 

informare a celor interesaţi. Concursul a lăsat cea mai bună 

impresie în Facultate şi în oraşul Iaşi. Ai toate şansele la 

Catedra de Economie Politică, dar data concursului la această 

Catedră nu o ştim încă. În trecere prin Bucureşti poate ne 

vedem săptămâna viitoare. Cu cele mai bune sentimente, 

V. Negru, Iaşi, 2 aprilie 1 947". 
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Concursul pentru ocuparea postului de profesor la Catedra 

de Economie Politică nu s-a mai publicat. Noul regim politic a 

reorganizat complet învăţământul superior. În 1 94 7 profesorul 

Bulgaru împreună cu alţi profesori au fost scoşi din Facultate şi 

s-au făcut numiri noi. La Catedra de Legislaţie Economică a 

fost numit profesorul Josef Christian, iar eu am fost numit 

conferenţiar la 1 decembrie 1 94 7. 

Profesorul Christian fusese director în Ministerul de 

Justiţie şi cum facultăţile juridice fuseseră trecute în compe­

tenţa Ministerului de Justiţie, în perioada când s-a aplicat noua 

reformă a învăţământului, lucrând zilnic cu ministrul justiţiei, 

Avram Bunaciu, şi-a atribuit singur Catedra de Legislaţia 

Economică (ceva nou în care, la acea vreme, se putea cuprinde 

orice la fel de bine ca şi nimic), iar profesorul Christian tot 

timpul cât a funcţionat n-a făcut altceva decât aşa zisa legislaţie 

a planificării, adică prezenta la curs, diverse capitole din planul 

de stat. Seminar nu a făcut niciodată, nici măcar o oră. 

După vreo câteva luni de la reorganizarea învăţământului, 

la Facultatea de Drept din Bucureşti (ceea ce însemna 

repartizarea catedrelor), m-am întâlnit cu profesorul Traian 

Ionaşcu pe bulevardul Carol, aproape de statuia lui Mihai 

Viteazu. Acesta m-a oprit din drum şi mi-a declarat că 

participând la şedinţele Ministerului de Justiţie când se 

repartizau catedrele, s-a constatat la un moment dat, cu uimire, 

că după ce profesorul Christian şi-a luat legislaţia planificării, 

rămăsese în aer „dreptul agrar", tocmai în momentul în care se 

vorbea tot mai mult de colectivizare. Ţinând cont de faptul că 

nici unul din cei prezenţi nu prea ştia ce reprezenta „dreptul 

agrar" în România, profesorul Traian Ionaşcu a propus, şi 

ministrul Avram Bunaciu a aprobat, ca asistentul de la catedra 

unde se predase ani de zile „legislaţie agrară şi industrială" să 

fie desemnat pentru acest curs. În felul acesta s-a ajuns la 
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crearea Conferinţei pe lângă Catedra de Legislaţie Economică 
şi la numirea mea în acest post de conferenţiar. 

Am ţinut curs, care din primul an 1 949- 1 950 a fost 
dactilografiat, apoi în fiecare an cursurile au fost multiplicate. 
Am organizat regulat, în paralel, şi seminarii. 

În anul 1 952, la data de 1 mai a trebuit să părăsesc postul 
de conferenţiar deoarece, pe baza articolului 20, aliniatul b, din 
Codul Muncii, acest post a fost desfiinţat. Faptele însă au 
dovedit că totul fusese doar un fals. Postul de conferenţiar de 
Legislaţie nu s-a desfiinţat ci pe acest post a fost numit Zeno 
Oprea, până atunci asistent la Catedra de Drept Civil a 
profesorului Traian Ionaşcu. Acesta a continuat să predea după 
cursul scris lăsat de mine. 

Cauza reală a îndepărtării mele din învăţământul superior 
am aflat-o câteva luni mai târziu. Un element incriminatoriu 
decisiv din autobiografia mea a fost faptul că, din anul 1 94 1 ,  

devenisem cumnatul doctorului George Emil Palade „căsătorit 
cu Irina Malaxa şi fugit în străinătate din 1 946 . . .  " 

Am avut totdeauna sentimentul că la îndepărtarea mea din 
Facultatea de Drept au pus umărul două „caiafe", anume 
conferenţiarii Tudor Popescu şi Dumitru Ivănceanu. 

Tudor Popescu avea origină foarte sănătoasă. Era fiul unui 
hamal din portul Brăila. Este adevărat că avea o minte foarte 
ageră. Fusese student al Facultăţii de Drept din Iaşi, unde se 
făcuse remarcat de către profesorul Traian Ionaşcu. Acesta îl 
ajutase ca, după obţinerea licenţei, să capete o bursă, pentru 
a-şi efectua studiile de doctorat la Paris. Înapoiat în ţară, tot 
datorită străduinţei profesorului Ionaşcu, a fost numit asistent 
la catedra acestuia de la Iaşi, iar când profesorul a fost 
transferat la Facultatea de Drept din Bucureşti (în locul rămas 
vacant prin pensionarea profesorului Simion), şi-a adus, 
conform tradiţiei ieşene, şi asistentul după el. 
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În timpul războiului 1 94 1 - 1944, Tudor Popescu a fost 

mobilizat pe loc, deoarece tot profesorul Ionaşcu izbutise să-l 

numească membru în Comisia pentru Redactarea Noului Cod 

Civil, care era patronată de ministrul justiţiei Marinescu. Codul 

nu a apărut însă niciodată. 

După 23 august, Tudor Popescu s-a declarat „fost comunist 

din ilegalitate" şi a început împreună cu tovarăşul său de drum, 
Dumitru lvănceanu, să terorizeze personalul Facultăţii de Drept 

din Bucureşti. 

Cu toate eforturile pe care le făcea pentru a se impune şi a 

fi respectat, nu a reuşit să facă decât o figură de om rău, lipsit 

de caracter şi care era mai puţin temut decât dorea el, dar 

unanim dispreţuit. 

Printre studenţi circula sloganul conform carota 

„studentele care nu cad la Tudorică, cad sigur la examenul de 

Drept Civil". Este absolut sigur că imoralitatea lui nu era o 

simplă scorneală, deoarece după câţiva ani „cu sprijinul 

partidului" şi ca o recompensă pentru serviciile aduse în 

vederea „purificării" Facultăţii de Drept din Bucureşti, a fost 

mutat disciplinar la Facultatea din Iaşi. După câţiva ani a fost 

iarăşi adus în Bucureşti la Academia de Studii Economice şi 

apoi iarăşi la Facultatea de Drept. Rotirea cadrelor cu origine 

sănătoasă îşi găsea astfel o elocventă aplicaţiune şi în 

învăţământul superior. Patidul nu-şi dezminţea principiile sale 

„dure dar sănătoase" pentru a conduce România „pe cele mai 

înalte culmi de morală şi dreptate". 

Cred însă că cea mai însemnată ispravă săvârşită de Tudor 

Popescu a fost aceea când, doi sau trei ani după eliminarea mea 

din Facultate, deci prin anii 1 955- 1957, când s-a produs al 

doilea cutremur în Facultatea de Drept din Bucureşti, a pus 

serios umărul la desfacerea contractului de muncă al 

profesorului Ionaşcu, susţinând în gura mare că „este o ruşine" 
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ca în învăţământul superior din România lui Gheorghiu Dej să 

ţină cursuri şi să dea educaţie tineretului un fost „rezident 
regal". 

După aproape douăzeci de ani de zile, am cunoscut-o pe 

doamna Maria Popescu, în casă la cumnata mea, fiindcă 

locuiau în acelaşi bloc. Doamna, care era o persoană foarte 

respectabilă, era sora lui Tudor Popescu. Suferea de o boală de 

iradiere profesională, deoarece fusese radioterapeut. Când am 

cunoscut-o eu, era retrasă din activitate şi ducea o viaţă foarte 

modestă, abia descurcându-se cu pensia . Cumnata mea o ajuta 

cu alimente şi doctorii. Normal că am întrebat-o dacă primeşte 

vreun ajutor de la fratele ei bun, Tudorică Popescu. Spre 

uluirea mea, mi-a răspuns nu numai că nu primeşte nici un 

ajutor, dar n-a primit nici măcar vreun telefon de la el, de ani 

de zile . . .  

Şi acum să încerc să prezint pe scurt şi figura celeilalte 

lichele din Facultatea de Drept şi anume pe Dumitru 

lvănceanu. Acesta îşi începuse ascensiunea prin a fi secretarul 

profesorului G.G. Mironescu, şeful Catedrei de Enciclopedia 

Dreptului, dascăl care se prezenta foarte slab la cursuri fiindcă 

era absorbit de îndeletnicirile sale politice ca membru marcant 

al Partidului Naţional Ţărănesc, şi fost, pentru scurtă vreme, 

Preşedinte al Consiliului de Miniştri, într-un cabinet obscur. 

Avea mai cu seamă marele atu că fiind cumnatul lui Bragadiru, 

proprietarul celei mai mari fabrici de bere din ţară, putuse 

subvenţiona cu sume mari de bani partidul atât timp cât a fost 

în opoziţie. 

G. G. Mironescu, potrivit cutumei naţionale, şi-a adus 

secretarul la Facultatea de Drept şi l-a şi pus în bugetul statului 

ca asistent, deoarece era mult mai comod decât să-l plătească 

din propriul buzunar. 

224 

https://biblioteca-digitala.ro



După 23 august 1 944 lvănceanu şi-a renegat trecutul, s-a 

înscris în partidul comunist şi împreună cu Tudor Popescu a 

început „vânătoarea de vrăjitoare" în Facultate. În 1 949 a fost 

numit conferenţiar, dar din păcate pentru el, cu autobiografia 

completată de relatările date de fostul lui colaborator, colegul 

Tudorică, la prima restructurare şi-a văzut toate planurile 

spulberate, trezindu-se aruncat pe trotuarul din faţa Facultăţii, 

descumpănit şi dezamăgit de plata primită de la partid. 

Cu ocazia reorganizării învăţământului juridic din anul 

1 949, fuseseră aduşi în Facultate, exclusiv pe considerente 

politice, o serie de oameni total nepregătiţi pentru o asemenea 

meserie. Unul dintre aceştia a fost Oancea, un obscur avocat 

din Banat, numit la Catedra de Drept Penal. Altul a fost 

G. Panu, fiul gălăgiosului moldovean Panu, care era aproape 

cretin şi care la prima restructurare a şi fost scos ca vădit 

incapabil. La Procedură Penală a fost adus Kahane, fost 

secretar al avocatului Simionescu. 
În schimb, o somitate internaţională a dreptului penal, cum 

era profesorul Vintilă Dongoroz, a fost scoasă din Facultate ca 

„necorespunzătoare". La fel s-a întâmplat şi cu profesorii 

Gh. Strat şi Valeriu Bulgaru. 

După puţină vreme, Facultatea de Drept din Bucureşti, în 

urma atâtor restructurări, ajunsese într-o stare deplorabilă. Spre 

norocul elementelor de valoare, simţindu-se nevoia înfiinţării 

unui organ, care să răspundă cu competenţă solicitărilor de stat, 

s-a înfiinţat, la iniţiativa şi sub conducerea lui Ion Gh.Maurer 

(de profesie avocat şi pe vremea aceea singurul intelectual din 

conducerea de stat), Institutul de Cercetări Juridice, cu sediul în 

Ministerul de Justiţie, unde au fost adunate aproape toate 

fostele „adevărate" cadre ale Facultăţii de Drept: Traian 

Ionaşcu, Vintilă Dongoroz, Costin Kiriţescu, pe lângă care au 
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fost „plantate" şi elemente noi din care, mai apoi, s-au recrutat 

viitorii profesori ai Facultăţii: Ruşinaru, Yolanda Eminescu etc. 

Traian Ionaşcu era director adjunct şi conducea propriu-zis 

cercetările juridice. După puţină vreme, Ion Gheorghe Maurer 

a fost numit Preşedinte al Consiliului de Miniştri, iar Traian 

Ionaşcu a luat direcţia Institutului. De la început, el m-a 

solicitat să vin să lucrez în acest institut, dar demersul nu i-a 

reuşit, s-au opus cadrele. 

Fostul meu şef de catedră, profesorul Josef Christian a fost 

eliminat concomitent,cu mare scandal, atât din postul de 

profesor de la Facultatea de Drept cât şi din cel de director în 

Ministerul de Justiţie, când s-a constatat că fusese secretarul 

general şi trăgătorul de sfori al fostei Asociaţii a Spiritelor 

Negre. S-a declanşat o campanie prelungită de presă, în care a 

fost „demascat drept duşman al poporului". 

Şi ca să închei totuşi acest capitol atât de trist pentru mine, 

cu o notă mai veselă, relatez că în Facultatea de Drept circula 

butada: „să auzi, să vezi şi să nu crezi: Christian este evreu, iar 

Israil este creştin!"  
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Evenimentele de la 23 august 1944 

În ziua de 23 august 1 944 la orele 1 6  mă aflam la 

Comisariatul General al Preţurilor, în clădirea Ministerului 

Economiei Naţionale din Calea Victoriei, colţ cu strada 

General Manu. La ora aceea rămăsesem foarte puţini salariaţi, 

majoritatea părăsiseră deja localul. 

Colegul meu Marchidan, înapoindu-se de la cabinetul 

Ministrului, adusese ştiri grave. Ministrul General Dobre 

plecase, iar de la şeful de cabinet aflase că se petrec lucruri 

neobişnuite: maşina mareşalului Antonescu, care venise în 

audienţă la Rege, fusese scoasă din curtea Palatului Regal din 

Calea Victoriei. 

Am pornit spre casă, unde am ajuns abia la orele 20. Pe 

drum nimic deosebit. 
În jurul orei 2 1 ,  la radio s-a transmis apelul să lăsăm 

aparatele deschise, deoarece va fi făcut un comunicat important 

pentru ţară. Apelul a mai fost repetat de vreo două ori şi apoi a 

fost auzită vocea Regelui Mihai: „Români . . .  " anunţând ieşirea 

României din coaliţia hitleristă şi trecerea noastră în lagărul 

Naţiunilor Unite. A urmat apelul către trupele germane de a 

părăsi teritoriul României. 

Evident am petrecut cu toţii o noapte foarte agitată. 
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Dimineaţă ca de obicei, la orele şapte, am pornit spre 

lucru, numai că la podul Băneasa am întâlnit o grupă de ostaşi 

români înarmaţi, care instalaseră şi două mitraliere. Când am 

ajuns pe pod, din direcţia aeroportului Băneasa, veneau două 

camioane cu ostaşi germani, care au fost oprite la circa 20 de 

metri de pod. După parlamentări cu un locotenent român, 

germanii au încercat să forţeze trecerea, dar românii au opus 

rezistenţă. Au început schimburi de focuri de armă. Mă aflam 

pe şosea, prin dreptul bisericuţei de pe deal, când vreo două 

proiectile au zburat pe lângă mine. Am iuţit pasul şi m-am oprit 

să răsuflu abia la vila Minovici. Schimburile de focuri au 

continuat. Când am ajuns în dreptul Hipodromului de Galop 

(locul unde astăzi se află Casa Presei Libere), în curba spre 

intrarea în parc, erau instalate alte posturi de mitralieră, un 

brand şi aproximativ 30 de ostaşi cu căşti metalice şi cu armele 

în mână. Cu mare greutate, am ajuns mergând numai pe jos, 

abia în jurul orelor 9.30, la Ministerul Economiei Naţionale. 

Aici sosiseră foarte puţini funcţionari. Ministrul Mihai 

Romaşcanu era foarte emoţionat. Am stat de vorbă în cabinetul 

lui, împreună cu colegul Marchidan şi la orele 12.30 ne-am 

despărţit, îndreptându-ne fiecare spre casele noastre. M-am 

înapoiat tot pe jos, dar nu am putut ajunge decât până la 

Hipodrom, deoarece am fost sfătuit să nu mai înaintez fiind 

zonă de operaţii. Într-adevăr se auzeau împuşcături sporadice 

dinspre cartierul Băneasa şi pe când discutam cu un locotenent, 

am văzut trecând un camion german condus de un soldat 

român. Camionul s-a îndreptat spre Piaţa Victoriei. 
În această situaţie m-am decis să mă duc la familia 

C. Pavelescu, care locuia chiar în Hipodromul de Galop, 

domnul Constantin Pavelescu fiind administratorul hipodromu­

lui şi bun prieten cu tatăl meu. Am fost primit cu deosebită 
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amabilitate ş1 am rămas găzduit aici până la 26 august 

dimineaţa. 

Vineri, 25 august 1 944, la orele 9, dimineaţa au început să 

decoleze de pe aeroportul Băneasa avioane germane de 

bombardament Stukas. S-au îndreptat către centrul Capitalei. 

Noi toţi, câţi eram în casă la domnul C. Pavelescu, ne-am 

urcat pe acoperişul tribunelor de la hipodrom şi astfel am putut 

asista la lansarea bombelor din centrul Capitalei, cât şi la 

izbucnirea incendiilor. După amiază am aflat că nemţii au 

bombardat Teatrul Naţional şi hotelul Splendid din Calea 

Victoriei. Aviaţia germană urmărea să distrugă Palatul 

Telefoanelor, însă a nimerit alături. În toată această perioadă de 

timp, am asistat şi la asalturile ce se dădeau între podul 

Băneasa şi aeroport, pe care îl deţineau germanii. 

Sâmbătă 26 august, s-a răspândit zvonul că un grup de 

ostaşi germani bine înarmaţi, cantonaţi în pădurea Băneasa, se 

pregătesc să atace şi să pună stăpânire pe Capitală. În jurul 

orelor 1 0.30 au început deodată să se audă zgomote puternice 

de motoare de avion şi curând şi-au făcut apariţia un grup mare 

de bombardiere, ce veneau dinspre sud-vest. Erau avioane 

americane, care şi-au lansat încărcătura asupra pădurii Băneasa. 

Astfel, încercarea de asalt a germanilor a fost strivită în faza de 

pregătire. Curând s-a aşternut o linişte desăvârşită! 
Între timp, la hipodrom au sosit soţia mea, însoţită de 

vecinul nostru domnul George Moratti. Fusese astfel expediată 

de către părinţii mei, pentru mai multă siguranţă, de la 

Băneasa, în timp ce ei rămăseseră să păzească casa. Soţia mea 

şi domnul Moratti au venit mai mult târându-se, de-a buşilea, 

printre tufişurile de verdeaţă din parcul Herăstrău . . .  

Pe la orele 1 2  a venit cu maşina la hipodrom cumnatul 

meu dr. George Emil Palade, care era concentrat cu gradul de 
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locotenent, ne-a luat pe mine şi soţia mea şi ne-a dus în Aleea 

Alexandru, în casa socrului lui, inginerul Nicolae Malaxa. Aici 

ne-am instalat în dormitorul cel mare, deoarece George se 

mutase cu inginerul Malaxa la etaj . Irina, soţia lui George, era 

plecată de câteva luni, cu fiica lor Georgia, la Constantinopol. 

Duminică dimineaţă, cu maşina inginerului Malaxa, 

împreună cu el, cu George şi Adina, am plecat la moşia 

inginerului de la Putinei. Aici i-am găsit pe fraţii Valentin 

(pianistul) şi Ştefan (violonistul) Gheorghiu, care ne-au 

delectat apoi, în cursul după-amiezii, cu arta lor, iar luni 

dimineaţă am revenit cu inginerul şi George în Capitală. Aici, 

pe buzele tuturora nu erau decât cuvintele: „Vin ruşii". Deşi 

lumea se bucura că a scăpat de pacostea hitleristă, totuşi inima 

tuturor se făcuse cât un purece, gândindu-se la zilele nesigure 

care ne aşteptau. După amiază, am ajuns în sfârşit acasă, unde 

mi-am găsit părinţii foarte abătuţi şi îngrijoraţi . 

Marţi 29 august dimineaţă, radioul a anunţat că la intrarea 

în Capitală, pe şoseaua Colentina, şi-au făcut apariţia armatele 

sovietice, conduse de Mareşalul Malinovschi, care a fost 

întâmpinat de primarul Capitalei, generalul Victor 

Dombrovschi. În acea dimineaţă, aflându-mă în tramvaiul 15 ,  

pe bulevardul Lascăr Catargi, colţ cu strada General Manu, am 

zărit pe bulevard, lângă vagon, un grup de vreo şase băieţi, în 

vârstă de 1 5- 17  ani, cu steguleţe de hârtie, unele tricolore iar 

altele roşii, agitând braţele şi strigând: 

- Trăiască U.R.S.S . !  

Acest grup era condus de un bărbat şchiop de vreo 35-40 

de ani, care se sprijinea într-un baston şi avea probabil rol de 

„agitator". Lucru cu totul neobişnuit, atât agitatorul cât şi 

băieţii din grup purtau pe braţul stâng câte o panglică tricoloră. 

Toată lumea din tramvai se întreba: 
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- Dar ăştia cine mai sunt? 

Ulterior am aflat că brasarda tricoloră era semnul distinctiv 

al membrilor din organizaţia „Apărarea Patriotică". În aceeaşi 

zi după amiază, aflându-mă cu Adina în dreptul spitalului Saint 

Vincent de Paul (la statuia Aviatorilor), am întâlnit doi bărbaţi 

care purtau aceeaşi brasardă. 

Trebuie să mai consemnez aici că primul meu contact cu 

Armata Roşie, care traversa Capitala, a avut loc în Piaţa 

Victoriei. Armata venea de pe şoseaua Bonaparte (azi bd. Iancu 

de Hunedoara) şi se îndrepta spre strada Buzeşti. Erau de fapt 

grupuri de ostaşi pedeştri, în majoritate în bluze şi chipiu, iar 

unii cu căşti, toţi ţinând puştile în mână ca un baston în 

cumpănire. Din când în când treceau şi coloane de Ford-uri cu 

aripile din faţă bălăbănindu-se şi camioane în care erau puse 

bănci de lemn sau canapele de pluş sau de piele, spate în spate, 

pe care şedeau ostaşii, unii dintre ei având în braţe câte o gâscă, 

alţii o găină, iar alţii câte o curcă. Cei mai mulţi întrebau 

pietonii: 

- Cât mai e până la Berlin? deşi, după direcţia în care o 

luaseră, se îndreptau spre Bulgaria . . .  

După ani de zile, m-am întâlnit într-o zi cu un bun amic al 

meu, fost pilot de vânătoare în flotila A viaţi ei Militare din 

vremea celui de Al Doilea Război Mondial, care mi-a relatat o 

serie de întâmplări extrem de interesante, trăite de el în această 

perioadă. Astfel, am aflat că puţin timp înainte de 23 august 

1 944, mareşalul Antonescu a ţinut extrem de mult să inspecteze 

frontul. S-a urcat la Bacău într-un avion condus de un pilot de 

la informaţii şi a zburat spre marele Stat Major al Armatei, 

instalat camuflat pe un deal. Pilotul pare-se n-a fost în măsură 

să descopere punctul de aterizare, depăşind linia frontului şi 
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trecând astfel în liniile ruseşti. Cele patru avioane de vânătoare 

româneşti, care asigurau paza avionului oficial, au intrat în 

stare de alertă şi au început să execute un număr de picaje în 

jurul acestuia, pentru a-i atrage atenţia pilotului respectiv, până 

când au reuşit să-l determine să întoarcă spre Bacău. Au urmat, 

bineînţeles, observaţii usturătoare din partea mareşalului. 

O altă istorie îl avea ca subiect pe Bâzu Cantacuzino, 

cunoscut pilot de aviaţie. În ziua de 24 august 1 944, acesta, 

după ce l-a introdus în fuselajul avionului său, un Tiesler 
special, pe un „ştab" american căzut prizonier după bombarda­

mentul american din 4 aprilie 1 944, a zburat la Foggia în Italia, 

unde era baza aviaţiei de bombardament americane. Urmarea 

acestei deplasări a fost că sâmbătă 26 august, dimineaţa, o 

puternică formaţie de avioane de bombardament americane, 

pornite de la această bază, a survolat ţara noastră şi cu o 

deosebită precizie au „arat" pădurea Băneasa, de unde trupele 

germane se pregăteau să atace Capitala. 

De la acelaşi aviator am mai aflat că piloţii noştri de 

vânătoare erau deosebit de temuţi în timpul celui de Al Doilea 

Război Mondial, atât de către armata sovietică cât şi de cea 

germană, care, după 23 august, au simţit pe pielea lor curajul, 

abilitatea şi înaltul profesionalism al acestor oameni. 

După 23 august 1 944, când orice speranţă de a ocupa 

Capitala se spulberase, generalul Gerstenberg, ataşatul militar 

al Ambasadei Germane din România, cu grupul de armate 

germane care mai rămăseseră în jurul Capitalei, au pornit-o 

spre Ploieşti cu intenţia de a se retrage spre zona muntoasă, 

ocolind şoseaua principală şi încercând să se strecoare prin 

satele şi şoselele paralele. Aviaţia noastră de vânătoare, o 

flotilă de vreo 30 de avioane, a descoperit însă această retragere 

şi a bombardat puternic coloanele respective. Rezultatul nu s-a 
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lăsat aşteptat. Au fost foarte mulţi morţi şi răniţi, maşini şi 

material de război distruse şi numeroşi prizonieri, care au fost 

încolonaţi spre lagăre. 
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La sfârşitul unei cariere 

Urma să împlinesc curând 56 de ani. Mă apropiam deci 

vădit de vârsta de pensionare. Veniturile pe care le realizam din 

profesiunea de avocat pledant erau foarte fluctuante. Acestea 

au fost numai două din motivele, care m-au determinat ca în 

septembrie 1 964 să cer transferarea mea la „Exportlemn" 

Bucureşti, în calitate de jurisconsult principal. 

Această transferare o datorez, în mare măsură, fostului 

director al Biroului de Asistenţă Juridică nr. 4, avocatul Sulică, 

un om foarte îndatoritor şi care a manifestat totdeauna pentru 

mine o mare simpatie şi preţuire. El m-a recomandat avocatului 

Marcel Feran, şeful Oficiului Juridic de la „Exportlemn". Am 

primit imediat oferta ce mi s-a făcut, astfel că la 1 2  septembrie 

1 964 deveneam jurisconsult în reţeaua de comerţ exterior. 

Foarte curând am fost avansat pe post de consilier juridic 

principal. 

Pe toată perioada cât mi-am desfăşurat activitatea în acest 

loc, m-am bucurat de prietenia şi sprijinul constant al tuturor 

colegilor de birou. Am lucrat aici într-o atmosferă colegială, 

destinsă, de sinceră camaraderie. Îmi amintesc şi acum cu câtă 

plăcere, atunci când nu aveam procese la tribunal sau la 

Arbitrajul Central de Stat din Palatul Ghica de pe Calea 

Victoriei, ne permiteam o scurtă pauză pentru a sorbi dintr-o 
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cafea delicioasă, pe care o pregătea una din colegele noastre şi 

apoi discutam problemele sau întâmplările de la Arbitraj .  

Cred că puţine colective au trăit într-o atmosferă atât de 

plină de armonie şi sinceră prietenie. Din această perioadă, am 

păstrat una din cele mai plăcute amintiri din viaţa mea. 

Le-am rămas profund recunoscător tuturor acestor colegi 

pentru faptul că mi-au dat prilejul să-mi închei, în condiţii atât 

de minunate, o muncă dusă în slujba dreptului, timp de peste 

38  de ani, perioadă de muncă în care, de foarte multe ori, a 

trebuit să fac faţă cu greu vicisitudinilor vieţii. 

La 1 noiembrie 1 969 m-am pensionat pentru limită de 

vârstă. Colegii mi-au organizat o masă prietenească de adio la 

restaurantul Capşa. 
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Scrisoare de la Cotul Donului* 

29 XII 1 942 

Minnie, scumpa mea, 

Mi-a fost dat să trec printr-una din cele mai zguduitoare 

tragedii ale armatei noastre. Tot restul vieţii mele voi păstra 

mereu vie amintirea clipelor ce s-au depănat între 20 şi 27 

decembrie 1 942, şi cu toate acestea, voi rămâne incapabil să 

împărtăşesc cuiva, măcar o parte din zbuciumul meu sufletesc 

din cursul acestei catastrofale retrageri. Sunt încredinţat că nici 

cel mai înzestrat povestitor nu ar putea zugrăvi mai real, nici 

măcar un episod de importanţă minoră din această tragică 

aventură. 

Vor apărea poate filme, în care vor fi înfăţişate „artistic" 

dificultăţile acestei campanii de iarnă, pe acele câmpuri 

blestemate şi suferinţele fără margini pe care le-au îndurat 

ostaşii noştri, dar niciodată ochii voştri nu vor putea simţi ceea 

ce am trăit noi, la faţa locului. Produsul imaginaţiei nici unui 

• Scrisoarea relatează marea dramă a retragerii armatei române spre vest, 
spre Osinovska, după tragedia de la Stalingrad cu înfrângerea armatei a VI-a 
germane a feldmareşalului von Paulus şi a armatei a III-a şi a IV-a române 
la K.letskaia şi Kalach, la cotul Donului, din 1 8  noiembrie 1942. 
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regizor nu va putea concura vreodată cu aspectele crudei 

realităţi . . .  

Să fi fost orele două şi jumătate noaptea, când zbârnâitul 

telefonului m-a trezit dintr-un vis minunat, în care depărtările 

dispăruseră şi mă aflam iarăşi lângă cei dragi de acasă . . .  
Înciudat de îndrăzneala aparatului era să mă oţărăsc la 

microfon, când tocmai o voce speriată mi-a strigat în receptor: 

- Domnule sublocotenent, Kasari a căzut! 

Atât şi nimic mai mult . . .  

După câteva momente de buimăceală, am aprins lanterna şi 

am căutat pe hartă localitatea. Ieri, această localitate se afla 

mult în spatele frontului, care de bine de rău părea stabil. Dacă 

această ştire era exactă, însemna că ruşii reuşiseră să străpungă 

frontul şi să înfigă „o sondă" deosebit de puternică. Am 

încercat să-l trezesc şi pe căpitan şi i-am împărtăşit şi lui 

vestea. A refuzat să creadă . . .  

N-am mai putut aţipi. M-am îmbrăcat şi am pornit-o singur 

spre centrala noastră telefonică. Când am ajuns acolo, era ora 

patru dimineaţa. Am găsit şi alţi ofiţeri care încercau să verifice 

„versiunea lansată". Clapele anunţătoare cădeau mereu; în 

centrala era un potop de cereri de convorbiri, aşa încât 

curiozitatea celor mici rămânea încă nesatisfăcută, deoarece 

trebuiau serviţi „cu precădere" ştabii. Zorii zilei de 20 

decembrie 1 942 ne-au găsit strânşi în jurul centralei 

telefonice . . .  

Eu eram ceva mai liniştit decât ceilalţi, deoarece prin 

,,,miraculoasa intervenţie a fişei circulare" interceptasem câteva 

convorbiri mai importante, care mă lămuriseră asupra situaţiei. 
Într-adevăr, ruşii atacaseră masiv cu tancuri şi izbutiseră să 

rupă frontul pe o porţiune largă în sectorul german, italian şi 

românesc. Infiltraţiile de tancuri atinseseră nu numai sistemul 
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nostru de apărare, ci şi ultimele rezerve de curaj ale 

luptătorilor. Puţin timp după orele 8 dimineaţa, prin toate 

mijloacele de transmisiuni, la comandament soseau cele mai 

deprimante ştiri. Sosiseră chiar şi câţiva comandanţi de mari 

unităţi, care spuneau: 

- Unitatea mea este încercuită. 

- A mea a fost complet distrusă; n-am mai rămas decât eu 

cu statul meu major şi câţiva ostaşi şi ofiţeri care sunt pe 

drum." 

Realitatea era că lovitura rusească fusese promptă, 

puternică şi curajoasă. Bine informaţi, îşi drămuiseră efortul 

după rezistenţa „aţei" de apărători. Atunci când au atacat, au 

pornit numai cu blindate şi străpungând linia de apărare, au 

mers fără şovăire de au zdrobit „trenurile de luptă". Au atacat 

cu tancuri marile comandamente şi au intrat cu monştrii de oţel 

în convoaiele de auto şi hipovehiculele care se retrăgeau, 

transformând totul într-o masă de fiare, lemne şi carne. În 
asemenea împrejurări, orice retragere ar fi devenit, în mod 

fatal, o goană apocaliptică din faţa tăvălugilor răspânditoare de 

moarte. Fiecare căuta să fie cât mai uşor şi pentru aceasta, 

zvârlea de pe el tot ce socotea că-l handicapează faţă de ceilalţi 

camarazi. Lepăda raniţa, arma, mantaua, totul şi încerca să se 

caţere chiar şi cu forţa în orice maşină ce-i ieşea în cale. Dar 

nici chiar goana cu maşina nu mai era sigură, deoarece din 

lipsă de carburanţi, vehiculele cele mai bune rămâneau în pană 

şi atunci, când cauza era decretată pierdută, ca un stol de vrăbii 

în care tragi cu puşca, toţi ocupanţii părăseau maşina şi o luau 

la fugă, pe jos, mai departe . . .  

Drumurile ca şi câmpiile erau pline de fugari şi cum panica 

era contagioasă, ea a determinat, în unele zone, o repliere 

nejustificată şi aproape tot atâta de haotică. În asemenea 
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împrejurări, nu numai a organiza noi sisteme de apărare, dar şi 

de a înregistra, pur şi simplu, evoluţia atacului inamic devenise 

o problemă deosebit de grea. 

Şi totuşi, şi în aceste momente de disperare maximă, 

băieţii noştri transmisionişti şi-au făcut pe deplin datoria. Ei au 

rămas cei mai preţioşi informatori asupra situaţiei până în 

ultima clipă: 

- Se aude tunul. . .  trupele amice se retrag . . .  tancurile 

bolşevice sunt la marginea satului . . .  

Când centrala noastră nu mai răspundea, era semn că 

inamicul pusese stăpânire pe acea localitate. 

Din seara zilei de 2 1  decembrie 1 942, Morozovskaia era 

ameninţată. Totuşi comandamentul nostru nu şi-a manifestat 

intenţia de deplasare. Generalul Dumitrescu, profund îndurerat, 

hotărâse ca satul să nu fie evacuat decât in extremis. 
Comandamentul german făcea intense pregătiri pentru 

apărarea Morozovskaiei şi în acest scop închisese toate ieşirile 

localităţii cu cordoane de jandarmi germani. 

În ziua de 22 decembrie, am primit ordin să ne îmbarcăm 

şi să ne încolonăm pentru plecare, pentru ca, puţin timp după 

aceea, să fim invitaţi să reintrăm în cantonamente şi să 

redescărcăm maşinile. Prin comandament se răspândise zvonul 

că „ştab-ul s-a decis să moară pe poziţie". Dintr-odată soarta 

noastră se întunecase şi mai mult. 

În după amiaza aceleiaşi zile, orice legătură cu eşalonul 

nostru rămas la Kamensk fusese întreruptă, ruşii cucerind un 

nod important de comunicaţie la vest de Morozovskaia şi 

anume Tadjinskaia. Aşadar retragerea spre vest era tăiată. 

Cu puţin înainte de a se întrerupe legătura telefonică, 

colonelul Etschenberger, comandantul transmisiunilor, 

comunicase unui prieten dela Kamensk că îl roagă să transmită 
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din partea lui, camarazilor de armă, toată preţuirea pentru 

concursul oferit, iar soţiei că „a iubit-o". Era şi acesta un fel de 

a-ţi lua adio de la viaţă . . .  

Odată cu lăsarea serii, ne-am găsit total izolaţi. Pierdusem 

orice legătură telefonică, atât cu spatele cât şi cu frontul. Şi 

ordinul de plecare, pe care totuşi îl aşteptam, nu mai sosea. 

Noaptea de 22 spre 23 decembrie am petrecut-o îmbrăcaţi, 

veghind cu toţii în jurul unui opaiţ şi retrăind fiecare, cu ochii 

înlăcrimaţi, minunatele clipe ale Moş Ajunului cop�lăriei 

noastre . . .  

Soldaţii ne căutau privirile pentru a-şi desprinde din ele 

destinul lor, iar ofiţerii, câţi mai rămăseseră, erau vineţi de 

spaimă şi de deznădejde. Printre aceştia se singulariza calmul 

căpitanului meu, un calm nenatural, pe care ţi-l poate da numai 

tensiunea nervoasă întinsă la maximum şi care te împiedică nu 

numai să cântăreşti, dar să mai şi înregistrezi evenimentele din 

jurul tău. Zâmbitor şi distrat, era incapabil să ia o hotărâre, să 

facă un demers. Aceia care au fost cu noi, au spus apoi despre 

mine că rămăsesem singurul cu care se mai putea vorbi serios, 

că eu am organizat îmbarcarea oamenilor şi a materialului în 

maşini, am făcut predarea centrului de transmisiuni către 

Corpul 1 B (care însă a plecat apoi, înaintea noastră din 
Morozovskaia), că am făcut schiţe pentru comandament şi am 

răspuns tuturor apelurilor telefonice. Îmi amintesc de toate 

acestea doar vag de tot . . .  

Ceea ce nu am uitat însă este gândul, care mă obseda, că 

nu puteam muri acolo în împrejurări atât de stupide. Aceasta 

venea în totală contradicţie cu convingerile celorlalţi ofiţeri. Cu 

cât pericolul unei complete încercuiri a localităţii noastre 

devenea mai mare, cu atât se contura mai puternică, în cugetul 

meu, speranţa că vom scăpa . . .  
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În zorii zilei de 23 decembrie 1 942, am primit din nou 

ordin să ne pregătim de plecare, ordin ce a fost apoi revocat la 

orele şapte dimineaţa, pentru ca la orele 9 să ni se comunice că 

s-a obţinut de la Comandamentul german autorizaţia ca 

eşalonul de transmisiuni al comandamentului să se retragă 30 

de kilometri la sud de Morozovskaia, la sovhozul Stalino 3 ,  

unde să aştepte noi ordine. La orele nouă ş i  jumătate am dat 

drumul motoarelor şi am pornit spre noua noastră destinaţie cu 

1 8  maşini încărcate cu trupe şi materiale. Dar la marginea 

satului, cordoanele de jandarmi germani ne-au oprit. În graba 

deplasării uitasem să ridicăm ordinul de serviciu (autorizaţia de 

plecare). Căpitanul nostru, comandantul coloanei, s-a înapoiat 

cu o maşină la comandament să-l ridice. De acolo s-a reîntors 

pe la orele unsprezece. 

Scăpaţi de vamă, ne-am făcut cruce, am răsuflat mai 

uşuraţi şi am început să gonim. La orele două şi jumătate la 

amiază, am ajuns la sovhozul Stalino 3 ,  unde am primit ordin 

să petrecem noaptea, Frânţi de oboseală şi emoţii, am parcat 

maşinile, am cantonat oamenii şi am luat legătura cu 

comandamentul local, un căpitan trimis al armatei. Pe la orele 

cinci şi jumătate seara, am intrat cu căpitanul într-o cameră 

goală şi rece. Ordonanţele noastre aprinseseră un foc de coceni, 

într-o sobă imensă, şi se străduiau acum să ne prepare un ceai, 

ca să ne mai dezmorţim şi „să mai prindem inimă". 

Dar abia începusem să ne dezmorţim când, printr-un 

curier special, comandantul nostru a fost chemat la 

comandament. După vreo jumătate de oră, l-am auzit strigând 

la şoferi să pornească imediat motoarele. Puţin după aceea, a 

venit ordonanţa mea care mi-a comunicat că se primise ordin să 

plecăm imediat mai departe. Mi-am pus şuba şi am ieşit 

afară . . .  Într-adevăr, motoarele porniseră, ostaşii se îmbarcau în 
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maşini, dar căpitanul, de la care aş fi vrut să capăt nişte 

lămuriri, nu era de găsit nicăieri. Am orbecăit în noapte, 

aproape o jumătate de oră, până să-l găsesc într-un grup de 

câţiva ofiţeri unde se discuta ordinul nostru de deplasare. Se 

comunicase că orice legătură între Morozovskaia şi Tadjinskaia 

fusese întreruptă. Calea ferată era distrusă de artileria rusă, 

Morozovskaia se afla sub bombardamentul artileriei ruse şi, 

ceva mai grav, un număr de 40 de tancuri ruseşti izbutiseră să 

treacă şoseaua Morozovskaia-Tadjinskaia, pe la orele trei după 

amiaza, şi să se îndrepte spre trecerile de peste Don, la sud. Era 

deci foarte probabil ca unele dintre ele să încerce să 

intercepteze şi şoseaua, pe care ne retrăgeam acum noi, spre 

sud. În asemenea împrejurări, colonelul Etschenberger dăduse 

telefonic ordin căpitanului nostru să pornească cât mai repede 

mai departe, s-o ia înaintea tancurilor şi să încerce să salveze ce 

va mai putea din coloana de 1 8  vehicule. Căpitanul de la 

comandament se opunea ca noi să executăm ordinul 

colonelului Etschenberger, pe motivul că în asemenea 

împrejurări hotărârea aparţinea SIII şi nu comandamentului 

transmisiunilor. 

Zadarnic am încercat noi să-i motivăm că pe noi SIII ne 

comanda tocmai prin colonelul Etschenberger şi că el 

răspundea direct de ordinele pe care ni le dă faţă de SIII. 

Nimic. În ultimă instanţă, ne-a ordonat să aşteptăm, până va da 

el un telefon la S III. Nu ştiu ce a raportat el, suficient a fost că 

răspunsul S III a sunat cam aşa: este adevărat că situaţia este 

gravă, totuşi nu vom părăsi sovhozul decât atunci când vom 

primi lovituri de tun de pe teren sau în cel mai rău caz vom 

face şi noi ceea ce vor face germanii din jurul nostru. Ca să 

aşteptăm loviturile de tun însemna să ne sinucidem. Rămânea 

să facem şi noi ceea ce făceau nemţii şi cea mai mare parte 
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dintre coloanele de transport germane porneau la drum, deci 

am fi putut pleca şi noi. Cu toate acestea, căpitanul nostru, 

copleşit de emoţie şi poate pătruns şi de simţul răspunderii faţă 

de Dumnezeu şi comandanţii lui, nu mai avea puterea să ia o 

decizie. Se aşezase pe o scară de maşină şi era incapabil să mai 

scoată un cuvânt, să mai încerce un raţionament. Noi toţi, 

strânşi în jurul lui, îl asaltam cu întrebarea stereotipă: „Ce ne 

facem?" 

Bibi Hariton înjura în gura mare pe toţi cei care făcuseră 

războiul şi mai cu seamă pe aceia care ne trimiseseră pe aceste 

meleaguri. Ceilalţi, deprimaţi, se potoleau treptat lăsând frâu 

liber . . .  destinului . . .  

Chinuindu-mi mintea ca să mai găsesc o cale de a ieşi din 

acest impas penibil, mi-a venit ideea să încercăm să dăm un 

telefon colonelului Etschenberger, să-i expunem situaţia în care 

ne aflam, conform ultimului ordin al S III şi să-l rugăm să 

hotărască soarta noastră. Am expus camarazilor planul meu şi 

fiindcă l-au acceptat toţi, imediat, chiar şi căpitanul cu pricina, 

ne-am dus la centrala telefonică germană locală ca să obţinem 

legătura. Circuitul cu Morozovskaia era ocupat permanent cu 

convorbiri excepţionale (Ausnahme Gesprache). În sfârşit, pe 

la orele zece şi jumătate, am reuşit să-l obţin la telefon pe 

comandantul nostru. I-am expus drama în care ne zbăteam. 

Mi-a răspuns că îşi menţine ordinul dat şi că îşi asumă el toată 

răspunderea, pentru plecarea noastră . . .  Mi-a ordonat să ne 

grăbim deoarece pierdusem deja timp preţios şi a încheiat: 

- Vă doresc noroc şi Dumnezeu să vă ajute! 

Rezultatul a constituit o evidentă uşurare pentru noi toţi. 

După numai zece minute porniserăm la drum . Până la 

Zimliskaia pe Don, la sud (singurul drum pe care se mai putea 

încă circula cu oarecare siguranţă, după indicaţiile germanilor) 
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era cale de 60 de kilometri. Noaptea era ceţoasă, geroasă, iar 

şoseaua bombată şi plină de polei. Abia parcurseserăm vreo 

1 4  km şi din tot convoiul nu veneau decât vreo cinci maşini. 

Am oprit să le aşteptăm şi pe celelalte. Pe la orele unsprezece 

şi jumătate, au sosit şi posturile de radio cu Bibi Hariton, care 

ne-a comunicat că o maşină de la compania a II-a a rămas în 

pană de motor şi că a fost nevoit să o părăsească pe drum. 
Căpitanul nici nu a voit să audă de aşa ceva. Am fost nevoiţi să 

ne înapoiem şi să o remorcăm, cu chiu cu vai, de unul din 

posturile de radio germane. Acest incident ne-a răpit circa o 

oră. Ne-am pus iarăşi în mişcare, dar nici restul drumului nu 

am fost mai norocoşi. Am avut şase pene de cauciuc şi două de 

motor. Toate au fost reparate pe un ger de -38 de grade 

Celsius. Pe când reparam o pană de motor, am auzit deodată un 

zgomot de şenile, apoi dintr-odată, ne-au fixat, din dreapta 

noastră, două faruri puternice, dar numai pentru câteva clipe. 

Lucrul bineînţeles că a încetat şi o tăcere de mormânt s-a lăsat 

asupra coloanei noastre. Am stins farurile şi am ciulit urechile. 

Zgomotul de şenile devenea din ce în ce mai puternic, semn că 

o coloană se apropia de noi. Lumini nu avea, ceaţă era, aşa că 

nu puteam să vedem şi nici să apreciem distanţa la care ne 

găseam de vehiculele în cauză. Inutil să mai spun că inima 

tuturor devenise cât un purice şi că eu unul nu doresc să mă 

mai întâlnesc niciodată cu acele clipe. Circa vreo zece minute 

de aşteptare nu am mai auzit nimic. O linişte neobişnuită ne-a 

învăluit. Apoi dintr-odată, tăcerea nopţii a fost spartă de un 

răcnet: 

- Wer ist das? 
Un suflu de uşurare ieşit din toate piepturile şi s-a înălţat 

recunoscător către ceruri. Aşadar în faţa noastră venea o 

coloană germană alcătuită din câteva tancuri şi maşini de 
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transport pe şenile. Bucuria a fost generală când am constatat 

că şi germanii, în spaima lor, ne luaseră drept ruşi. 

Ne-au cerut lămuriri asupra siguranţei drumului, pe care 

tocmai venisem şi ne-au declarat că au ordin să meargă la 

Morozovskaia spre a evacua cea mai preţioasă parte a câtorva 

depozite. Pe la orele trei noaptea, ne-am luat rămas bun de la 

aliaţii noştri şi am pornit mai departe. În siarşit, pe la orele opt 

şi jumătate, îngheţaţi tun, am ajuns pe malul Donului în 

Zimlianskaia. Acolo, prin telefon, am primit ordine noi. Mai 

întâi, pentru faptul că ne-am deplasat nesocotind instrucţiunile 

transmise de Secţia III, ni s-a ordonat înapoierea imediată la 

Stalino 3, sovhozul de unde plecasem în seara de 23 decembrie. 

Trebuia să încărcăm la Morozovskaia atât nucleul de 

transmisiuni, care mai rămăsese, cât şi pe ostaşii noştri din 

batalion, care fuseseră afectaţi întreţinerii liniilor telefonice 

germane şi pe care în momentul retragerii, aliaţii noştri îi 

lăsaseră pe jos, pe motiv că pentru ei nu au loc în maşini. 

Bietul Bibi Hariton, care trebuia să facă drumul înapoi cu 

posturile de radio, era într-un hal de nedescris, mai cu seamă că 

pleca la drum fără să aibă carburanţii necesari parcurgerii 

aceluiaşi drum în sens invers. 

După ce am descărcat trei camioane de materiale într-o 

casă din marginea Zimlianskai şi am lăsat o gardă de şase 

oameni, am încolonat cele nouă maşini care trebuiau să se 

înapoieze, le-am petrecut cu ochii înlăcrimaţi până le-am 

pierdut din vedere după primul deal şi am hotărât să plecăm şi 

noi la drum. Am constatat cu durere că maşina defectată în 

timpul nopţii, pe care o adusesem până aici cu un post de radio, 

nu o mai puteam lua cu noi. Am lăsat-o la aceeaşi casă din 

marginea satului şi apoi cu şapte maşini, am plecat spre vest. În 
cele câteva ore, de la douăsprezece până la patru şi jumătate 
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după amiaza, care ne mai rămâneau până să se înnopteze 
complet, trebuia să trecem necondiţionat Doneţul. Aveam de 
străbătut o cale de 1 25 de kilometri. Gerul era deosebit de 
pătrunzător (circa -25 grade C), iar noi obosiţi de drum, iar de 
mâncat nu-i ardea nimănui. 

După ce am parcurs circa 90 de km, timp în care am 
reparat iar trei pene de cauciuc şi două de motor, una dintre 
maşini a dat într-o groapă şi i s-a rupt complet arcul din faţă. 
Am fost nevoiţi s-o lăsăm până să-i putem găsi un alt arc de 
schimb. Maşina de depanare scăpată din coloană, alerga să se 
pună în siguranţă, un moment mai devreme. 

Rămăsesem deci numai cinci maşini, printre care un Ford 
rusesc cu baia de ulei spartă. La circa 20 de km de Doneţ, la 
întretăierea drumului nostru cu cel ce venea din Tadjinskaia, un 
proiector puternic ne-a dat semnalul de oprire. Un ofiţer 
german s-a apropiat de noi şi ne-a verificat identitatea, 
spunându-ne că are ordin să asigure paza Doneţului, că şoseaua 
spre Tadjinskaia nu mai este sigură şi că este acolo cu unitatea 
lui de tancuri, anunţat să-şi ia toate măsurile pentru o probabilă 
întâlnire cu tancurile ruseşti. 

Spre orele şase şi jumătate seara, am trecut Doneţul. 
Constatând starea maşinilor şi mai ales cea a oamenilor am 
decis să petrecem noaptea de Ajun de Crăciun în satul 
Bronjiski, situat chiar pe malul Doneţului. Gerul se înteţise, 
termometrul coborâse până la -32 grade Celsius. O zăpadă fină 
şi foarte deasă se cernea din bolta cerească . . .  Pentru găsirea 
cantonamentelor ne-am adresat comenduirii germane, care ne-a 
retezat imediat speranţa, răspunzând intervenţiei noastre 
printr-un non possum categoric. Am plecat abătuţi, strivind 
între pleoape o lacrimă şi în suflet o ultimă nădejde de 
dezmorţire . . .  
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După ce am orânduit gărzile maşinilor şi am anunţat că în 

prima zi de Crăciun adunarea va fi la orele şapte şi jumătate, 

am dat ostaşilor drumul ca să-şi poată găsi fiecare cum va 

putea, un loc unde să se încălzească şi eventual să se 

odihnească. 

Căpitanul meu, îngenunchiat de atâtea emoţii, se lungise în 

cabina unei maşini şi refuza să se mai mişte. 

Deşi obosit, îngheţat şi nemâncat, nu mă puteam hotărî să-i 

urmez exemplul. Am pornit pe uliţa ce mi se deschidea înainte, 

f'ară nici o ţintă, învăluit numai de gânduri . . .  Nu mai ţin minte 

cât am hoinărit aşa! . . .  Ştiu doar că privind departe, acolo unde 

mă mâna inima mea în acea Noapte Sfăntă, v-am văzut pe voi, 

toţi cei dragi ai mei, strânşi în jurul unui brad mare, încărcat cu 

multe, multe jucării pentru micul Buhul. . .  Plimbarea aceasta 

m-a liniştit mult aşa încât toate gândurile mele negre au fost 

alungate . . .  Am simţit deodată că mă dezmorţisem de-a binelea. 
Întorcându-mă spre maşini, decis să urmez şi eu acum 

exemplul căpitanului, m-am întâlnit cu un ofiţer, care m-a 

întrebat dacă am găsit cantonament. Mirat când a auzit că voi 

dormi în maşină, m-a invitat în camera spre care se îndrepta el. 

Era o cameră strâmtă, cu pământ pe jos, locuită de o familie 

formată dintr-un bărbat, o femeie şi o copilă de vreo şase ani. 
În aceeaşi cameră se mai ghemuiseră vreo opt soldaţi, un 

subofiţer (toţi din batalionul nostru) şi peste ei sosisem acum şi 

eu. 

Gazda robotea în jurul unei maşini de zid, prăjind nişte 

carne şi o turtă din făină de grâu. Când preparativele au fost 

sfărşite, ostaşii, care dăduseră materia primă, m-au invitat la 

ospăţ. După aproape 30 de ore, duceam la gură prima bucăţică 

de pâine, care era de fapt o turtă prăjită în margarină. 
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După masă, ne-am culcat pe jos, pe şubă şi având drept 

căpătâi vestonul şi drept plapumă, vechea mea pătură. Am 
dormit dus până a doua zi la orele şase. După adunare, am 

trimis Fordul rusesc cu arcul de schimb, maşinii care rămăsese 

în pană dincolo de Doneţ, iar noi toţi ceilalţi, îmbarcaţi în patru 

maşini, am pornit spre Schalty, cale de vreo 60 de km. Pe 

drum, s-a spart motorul uneia din cele patru maşini, astfel încât 

am fost nevoiţi s-o remorcăm cu maşina noastră. Am sosit la 

Schalty în prima zi de Crăciun pe la orele unsprezece şi 

jumătate. . .  Aici am aflat că unitatea noastră s-a deplasat la 

Krasnâi Luki. Când să plecăm mai departe, numai cu trei 

maşini, am constatat cu surprindere că maşina, pe care o 

lăsasem stricată la Zimlianskaia, sosise deja în zori la Schalty. 

Şoferul ne-a lămurit misterul: 

- O maşină italiană rămăsese în pană de benzină la 

Zimlianskaia şi broscarii căutau benzină ca să fugă. Atunci, am 

făcut târgul. Le-am dat benzina mea cu condiţia să mă 

remorcheze şi pe mine şi iacă s-a făcut treaba! 

La întrebarea mea dacă au călătorit bine, şoferul mi-a 

răspuns: 

- Mai bine decât dacă veneam cu motorul meu. Fugeau 

italienii de mama focului, că ştiţi dumneavoastră domnule 

Sublocotenent, ei au la rotilele din faţă cauciucuri italieneşti, 

iar la cele din spate de cele greceşti. 

Nici nu ieşisem bine din Schalty că ne-a şi surprins 

întunericul. L-am sfătuit pe căpitan să rămânem peste noapte 

acolo, dar nici nu a vrut să audă. Drumul spre Krasnâi Luki era 

acoperit de zăpadă şi la marginea oraşului ne-am rătăcit. 
Împingând înainte, mereu înainte, am ajuns într-o vale abruptă, 

prin care silindu-ne s-o trecem, am rupt complet arcurile din 
spate ale unui Ford. În sfârşit căpitanul şi-a dat seama că nu 
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mai putem continua călătoria în acea noapte . . .  Ne-am înapoiat 

şi am oprit la cele dintâi adăposturi omeneşti. Era sovhozul 

Krasnâi Hlebarov. Lângă el, la circa opt sute de metri, era un 

cătun cu aproximativ cincisprezece bordeie. În unica încăpere 

încălzită, am rămas peste noapte şase ofiţeri (trei asimilaţi plus 

căpitanul, plus locotenentul Bogdan şi cu mine), patru şoferi şi 

vreo cinci ostaşi, pe lângă cei şase locatari permanenţi ai odăii 

(trei băieţi de circa 1 8  ani şi trei fete de aceeaşi etate). Întrucât 

mâncasem pe la orele două şi jumătate la un restaurant rus în 

Schalty câte o porţie de cartofi cu bucăţi de carne, o felie de 

pâine şi băusem un pahar de limonadă, ne-am lungit pe jos, 

lară să mai desfacem vreo conservă sau să spargem în măsele 

conţinutul faimoasei galete de război. Abia ne culcasem când 

locotenentul Bogdan, care dormea lângă mine, sare deodată 

speriat, spunând că nu ştie ce l-a zgâriat pe cap. Fetele şi 

băieţii, care stăteau cu noi în cameră, s-au pus toţi pe un râs 

bezmetic. Abia mai târziu, printr-un perivocic, am putut afla că 

în acea încăpere îşi făcuse veacul şi un arici, care stăpânea deja 

spaţiul, în lipsa unui pisic . . .  Gândiţi-vă şi voi dragii mei, dacă 

în noaptea aceea am mai putut închide ochii . . .  
În cursul nopţii, termometrul a scăzut până la -43 de grade 

Celsius. A doua zi de Crăciun, pe un ger de -37 de grade 

Celsius, ne-am continuat drumul nwnai cu trei maşini. După ce 

am parcurs vreo 25 km, ultima maşină nu mai venea. Zadarnic 

am aşteptat-o aproape o oră . . .  Nimic . . .  Enervat, căpitanul s-a 

hotărât să continuăm drumul numai cu două Forduri. Pe la 

orele două am oprit într-un sat ca să îmbucăm ceva conserve şi 

pâine de război. Ostaşii au folosit acest popas şi pentru a-şi 

dezgheţa picioarele amorţite de multă vreme. La orele trei am 

pornit iarăşi mai departe. După un drum de circa trei sferturi de 

oră, am fost siliţi să renunţăm la călătorie. Şoseaua devenise 
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grozav de accidentată, noaptea se lăsase învăluind în întuneric 

şi ger aspru orice perspectivă, iar, pe deasupra, rezervoarele de 

benzină ale ambelor maşini se goliseră. 

Am înnoptat în comuna Islanowka, unde fiind cantonată 

Divizia a VII-a Infanterie, am fost nevoiţi să ne mulţumim cu 

nişte locuri modeste pe jos. M-am dus la Divizie, chiar în acea 

noapte şi am căpătat 40 litri de benzină pentru a ne putea 

continua călătoria. A doua zi de dimineaţă, ziua a treia de 

Crăciun, deşi proiectasem s-o pornim la drum dis-de­

dimineaţă, nu am putut pleca decât pe la orele nouă şi jumătate. 

Motoarele îngheţaseră „os" în timpul nopţii. În srarşit, pe la 

orele unsprezece şi jumătate, am intrat în Krasnâi Luki, unde 

ne-am găsit unitatea. Nu vă puteţi închipui uimirea şi bucuria 

celor de aici când ne-au văzut intrând în cancelaria 

batalionului. Deoarece din ziua de 22 decembrie orice legătură 

cu Morozovskaia, chiar şi prin radio, fusese întreruptă, toţi cei 

de aici ne socoteau deja pierduţi. Se pare că luaseră chiar 

măsuri să ne înapoieze acasă lăzile de campanie. Toţi ne-au 

asaltat cu cele mai abracadabrante întrebări şi fără să mai poată 

gândi că eram îngheţaţi, flămânzi şi obosiţi de drum, ne-au silit 

să le povestim toată „morozowskaiada" noastră . . .  

În după amiaza aceleiaşi zile de 27 decembrie, ne-am 

instalat (căpitanul şi cu mine) într-o cameră modestă, la o 

familie din Krasnâi Luki. În aceeaşi seară, ne-am dezbrăcat 

pentru întâia oară, după noaptea de 1 9  spre 20 decembrie, ne­

am deparazitat sumar şi am adormit buştean. A doua zi 

dimineaţă, am organizat strângerea ostaşilor şi a materialelor 

rămase pe drum. Am trimis maşini să-i aducă şi pe cei rămaşi 

la Zimlianskaia, ca şi pe cei lăsaţi la Bronjisky, pe malul drept 

al Doneţului. Am înjghebat o bucătărie pentru trupă, pentru a 

putea fi servită o mâncare caldă soldaţilor, după şapte zile. 
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Apoi, pe la orele unsprezece şi jumătate dimineaţa, ne-am dus 

la baia locală, unde am turnat pe noi mai multe căldări cu apă 

caldă, ne-am săpunit de vreo trei ori şi după ce ne-am primenit, 

ne-am înapoiat în bârlogul nostru, unde am mâncat cu poftă o 

ciorbă fierbinte şi o mâncare de varză cu carne. După amiază, 

am trimis o maşină să ne aducă de la vreo 2 km distanţă, o tonă 

de cărbuni contra şase mărci. Apoi am pus, căldări peste 

căldări, în singura sobă ce exista în toată locuinţa, şi am 

încălzit vreo trei camere, în care au dormit gazdele (patru 

persoane) plus căpitanul cu mine şi trei ordonanţe. 

16 Ianuarie 1943 

Au trecut optsprezece zile de când suntem la Krasnâi Luki. 

Viaţa se scurge monoton. Mă deştept zilnic la orele cinci 

dimineaţa şi, după ce îmi beau ceaiul, îmi inspectez compania. 

22 Ianuarie 1943 

De mai bine de o săptămână trebuie să plecăm spre noua 

noastră destinaţie: Zaporojie. Acolo se stabileşte pentru iarnă 

Comandamentul Armatei. 

Deplasarea noastră s-a tot amânat deoarece germanii nu au 

fost în măsură să ne pună la dispoziţie trenul necesar. în sîarşit, 

ieri ni s-a comunicat că mâine (23 ianuarie) ni se vor da 

vagoanele solicitate. Azi am făcut primul transport pentru 

plecare la gară, la circa 1 5  km de aici. Abia m-am întors, 

îngheţat şi flămând, şi am fost chemat la batalion, unde mi s-a 

comunicat că s-a primit ordin să îmbarcăm tot ce am depozitat 

pe rampă, deoarece mâine în zori vom pomi cu maşinile la 

Stalino, deoarece trenul este îndoielnic şi probabil evoluţia 

frontului nu îngăduie noi amânări. Sper că de la Stalino voi 
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ajunge cu bine curând la Zaporojie şi poate, dacă mai pot 

nădăjdui . . .  de acolo . . .  acasă . . .  Doresc să vă pot citi eu însumi 

această scrisoare document. 

Cu mult dor şi nemărginită dragoste, vă îmbrăţişează, 

Mişu 
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Amintiri din Tribunal 

Depunerea jurământului 

la Curtea de Apel 

20 iunie 1 93 1  a fost ziua în care am fost primit oficial, în 

calitate de avocat, în Baroul Ilfov. 

Câte speranţe s-au înfiripat în acea zi, care a fost totodată 

şi punctul de plecare în clirsa cu deziluzii şi înfrângeri, ce avea 

să dureze aproape patruzeci de ani, din care cea mai mare parte 

în activitate „la bază". 

Primirea în barou implica o procedură destul de 

complicată, care culmina prin depunerea unui jurământ în faţa 

Curţii de Apel Secţia I-a Bucureşti. 

Pentru consumarea acestui act, candidaţii erau însoţiţi de 

un membru al Consiliului · Baroului, care îi prezenta 

Completului de Judecată respectiv, după care urma prestarea 

jurământului, ce se încheia cu formula: „aşa să-mi ajute 

Dumnezeu". 
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Abia după ce la dosarul personal se depunea şi documentul 

constatator al acestei formalităţi, candidatul era considerat 

primit oficial în Barou şi îşi putea începe exercitarea 

profesiunii. 

Aşa dar la 20 iunie 1 93 1  am fost programat, împreună cu 

alţi şase tineri licenţiaţi în drept, să depunem jurământul de 

credinţă. Îmi amintesc şi astăzi numele a patru dintre aceşti 

colegi: Avramescu Avram, Georgescu Ion, Herşcovici Moise, 

Rosenberg Aaron. Numele celorlalţi doi candidaţi le-am uitat . . .  

Am intrat în sala Curţii de Apel Secţia I-a conduşi de 

consilierul Isidor Berenberg, un excelent profesionist, om de 

aleasă cultură şi cu mari relaţii în societatea „înaltă" a 

Capitalei. 

Completul de judecată era prezidat de Iacob Solomon, 

prim preşedinte al Curţii de Apel Bucureşti, român ardelean de 

veche obârşie, iar reprezentantul Parchetului era Gică Ionescu, 

procuror general. 

După ce prim preşedintele a făcut apelul candidaţilor, 

probabil ca să ne cunoască pe fiecare, ne-a invitat să ne 

pregătim pentru depunerea jurământului odată toţi, după 

formula sacramentală, repetând-o în cor, după el. 

Colegii mei, care erau de religie mozaică, şi-au acoperit 

capetele. 

Eram al patrulea în şir şi după cum am observat ulterior, 

împreună cu Georgescu Ion şi încă un coleg, eram trei creştini. 

După o scurtă pauză şi după ce prim preşedintele ne-a mai 

întrebat încă o dată dacă suntem pregătiţi, mi s-a adresat direct: 

- Dumneavoastră nu depuneţi jurământul? 

- Ba da, domnule Preşedinte! . . .  

- Atunci de ce nu vă acoperiţi capul? Dacă nu aveţi 

pălărie, să rugăm pe cineva din sală să vă împrumute una. 
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Recunosc că această intervenţie a fost atât de neaşteptată 

pentru mine, încât pentru câteva clipe mi-a pierit glasul şi nu 

am fost în stare să mai răspund. 

Sesizând descumpănirea mea, maestrul Berenberg a 

intervenit: 

- Domnule Preşedinte, colegul este creştin. 

- Cum creştin când se numeşte Israil? a replicat 

magistratul. 

Spontan, întinzându-se peste pupitrul său, Procurorul 

General Gică Ionescu, având mâna dreaptă streaşină la gură, 

mi-a sugerat: 

- Întreabă-l şi Dumneata, el care se numeşte Iacob 

Solomon, el ce este? 

Nu ştiu câţi din sală au apreciat intervenţia procurorului 

general, am reţinut însă că pe băncile apărării se râdea copios, 

iar primul preşedinte Iacob Solomon, fără să mai aştepte nici o 

explicaţie, a început să dicteze formula jurământului. 

După treizeci şi cinci de ani de la această întâmplare, l-am 

cunoscut pe avocatul Solomon, fiul fostului prim preşedinte al 

Curţii de Apel Bucureşti. Într-o discuţie amicală, povestindu-i 

această întâmplare, mi-a confirmat că tatăl său nu o uitase, i-o 

povestise şi chiar îi mărturisise că după această „păţanie", nu 

şi-a mai permis niciodată să-şi manifeste vreo mirare în situaţii 

similare celei de mai sus şi nici nu a mai cerut vreodată nici o 

explicaţie . . .  

263 

https://biblioteca-digitala.ro



Gafă monumentală 

La judecătoria din strada Povernei, se dezbăteau pretenţiile 

la despăgubiri civile, reprezentând drepturile de autor, 

solicitate de compozitorul Mihail Jora. 
În dovedirea acţiunii sale, reclamantul ceruse şi o probă cu 

martori, pe care instanţa judecătorească i-o admisese. Printre 

martorii citaţi figurau: maestrul George Georgescu, directorul 

Filarmonicii din Bucureşti, compozitorul Tiberiu Brediceanu, 

dirijorul Ionel Perlea şi George Enescu. 

Completul de judecată era prezidat de consilierul 

Simionescu, recunoscut drept magistrat cu slabă pregătire 

profesională şi pe deasupra şi incult. 

Aprodul strigă primul martor şi în sală păşeşte un om plin 

de modestie şi puţin adus de spate. Ajuns în faţa mesei de 

judecată, acesta se înclină respectuos. 

- Cum te cheamă? îl întreabă Preşedintele. 

- George Enescu, răspunde martorul. 

- Ei ! George Enescu, exclamă Preşedintele, oarecum 

enervat, apoi: 

- Scrie grefier: martorul se numeşte Gheorghe Enescu. 

- Care este profesia dumitale? continuă Preşedintele. 

- Violonist şi compozitor, răspunde politicos martorul, 

aplecându-se uşor. 
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- Ei! Violonist! se răsteşte iar magistratul. Scrie grefier la 

profesia martorului lăutari 
În sală se lăsase o tăcere apăsătoare. Martorul, singur, 

părea că nici nu auzise depoziţia preşedintelui. 

Grefierul, sesizând că se află iarăşi confruntat cu o nouă 

probă de ignoranţă din partea magistratului, se ridică de la 

masa lui şi se repede la preşedinte, căruia îi şopteşte câteva 

cuvinte la ureche . . .  

Dintr-odată, ca deşteptat dintr-un vis, preşedintele sare în 

picioare şi cu un glas ca de trâmbiţă, luând o poziţie de drepţi, 

solemnă, se adresează martorului: 

- Stimate Maestre, instanţa noastră este onorată să aibă în 

faţa sa pe celebrul compozitor, pe marele nostru George 

Enescu şi Vă salută cu deosebit respect! Apoi adresându-se 

uşierului: 

- Aprod, adu repede un scaun pentru marele maestru 

George Enescu! . . .  
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Avocatul Ferdeler 

Înainte de cel de Al Doilea Război Mondial, printre 

figurile ilustre ale avocaţilor din Capitală se număra şi avocatul 

Ferdeler, un om înalt, bine legat la trup, cu o voce puternică şi 

de o eleganţă vestimentară desăvârşită. 

Obiceiul lui, cunoscut atât colegilor de breaslă cât şi 

magistraţilor, era acela ca mai întotdeauna să se prezinte în faţa 

instanţei cu mănuşi „glacees", pe care nu şi le scotea decât 

după ce i se dădea cuvântul ca să-şi înceapă pledoaria. 
într-una din zile, urma să pună concluzii la secţia a IV-a a 

Tribunalului Ilfov, unde şedinţa era prezidată de către 

consilierul Armand Constantinescu, preşedintele acestei secţii. 

Armand Constantinescu era un magistrat vechi cu o bogată 

experienţă, astrolog renumit şi incorigibil zeflemist. Era unul 

dintre puţinii judecători despre care se şoptea că în unele 

procese urmărea şi anumite interese personale. 

În faţa unei săli pline şi după ce procesul cu pricina a ajuns 

„la rând", Preşedintele Armand Constantinescu, dând cuvântul 

avocatului Ferdeler, are inspiraţia să-i trimită o săgeată tocmai 

când acesta, calm ca de obicei, îşi scotea mănuşile: 

- Maestre, Tribunalul ar fi interesat să cunoască care este 

motivul pentru care Dumneavoastră atunci când veniţi în faţa 

lui, purtaţi mănuşi . . .  
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Ferdeler, uimit pentru o clipă de această neaşteptată 

intervenţie a magistratului, se retrage un pas înapoia băncii, pe 

care secretarii îi aşezaseră servieta şi dosarul cauzei, îl fixează 

cu privirea şi stăpânindu-şi glasul, îi replică: 

- Domnule Preşedinte, cum mi-aş permite, să mă înfăţişez 

înaintea dumneavoastră cu mâna goală? . . .  

În sala de şedinţă a căzut trăznetul stupoarei şi pentru 

câteva clipe s-a aşternut o linişte desăvârşită, pe care nu a 

spart-o decât clopoţelul de pe masa de judecată, când 

preşedintele, cu o voce înăbuşită, a anunţat: 

- Şedinţa se suspendă pentru zece minute! . . .  
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Avocatul Nachtigal 

Prin anii şaptezeci, la Curtea de Apel Secţia a III-a din 

Bucureşti se judecau procese ale criminalilor de război. 
Într-unul dintre dosare, apărător era avocatul Alphonse 

Nachtigal, persoană foarte solicitată în asemenea procese, nu 

numai pentru talentul şi pregătirea lui, ci mai ales pentru 

curajul pledoariilor sale. 
În cursul pledoariei de apărare, care tindea să dovedească 

faptul că acuzatul nu participase chiar la toate faptele care i se 

puneau în sarcină, a fost întrerupt, în repetate rânduri, de 

procurorul general Cioară, alias Schwartz, magistrat de carieră, 

însă o fire extrem de nervoasă. Prin intervenţiile sale, 

procurorul Cioară încerca să dovedească că susţinerile 

apărătorului sunt greşite şi că faptele s-au desfăşurat într-o cu 

totul altă lumină . . .  

După câteva asemenea obstrucţii neîntemeiate, 

preşedintele Curţii, nemulţumit de atitudinea procurorului 

general, îi cere acestuia să nu mai intervină, asigurându-l că îi 

va da cuvântul în replică, cu ocazia căreia va putea restabili 

situaţia de fapt. Apoi se adresează apărătorului: 

- Instanţa vă roagă să înţelegeţi intervenţiile domnului 

procuror general; maestre aveţi cuvântul, vă rugăm continuaţi ! 

Replica avocatului nu se lasă mult aşteptată: 
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- Domnule preşedinte, toate le înţeleg, dar nu pot pricepe 

cum Curtea poate permite ca Cioara să dea lecţii unui 

Nachtigal? (adică în traducere din limba germană: unei 

privighetori). 
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Avocatul Aristide D. Aristide 

O sală de judecată oferă, lară îndoială, aspecte de viaţă 

interesante şi instructive; în numai câteva ore, cel care asistă cu 

atenţie la dezbaterea dosarelor nu poate să nu fie impresionat 

de diversitatea cauzelor, a personagiilor şi mai cu seamă de 

pasiunea cu care fiecare parte încearcă să obţină o soluţie 

favorabilă. Nu se judecă numai chiriaşii cu proprietarii, 

păgubaşii cu autorii daunelor, ci adeseori se judecă şi copiii cu 

părinţii, soţii între ei nu numai în procese de divorţ, dar şi 

pentru spaţiu, pensie de întreţinere, împărţirea bunurilor, şi 

chiar fraţii cu surorile. Este înspăimântător şi degradant să 

constaţi că neînţelegerea a pornit uneori de la un lucru de 

nimic, de la un fapt mărunt şi că s-a ajuns la un proces la care 

se perindă martori, se administrează probe cu înscrisuri, se iau 

interogatorii, se fac descinderi de către completul de judecată la 

faţa locului, iar avocaţii se luptă cu texte şi subtilităţi juridice 

asudând copios, în timp ce împricinaţii îşi aruncă pe furiş 

priviri duşmănoase, care prevestesc că, după încheierea 

dezbaterilor, răfuielile vor continua pe sala tribunalului, acasă 

sau chiar şi pe stradă. 

Şi totuşi, câteodată, în această atmosferă sumbră, frunţile 

se descreţesc, zâmbetele zboară de pe buzele tuturor asistenţilor 

din sală, căci o rază de soare străpunge norii plumburii ai 
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disputelor. Uneori sunt răspunsurile martorilor, alteori 

intetvenţiile nelegale ale părţilor înfierbântate, dar de cele mai 

multe ori sunt replicile avocaţilor, care aduc clipe de destindere 

şi chiar de amuzament. Despre una dintre aceste situaţii voi 

povesti acum. 
într-un proces de divorţ, soţul reclamant, care dorea să 

obţină cu orice preţ desfacerea căsătoriei sale, se străduia cu 

toate probele care-i stăteau la îndemână, adică martori, scrisori 

şi alte înscrisuri, să-şi acopere pârâtul cu cele mai murdare 

fapte. Numai că, în ciuda tuturor eforturilor desfăşurate, 

dovezile se arătau şubrede şi neconcludente, deoarece martorii 

audiaţi nu cunoşteau aproape nimic privitor la soarta soţilor, iar 

actele depuse la dosar probau dimpotrivă că pârâtul se străduise 

timp de câţiva ani să-şi apere căsnicia, înţelegând să uite 

abaterile de la morala conjugală a reclamantului. 

Reclamantul era apărat de avocatul Aristide D. Aristide, 

fost multă vreme procuror la Tribunalul Ilfov şi care din pricina 

numelui său era numit de prieteni „Bis-uleana". 

Aşa precum îi era obiceiul, cu vehemenţă şi abilitate, 

acesta se străduia să forţeze probele în favoarea clientului său. 

Apărătorul pârâtului era Papazoglu Fotea, cel cu glas mieros şi 

cu o minte extraordinar de ageră. Acesta din urmă se pregătea 

evident să dea lupta pentru respingerea acţiunii de divorţ ca 

fiind nefondată. Astfel, când i s-a dat cuvântul de către 

preşedintele instanţei, avocatul Papazoglu şi-a început 

pledoaria cu exclamaţia: 

- Păcat, Domnule Preşedinte, de toată strădania colegului 

meu! . . .  după care a făcut o pauză . . .  

- De ce păcat, Maestre? l-a întrebat Preşedintele. 
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• 
- Pentru că adversarul meu este de două ori Aristide , dar 

nici măcar odată înţelept! . . .  

Aristide, om politic atenian (540-467 î.H.). A participat la luptele de la 
Salamina şi Plateea împotriva armatelor lui Xerxes. A contribuit apoi la 
formarea imperiului colonial al Athenei prin constituirea Confederaţiei de la 
Delos. A girat finanţele Greciei cu o probitate inviolabilă şi a murit sărac. 
Numele lui a devenit termen de referinţă pentru integritate, cinste, probitate 
morală, înţelepciune. 
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Proces pledat de Istrate Micescu 

La Curtea de Apel Secţia a III-a era mare vânzoleală. Într­

un proces important de succesiune deschis la Călăraşi, punea 

concluzii maestrul Istrate Micescu, unul dintre cei mai 

străluciţi avocaţi dintre cele două războaie mondiale. 
În sală, în afară de publicul obişnuit, erau şi mulţi avocaţi 

şi persoane venite în mod special să-l asculte pe renumitul 

maestru. După ce grefierul a făcut apelul părţilor, preşedintele a 

invitat pe maestru să-şi dezvolte motivele apelului. 

Cu talentul său inegalabil, timp de o oră şi jumătate, Istrate 

Micescu a plimbat asistenţa vrăjită prin lumea instituţiei 

succesiunilor. Când a sf'arşit, preşedintele instanţei i-a adus 

mulţwniri pentru minunata sa pledoarie, apoi, cu lipsă totală de 

interes şi vădit „plictis", s-a întors spre apărătorul intimatului în 

apel, un avocat tânăr, slab, pirpiriu şi modest, venit din 

provincie şi care până atunci stătuse aproape strivit în bancă. 

- Eh! Dumneavoastră ce aveţi de spus? l-a întrebat 

Preşedintele şi fără să-i mai aştepte răspunsul s-a întors să 

converseze cu magistratul din dreapta sa. 

Ca întotdeauna, după o mare tensiune, publicul avea 

nevoie de o relaxare. Aşa s-a întâmplat şi de această dată. 

Spectacolul fiind considerat încheiat, mulţi dintre spectatori au 
început să se ridice din bănci şi să se îndrepte spre ieşire, iar 
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alţii să-şi schimbe impresiile în şoaptă . . . În plus o rumoare se 
strecurase în toată sala arătând câtă atenţie îi mai rămăsese 
acordată bietului avocat provincial, care cu glas tremurat, abia 
a mai putut articula: 

- Domnule Preşedinte, vă rog să binevoiţi a constata că 
apelul supus judecăţii este nul, deoarece nu este semnat! . . .  

Preşedintele instanţei nu era atent, fiind prins în 

conversaţie cu colegul său din dreapta, aşa că a fost nevoie de 
intervenţia celuilalt magistrat să-i atragă atenţia asupra 

declaraţiilor apărătorului. 
- Cum? Cum? Ce aţi spus? Că apelul nu este semnat? 

Grefier, dă te rog dosarul ! 
În sală s-a făcut deodată linişte; toate respiraţiile au fost 

suspendate, iar cei care tocmai voiau să iasă au împietrit pe 
locuri. 

După ce preşedintele împreună cu ceilalţi magistraţi, care 
formau completul de judecată, au răsfoit dosarul, oprindu-se 

îndelung asupra paginii care înfăţişa apelul, au trecut dosarul 
uneia din secretarele maestrului Istrate Micescu ca să-l poată 

verifica şi acesta . . .  Părea că aşteptarea nu mai avea sfărşit. . .  

Şi totuşi, după ce dosarul s-a întors la grefier, preşedintele 
a pronunţat sentinţa: 

- Apelul se respinge fiind considerat nul prin nesemnare ! 

Apoi, cu un calm aparent, preşedintele se adresează 

avocatului intimatului: 

- Dar bine domnule avocat, dacă ştiaţi că apelul este nul, 

de ce nu aţi ridicat această excepţie de la începutul şedinţei şi 
l-aţi lăsat pe maestrul Istrate Micescu să pledeze o oră şi 

jumătate? 
- Domnule preşedinte, şi noi cei din provincie, când venim 

la Bucureşti, suntem dornici să mai învăţăm câte ceva de la 
marii noştri maeştri ! . . .  
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Beton armat 

Printre membrii Colegiului de Avocaţi ai Capitalei, unul 

dintre cei mai solicitaţi era desigur Nicolae Ciobanu. Aceasta 

însemna că se situează printre acei apărători care îşi realizau 

plafonul încasărilor în primele zile ale fiecărei luni 

calendaristice. 

Clientela lui era foarte diversă şi adeseori, în cabinetul lui 

se perindau proprietari şi chiriaşi, infractori de drept comun, 

dar şi pensionari nevinovaţi etc. 

Era un apărător conştiincios, adică totdeauna temeinic 

pregătit şi întemeiat pe o amănunţită cunoaştere a dosarului, 

înarmat cu jurisprudenţa şi doctrina la zi, gata oricând să facă 

dovada cu numeroasele tomuri pe care le căra constant pentru 

orişice proces, dar din care, spre marea lui părere de rău, de 

cele mai multe ori nu reuşea nici măcar să le deschidă în faţa 

instanţei, căci judecătorii erau mult prea grăbiţi ca să mai 

piardă vremea cu asemenea poveşti citite. Cred că atracţia 

magnetică pe care avocatul Ciobanu o exercita asupra 

numeroasei şi fidelei lui clientele se explica mai cu seamă, prin 

optimismul, siguranţa de sine contagioasă şi simpatia pe care o 

răspândea în jurul lui. 
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Rareori mi-a fost dat să întâlnesc în viaţă oameni la care 

întreaga lor fiinţă să se afle într-o mai perfectă armonie: statura, 

vocea, gestica. 
Într-adevăr, înzestrat de natură cu un corp de halterofil, 

aveai impresia că este sosit dintr-o arenă. Domina orice 

adunare cu o voce de bas-bariton, scandând fiecare silabă, iar 

de câte ori pleda sau povestea o istorioară îşi însoţea cuvintele 

cu gesturi largi şi energice. 

Folosind cu îndemânare aceste elemente, reuşea să creeze 

atmosferă în jurul lui şi, cu rare excepţii, în sălile de judecată 

mai mult ca oriunde. 

Poate că tocmai această convingere îi permitea uneori să 

încerce formule inedite, licenţe de exprimare chiar, care deşi 

stârneau hazul, produceau destindere şi prilejuri de replici şi 

momente de neuitat. Îmi amintesc una dintre numeroasele 

întâmplări care s-au pus pe seama maestrului Nicolae Ciobanu. 

S-a întâmplat la secţia a II-a a Tribunalului Municipiului 

Bucureşti, şedinţa fiind prezidată de magistratul Octav Vasiliu. 

Nicolae Ciobanu pleda recursul unui delapidator. După ce 

dezvoltase toate cele trei motive de recurs, apărătorul 

conchidea astfel: 

- Domnule preşedinte, în ceea ce mă priveşte, nu cred în 

temeinicia primelor două motive pe care le-am susţinut . . .  

- Atunci, îl întrerupse preşedintele, de ce le-aţi tnai 

formulat? 

- Pentru că nădăjduiesc ca dumneavoastră să le apreciaţi 

ca fiind fondate şi să le admiteţi, replică avocatul. 

- Vi s-a mai întâmplat aşa ceva? continuă Octav Vasiliu. 

- Desigur, domnule preşedinte, chiar într-o şedinţă 

condusă de domnia voastră, numai că, ţin să adaug, cu acea 

ocazie nu am mărturisit instanţei îndoiala mea. 
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- Atunci de ce aţi simţit nevoia ca cazul de faţă să faceţi 

această declaraţie? insistă mai departe magistratul. 

- Pentru că, domnule preşedinte, cel de al treilea motiv de 

recurs este beton armat şi peste el nu veţi putea trece decât în 

ziua când se vor dărâma zidurile Tribunalului. 

- Asta este tot părerea dumneavoastră - se precipită Octav 

Vasiliu. Ei bine, instanţa amână dărâmarea zidurilor 

Tribunalului pentru data de 1 9  martie 1 9  . . .  
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Avocatul Porăstrău 

În lumea sălii „paşilor pierduţi" din Palatul Justiţiei din 

Bucureşti, una dintre figurile cele mai originale, în perioada 

anilor 1955-1 970, era desigur „consilierul Porăstrău", aşa cum 

îi plăcea să se recomande, justificând acest titlu prin faptul că 

mai înainte de a deveni avocat pledant, fusese câtva timp, 

jurisconsult la Ministerul Sănătăţii. 

Cred că această comportare era mai curând izvorâtă din 

educaţia cu iz austriac, fiind de origină bucovinean. De altfel, 

toată fiinţa sa sugera produsul autentic al educaţiei germane: o 

ţinută totdeauna impecabilă de ofiţer pensionar, totdeauna 

proaspăt tuns, foarte corect îmbrăcat, cu un permanent surâs 

profesional, afectând o politeţă excesivă în raporturile cu 

colegii, chiar şi cu cei mai tineri şi în mod deosebit cu 

magistraţii. 

Când l-am cunoscut, prin anul 1956, ori de câte ori se 

oprea să-mi strângă mâna, bătea călcâiele, în mod cazon, şi 

înclina puţin capul spre piept. Vorbea rostogolind cuvintele, de 

parcă ar fi avut bile în gură şi era deosebit de amuzant să-l 

asculţi povestindu-ţi ultimul „banc" înregistrat chiar în acea 

dimineaţă la „urlătoare", o istorioară ce pretindea că-i nostimă 

sau vreo păţanie cu unul dintre numeroşii săi clienţi 

recalcitranţi. Mai întotdeauna, relatările lui erau lipsite de haz, 
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deoarece în ciuda văditelor eforturi pe care le făcea, le rata 
poanta. Colegii de breaslă glosau multe anecdote pe seama lui 
şi nu erau puţini cei care pretindeau că este de mulţi ani 

„divorţat de zeiţa Minerva". 
Mie totuşi îmi era simpatic şi, de ce nu aş mărturisi-o, îmi 

părea chiar rău că strădaniile lui rămâneau zadarnice, ba chiar 
promovau aprec1en defavorabile şi ironii usturătoare. Se 
întâmpla într-adevăr ca uneori aceste strădanii să-l pună în 
situaţii delicate. 

Am asistat de câteva ori la procese în care pleda şi pot 
afinna că am observat cum sufletul pe care îl punea în apărarea 
clientului îl făcea să depăşească limita normală şi să 
compromită astfel chiar minorele şanse pe care acesta le mai 
avea în proces, în cele mai multe cazuri procese penale în 
probleme de avut obştesc, într-un regim comunist şi în faţa 
unor instanţe deservite de magistraţi obedienţi. Şi pentru a 
exemplifica aserţiunile mele, am să povestesc mai jos o 
asemenea întâmplare. 

Într-una din zilele lui octombrie 1957, avocatul Porăstrău 
punea concluzii la Tribunalul Municipiului Bucureşti, Secţia a 
II-a, şedinţa fiind prezidată de magistratul Octav Vasiliu. 

După ce i-a ascultat parţial motivele de recurs, bineînţeles 
rezumându-le conform obiceiului, preşedintele i se adresează 
scurt: 

- Am înţeles, domnule avocat, nu vă mai repetaţi . Instanţa 
a reţinut că inculpatul recurent a fost condamnat pentru faptul 
de furt din avutul obştesc şi Dumneavoastră criticaţi sentinţa 
instanţei de fond pentru nelegalitate şi netemeinicie. Am auzit 
până acum aceste lucruri spuse de Dumneavoastră de cel puţin 
trei ori; mai aveţi de adăugat ceva nou, ceea ce nu aţi spus până 
acum? 
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- Da domnule preşedinte, a răspuns apărătorul. 

- Eh, atunci aveţi cuvântul, dar vă recomand să fiţi scurt! 
- Am înţeles, domnule preşedinte. Aşa după cum aţi 

binevoit să reţineţi şi dumneavoastră, clientul meu a fost 
condamnat pentru furt din avutul obştesc şi pe chestia asta se 

face atâta caz, de către domnul procuror şi de . . .  

- Cum, cum?, sare preşedintele. Nu este aşa? Dumnea-

voastră contestaţi situaţia de fapt?, îl întrerupe magistratul. 

- Ba aşa este domnule preşedinte! 

- Atunci?, întreabă Octav Vasiliu. 
- Vedeţi, onorată instanţă, vreau să spun că a furat de la o 

întreprindere de stat, pentru că nici nu putea altfel. Să fure de la 
mine sau de la dumneavoastră? Păi, mai avem noi ceva? 

Auzind această declaraţie, Octav Vasiliu ridicând uluit 
ambele braţe spre tavan, răcneşte: 

- Destul domnule avocat! Tribunalul s-a lămurit complet. 
Pronunţarea se amână pentru data de . . .  
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Maestrul Jean Valjean 

În perioada dintre cele două războaie mondiale, pledoariile 

marilor aştri ai baroului cuprindeau adeseori referiri la doctrina 

romană şi străină, lectura unor jurisprudenţe, cum este şi firesc, 

şi uneori glume inofensive şi chiar săgeţi, dintre care unele 

dureroase, trimise cu o aleasă măiestrie atât confraţilor de 

breaslă cât şi magistraţilor. Ele constituiau totdeauna momente 
de relaxare, oaze de reconfortare, pentru atenţia întregii 

asistenţe atât de pestriţă într-o sală de judecată, solicitată într-o 

încordare maximă, prin demonstraţii logice savante, sprijinite 

pe fapte şi argumente juridice copleşitoare, toate prezentate 

într-o exprimare ce provoca deopotrivă admiraţia şi uimirea. 
În acea epocă, fiind foarte tânăr şi în primii ani ai 

profesiunii mele, trăiam sub vraja marilor figuri ale baroului de 

Ilfov şi deaceea, ori de câte ori aveam posibilitatea, urmăream 

dezbaterile în care aceşti campioni ai barei îşi încrucişau 

floretele. Eram convins că profitam din belşug. 
Într-o astfel de ocazie am asistat la judecarea unui proces 

în care se cerea anularea unui testament. .Fiind vorba de un 

patrimoniu, ce cuprindea pământ agricol, imobile urbane, 
acţiuni şi bani depuşi la diverse bănci, părţile îşi angajaseră 
„maeştri" cu greutate şi este de presupus că le stimulaseră zelul 

cu onorarii grase. Pentru reclamanţi a luat cuvântul avocatul 

28 1 

https://biblioteca-digitala.ro



Jean Th. Florescu, fost mm1stru al justiţiei, într-unul din 
guvernele liberale, îndată după Primul Război Mondial. Era 
mai puţin cunoscut ca un profesionist al barei, deoarece îşi 
consacra cea mai mare parte a timpului său intervenţiilor şi 
servirii imensei sale clientele politice. 

Evident că în asemenea condiţii, deşi avea o mare uşurinţă 

de exprimare, totuşi în raport cu fruntaşii baroului, era 

handicapat sub aspectul valorii profesionale, Era evident deci 

că angajarea sa într-un asemenea proces se făcuse avându-se în 

vedere, în mod precumpănitor, prestigiul politic de care se 

bucura. 

După ce şi-a sfârşit pledoaria, după opinia mea, cam 
emfatică, cam prea lungă şi obositoare, Preşedintele instanţei 

s-a adresat apărătorului părţii adverse, care era avocatul Jean 
Valjean. 

Ion Vasilescu, mai cunoscut sub porecla de Jean Valjean, 
era nu numai un avocat renumit, ci şi un intelectual cu o 

deosebit de frumoasă carieră literară, autor de piese de teatru şi, 
pe deasupra, înzestrat şi cu un humor strălucitor. Fiind un om 

supraponderal, maestrul Valjean suporta cu greu zăpuşeala din 

sălile de judecată în după - amiezile însorite şi probabil din 

această cauză deprinsese obiceiul ca până a-i veni rândul să ia 

cuvântul, să-şi sprijine capul într-o mână, ţinând ochii închişi. 
Într-o asemenea poziţie l-a găsit şi acum invitaţia preşedintelui 

instanţei, numai că de această dată, maestrul Valjean nu s-a 

supus ei, ci a continuat să rămână nemişcat. Sesizând situaţia, 

magistratul a repetat invitaţia, de această dată cu o voce mai 
puternică. 

Ridicându-se cu o mişcare bruscă, după ce şi-a şters 
ochelarii cu batista, maestrul Valjean s-a adresat instanţei: 
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- Vă rog să mă iertaţi, Domnule Preşedinte, dar stând în 

această bancă, am aţipit. 
- Cum aţi spus maestre? - întrebă magistratul surprins. 

- Am adormit, domnule preşedinte şi am avut un vis pe 
care cu îngăduinţa dwimeavoastră, am să vi-l povestesc: se 

făcea că sufletul meu se înălţase la cer. Ajuns la poarta raiului, 

mă întâmpină Sfăntul Petru, care mă întrebă ce caut acolo? 

I-am răspuns că doresc să fiu primit şi eu în rai. Portarul 
creştineştilor câmpii Elizee îmi replică: „numai după ce voi 

cunoaşte cu ce te-ai îndeletnicit pe pământ, voi putea să decid 

dacă pot sau nu să-ţi deschid poarta raiului". 

- Sfinte Petre, pe pământ am fost toată viaţa avocat. 

- Avocat, îmi replică portarul, şi mai vrei să intri şi în rai? 

Este imposibil. Nu poţi fi primit! 
Sufletul meu se întristă tare de tot auzind aceste vorbe, 

numai că exact în acele clipe poarta raiului fiind deschisă şi 

privind grădinile umbroase şi îmbălsămate de parfumul florilor, 
ce-mi văzură ochii? . . .  Pe o alee, la umbra arborilor, se plimbau 

senin şi fără nicio grabă, numeroşi oaspeţi, printre care îl zării 

şi pe maestrul Jean Gh. Florescu. În acel moment, tocmai când 

Sfăntul Petru voia să închidă poarta, mă reped şi-i spun: cum 

puteţi afirma că avocaţii nu sunt primiţi în rai când iată pe aleea 

din dreapta se vede domnul Jean Gh. Florescu, care în viaţa lui 

pământească a foşt avocat? 

- Nu ai dreptate, mi-a răspuns S:f'antul Petru, nu ştii 

dumneata, pe pământ domnul Jean Gh. Florescu a fost numai 

bănuit a fi fost avocat ! . .  
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Iscusintă ' 

La Tribunalul Capitalei a funcţionat multă vreme, după cel 

de Al Doilea Război Mondial, mai întâi în calitate de procuror 

şi apoi de judecător, Octav Vasiliu, magistrat de carieră, om 

inteligent, temeinic pregătit profesional, dar care avea un cusur: 
era excesiv de nervos. Din această cauză, rareori se întâmpla să 

poată asculta liniştit concluziile pe care le puneau atât 
procurorul cât şi avocaţii, aceştia din urmă fie ai părţii civile, 

fie ai inculpaţilor. Mi s-a întâmplat să asist la situaţia stranie şi 
chiar interzisă de practica judiciară, când fiind doar simplu 

judecător de şedinţă, să intervină peste capul Preşedintelui, 

făcând observaţiuni asupra susţinerilor formulate de părţi, 

admonestând apărătorii şi impunându-le să-şi scurteze pledoa­

riile. Această deprindere, care devenise aproape regulă la 

fiecare şedinţă la care participa şi care se manifesta în fiecare 

proces, ajunsese să constituie un motiv de spaimă pentru 

avocaţi în special, căci ajunseseră să asiste neputincioşi la 

masacrul nemilos al pledoariilor lor, uneori îndelung şi migălos 

pregătite, şi aceasta în prezenţa şi spre disperarea clienţilor lor, 

care conchideau că domnul avocat nu este agreat de către 

domnul judecător. 
Se părea că nu va exista niciun mijloc prin care să se pună 

capăt acestei tiranii sau cel puţin ca magistratul să înţeleagă că 
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procedura domniei sale este nu numai profund dăunătoare 

prestigiului datorat „colaboratorilor justiţiei", ci de-a dreptul 
abuzivă. 

Şi totuşi, în Colegiul de Avocaţi al Capitalei, s-a găsit un 
apărător care a avut curajul să exprime într-un mod foarte 

subtil această critică. 

Era prin anul 1963, la Tribunalul Capitalei Secţia a II-a, la 

o şedinţă încărcată cu multe procese penale, prezidată de către 

Octav Vasiliu. Un avocat modest şi aproape necunoscut îşi 

susţinea recursul pentru un inculpat arestat, condamnat de către 

Tribunalul Raionului Griviţa Roşie la închisoare corecţională, 

pentru o infracţiune de drept comun. Apărătorul anunţase 

instanţa de la început că a formulat patru motive de recurs, 

urmând să le dezvolte pe rând. 

Octav Vasiliu, care începuse încă de la al doilea motiv de 

recurs să dea semne de nerăbdare, agitându-se în fotoliul său şi 
făcând semn spre banca apărării, în sensul de a-şi comprima 

pledoaria, la puţin timp după ce recurentul începuse dezvolta­
rea celui de al treilea motiv, intervine, debitând precipitat, aşa 

cum îi era obiceiul: 

- S-a înţeles primul motiv de recurs: nelegalitate pentru 

faptul că deşi s-a admis o probă cu martori faţă de fond, fără 
nici o motivare, a soluţionat procesul, deşi nu audiase şi nu 

citase nici unul din martorii propuşi. Al doilea motiv de recurs 

tot nelegalitate, constând în aceea că expertul a întocmit 

lucrarea lară a cita părţile. În sf'arşit în al treilea motiv de 

recurs, de astă dată de netemeinicie, se susţine că în sentinţa 

criticată sunt analizate numai o parte din probele administrate 
şi chiar şi acestea sunt greşit apreciate. Urmează acum al 
patrulea motiv de recurs. 
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Deşi aici se încheiase peroraţia Preşedintelui, avocatul 
inculpatului, care pe timpul cât Octav Vasiliu rezumase 

conţinutul motivelor sale de recurs se aşezase în banca apărării, 

nu şi-a continuat pledoaria, ci a rămas în aceeaşi poziţie. 
Surprins, magistratul a intervenit: 

- Domnule avocat, aveţi cuvântul, continuaţi ! 

Deoarece apărătorul nu a dat nici un semn că ar fi înţeles 

invitaţia instanţei, magistratul nervos s-a răstit: 

- Ce faceţi, domnule avocat? 

- Deliberez, domnule preşedinte! ,  răspunde imperturbabil 
apărătorul. 

Magistratul nu poate crede că această replică îi este 

adresată lui şi răsucindu-se în fotoliu, cu ochii holbaţi, 

înclinându-se peste masa de judecată, cere lămuriri : 
- Ce? Cum? Deliberaţi? Ce mai înseamnă şi asta? 

- Da, domnule preşedinte, dacă dumneavoastră pledaţi 

recursul meu, mie ce-mi mai rămâne altceva de făcut decât să 
deliberez în locul dumneavoastră! .  

Explicaţia a avut efectul unei bombe în sala de şedinţă. 

Numai că Octav Vasiliu, care era şi un mare mucalit, 

apreciind răspunsul, a zâmbit sec şi cu un tact deosebit a 

conchis, însoţindu-şi replica de un gest larg, împăciuitor: 

- Tribunalul vă făgăduieşte să nu vă mai întrerupă în 

dezvoltarea celui de al patrulea motiv de recurs. Vă rugăm 

continuaţi, maestre! 
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Incendiul 

Bănuindu-se că incendiul, care mistuise într-o singură 

noapte o fabrică de cherestea, fusese pus pentru ca proprietarii 

întreprinderii să poată încasa poliţa de asigurare, completul de 

judecată al Secţiei a V-a Civile a Tribunalului Ilfov se străduia 

ca din depoziţiile martorilor să stabilească cât mai exact, 

condiţiile în care izbucnise focul. 
în sala de şedinţe se proceda la audierea martorului Vasile 

Chiriţă, arhivar la Ministerul Lucrărilor Publice. După ce 
preşedintele instanţei îi stabili identitatea şi îi luă legiuitul 

jurământ, îi puse prima întrebare, invitându-l să arate ce 

cunoaşte cu privire la acest incendiu. 

Martorul după ce tuşi sec de vreo câteva ori, se adresă 

judecătorilor cu un aer deosebit de grav: 
- Onorat Tribunal ! Mai întâi trebuie să vă informez că 

locuiesc chiar în faţa fabricii care a ars, căci acolo am 
proprietatea mea moştenită de la bunicul meu, aşa că am văzut 

totul de la început. 

- Dacă aşa stau lucrurile, i se adresă preşedintele, cu un aer 

satisfăcut, fiind convins că a descoperit un martor principal 
pentru dezlegarea procesului, atunci să ne istoriseşti Dumneata 

amănunţit tot ceea ce s-a întâmplat. 
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- Domnule preşedinte, am să vă spun tot ceea ce ştiu, 

deoarece nu am nici un interes să vă ascund ceva. Mi-aduc bine 
aminte că era într-o marţi, când am venit de la birou. Erau cam 
orele şapte seara şi cum în noiembrie se întunecă devreme, 
după ce am întrat în casă, am aprins lampa. M-am aşezat pe pat 

şi am început să citesc gazeta. Să tot fi trecut o oră, când o aud 
pe nevastă-mea. 

- Mă Sile, ţie nu ţi-e foame astăzi? . . .  Şi uite aşa ne-am 

aşezat la masă amândoi. După ce am mântuit cu masa, am mai 

vorbit şi noi ca oamenii, ba de una, ba de alta şi în jur de ora 
zece seara, ne-am culcat. . .  nu pot să ştiu bine cât timp o fi 

trecut, bănuiesc însă că abia aţipisem, când am auzit paznicul 
de la fabrica de cherestea de peste drum strigând: Foc! Foc ! 

Săriţi oameni buni că arde fabrica! ! !  . . .  Buimac de somn cum 
eram, m-am repezit, am pus mâna pe poalele cămăşii neveste­

mi şi am ridicat de ele în sus. 
În acest moment, preşedintele instanţei tresare şi intervine 

prompt: 
- Lasă, omule, aceste amănunte, care nu ne interesează şi 

revino la chestiunea pentru care ai fost citat ca martor şi spune­

ne ce ştii dumneata cu privire la modul cum s-a produs 

incendiul. 

- Apoi domnule preşedinte, tocmai despre asta vorbesc 

acum, răspunse martorul. 

Şi iarăşi martorul ia depoziţia sa de la capăt. Când ajunge 

să arate ce a făcut când a fost deşteptat din somn de strigătele 

paznicului, iarăşi preşedintele îl opreşte şi-l invită să vorbească 

numai despre faptele în legătură cu focul care a distrus fabrica 
de cherestea. 

Povestea se repetă de câteva ori, deoare'?e martorul nu 

poate relata nimic coherent dacă nu o ia iarăşi de la capăt. 
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În sfârşit, judecătorul supleant din completul de judecată îi 
sugerează preşedintelui să nu-l mai întrerupă pe martor şi, cu 
orice risc, să-l lase să-şi continue declaraţia sa. 

Ajuns la punctul nevralgic al depoziţiei sale, martorul 

continuă astfel: 

- Şi aşa cum v-am mai spus, când am auzit cum striga 
paznicul: „Foc, foc! "  am pus mâna pe poalele cămăşii 

neveste-mi, am ridicat de ele în sus şi când m-am uitat, am 

văzut cum ardea fabrica de cherestea. 

- Nu înţeleg ce vrei să spui, i se adresă preşedintele. Cum 

ai văzut focul când ai ridicat de poalele cămăşii soţiei 

Dumitale? 

- L-am văzut prin geam, domnule preşedinte, răspunde 

calm martorul. 
- Care geam, omule? 
Martorul, sesizând pricina nedumeririi judecătorului, 

explică: 

- Păi să vedeţi, domnule preşedinte. Noi fiind oameni 

sărmani nu avem perdele la fereastră şi de aceea seara, când ne 

culcăm, punem în geam cămaşa neveste-mi, aşa că atunci când 

am auzit: „Foc, foc!"  am sărit jos din pat, m-am repezit la 

fereastră, am ridicat de poalele cămăşii, cu care oblonisem 
fereastra la culcare şi am văzut că peste drum de casa noastră 

ardea fabrica de cherestea. 
- Da bine omule, de ce nu ai spus asta de la început, îl 

întrebă preşedintele pe martor, cu un ton de dojană, 

ştergându-şi faţa transpirată. 

- Pentru că nu m-aţi lăsat să vorbesc, domnule preşedinte! 

replică martorul imperturbabil. 

289 
https://biblioteca-digitala.ro



Martor în proces 

Se judeca un proces de viol. Ca de obicei în asemenea 
împrejurări, sala de şedinţe era neîncăpătoare. Mulţi veniseră în 

Tribunal încă de dimineaţă pentru ca la orele 1 2.30, când se 
deschideau uşile sălii de şedinţă, să poată prinde un loc pe 
bănci. 

în această masă de curioşi, predomina sexul frumos. Erau 
şi femei mai în vârstă, dar covârşitor era numărul femeilor 
tinere. Se citea pe feţele lor mult interes, dar mai cu seamă 
nerăbdarea de a participa la un spectacol ce se anunţa 
senzaţional. 

La orele 13 ,  completul de judecată deschide şedinţa Şi, 
după un scurt interogatoriu luat inculpatului, se trece la 
audierea unicului martor din proces, un cioban care în ziua cu 
pricina îşi păzea ca de obicei turma pe valea Ialomiţei şi care, 
aşa cum reieşea din rechizitoriu, era singura persoană ce 
asistase la consumarea faptelor. 

Preşedintele se adresă martorului: 
- Dumneata ai dat mai multe declaraţii la Procuratură, în 

care ai arătat cum s-au petrecut faptele. Acum, instanţa îţi cere 
să spui dacă este adevărat ceea ce ai afirmat acolo. 

- Aşa este, să trăiţi domnule preşedinte, am spus ceea ce 
am văzut cu ochii, răspunse martorul. 
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- Bine, dacă este aşa, atunci spune-ne şi nouă, pe scurt, 
ceea ce ai văzut. 

- Apoi, domnule preşedinte, mai mult decât am spus 

Domnului Procuror nu ştiu şi tot aia am să vă spun şi 

dumneavoastră. Astă primăvară, prin luna mai, păzeam oile 

mele pe viroagă, când l-am văzut pe dânsul (şi martorul arătă 
spre inculpat), împreună cu dânsa (şi arătă spre victimă), 

urcând costişa din dreapta, unde pe un tăpşan erau câteva tufe 

răzleţe. După ce au mers câtăva vreme, s-au oprit la umbra unui 

fag şi s-au aşezat jos pe iarbă. Ce or fi vorbit între ei nu pot ca 

să ştiu, căci erau cam departe de mine şi nu se auzea. Dar mai 

apoi i-am văzut că au început să se pupe. După asta, dânsul (şi 
iarăşi martorul arătă spre inculpat), a întins-o pe spate şi a 

început s-o descheie la bluză. Dânsa la început n-a făcut 
mofturi, dar când dânsul a început să tragă de ţoale, dânsa a 
început să se zbată şi să strige. Dânsul fiind bărbat până la 

urmă a biruit-o, păi asta a fost tot, să trăiţi domnule preşedinte, 

încheie martorul, expirând din adâncul plămânilor. 
- Dar bine omule, interveni preşedintele, când dumneata ai 

văzut cum se zbătea şi striga după ajutor, dumneata, dumneata, 

ce-ai făcut? 

- Să trăiţi domnule preşedinte, am strigat şi eu, ca tot omul 

la el, răspunse martorul. 

- Eh! Şi ce-ai strigat? întrebă preşedintele. 
- N-o lăsa mă! N-o lăsa! Aşa am strigat, să trăiţi, domnule 

preşedinte. 
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Perspicacitate 

Au trecut mai bine de patruzeci de ani şi totuşi sunt unele 

întâmplări din viaţă care, fără să vreau, mi-au rămas întipărite 

în memorie şi astăzi, tot atât de proaspete ca şi atunci când s-au 

petrecut. 
Despre una dintre acestea voi încerca să povestesc . .  

Aşteptam în sala Colegiului I Penal al Municipiului 

Bucureşti să-mi vină rândul să pun concluzii într-un proces 
penal. Se strigase tocmai un proces de viol, în care inculpaţii 
erau trei tineri mecanici de la un atelier de reparat automobile. 
într-o după amiază din iunie 19  . . .  , porniseră pe şoseaua Ştefan 

cel Mare într-o probă de încercare a unui Fiat cupeu. În drumul 

lor au întâlnit o lucrătoare de la Cooperativa Arta Modei, care 

le-a acceptat invitaţia ca împreună să facă o plimbare la 

Pădurea Băneasa. După ce au luat o gustare şi au băut şi câte 

un vermut la restaurantul Parcul Privighetorilor, au pornit-o toţi 

patru într-o plimbare, în ambianţa înserării, prin pădure. După 

cum a reieşit din depoziţiile martorilor şi interogatoriile 

acuzaţilor, prea departe nu s-au dus. După aproape o oră de 

„plimbare", cei trei tineri s-au înapoiat la Fiatul parcat lângă 
restaurant şi au plecat. 

S-a întâmplat ca ospătarul, care-i servise la restaurant, să-i 

vadă şi, dându-şi seama că tânăra fată nu-i mai însoţea, a intuit 
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că s-a întâmplat ceva suspect şi şi-a notat numărul Fiatului. 
Împărtăşind bănuielile sale celorlalţi colegi de la restaurant, a 

fost zeflemisit, fiind declarat „alarmist", numai că după puţin 

timp s-au auzit strigăte de ajutor din pădure. Însoţit de alţi doi 
colegi, ospătarul s-a îndreptat spre locul de unde veneau 

apelurile şi au găsit pe tânăra, care venise cu cei trei, întinsă pe 

iarbă, cu îmbrăcămintea sfăşiată, plină de sânge şi cu faţa 

tumefiată. Cu o maşină, fata a fost transportată rapid la Spitalul 

Filantropia. 

Organele de miliţie aflându-se în posesia numărului 

maşinii cu care veniseră tinerii, în mai puţin de douăzeci şi 

patru de ore au fost în măsură să identifice inculpaţii şi să-i 

reţină pentru anchetarea cazului. 

Acesta este istoricul procesului de „viol în bandă", la care 
am asistat la Colegiul I Penal. 

S-a dat cuvântul procurorului ca să-şi dezvolte rechizi­
toriul. Acesta a făcut o expunere

' 
detailată a faptelor, citind 

pasagii din declaraţiile martorilor şi din interogatoriile 

inculpaţilor, pentru care nu economisea de fel aprecierile sale. 
În acest timp, prin ferestrele largi ale sălii de şedinţe din 

acea zi de miez de august, pătrundeau razele unui soare 

puternic şi deşi sala era foarte spaţioasă, atmosfera devenise 
înăbuşitoare, mai ales din cauza unei asistenţe foarte 

numeroase. 

Şedinţa era prezidată de un judecător integru, dar obosit 

înainte de vreme, care după ce ascultase o bună parte din 

rechizitoriul procurorului, aţipise în fotoliul său, plecându-şi 

treptat capul pe umărul stâng, sarcina urmăririi procesului 
revenind astfel judecătorului asesor. 
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La un moment dat, procurorul care sesizase situaţia, ca şi 
parte din publicul din sală, a încercat o redresare a ei şi ridicând 
glasul, a exclamat: 

- Reţineţi că nu a fost vorba de un simplu viol, deoarece 

inculpaţii au făcut o poştă. 

- Cum, cum? a întrerupt brusc preşedintele, care trezit din 

toropeală, din fotoliul său şi agăţându-se de ultimul cuvânt al 

procurorului a continuat: 

- Cum, poşta nu a fost citată? Atunci să dăm un nou 

termen, ca să fie citată şi poşta . . .  

În sală a izbucnit un hohot de râs, iar procurorul, 

ştergându-şi fruntea, s-a prăbuşit în fotoliul său. 
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Profesorul Dem. Danielopolu 

Printre cei mai exigenţi profesori ai Facultăţii de Drept din 

Bucureşti, în perioada dinaintea Primului Război Mondial, era 

şi profesorul Dem. Danielopolu, titularul Catedrei de Drept 
Roman. Nu erau rare zilele de examen când la afişarea 

rezultatelor se constata că dintr-o serie de circa treizeci de 

studenţi, promovau doar şapte-opt. Deşi studenţii se temeau de 
el, totuşi îl respectau şi vorbeau cu multă admiraţie de cursurile 

lui. 

Dem. Danielopolu era însă pe lângă profesor şi avocat 
pledant, aşa încât avea ocazia adeseori să pună concluzii în faţa 
unor foşti studenţi, care îmbrăţişaseră, după obţinerea licenţei, 

cariera de magistraţi. 
Cum profesorul Danielopolu avea o remarcabilă memorie, 

nu numai a figurilor ci şi a numelor, avocatul găsea mai 

întotdeauna, în timpul pledoariei sale, un cuvânt de apreciere 

pentru judecător. 

Odată fiind angajat de moştenitorii unui proprietar agricol, 

într-un proces de ieşire din indiviziune, la judecătoria din 
Alexandria, profesorul Danielopolu a pus concluziile în faţa 
unui fost student al său, care căzuse la examenul de Drept 
Roman de cinci ori. 
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Îndată după încheierea dezbaterilor şi fără a mai suspenda 

şedinţa pentru a delibera, adică a examina în Camera de 
Consiliu probele administrate în cauză, atât temeiurile de drept 

ale fiecărei părţi cât şi concluziile puse de apărătorii lor, 
judecătorul „de pe scaun" a pronunţat hotărârea sa, în sensul că 

acţiunea susţinută de avocatul Dem. Danielopolu se respinge, 

fiind neîntemeiată. 

Această manieră de a proceda a magistratului era vădit 

lipsită de consideraţie, în primul rând pentru apărătorul 

respectiv şi apoi neobişnuită într-un proces important, unde 
judecătorul simte nevoia să amâne pronunţarea, tocmai pentru 

a avea răgazul necesar să reflecteze, eventual să se consulte 
chiar cu alţi colegi, pentru a evita orice eroare şi a pronunţa o 

sentinţă temeinică şi legală. 
Profesorul Dem. Danielopolu a sesizat că judecătorul 

urmărise de fapt să-i plătească cele cinci corijenţe de la Dreptul 
Roman. 

Pentru oricare avocat, această atitudine vădit ostilă şi 
lipsită de consideraţie, manifestată în public de către un 

judecător, ar fi fost o situaţie profund dureroasă, cu atât mai 
mult în situaţia în care respectivul avocat era convins de 

justeţea cauzei susţinute. 

Cum era o fire impulsivă, profesorul Dem. Danielopolu nu 

s-a putut stăpâni, de a răspunde pe loc fostului său student. 
Împotriva uzanţei, a cerut voie să povestească totuşi o mică 

istorioară trăită de el cu ani în urmă. Se afla la Constanţa, 

împreună cu un coleg de la Universitatea din Sofia. Într-o zi, au 

mers la plajă împreună. La un moment dat, au intrat în apă. 
După ce au înotat câteva sute de metri în apa mării, colegul său 

a simţit deodată o nevoie fiziologică imperioasă. Simţind că nu 
mai poate suporta până la ieşirea la ţărm, s-a dat la fund, a 
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zăbovit câteva clipe şi apoi a revenit la suprafaţa apei. Numai 

că în momentul când s-a ridicat, i-au trecut prin faţă propriile-i 

produse, lăsate cu câteva clipe în urmă în apă. 
- Ptiu! exclamă atunci colegul meu bulgar! termină 

profesorul Danielopolu, abia te-am făcut şi te şi grăbeşti să-mi 

treci mai sus de nas ! .  . .  
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Cum am încasat un supliment 

de onorar 

În perioada dintre cele două războaie mondiale, Curtea de 

Apel din Bucureşti judeca în fiecare zi lucrătoare a săptămânii 

între orele 13- 19. 

Cutuma neîngăduind decât în cazuri excepţionale 

depăşirea orei 1 9, preşedintele completului de judecată veghea 
cu străşnicie ca, grefierul, cel mai târziu la orele 1 8 .45, să strige 
toate cauzele care urmau a fi amânate din oficiu pentru lipsă de 
timp. 

De obicei, pe lista zilnică de judecată a celor patru secţii 

ale Curţii de Apel, erau trecute între unsprezece şi 

cincisprezece dosare, dar dintre acestea se judecau numai o 
parte, adică şapte până la douăsprezece cauze. Cum termenele, 

care se obţineau la această instanţă, erau de aproape trei luni şi 

ţinând seama că de la 1 5  iunie şi până la 1 5  septembrie a 

fiecărui an era marea vacanţă judecătorească, timp în care nu se 

judecau decât cauzele urgente, adică apelurile cu arestaţii sau 

apelurile împotriva sentinţelor de confirmare a mandatelor de 
arestare, reiese că orice pricină nu putea avea decât cel mult 

trei termene de judecată într-un an. 
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Părţile, dar mai cu seamă avocaţii, cunoscând această 

practică, în cazurile în care nu doreau o soluţionare grabnică a 
apelului şi urmăreau tergiversarea soluţionării lui, solicitau 

grefierilor de şedinţă să le înscrie dosarul cât mai la finele listei 
şi, dacă era posibil, chiar ultimul. 

Am încercat şi eu să folosesc această stratagemă într-un 
apel împotriva unei sentinţe de condamnare la trei luni de 

închisoare a unor ţigani, care furaseră în timpul nopţii nişte 

gâşte. 

Clienţii mei, care nu aveau nici o şansă să li se admită 

apelul, întrucât faptul era dovedit chiar cu recunoaşterea 

inculpaţilor şi descoperirea la ei acasă a celor opt gâşte care 

fuseseră restituite păgubaşului, îmi ceruseră doar să fac tot ceea 

ce puteam pentru a nu fi arestaţi înainte de sărbătorile de 
Crăciun. 

Judecarea apelului fusese sorocită pentru 6 octombrie şi 
grefierul de şedinţă, pe care-l rugasem stăruitor să mă treacă 

ultimul pe listă, îmi dăduse doar parţial satisfacţie, înscriind 

dosarul meu pe locul al nouălea din cele douăsprezece din acea 

ZI. 
În ziua judecării apelului, inima îmi bătea precipitat şi, 

deşi nu era toamnă caldă, în sala de şedinţă mi se părea că mă 
înăbuş; simţeam nevoia să-mi şterg mereu faţa cu batista, mai 

cu seamă că la deschiderea şedinţei se amânaseră „fără 

discuţii" două cauze şi astfel apelul meu ajunsese de fapt al 

şaptelea la rând. Pe la orele 17, până la pricina mea, mai erau 

de judecat două apeluri. 

Mi se părea că în sala de şedinţe căldura devenise de 
nesuportat; aş fi vrut să beau un pahar de apă, dar nu aveam 

puterea să părăsesc banca apărării. La orele 1 8 .30, venise 
rândul dosarului meu, grefierul îl ţinea în mână şi vroia să facă 
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apelul părţilor. În acea clipă, căci o clipă a fost, preşedintele, cu 
un gest, îl opreşte pe grefier să continue şi cu o voce marţială 
dispune: 

- Strigă restul dosarelor care se amână din oficiu, din lipsă 
de timp. 

Nu-mi venea să cred, mi se părea că nu am auzit bine şi că 

mă amăgesc singur. Şi totuşi era adevărat. 

După ce s-a făcut apelul părţilor, s-a dat termen la 

9 februarie. 

Nu-mi mai amintesc cum am ieşit din sala de şedinţe. În 
schimb, ţin bine minte că cei patru clienţi ai mei îmi sărutau 

mâinile pe sala „paşilor pierduţi" şi mă proclamau „cel mai 

mare avocat" şi asta numai fiindcă izbutisem să fie lăsaţi să 

facă Crăciunul cu familiile lor. Pentru răsplătirea „succesului" 
obţinut, clienţii, din mare entuziasm, mi-au oferit pe loc un 

surplus de onorar. Erau orele 1 8.30, când m-am despărţit de 
clienţii mei. 

Am căutat un telefon şi am sunat acasă. Am invitat-o pe 

soţia mea în seara aceea în oraş să luăm masa împreună la 

restaurant. La orele opt eram la Capşa, unde am făcut safteaua 

onorariului neprevăzut. 
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Atmosfera într-o sală de audiente 
, 

Mă aflam în sala de audienţe a Ministerului de Justiţie, joi 
1 5  ianuarie 1973, la orele 10.30. 

Audienţele erau anunţate pentru orele 1 O. Sala de aşteptare 
era supraaglomerată, supraîncălzită şi rău mirositoare. în sală 
se aflau cinci bănci de lemn, un fotoliu şi două canapele de 
piele neagră cu droturile deşelate şi şaptezeci şi opt de 
petiţionari, printre care şi vreo şase femei, două foarte tinere şi 
cu pulpele copios descoperite. 

Pe una din canapele se instalase un bărbat de vreo treizeci 
şi cinci de ani, cu numele de Bumbu Emil (am aflat când a fost 
strigat), care adormise acoperit până în vârful nasului de o 
căciulă de oaie, sforăind ca o locomotivă. Alături, se aşezase 
un om mai în vârstă, care căsca neîncetat. 

La un moment dat, în sală, a intrat un ţăran ardelean înalt 
şi osos, în iţari şi cu o haină trei sferturi de aba gri, purtând pe 
umărul stâng, într-un băţ, o traistă de lână vărgată în gri şi alb. 
Bietul om se simţea stingher în această lume total nouă pentru 
el. Încerca să întrebe şi el câte ceva, dar nimeni nu se osteni 
să-i răspundă, fiecare fiind foarte preocupat de pricina lui. 

în sfârşit, o femeie se interesă de unde vine şi îi dădu 
câteva explicaţii, din care însă n-am auzit nimic. Dar esenţial a 
fost faptul că gheaţa s-a rupt. Un băiat se repezi să-l sfătuiască 
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să pună traista jos şi să nu intre cu ea în spate când i-o veni 
rândul să fie strigat. Auzind acestea, ardeleanul îi replică mirat: 

- Oare, că nu-i voie? . . .  

Totuşi, după câteva tocmeli, se decise să dea jos desaga de 
pe umeri, s-o înnoade şi s-o ia sub braţ. 

Între timp, mulţi dintre cei din sală au plecat, în locul lor 

au sosit alţii şi mai mulţi. A trecut mai bine de o oră şi 

audienţele tot nu au început. În schimb, s-a intensificat „foiala" 

tovarăşilor consilieri, care circulau foarte aferaţi între cele trei 

cabinete care dădeau toate în respectiva sală de aşteptare. 
- Pardon, pardon . . .  lumea din sală era împinsă în lături de 

o femeie măruntă şi trecută, cu aspect de „Madam' Pampon", 

care ţine să ajungă cât mai urgent la WC. După circa zece 
minute iese şi îndreptându-se de data asta spre ieşire, la fel de 

grăbită, se adresează celor din sală: 
- Mulţumesc şi la revedere! 

Este ora 1 1 .30 şi, în sîarşit, în sala de aşteptare apare o 
tovarăşă, care strigă de pe o listă vreo opt solicitanţi, pe care îi 

conduce apoi la audienţa acordată de tovarăşul ministru 
Vasiliu; restul solicitanţilor rămâne în sală, în speranţa de a fi 
primită de un consilier sau de un director din Minister. 

Se disting uşor cei care au venit deja de mai multe ori în 

această sală de cei care au păşit în ea pentru prima dată. Cei 

dintâi se simt ca acasă: sunt degajaţi, guralivi, dau explicaţii, 

consultaţii, câtă vreme ceilalţi sunt abătuţi şi speriaţi . . .  

Se află în sală şi o femeie de la Constanţa, pe care o văd, 

cred, pentru a cincea oară în ultimele trei săptămâni. De această 

dată este însoţită de o femeie în doliu, căreia îi dă mereu sfaturi 
despre modul cum trebuie să se comporte când va fi primită în 
audienţă. 
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În sală, pe o bancă, aşteaptă şi un ghebos. Mucaliţii şi 
superstiţioşii caută, cu mai multă sau mai puţină discreţie, să-i 
atingă cocoaşa; unii pentru simplul motiv de a se amuza, iar 

alţii ferm convinşi că în felul acesta o să le meargă demersul 
mai bine. Bietul om a simţit că este cauza şi obiectul vânzolelii 

din sală, roşeşte străduindu-se să se afunde în bancă, dar nu 
îndrăzneşte să-şi părăsească locul de teamă să nu-l piardă şi 

poate, să nu devină şi mai evident, stând în picioare, ghebul 

său . . .  
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Examen la Facultatea de Drept 

cu profesorul Nicolae Bazilescu 

Printre cei mai venerabili profesori ai Facultăţii de Drept 

din Bucureşti, în perioada dintre cele două războaie mondiale, 

era Nicolae Bazilescu, titularul Catedrei de Economie Politică. 

Fusese mulţi ani decanul Facultăţii şi mai apoi prorector. 

Om deosebit de energic şi activ, îşi consacra cea mai mare 

parte din viaţă administrării moşiei sale, fabricii de şampanie, 

fabricii de cărămidă, viei de la Urlaţi şi parcelării unei suburbii 

a Capitalei, anume a zonei Bucureştii Noi, care făcea parte din 

moşia sa. 

Sediul activităţii lui era la Capşa, unde îşi avea birourile şi 

unde rezolva chiar multe din problemele Facultăţii, căci aici 

primea în audienţă salariaţii şi uneori chiar şi studenţii. 

De regulă, la sfârşitul fiecărui an universitar, i se repartiza 

pentru examinare o singură serie de studenţi, formată din 

aproximativ treizeci şi cinci de candidaţi, ceilalţi fiind 

repartizaţi fiului său, Aristide Bazilescu, titularul Catedrei de 

Istoria Doctrinelor Economice sau profesorului Gheorghe 

Taşcă. 

Seria de candidaţi pentru profesorul N. Bazilescu era 

programată pentru prima zi de sesiune, la orele 9 dimineaţa, 
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numai că profesorul, ocupat cu îndeletnicirile de economie 
„aplicată", uita să mai vină la examene şi astfel pe la orele 1 1  

apărea în sală Moş Marin, omul de serviciu de la Secretariat, 

care anunţa: 
- Domnul Decan nu mai vine de dimineaţă; examenul se 

amână pentru orele 1 6  după amiaza. 

Dar domnul decan nu venea nici după-amiaza, iar studenţii 

erau anunţaţi pe la orele 1 9  seara că examenul va avea loc a 

doua zi, la orele 9 dimineaţa. Şi povestea asta se repeta de mai 

multe ori, câteva zile la rând, aşa încât seria respectivă ajungea 

în situaţia că, deşi fusese programată în prima zi, se apropia 

sfârşitul sesiunii şi totuşi nu reuşea să fie examinată la 

Economie Politică. 
Într-una din sesiuni, profesorul Nicolae Bazilescu, care îşi 

chemase seria pentru examinare la orele 2 1 ,  soseşte în sfârşit la 

Facultate. Când intră însă în sală şi dă cu ochii de un grup de 

circa treizeci de studenţi, după un moment de ezitare, întreabă: 
- Dumneavoastră sunteţi toţi veniţi să daţi examen cu 

mine? 

- Da Domnule Decan, noi suntem seria Dumneavoastră. 

- Domnilor orele fiind târzii şi fiind şi ocupat, nu am timp 

să vă examinez în această seară pe toţi, aşa că am să vă 
programez în altă zi. 

Faţă de rugăminţile disperate, mai mult decât protestele 

studenţilor, profesorul găseşte o altă formulă: 

- Bine, vă examinez pe toţi, dar să ştiţi că nu pun decât o 

singură întrebare, cine ştie trece, cine nu, vine la toamnă. 
În faţa acestei alternative şi cum era ştiut că profesorul 

Bazilescu chestiona în afara materiei de la curs,cea mai mare 
parte dintre candidaţi s-a retras. Un singur student s-a aşezat în 
banca de examen. 
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Profesorul, care îşi imaginase că prin acest subterfugiu va 
scăpa de obligaţia de examinare în acea seară, a rămas uluit. 

- Domnule candidat, dumneata ai auzit ce am spus? Pun o 

singură întrebare; dacă nu ştii, ai căzut, căci a doua întrebare nu 
ţi-o mai pun. 

- Da, domnule decan, am auzit şi înţeleg să mă prezint la 

examen sub această condiţie. 
- Bine, numai să nu regreţi. 

- Nu, domnule decan, dacă nu ştiu şi cad, n-am să regret. 

Faţă de tenacitatea studentului, profesorul se aşează pe 
catedră, desface catalogul, reflectează câteva clipe şi apoi 

formulează întrebarea: 
- Câte fire de păr are un cal? 

Studentul îşi priveşte cu seriozitate examinatorul şi apoi, 
cu toată convingerea, răspunde: 

- Patrusprezece milioane cinci sute optzeci de mii două 
sute patruzeci şi şase! 

Profesorul tresărind i se adresează candidatului: 
- Dar de unde ştii dumneata atât de precis câte fire de păr 

are un cal? 

- Domnule decan, aceasta este o a doua întrebare! 

Profesorul Bazilescu înghite sec, se pleacă asupra 

catalogului ca să treacă nota şi mormăie: 

- Eşti impertinent, dar pentru că eşti şi deştept ai trecut 

examenul cu bila roşiei 
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Administrator de plasă la Budeşti 

Îndată după absolvirea Facultăţii de Drept din Bucureşti, 

tatăl meu, bazându-se pe programul de asanare a administraţiei 
de stat sintetizat astfel de Vasile Lascăr: „vreau să fac din 

administraţie o a doua magistratură", în momentul în care a 

fost pus în situaţia de a alege între postul de ajutor de judecător 
la Buftea şi administrator de plasă la Budeşti, a optat pentru 

acesta din urmă. Numai că abia trecuse un an de zile de la 

numire, că a şi avut prilejul să constate cât de departe era 
realitatea de intenţiile declarate ale marelui om politic. 

Într-adevăr, într-o zi din iulie 1 909, a fost invitat telefonic 

să se prezinte la cabinetul ministrului de interne. În ziua fixată, 

mergând la minister, a fost primit de secretarul general cu 

delegaţie Ghica, prefect de Vlaşca. El gira şi postul de ministru 
de interne, al cărui titular era Ionel Brătianu, plecat atunci la 

Karlsbad pentru o cură de ape. 
În cabinetul ministrului se afla răsturnat într-un fotoliu şi 

proprietarul moşiei Vasilaţi, din plasa Budeşti, care i-a aruncat 

tatălui meu o privire sfidătoare. 
Am reţinut că discuţia a fost foarte scurtă şi s-a des:Iaşurat 

cam aşa: 
- Dumneata eşti noul administrator de plasă al zonei 

Budeşti? 
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- Da, domnule ministru. 
- Îl cunoşti pe domnul Zagoritz? 

- Da, domnule ministru, domnul Z. este proprietarul 
moşiei V asilaţi din plasa Budeşti. 

- Ei bine, află că Domnul Z. s-a plâns că notarul comunei 
V asilaţi refuză să scoată oamenii la muncile agricole . .  

- Notarii nu au după lege o astfel de obligaţie. 

Enervat de acest răspuns, pe cât de îndrăzneţ, pe atât de 

neaşteptat, Ghica, secretarul general, care până atunci stătuse în 

fotoliu la birou, s-a repezit spre tatăl meu, care rămăsese în 

picioare lângă uşă şi pe un ton răstit i-a strigat: 

- Nu te-am chemat aici ca să-mi spui dumneata ce este şi 

ce nu este legal. Am cerut să te prezinţi la cabinetul meu ca să­

mi răspunzi pentru ce nu ai executat ordinul, pe care l-am 

trimis prin Prefectura Judeţului Ilfov, în sensul de a-mi înainta 
de urgenţă un raport defavorabil pentru notarul comunei 

Vasilaţi, în scopul pentru a putea dispune darea lui afară din 

serviciu. 
- Domnule ministru, notarul comunei · V asilaţi este unul 

dintre cei mai buni funcţionari pe care îi am în plasa mea. I-am 

făcut inspecţii repetate şi amănunţite şi nu am găsit niciodată 

nici un motiv care să poată justifica un astfel de raport. 

- Aşa dar, refuzi să execuţi ordinul meu! 

- Dacă Dumneavoastră doriţi să-l îndepărtaţi din serviciu 

pe acest funcţionar, pentru motivul că a nemulţumit pe domnul 

proprietar al moşiei V asilaţi, o puteţi face şi îară raportul meu. 

- leşi afară! Este inutil să-mi mai pierd timpul cu 
Dumneata! 

Evident că după un asemenea incident, tatăl meu a părăsit 
Ministerul de Interne extrem de abătut şi se străduia să-şi 
reprezinte consecinţele care puteau decurge şi în ce măsură le-
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ar putea face faţă. Fiind căsătorit şi cu un copil mic, chibzuia 
dacă nu ar fi mai indicat, spre a evita destituirea, să-şi prezinte 
imediat demisia şi să pornească în căutarea unui alt post. 

De la Ministerul Afacerilor Interne, care se afla pe locul de 
lângă cinematograful Excelsior, sub povara acestor gânduri, a 
ieşit în Calea Victoriei îndreptându-se spre Prefectura Judeţului 
Ilfov, care îşi avea sediul în clădirea ce adăposteşte astăzi 
Ministerul Sănătăţii, pe malul Dâmboviţei, lângă Clădirea 
C.E.C.-ului. 

În faţa cafenelei Capşa a fost ajuns din urmă de doi bărbaţi 
care l-au oprit, iar apoi cel mai înalt dintre ei, care purta un 
barbişon tăiat scurt, i s-a adresat: 

- Dumneavoastră aţi fost acum câteva minute în cabinetul 
domnului Ghica, secretar general al Ministerului de Interne? 

- Da, domnule. 
- Nu ne cunoaştem, nu ştiam cine sunteţi, dar aflându-ne 

întâmplător în Sala de Consiliu şi uşa spre cabinetul ministrului 
fiind deschisă, am asistat rară să vrem la discuţia pe care aţi 
avut-o cu domnul Ghica. Domnule, vrem să vă exprimăm 
felicitările noastre pentru modul demn în care v-aţi comportat. 
Domnul Ghica a avut o atitudine incalificabilă şi noi o vom 
aduce la cunoştinţă primului ministru la înapoierea lui în ţară. 
Fiţi sigur că acest incident nu va avea pentru dumneavoastră 
nici o consecinţă neplăcută. Pentru orice eventualitate, primiţi 
cărţile noastre de vizită şi vă rugăm insistent să ne anunţaţi 
imediat, în cazul în care veţi avea vreo neplăcere". După ce 
interlocutorii s-au îndepărtat, tata, vădit emoţionat, a examinat 
cele două cărţi de vizită: pe una era scris Vasile Sasu, deputat 
de Vaslui, iar pe cea de a doua C. Ifrim, primarul oraşului Iaşi. 

Deşi nu punea prea mare preţ pe aceste declaraţii şi 
asigurări, considerându-le de circumstanţă, totuşi, tatăl meu 
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mi-a mărturisit că într-o oarecare măsură l-au liniştit, mai cu 
seamă pentru faptul că i-au risipit ultimele îndoieli pe care le 
mai avea asupra justeţii atitudinii sale, pe care era înclinat s-o 
considere prea îndrăzneaţă şi deci oarecum nepotrivită. 

La Prefectura Judeţului Ilfov, relatând directorului 

C. Ionescu incidentul, a primit de la acesta drept consolare 

următoarea replică: 

- Ţi-ai făcut-o cu mâna ta. Trebuia să-ţi dai seama că nu 

există decât o singură cale pentru tine şi anume aceea de a 

executa ordinul secretarului general. Fiindcă nu ai înţeles-o la 
timp, ai să tragi consecinţele! 

După această întâmplare, zilele treceau într-o atmosferă 

apăsătoare şi deşi nu se înregistra nimic deosebit, tata nu era în 
stare să-şi biruie obsesia că primejdia nu fusese definitiv 

înlăturată şi că nemulţumirea secretarului general Ghica, 

înfruntat de un tânăr de 34 de ani, nu-şi va produce curând 
efectele. Ajunsese chiar, după cum îmi mărturisea mai târziu să 

dorească, oricare ar fi ele, să intervină acele consecinţe cât mai 

degrabă pentru ca în acest fel să scape odată de nesiguranţa în 

care trăia şi care i se părea mai greu de suportat decât orice 

sancţiune. 

Numai că, tocmai când era mai îngrijorat, a fost chemat să 

se înfăţişeze la şeful său ierarhic, prefectul Judeţului Ilfov, Ilie 

Niculescu Dorobanţu, care era cumnatul primului ministru, 

Ionel Brătianu. 

Cu inima cât un purece a intrat în clădirea de pe strada 

Ilfov. 

A fost primit imediat de către prefect. După ce i-a strâns 
mâna i s-a adresat astfel: 

- Acum câteva zile, primul ministru, cu care am fost la 
Karlsbad, mi-a comunicat că, în absenţa sa de la Ministerul de 
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Interne, ai fost chemat de Ghica. Te rog să-mi relatezi şi mie 
cum s-au desfăşurat faptele. 

După ce tatăl meu i-a povestit cum a decurs discuţia, 

prefectul i-a cerut să-i facă şi o scurtă notă informativă, 
adăugând: 

- Mâine seară îl am la masă pe primul ministru şi cu 

această ocazie îi voi prezenta şi această notă, pentru a fi 

informat cât mai complet. 

Epilogul acestei poveşti adevărate a fost următorul: după 

câteva zile, în Monitorul Oficial a fost publicat ordinul de 

retragere a delegaţiei de secretar general al Ministerului de 

Interne, domnului Ghica. Tatăl meu a funcţionat în continuare 

în postul de administrator de plasă la Budeşti până în 1 9 1 9, 

când a fost mutat la cerere într-un post similar în plasa 
Băneasa-Bucureşti, de unde, după treizeci de ani de serviciu, a 

ieşit la pensie. 
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O carte de vizită 

În anul 1 892, mama mea absolvise clasa a IV-a a Liceului 

Pension Negoescu din Bucureşti şi aşa cum era pe atunci 

organizat învăţământul de la noi, la finele anului şcolar, toate 
elevele care urmaseră cursurile la un institut particular (cum era 

şi Pensionul Negoescu), erau obligate să se prezinte, alături de 
elevii din liceele de stat, la examenul de fine de an, la liceul 

unde fuseseră repartizate de Ministerul Învăţământului. 
În acel an, elevele Pensionului Negoescu fuseseră reparti­

zate la Liceul Gh. Lazăr. Comisia de examinare pentru clasa a 

IV -a de liceu era prezidată chiar de către directorul liceului, 

profesorul V.D. Păun, un dascăl de mare prestigiu, însă foarte 
capricios şi încăpăţânat. 

După ce promovase cu succes deosebit probele clasei a 

IV -a, mama, care voia să câştige un an pierdut după absolvirea 

claselor primare (când familia ei hotărâse că nu are nici un rost 

ca o fată să mai urmeze liceul), s-a prezentat de îndată, în 

aceeaşi sesiune, şi la examenul de absolvire a clasei a V-a, tot 

la Liceul Lazăr. 
În timpul desfăşurării examenului, în clasă a intrat 

Profesorul Păun, care recunoscând-o, a întrebat-o ce mai caută 
la liceu. Aflând că intenţionează să promoveze şi clasa a V-a, a 

replicat: 
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- Când ai avut timp să pregăteşti două clase într-un an? Nu 

admit să te prezinţi în această sesiune şi la examenul pentru 
clasa a V-a. 

Profesorul V.D. Păun, fost student al Universităţii din 
Viena, a fost apoi o viaţă întreagă profesor şi director de liceu. 

El a fost şi acela care l-a învăţat româneşte pe regele 

Ferdinand. (N.Iorga, Istoria literaturii române. Introducere 
sintetică, Editura Minerva, Bucureşti, 1 977, pag. 237). 

Orice discuţie cu directorul Păun era inutilă, deoarece se 

ştia că nu admitea să fie contrazis în hotărârile sale. În 

asemenea condiţii, biata mea mamă a părăsit sala de examen şi 

cu ochii în lacrimi, văzându-şi pentru un capriciu toate 

speranţele năruite, s-a îndreptat spre ieşire. În drum însă, l-a 

întâlnit pe profesorul Strâmbulescu, titularul catedrei de desen, 

atât la Liceul Lazăr cât şi la Pensionul Negoescu. Acesta o 

aprecia în mod deosebit pentru talentul ei la pictură. 
- Ce s-a întâmplat domnişoară? De ce plângi? 

După ce mama mea i-a relatat nefericita întâmplare, 
profesorul a încercat s-o consoleze, sfătuind-o să se odihnească 

în lunile de vară, după eforturile făcute, şi să se înscrie din nou 

în sesiunea din toamnă. Observând însă că eleva lui nu prea era 

convinsă de sfaturile primite şi sesizând cu fineţea sufletului de 
artist ce-l caracteriza, că această decepţie este prea mare pentru 

a fi suportată la o vârstă atât de fragedă, profesorul 
Strâmbulescu, după un moment de ezitare, a revenit: 

- Şi totuşi domnişoară, eu cred că ar mai fi un mijloc prin 

care să încerci să obţii dreptul de a te prezenta la acest examen. 

- Care, Domnule Profesor? a întrebat mama mea, în ochii 
căreia se aprinseseră din nou luminile unei noi speranţe. 

- Să te duci la Ministerul Cultelor şi Instrucţiunii Publice 
şi să soliciţi Ministrului să-ţi aprobe să te prezinţi la examen". 
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Cu entuziasmul tinereţii, în câteva minute după ce s-a 
despărţit de maestrul ei, mama se afla în sala de audienţe de la 
minister, care era ticsită de lume, aşteptând să-i vină rândul. 

Şeful de cabinet, probabil impresionat, pe de o parte de 
curajul tinerei eleve ajunsă singură până aici, iar pe de altă 

parte de arbitrariul comportării profesorului Păun, care reieşea 
din relatarea tinerei, s-a grăbit s-o anunţe şi apoi s-o invite să 

intre peste rând, în cabinetul ministrului. 

Mama mi-a povestit că, pătrunzând în acest cabinet, a fost 

întâmpinată, în picioare, în faţa biroului său, de un om tânăr, 
elegant şi deosebit de amabil, care a întrebat-o direct: 

- Cu ce vă pot fi de folos domnişoară? 

Cel care i se adresa astfel era Take Ionescu (pe atunci nu 

avea decât 35  de ani), ministrul Cultelor şi al Instrucţiunii 
Publice în guvernul conservator, alcătuit în iama 1 89 1  de către 
Lascăr Catargi. 

Emoţionată, mama a arătat motivul pentru care solicitase 

audienţa şi cât de nedreaptă îi apărea decizia profesorului Păun. 
- Sunt convins domnişoară, că tot ceea ce mi-aţi spus este 

adevărat şi că domnul director Păun nu trebuia să vă oprească 

să vă prezentaţi la examen, dar ce pot face eu acum, deoarece 

chiar dacă aş da dispoziţii să se cerceteze cazul pentru a lua o 

decizie şi a comunica ulterior liceului aprobarea mea, va trece 

atâta timp încât până atunci sesiunea de examene se va încheia. 

Sesizând probabil pe chipul mamei mele dezamăgirea şi 

poate şi îndoiala că răspunsul său era de circumstanţă, Take 

Ionescu cu spontaneitatea ce i-a caracterizat întotdeauna 

acţiunile sale, i se adresă din nou: 
- Credeţi dumneavoastră domnişoară că ar mai exista o 

altă posibilitate ca situaţia să fie imediat rezolvată? 
- Da, Domnule Ministru. 
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- Şi cum anume? 

- Dumneavoastră să-mi daţi o carte de vizită către domnul 
director Păun, în care să-i comunicaţi să fiu primită la 

examenul de clasa a V -a, urmând ca ulterior Ministerul să 
trimită o aprobare scrisă. 

- Iată o idee foarte bună, domnişoară! i-a replicat ministrul 

care, pe moment, s-a aşezat la birou şi cu scrisul lui fin şi 

nervos a aşternut câteva rânduri pe o carte de vizită, pe care 

mai înainte de a o pune în plic a oferit-o solicitatoarei s-o 

citească. 

Mama mi-a mărturisit că nu va putea uita niciodată cele 

patru rânduri scrise de Take Ionescu: „Domnul director Păun 

este rugat să primească la examen pe domnişoara Dinescu, 

urmând ca Ministerul să facă ulterior formele ce mai sunt 
necesare. 

- Sunteţi mulţumită domnişoară Dinescu? 
- Vă mulţumesc Domnule Ministru! Sunt foarte mulţu-

mită. 
- Vă doresc mult succes domnişoară! 
În mai puţin de o oră de la neplăcutul incident cu directorul 

Păun, mama era în cancelaria profesorilor la Liceul Lazăr şi 

prezenta directorului plicul cu cartea de vizită dată de Take 
Ionescu. Răsucind-o pe toate părţile şi profund contrariat de 

întorsătura neaşteptată pe care o luaseră lucrurile, profesorul 

Păun i s-a adresat astfel candidatei: 

- Bine domnişoară, dacă domnul ministru a aprobat nu mai 

aqi. de adăugat nimic. Te rog însă să te prezinţi comisiei spre 

examinare cât mai curând, deoarece examenele sunt pe sfârşite. 

Ceilalţi profesori din cancelarie, care ignorau întâmplările 
petrecute în aceeaşi zi, îşi aruncau unii altora priviri 

întrebătoare, numai profesorul Strâmbulescu, care fusese 
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iniţiatorul acestui izbutit demers, se îndreptă spre fereastra 
cancelariei încercând să-şi ascundă în perdelele grele de 
catifea, satisfacţia şi bucuria pe care o simţea. 

Şi astfel, în iulie 1 892, mama mea a promovat la Liceul 

Lazăr examenul de absolvire a clasei a V-a. 
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Profesorul Gheorghe Taşcă 

Sîarşit de noiembrie 1927. O zi posomorâtă cu pâclă şi 

umezeală. 
În faţa Fundaţiei Carol, astăzi Biblioteca Centrală 

Universitară, se adunau grupuri de studenţi, cei mai mulţi 

coborând din tramvaiul 15 ,  care avea staţie în faţa 
restaurantului Cina. 

Se apropia ora 1 1 . . .  Piaţa s-a golit în câteva minute. 
Studenţii pătrund în clădire ca să-şi ocupe locurile în marea 

sală de conferinţe, unii la parter, dar cei mai mulţi în cele două 

rânduri de balcoane. 

Astăzi are loc deschiderea cursului de „Legislaţie Agrară, 

Industrială şi Minieră" pentru anul universitar 1927-1928 cu 

studenţii anului I ai Facultăţii de Drept din Bucureşti. Precis la 
ora 1 1 , cum de altfel fuseseră avertizaţi de colegii lor din anii 

superiori, pe estradă apare profesorul Gheorghe Taşcă, titularul 
Catedrei. 

În faţa ochilor noştri avem un bărbat masiv, îmbrăcat în 

negru, cu o eleganţă discretă, care impresionează în primul 

moment prin părul său negru, bogat, numai inele şi sprâncene 

stufoase, care dau un plus de strălucire ochilor săi de oţel. În 
mâna dreaptă poartă o servietă, pe care o aşează cu un gest 
calm pe pupitru, fără să o deschidă şi apoi plimbându-se cu 
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paşi rari pe estradă, îşi începe expunerea . . .  Deşi au trecut mai 
bine de 57 de ani, ţin minte şi astăzi subiectul primei sale lecţii 
„Despre proprietate". 

După cum am constatat în decursul celor şase ani, din 
1 935 până în 1 94 1 ,  pe care i-am trăit alături de profesorul 
Taşcă, în cursul acestei prelegeri, profesorului îi plăcea să-l 
citeze pe Proudhon: Proprietatea este, după aceea a destinului 
omenesc, problema cea mai mare ce se poate pune minţii 
omeneşti şi cea din urmă pe care ea va ajunge s-o dezlege. 

Profesorul Gh. Taşcă nu era un improvizator la cursurile 
sale şi deşi nu citea niciodată, îşi înfăţişa cu multă fidelitate 
opiniile asupra celor mai felurite probleme, cele mai multe de 
economie politică pură, expuse în conferinţe ţinute la 
Universitatea Liberă din Bucureşti sau publicate în reviste. 
Ulterior, le-a reunit într-un volum cuprinzător de circa şapte 
sute de pagini intitulat „Probleme economice şi financiare", în 
care studenţii găseau materialul necesar pentru pregătirea 
examenului. 

Cursul de economie al profesorului Taşcă intitulat 
„Producţiunea şi circulaţia bunurilor" a fost publicat abia în 
anul 1 944. 

Avea o vorbă sfătoasă şi caldă, o exprimare armonioasă şi 
colorată, care câştiga totdeauna atenţia auditoriului de la 
primele fraze şi apoi o stăpânea, chiar dacă depăşea ora, 
niciodată însă mai mult de zece minute. Am fost martor al 
regretului, pe care îl exprimau studenţii nemulţumiţi de faptul 
că la această disciplină erau afectate numai două ore 
săptămânal, ceea ce am considerat totdeauna a fi un suprem 
omagiu adus profesorului lor. 

Adeseori, din prelegerile lui se degaja marea sa dragoste 
pentru munca câmpului şi pentru ţăranul român. Nici nu era de 
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mirare, el însuşi fiind descendent dintr-un neam de răzeşi 

moldoveni. Îmi aduc aminte că într-o digresiune la problema 
agrară, ne relata cum înainte de Primul Război Mondial, pe 

sfoara de pământ pe care o avea în Moldova, achiziţionase un 
tractor şi angajase un neamţ să îl conducă. Pentru că pe vremea 

aceea apariţia unei astfel de maşini agricole reprezenta o 
adevărată curiozitate, la prima experienţă au participat ca 

martori şi numeroşi ţărani din satul Pochidia. Aceştia au privit 

în tăcere aratul pământului. Profesorul Taşcă la un moment dat 

li s-a adresat ţăranilor, întrebându-i ce părere au, explicându-le 

că aratul cu tractorul uşurează munca şi sporeşte chiar 

randamentul. 

Răspunsul ţăranilor nu s-a lăsat mult aşteptat: 

- Plăcut cucoane, cum să nu ne placă, numai că noi atâta 

spunem şi credem că nu se cade ca pământul să fie sfârtecat de 

maşini, căci el dă rod îmbelşugat, chiar dacă-i numai 

mângâiat.. 

Şapte ani mai târziu, adică în 1 934, am devenit unul din 
asistenţii săi la Catedra de la Facultatea de Drept şi apoi la cea 

de Economie Politică de la Academia de Înalte Studii 

Comerciale şi Industriale şi astfel am avut prilejul să trăiesc în 

apropierea acestui mare dascăl până în 1 94 1 ,  când s-a 
pensionat. 

Deşi înfăţişarea sa era de om aspru şi distant, cine a avut 

ocazia să şi-l apropie descoperea cu uimire un caracter blând, 

modest, îndatoritor şi mai ales drept. 
În ultimii ani, devenise foarte preocupat de activităţile de 

la catedră, din cauza dezorientării care cuprinsese tineretul 
universitar şi se străduia să-i arate acestuia, prin orice mijloace, 
eroarea în care se afla. Astfel, deşi nu obişnuia să ia frecvenţa 
la cursurile sale, totuşi din 1 935, la ambele catedre nota 
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prezenţa, dar numai într-o singură zi şi anume cea de 1 0  

decembrie. Era data pe care Asociaţia Generală a Studenţilor o 
declarase zi de grevă şi deci participarea la cursuri era interzisă. 
Şi nu numai că nota frecvenţa, ci mai mult chiar, consecvent, o 
avea în vedere la examene. Motiva această măsură, susţinând 

că dacă greva era un mijloc legal de luptă, deci justificat, în 
disputele dintre salariaţi şi patroni, care aveau uneori interese 

contradictorii, ea nu-şi putea găsi nici o explicaţie în procesul 

de învăţământ, unde studenţii aveau interese convergente cu 

profesorii lor şi unde trebuia deci să existe permanent cea mai 
deplină înţelegere şi colaborare. 

Era singurul profesor care avea curs în ziua de 1 O 
decembrie şi trebuie să recunosc faptul că asistenţa era 

predominant feminină, studentele fiind mai îngrijorate de 
perspectivele sfârşitului de an. 

După terminarea orei de curs, într-o astfel de zi, profesorul 
şi cei doi asistenţi ai săi ieşeau în grup, cu studentele, pentru a 
le oferi protecţie împotriva studenţilor agresivi. 

În anul 1 939, ieşind de la Facultatea de Teologie, adică din 

aripa Universităţii din faţa Muzeului de Istorie al Municipiului 

Bucureşti (Palatul Şuţu), căci pe atunci Facultatea de Drept nu 

avea încă un sediu propriu, am fost lovit de un student. 

Incidentul petrecut în faţa statuii lui Spiru Haret a provocat 

panică şi aglomeraţie. Susţinut de profesor şi de colegul meu 

Costin Kiriţescu, am fost condus pentru prim ajutor în farmacia 

Garibaldi, din strada Academiei, colţ cu Bulevardul Republicii, 

astăzi Cofetăria Academiei, dar nu înainte de a urca în 
tramvaiul oprit pe strada Academiei, tot grupul de fete pe care 

îl protejasem. Cu acest prilej ,  am văzut lacrimi în ochii 

profesorului meu, care murmura parcă numai pentru el: 

- Sărmanul meu băiat, câtă barbarie! . . .  

320 
https://biblioteca-digitala.ro



Şi pentru că am afirmat că profesorul Taşcă era un om 
drept, un caracter integru, care nu pregeta să sacrifice pentru 
respectarea echităţii chiar şi o amiciţie sau vechi relaţii 
colegiale, am să înfăţişez o scurtă întâmplare la care am fost 
desigur martor nedorit, petrecută în biroul din locuinţa sa, 
situată pe Bd. Republicii. 

Era la finele lui februarie 1940, într-o dimineaţă geroasă, 
în jurul orei zece. În încăperea în care lucram cu maestrul meu 
era frig, deşi în soba de teracotă albă focul ardea cu putere. Din 
această cauză, profesorul îşi pusese pe umeri paltonul de blană, 
iar pe cap căciula de lutru. Concentraţi asupra lucrării noastre, 
aproape că nu am observat când în cameră a intrat un bărbat 
elegant, cu o figură surâzătoare şi cu mâini de o deosebită 
fineţe, albe şi nervoase, care i s-a adresat direct profesorului, cu 
o uşoară înclinare a capului şi din care, în esenţă, am reţinut 
următoarele: 

- Sunt profesorul Valeriu Bulgaru, titularul Catedrei de 
Legislaţie Agrară de la Facultatea de Drept din Iaşi şi deoarece 
am aflat că dumneavoastră vă veţi pensiona, iar eu doresc să 
viu la Bucureşti, vă rog să mă sprijiniţi în Consiliul Profesoral 
pentru a obţine transferul. 

Răspunsul profesorului G. Taşcă a venit prompt şi 
categoric: 

- Îmi pare rău domnule coleg că nu vă pot da un răspuns 
favorabil dorinţei dumneavoastră, deoarece trebuie să 
cunoaşteţi că sprijinul meu este pentru domnul conferenţiar 
Victor Bădulescu. 

S-au mai schimbat apoi câteva amabilităţi, rară vreo 
semnificaţie deosebită, pentru că esenţialul fusese consumat. 

După plecarea musafirului, profesorul Taşcă mi s-a 
adresat: 
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- Să continuăm lucrul nostru! Cred că nu se putea altfel. 
Aşa este drept. Aşa este corect! a vorbit mai departe profesorul, 
ca pentru sine, plimbându-se prin birou. 

Astfel înţelegea profesorul Taşcă să se comporte, când era 
convins de justeţea unei cauze şi pentru a o sluji mergea drept 
înainte, fără şovăieli şi înfruntând orice risc. 

Consider necesar să arăt şi epilogul acestei întâmplări. 
După pensionarea profesorului Gh. Taşcă, catedra a fost 
ocupată doi ani de către profesorul Victor Bădulescu. Apoi, 
creându-se o catedră de Politică Economică, la care a fost 
nwnit profesorul Valeriu Bulgaru, acesta a venit prin transfer 
de la Iaşi la Bucureşti. 

M-am apropiat totdeauna cu sfială, dar şi cu multă 
veneraţie de amintirile pe care le-am strâns în cei şapte ani de 
colaborare cu magistrul meu, atât la Catedra de Legislaţie 
Agrară, Industrială şi Minieră de la Facultatea de Drept, cât şi 
la Catedra de Economie Politică de la Academia de Înalte 
Studii Comerciale şi Industriale al căror titular era. Aceeaşi 
admiraţie şi pentru activitatea omului de ştiinţă şi pedagogului 
care a fost profesorul Gheorghe Taşcă. 

Relatând câteva momente din viaţa lui, nu am avut altă 
dorinţă decât să aduc un omagiu de respect şi profundă 
dragoste acestui om deosebit, lângă care am avut prilejul să 
învăţ şi să muncesc. 

322 
https://biblioteca-digitala.ro



Cuvântare rostită vineri, 

25 iunie 1982, 

cu ocazia aniversării a 55 de ani de la absolvirea 

Colegiului Naţional Sfântul Sava (promoţia 1 927) 

Stimaţi colegi, 

Ziua de astăzi are o deosebită semnificaţie în viaţa noastră. 
Sărbătorim împlinirea a 55 de ani de la absolvirea 

Colegiului Sfăntul Sava şi cu mare regret constatăm că mulţi 
dintre foştii noştri colegi de atunci nu mai sunt prezenţi astăzi. 

Unii nu au putut veni, alţii sunt stabiliţi definitiv în străinătate, 

iar cei mai mulţi sunt decedaţi. 

Cât priveşte profesorii noştri, judecând după vârsta noastră 
a absolvenţilor seriei 1927, apare drept certitudine faptul că toţi 

au trecut între timp în lumea umbrelor. 
Vă propun să păstrăm un moment de reculegere în 

memoria foştilor noştri profesori şi a colegilor noştri care nu 

mai sunt astăzi în viaţă. 

Iubiţi colegi, 
Aproape toţi am urmat integral cei opt ani de liceu pe 

băncile din vechea clădire a liceului. Să ne amintim că în 19 19, 
îndată după Primul Război Mondial, am intrat pe porţile 
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străvechiului lăcaş de cultură românească Liceul „Sîantul 
Sava" ca să dăm concursul de admitere. Eram nişte copii, mulţi 
aduşi de mână de părinţii noştri, unii dintre noi nici nu 
împliniserăm încă vârsta de 1 0  ani. Opt ani mai târziu, am 
părăsit pentru totdeauna băncile şcolii, eram aproape o sută de 
absolvenţi, adolescenţi cu diploma de bacalaureat în buzunar şi 
cu capetele pline de visuri şi speranţe, entuziaşti şi grăbiţi să ne 
făurim o profesiune, dornici să pornim cât mai curând la 
cucerirea acestei lumi, tineri care aveam, pe vremea aceea, aşa 
cum se exprima poetul: „aripi la picior", chiar dacă nu aveam 
chiar toţi şi „aripi la frunte". 

La capătul celor 55 de ani care ne despart de acel moment 
crucial din viaţa noastră şi după ce mai toţi am izbutit prin 
muncă să obţinem diplome universitare într-o profesie sau alta, 
am ajuns să constatăm că multe dintre visurile noastre de atunci 
s-au destrămat, neputându-se împlini cum visasem la vârsta 
entuziastă a tinereţii . . .  Entuziasmul nostru s-a stins în lupta cu 
greutăţile vieţii şi astfel aripile, pe care simţeam că le aveam la 
absolvirea liceului, s-au frânt. Nu este nici locul şi nu avem 
nici timpul să încercăm un bilanţ al vieţii noastre, deoarece 
fiecare dintre noi şi l-a făcut până acwn, poate de mai multe ori 
chiar. 

Îmi aduc aminte cwn citind, cu ani în urmă, lucrarea unui 
istoric despre un ilustru conducător de popoare, am reţinut că 
eroul său, reflectând în exil asupra faptelor lui, a exclamat: „ce 

fi . . I I I " roman a ost ş1 viaţa mea„ . „ .  
Să-mi fie iertată îndrăzneala comparaţiei, dar aş vrea să 

întreb care dintre noi aruncând o privire retrospectivă asupra 
existenţei sale, nu ar fi îndreptăţit să facă aceeaşi constatare? !  

Desigur că după un interval de timp atât de îndelungat, în 
care unii dintre noi nu ne-am mai întâlnit niciodată după 
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absolvirea liceului, va fi deosebit de interesant să ne povestim 

unii altora fragmente din viaţa noastră. O vom face cu mai mult 
folos şi în tihnă după ce această solemnitate se va încheia. 

Acum cred că este mai potrivit pentru noi toţi să încercăm 
să înnodăm, chiar dacă avem intuiţia zădărniciei acestui efort, 

firul anului 1 927 cu acela al anului 1985, să încercăm să ne 
cufundăm ca într-o apă limpede şi caldă în timpurile când eram 

fericiţi fără să ştim să apreciem prea mult acest fapt, căci 
posedam cu toţii acea comoară pe care azi am pierdut-o 

definitiv - tinereţea - şi să ne străduim să dăm iarăşi pentru 

câteva momente, inimilor noastre ostenite, pulsaţiile acelor 

vremuri, care nu mai dăinuiesc decât în cele mai scumpe şi 

tainice amintiri ale fiecăruia dintre noi. 

Şi cum este şi firesc, aceste aduceri aminte sunt legate de 

orele de curs din cei opt ani cât am învăţat în această şcoală de 

înaltă tradiţie pentru cultura românească. 
Evocând acele timpuri, prin faţa ochilor îmi trec figurile 

venerabililor noştri profesori. Iată-i pe:Traian Pop, Nicolae 
Muzicescu şi Naneş de matematici, Pompiliu Constantinescu, 

Gheorghe Adamescu, Mihai Ohnazu şi Panaitescu de limba 

română, Constantin Demetrescu şi Toma Slăvcescu de ştiinţe 

naturale, Flavian şi Gheorghe Coman de limba germană, 
Ionescu-Botari, Mihai Fotino şi Chastel de limba franceză, 

Bondescu, Floro, Panaitescu şi Iorgulescu la istorie, Scarlat 
Dumitrescu la geografie şi atâţia alţii, cărora le cer iertare că nu 

îi pot cita. De la toţi aceştia noi am primit nu numai învăţătura 

de carte, ci mai mult decât atât, o anume disciplină a muncii, a 

datoriei îndeplinite cu seriozitate zi de zi, o metodă de a asimila 
ordonat şi sistematic cunoştinţe atât de folositoare în viaţa 
noastră; ei ne-au învăţat să fim corecţi în toate comportările 
noastre faţă de noi înşine şi faţă de societate. 
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îmi aduc aminte şi astăzi, cu o nesecată duioşie, de 

observaţia făcută deseori, cu o voce gravă unor elevi 
neastâmpăraţi, care tulburau prin purtarea lor armonia şi 

liniştea clasei sau care se prezentau cu lecţiile slab pregătite, de 
către profesorul nostru de ştiinţe naturale C. Demetrescu, 

poreclit de elevi Basu din pricina timbrului vocii sale, cu chipul 

lui grav, încadrat de o barbă albă: „Haida de, dumneata nu ai 

nici ruşine, nici obraz!". Această exclamaţie ne durea mai mult 

decât loviturile cu nuiaua, pe care ni le aplica la palmă 

profesorul de gimnastică Pavelescu, când încercam, în mod 
repetat, să furăm plecarea într-o cursă de 50 de metri în curtea 

liceului sau să vorbim între noi în front. 

În mod intenţionat, dintre numele profesorilor, l-am omis 
pe cel al fostului nostru director Ştefan Pop, care ne-a fost 
totodată şi profesor de limba română în clasa a opta reală. 

Cred că acest om merită o menţiune deosebită. 
Îl văd şi astăzi în faţa modestei clădiri cu un etaj a 

„locuinţei directorului", care se afla în curtea liceului pe partea 
dreaptă, vis-a-vis de fosta construcţie a Colegiului, cu faţa 

palidă şi cu ochii mici şi iscoditori, cu capul descoperit, mai 
totdeuna cu pardesiul pe umeri primăvara şi toamna, şi cu 

paltonul iarna, asistând dimineaţa la sosirea elevilor pe poarta 

şcolii. Ne urmărea cu privirea, cercetându-ne parcă pe fiecare 

în parte. Aşa înţelegea el să supravegheze, personal, intrarea 

elevilor în clase. 

Ştefan Pop se situează printre cei mai iluştri dascăli ai 

şcolii româneşti, descendent pe linia marilor figuri venite din 

Ardeal precum Gheorghe Lazăr, Ion Marinescu, August 
Treboniu Laurian şi atâţia alţii, care au trecut munţii ca să 
coboare pe plaiurile noastre şi să răspândească ştiinţa de carte 
românească la noi. 
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Ştefan Pop a fost nu numai un minunat profesor, ci şi un 

modelator desăvârşit de caractere, un înflăcărat patriot, care cu 
deosebit de mult tact şi o neasemuită cunoaştere a inimilor 
tinere, a ştiut să sădească în toate generaţiile de elevi, pe care 

le-a păstorit la Sfăntul Sava, respect şi admiraţie pentru marile 

virtuţi ale neamului românesc. El ne-a strecurat în suflete 
licoarea preţioasă a dragostei pentru glia strămoşească, pentru 

neam, pentru tradiţiile naţionale, pentru limba românească şi 

cultul pentru marii eroi ai neamului şi faptele lor măreţe 

înscrise în istoria ţării. 

Care dintre noi nu-şi aminteşte efervescenţa, care 

cuprindea pe elevi în fiecare an la începutul lunii mai? Era 

epoca în care se selecţionau participanţii, care urmau să aibă 

cinstea şi bucuria de a merge împreună cu directorul Ştefan 

Pop la Blaj, pentru a participa la măreţele serbări ce se 

deslaşurau acolo între 15 - 17  mai pe Câmpia Libertăţii, unde se 
comemora revoluţia de la 1 848. Acolo, elevi veniţi din toate 

colţurile ţării cunoşteau nemijlocit măreţia Transilvaniei de-a 

pururi românească, inima ţării, luau contact cu istoria vie a 

neamului, acolo unde în 1 848 se rostiseră memorabilele 

cuvinte: „Noi vrem să ne unim cu ţara". 

Directorul Ştefan Pop organiza în fiecare an, împreună cu 
profesorii noştri, excursii în ţară pentru ca elevii să-şi cunoască 

patria cu frumuseţile ei, să se simtă înfioraţi de vestigiile unui 

trecut glorios. Într-o astfel de excursie am ajuns până la 

Cumpăna, după ce pentru prima oară am vizitat Curtea de 

Argeş, cu măreţele ei biserici voievodale. 

Desigur că multe s-ar mai putea adăuga despre minunatele 

însuşiri ale directorului nostru, despre calităţile lui sufleteşti, 

care îl făceau atât de apropiat, mai cu seamă faţă de elevii 
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nevoiaşi pe care se străduia să-i sprijine prin burse şi alte 

ajutoare, ca să-şi poată termina studiile. 

Dar timpul dumneavoastră este preţios, iar pe de altă parte, 

vorbindu-vă despre directorul nostru şi ceilalţi profesori nu aş 

face altceva, poate, decât să vă reamintesc fapte şi evenimente 

pe care le-am trăit cu toţii, şi pe care unii dintre dumneavoastră 

le-au păstrat şi mai fidel decât mine în memorie, aşa încât se 

impune să nu abuzez de bunăvoinţa dumneavoastră şi atenţia 

pe care mi-aţi acordat-o. 
Închei aici, aducând mulţumirile noastre conducerii 

Colegiului de astăzi care, cu amabilitate, ne-a oferit găzduire 

pentru desfăşurarea acestei întâlniri colegiale. 

Se cuvine de asemeni să mulţumim cu recunoştinţă, 

colegului şi prietenului nostru George Litzica pentru iniţiativa 

şi demersurile întreprinse, cât şi pentru osteneala pe care şi-a 

dat-o în pregătirea acestei memorabile întâlniri colegiale. 

Păstrez speranţa că ne vom aduce cu toţii încă multă vreme 

aminte de aceste clipe frumoase pe care le-am petrecut astăzi, 

în imaginarele bănci ale liceului nostru de odinioară şi, 

totodată, că vom avea prilejul, poate, să ne mai revedem. 

Cu aceste gânduri, permiteţi-mi să vă doresc sănătate şi la 

mulţi ani! 
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La spitalul Colentina 

24 februarie 1 97 5 

Astăzi am fost la Spitalul Colentina pentru controlul 

periodic al hipertensiunii mele arteriale. În aşteptarea 

doctorului R.V. care era la obişnuitul raport de gardă, m-am 
aşezat pe o bancă, pe un culoar de lângă intrarea la cabinetul 

doctorului de la Institutul de Medicină Internă „Prof. Dr. N. 
Gh. Lupu". 

Pe o altă bancă, în faţa mea, o femeie mai în vârstă, cu 

aparenţe modeste, dar rodată în atmosfera spitalicească, după 

cum am putut constata din conversaţiile pe care le purta cu 

surorile, care treceau pe coridor şi pe care se vedea că le 

cunoştea foarte bine. Aştepta să fie internată pentru o 
inflamaţie la piciorul drept. 

Deoarece venisem pe jos de la Piaţa Victoriei, iar afară era 

ger, pentru a-mi încălzi palmele, le frecam una de alta. La un 

moment dat sunt interogat de femeia cu pricina: 

- Da' de ce vă frecţionaţi mâinile? 

- Sunt reci şi vreau să le încălzesc. 
Replica nu se lăsă aşteptată: 
- Proastă circulaţie!  Şi bietul bărbată-miu' a murit tot din 

asta, Dumnezeu să-l odihnească ! .  . .  
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Soarta unui câine 

15 septembrie 1 990 

Amicul meu Emil Stroescu, cedând în sfărşit insistenţelor 
familiei sale, a părăsit în primăvara anului 1978 locuinţa sa pe 
care o avea în cartierul Aviaţiei, pe strada Neagoe Vodă, o vilă 
mică, dar cu o grădină plină de flori şi legume, şi s-a mutat 
într-un apartament modem cu încălzire centrală, într-un bloc la 
etajul patru, pe calea Griviţei, în apropierea Gării de Nord. 

E drept că la noul domiciliu nu mai avea posibilitatea să 
cultive legume şi flori, avea însă parte din plin de mucegai şi 
încă pe pereţii tuturor camerelor. 

În ziua în care şi-a încărcat bagajele, treceam întâmplător 
pe stradă, aşa încât am avut prilejul să cunosc direct şi 
amănunţit împrejurările în care a survenit schimbarea de 
domiciliu. Cu această ocazie, amicul meu mi-a spus că situaţia 
se rezolvase cu mult mai uşor decât se aşteptase şi că singura 
problemă, care i-a dat o oarecare bătaie de cap, a fost plasarea 
câinelui său Norocel, pe care nu-l putea lua cu el în bloc. Am 
aflat astfel că până la iarnă a găsit posibilitatea să-l încredinţeze 
spre îngrijire unei gospodării situate pe strada Dobrogeanu 
Gherea, care avea încă o curte mare . . .  
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La câteva zile de la mutarea amicului meu, s-a nimerit să 

trec iar prin faţa fostei sale locuinţe, în drum spre complexul 
agroalimentar Băneasa-Aviaţiei şi nu mică mi-a fost surpriza 
când am observat că pe trotuarul din faţa porţii unde locuise 
Emil Stroescu, se odihnea făcut covrig, câinele Norocel. După 

câteva zile, trecând prin acelaşi loc, l-am găsit iar pe Norocel în 

aceeaşi poziţie . . .  

Cred că a cincea oară când am constatat exact aceeaşi 

situaţie, nu m-am putut stăpâni şi am sunat la poarta casei din 

strada Neagoe Vodă. A ieşit o femeie în vârstă de la care am 

aflat că după plecarea lui din Băneasa, Emil Stroescu n-a mai 

trecut niciodată pe la fosta lui locuinţă. Dealtfel femeia nici nu­

l cunoscuse vreodată pe vechiul locatar deoarece apartamentul 

devenit disponibil, le fusese repartizat ei şi soţului, mecanic la 

Tarom. Atunci i-am vorbit despre Norocel, i-am spus că era 

câinele lui Emil Stroescu pe care îl dăruise,la plecarea sa din 
Băneasa, unui gospodar de pe strada Dobrogeanu Gherea. 

„- Nu ştiu domnule nimic, atâta doar că de când ne-am 

mutat noi aici, acest câine vine în fiecare dimineaţă în faţa 

porţii şi stă aproape nemişcat, aşa cum îl vedeţi şi 
dumneavoastră acum, până se întunecă, când pleacă. Încotro? 

Nu am ştiut niciodată". 
Această explicaţie mi-a stârnit curiozitatea de a încerca să 

dezleg enigma şi într-o seară din toamna anului 1978 m-am 

luat pe urmele lui Norocel, care tocmai pleca din faţa porţii. 

După ce am traversat şoseaua Bucureşti-Ploieşti, am străbătut 
împreună drumul până la noul lui domiciliu. Aici am stat de 

vorbă cu Petre Dirbu, noul său stăpân, sătean originar din 
vechiul sat Băneasa, care mă cunoştea de peste patruzeci de ani 
şi care m-a lămurit astfel: 
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„- Nu ştiu domnule ce este cu acest câine, pe care l-am 

primit de la domnul Emil Stroescu cu şase luni în urmă. În 
fiecare dimineaţă pleacă din curte şi se înapoiază numai 
seara.Nu ştiu unde se duce peste zi, dar este un animal trist şi 

pare că ar fi bolnav, de altfel este foarte blând şi supus. Toate 

încercările noastre, ale mele şi ale femeii mele, de a ni-l 

apropia au rămas până acum zadarnice." 

M-am despărţit de interlocutorul meu cu inima grea, 

convins că am găsit explicaţia tristeţii lui Norocel şi a 

drumurilor pe care le tăcea el zilnic, de mai bine de şase luni, 
până la vechiul lui domiciliu. Norocel era măcinat de dorul 

vechilor stăpâni, pe care nu-i putea uita şi deaceea în fiecare 

dimineaţă se ducea în strada Neagoe Vodă, unde îi aştepta până 
seara să vină să-l ia. Îi aştepta cu răbdare şi numai când 

întunericul nopţii îi spulbera speranţa de a-i mai găsi se înapoia 
la casa gospodarilor din Dobrogeanu Gherea, pentru a o lua a 

doua zi de la capăt. 
Şi astfel s-a scurs viaţa lui Norocel şapte luni de zile, până 

când într-o seară, când se înapoia la noul lui sălaş, traversând 

şoseaua Bucureşti-Ploieşti, o motocicletă l-a lovit mortal şi a 

rămas lângă bordură, aşteptând ca a doua zi măturătorii să-i 

ridice rămăşiţele pământeşti de pe carosabil şi să le arunce pe 

maidanul gunoaielor. 

Aşa s-a încheiat povestea nefericitului Norocel. 
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Poeziile mele 

Poezii de iubire, 

Prilej de durere, 

Cânt pornit din suflet, 
Cânt înaripat. 

Tu alergi prin lume 

Tainic, fără nume, 

Sprinten ca parfumul florilor de crin! 
Şi la poala-ţi veche 

Aspru mandarin 

Străjuieşte mândru, 

Bătrân ca un mag, 
Glasul de iubire, 

Prilej de durere 

Antic sarcofag. 

29 iulie 1927 
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Spovedania unui nebun 

Suferinţă-n care viaţa 

S-a-nodat de-atâtea ori, 

Când sunt frânt de oboseală, 
Pleoapele îmi cobori. 

Şi-apoi tu vii dimineaţa 
Să mă strângi cu drag la piept, 

Când din somnul plin de vise 
Sunt cu greu, abia deştept. 

29 iulie 1 927 
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Lui Mihai Eminescu 

În versul tău cântai o lume de patime şi de dureri, 

O lume adormită astăzi în haina veşnicului ieri, 
Spre care noi pornim de sute şi poate mii şi mii de ani 

Ca s-adormim ca şi străbunii, la umbra marilor castani. 

Necunoscuţi şi reci vom trece, de-atâtea ori, atâtea porţi 

Şi cei dintâi şi cei din urmă, imperiul stăpânit de morţi. 

Şi după noi veni-vor alţii, creştini, păgâni, cu aceleaşi sorţi 

Şi vom dansa în ritm macabru la umbra falnicelor bolţi. 

Vom râde poate de aceia ce plâng pe morţi în ţintirim. 

Noi n-am murit, nici nu trăim, suntem şi totuşi nu simţim! 
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A 

Inserare 

Lui Mihai Niculescu 

Mirodenii parfumate îmi mângâie nările 

Şi-n perdele tot mai dese se-nfăşoară zările. 
Soarele, enormă pată, se afundă-n ape 
Şi pe valuri noaptea vine. Iat-o, e aproape! 
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Prima ninsoare 

O pulbere fină, într-un ritm de joc, 
Se mistuie iute în al gliei foc, 

Dar pe-ncetul, para a secat 

Şi-ntr-o haină albă, câmpul s-a-mbrăcat. 

14 iulie 1 927 
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Acrostih I 

Liszt şi Hăndel în dezordine pe pian, 

Un Voltaire şi trei romane stau alături de Coran. 

Candelabre, lampioane zvârlă nimburi de lumină, 

Inutilul se ascunde într-o glastră de glicină, 
Etajere încărcate, cărţi legate-n piele fină. 

Niciodat-atâta farmec n-am văzut! Abia rupte din grădină 

Izbutesc să iasă-afară dintr-o cupă de cristal 
Crizanteme, tuberoze şi un ram de portocal. 

O sofa din alte vremuri, jos covoare de Buhara . . .  

Lumânări aprinse încă, pe covor îşi pică ceara. 

- E salonul vreunei zâne din poveşti de altădată? 

Se întreabă luna, noaptea, rămânând în loc mirată. 

Ce splendoare! Luxul, fastul, bogăţia par c-aici domnesc. 

Un minut am stat pe gânduri . . .  doar atât. . .  apoi pornesc . . .  

6 aprilie 1 926 
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Amor 

Am rătăcit cândva prin parcul 

Feericului meu castel 

Şi admirai în noapte lacul 
Care se-ntinde lângă el. 

Dintr-un tufiş veniră şoapte, 

Era o zână din poveşti. 

Speriată a fugit în noapte 

Spre bolta sferelor cereşti. 

Fugind, mantia ei m-atinse, 

M-a mângâiat pe cap uşor, 
În pieptul meu un jar se-aprinse, 

Bătrânii îl numesc „amor". 

14 aprilie 1926 
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Ruga 

Ploaie pământul zadarnic doreşte 

Şi seceta câmpul cu galben a nins, 
Credinţa în suflet mai tare a prins, 

O rugă spre ceruri acum se porneşte. 

Alaiul, tot drumul încet a cuprins, 
La colţuri de uliţi, din mers se opreşte, 
Un preot o rugă din inimi citeşte, 

Cuvântul pe buze aproape s-a stins. 

Deodată se-nalţă pe ceruri un nor 

Şi razele astrului pălesc şi-apoi mor. 

Un fulger se-ntinde-ntre cer şi pământ, 

Imensul brăzdează şi ploaia în cânt 

Se-avântă spre lanuri, spre holdele sfinte. 

Doar Domnul ascultă o rugă fierbinte ! 

21 aprilie 1 926 
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Rugăciune 

într-un album îmi ceri să-ţi scriu o filă, numai una. 
Din ea pretinzi c-ai să cunoşti pe-acel ce-i zici „poete" 
Şi viaţa lui ai s-o-nţelegi din versuri şi sonete, 
Vagi cântece, din care azi desprinsă e minciuna. 

Doar el n-a cunoscut nici când, din fericiri nici una 
Şi versurile lui rămân doar vorbe mari, cochete, 
Căci niciodată n-a simţit parfum de blonde plete, 
Când sus pe cer încet-încet se suie tainic luna. 

Cântă Pierrot în vers, frumoasa Colombină 
I se părea din alte lumi, suavă şi divină, 
Dar astăzi când îl părăsesc prietenii, iubirea, 

Şi-n mintea lui se tulbură ideile, gândirea, 
Te roagă, nu uita pe-acel ce-ţi dăruia sonete, 
Să mai rosteşti din când în când, încet de tot „poete". 

3 mai 1 926 
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Durere 

Lui Ion Minulescu 

Aprindeţi candelabre funerare, 

Veniţi să daţi lumină acelui ce nu are. 
Cântaţi voi harfe sparte, ce-aţi amuţit de mult, 

Cântaţi imnuri de slavă, căci eu am să v-ascult. 

Amante despletite, cu ochii verzi ca marea, 
Turnaţi vinul în cupe şi v-alungaţi mirarea 

Că toga mea e ruptă şi glasul meu sonor 
S-a prefăcut în urlet de fiară-ngrozitor. 

Să vină dansatoare în mantii de mătasă 

Să mângâie durerea ce sufletu-mi apasă, 

Să joace tot Olimpul, în dansul lui divin, 

Să simt din nou că-i soare, din nou un cer senin! 

1 7 decembrie 1926 
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Cântec 

Pe marea plină de vapoare 
În rada portului tăcut 

Târziu, la un apus de soare 
Un marinar cânta pierdut 

O serenadă din trecut. 

Curând se-ntuneca laguna 

Şi-ntr-un târziu zări şi luna, 

A vând figura unui Christ, 
Cu ochii-nchişi, cu-un zâmbet trist. 

Cânta pe ţărmul singuratec 

Privind spre mare, gânditor, 
Cum valul se lupta sălbatec 

Să poarte glasul lui sonor, 

Să ducă-n larg aprinsu-i dor. 

Şi cântul lui pieri în zări, 
Purtat de valuri tot mai rar. 
E cunoscut şi-n depărtări, 
Un cântec vechi şi legendar, 
Cântat de orice marinar. 
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Luna 

Pierdut în contemplarea lunii, 

Ce seamănă cu-n cap de mort, 

Simţii cum sufletul se-mbată 

De dragostea care i-o port. 

Povestea ei i-atât de tristă 
Şi simt atâta-nduioaşare 
Pentru crăiasa vinovată 
Ascunsă noaptea pe răcoare. 

La sânul brazilor bătrâni, 

Sau oglindindu-şi câte-odată 

Tristeţea ei, cea mult cântată, 
Într-un izvor printre arini. 

Aşa cum e, ea pleacă mai departe, 

Şi bate-n fiecare poartă 

Cu mii de braţe argintii, 

Crăiasa pentru lumea moartă. 

23 decembrie 1 926 
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Acrostih II 

Mă înfioară ochi-ţi de păgână 

Adesea, simt că tu îmi eşti pe veci stăpână 

Gătită cu rubine şi veşminte 

De mătase . . .  tu îmi apari neîncetat în minte, 

Asemenea unor prinţese bizantine. 

Măreaţă, tu îţi porţi privirea către mine 

Apoi, schimbăm cuvinte vagi, deşarte, 

Lin pasul tău te poartă mai departe, 

În urma ta rămân numai suspine. 

De ce te-am cunoscut? Tu nu iubeşti. Era mai bine 

Etern să fi rămas doi anonimi. 

Tu eşti femeie, dar eu nu-s ca tine. 

3 1  ianuarie 1 927 
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Poveste 

Oh! Cât de frumoasă păreai 

Sub roza lumină discretă 

Vărsată din globul de-opal 

Pe gâtul, pe faţa-ţi brunetă. 
Păreai atât de cochetă, 

Sosită atunci de la bal. 

Oh! Cât de frumoasă păreai! 

În frac alături de tine 

Priveam perechea-n oglindă 

în gând chemam Cupidonul 

în plasa lui să te prindă 

Râdeai amintindu-ţi demonul, 

Ce părul avea să-ţi desprindă. 

Ţinându-te strâns de mijloc 

Trecurăm timizi în salon. 

Aci, eu sorbeam o cafea, 

Iar tu fredonând din Manon 
Aşezai tacticos pe sofa 

în glastre, flori de sezon. 
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Deodată mă îmbii cu privirea 

Şi fruntea îmi ceri să-ţi sărut 

Mă chemi mai aproape de tine, 

Mă cerţi că sunt prea tăcut, 

Sub pleoapele tale divine 

Privirile parcă se-ascut. 

Un cântec stins într-o noapte 

Sub cer cu pleoape de fată, 
Parfum suav de brânduşă 

Sorbit cu inima toată. 

Povestea aceasta frumoasă 

Făcută-i să aibă un rost 

Zadarnic aş cere finalul, 

Oricine ghiceşte ce-a fost. 

Frumoasa de-atunci e plecată, 

Doar sufletul meu o aşteaptă! 

3 iulie 1 927 
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A 

lncă te iubesc 

în sufletul meu, trandafirii roşii s-au scuturat de frunze. 
Zăpada a-nceput să-mi acopere părul, 
Peste ochii minţii s-a lăsat vălul 
Părerilor de rău, 
Părerilor de bine, 
Amintirilor de ieri 
Şi speranţelor de mâine. 
De când luceararul fericirii noastre apuse, 
în trupul meu seva a îngheţat şi-n vinele mele triste 
Şi în arterele mele supuse 
Totuşi, 
Zăpada s-ar topi uşor 
Dacă te-ai întoarce înainte să mor. 
Seva ar curge din nou tânără 
În trupul meu obosit de viaţă, 
Dacă ceasornicul inimii tale ar arăta tot dimineaţă. 
Vălul ochilor minţii s-ar ridica deodată, 
Dacă strălucirea trupului tău a fost nepătată, 
Numai trandafirii ar rămâne de-a pururi scuturaţi, 
Ştiu că sufletul tău hoinăreşte printre cei adoraţi ! 
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Pentru albumul tău 

Printre petalele parfumate ale trandafirilor albi 
îmi caut copilăria sufletului 

în seara când, sub blânda ploaie de raze, 
Am cunoscut farmecul buzelor tale, 
Ea a zburat ca un hulub zglobiu. 
Caut copilăria sufletului meu, 
O caut, dar mă tem a nu fi prea târziu . . .  

1 8  iulie 1 927 
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Mamei mele 

Simţirea mea mă înfioară, 
Mă tem de ea adeseori. 
Un glas lăuntric mă doboară: 
„Curând copile o să mori". 

Când seara gândul mi se-opreşte 
La întâmplarea din vreo zi, 
Simţirea mult mă chinuieşte 
Şi-adorm în orele târzii. 

Adeseori tresar şi somnul 
De vise rele-i tulburat, 
Presimt că sunt chemat la Domnul 
Şi-al vieţii fir e depănat. 

Dar când privirea-mi rătăcită 
Se-ntreabă unde m-aş afla, 
Zăresc figura obosită 
A mamei mele, scumpa mea! 
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Cu zâmbetu-i senin de mamă, 

Cu ochii plini de bunătate 

Ea mă priveşte şi mă cheamă 

La ea, din lumile ciudate. 

M-anin de gâtul ei de teamă 

O supăr, dar ea nu mă ceartă 

Cu ochii-n lacrimi îi zic mamă 

Fii bună şi astăzi mă iartă. 

Când îmi dă bucla de pe frunte 
Şi tainic îmi sărută faţa, 

în părul ei şuviţi cărunte 

Mi-arată care-i fuse viaţa. 

30 iulie 1 927 
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La mormântul tău 

Surorii mele Gabriela- Victoria 

Frunze veştejite, 

Frunze-ngălbenite, 

Bătute de ploaie, 

Mânate de vânt, 

Vin să decoreze, 

Vin să se aşeze 
Peste-al tău mormânt. 

Picături de ploaie, 

Lacrime şi rouă, 

Vin după durere, 

Purtate de vânt, 

Vin să umezească, 

Vin să răcorească 

Sacrul tău mormânt. 
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Petale de roze 

Şi parfum de crin 

Miros de tămâie 

Şi de smirnă 

Vin . . .  

Vin cu toate-n cânt, 

Vin să te slujească, 

Vin să preamărească 
Scumpul tău mormânt. 

30 iulie 1 927 
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La mine, tu n-ai să mai vii 

Oh! Cât de frumoasă erai 
Sub raza luminii discrete 
Vărsată din globul de opal 
Pe gâtul, pe faţa brunetă. 
Oh! Cât de frumoasă erai 
Şi cât de puţin o cochetă. 

Cu fruntea plecată spre mine, 
Cu ochii tăi plini de luciri 
Tăcut şedeam lângă tine, 
Lăsând trecutul s-adune, 
Din coardele vremii să sune 
Poema seninei iubiri. 

Trecut-a o lună? 
Trecut-a mai mult de un an? 
Să smulg un sunet de strună 
încerc de zile, în van. 

Iubirea în suflet ţi-e moartă, 
Zadarnic încerci s-o învii, 
Spre altul pqii te poartă . . .  
La mine, tu n-ai să mai vii ! 

27 octombrie 1927 
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Zadarnic 

Sufletul meu, uscat de speranţă, 

Se-neacă în ploaia amintirii 

Acum, când natura e tristă 

Şi-n grădină mor trandafirii. 

Mă străduiesc să tom balsam 

Peste petale moarte de iubire, 

Zadarnic,. corzile rupte 

Nu mai pot înstruna, ecouri de mire. 

Peste pleoapele trandafirilor albi 

Natura va picura iarăşi balsamul firii, 
Când soarele fi-va un taler de aur 

Şi glia cânta - va imnul iubirii. 
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Iubitei mele 

Aş vrea să-mi spui ce e iubirea 
O vorbă goală, un suspin, 
E visul vag şi melancolic 
Din nopţile târzii ce vin? 

E tot ce sufletu-mi îmbată 
Izbind în strune de metal, 
E parodia tinereţii, 
Ecou lasciv de carnaval? 

Sau e magia farandolei 
Cosmopolitelor bacante, 
Ce-n spasmul ancestral 
Expiră-n melodii de Mercadante? 

E vălul care mă-nfăşoară 
De cânt o veche melodie 
Sau potenţarea siderală 
Dintr-o celebră tragedie? 

25 aprilie 1 928 
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Acrostih III 

Brebenei şi viorele mă-mpresor şi mă desfată, 

Estompând realitatea în visarea ei de fată. 
Bella dona varsă - n cupa - mi din argint şi porţelan, 

Evocând o clipă sîantă din Imperiul Roman. 

Lipicios şi scump Falerum din Câmpia Catalană 

Universul mă aclamă, sunt poet şi îţi sunt drag 
Şi cu toate astea-n suflet simt un gol şi-atâta . . .  vag. 

1 8  decembrie 1928 
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Biruitoare şi senină 

Biruitoare şi senină alergi pe culmi necunoscute, 

Eternitatea să o cucereşti ai vrea. 

Bisând aplauzele unor buze mici şi mute, 

Evocatoare muză, te zăresc printr-o perdea. 
Livid privesc figurile ce te măsoară, 

Urâte şi macabre te-mpresor 
Şi căutând să te alung din suflet 
Într-o reţea de ceaţă te-nraşor . . .  

19 decembrie 1928 
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Să rămân uitat 

Cu degete fine, cu mâini tremurânde 

Pe buze, de zile, îmi tot vărs nectar 

De când tu în lume ai fugit, în suflet 

Un strop să ajungă, încerc în zadar. 

Să te uit pe tine, din suflet s-alung 

Icoana ta scumpă şi-atât de aleasă, 

Ar fi nebunie. Nici gândul nu rabdă 
În locu-i o alta ca tine frumoasă. 

Nu te cert. Nu blestem cerul sau pământul 

Îmi aştept sîarşitul singur, resemnat, 

Nici la groapa-mi rece să nu vii, iubito! 

E mai bine veşnic să rămân uitat! 

Dacă vii, priveşte lespedea de piatră, 
Într-o rochie albă vino la mormânt. 

Nu te vreau cernită şi nu vreau nici lacrimi. 
Oh! Ar fi zadarnic să le-asvârli in vânt. 
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Te rog doar, desprinde de la piept o floare 

Şi sărut-o dulce, o floare de crin 

Las-o apoi să cadă lângă piatra rece, 

Dacă vrei ca somnul să-mi fie senin. 

23 februarie 1 929 
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Mărtisorul tău ' ' 

Vremea n-a depănat prea multe nopţi senine 

De când am rupt un roşu trandafir 
Dintr-o grădină fermecată şi pornind spre tine, 

Strângeam la piept cu drag fragedul fir. 

Când ochii mei răzbiră prin fereastră 

Şi se izbiră de privirea ta candidă, 
Înţelesei că niciodată-n glastră 
Nu vei avea ofranda mea timidă. 

Sîarşisem calea şi intram pe poartă, 

Vecinii m-au oprit şi m-au condus la han. 

Aici, m-au îmbiat să bem drojdie fiartă 
Şi am băut, îmi era frig şi nu aveam un ban. 

A doua zi, m-am deşteptat pe-o laviţă murdară 

Şi trupul mi-era frânt de băutură. 

Şi soarele m-a dojenit până spre seară . . .  
Iar floarea mi se scuturase-n bătătură. 
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Vezi tu, erai prea fmă, prea timidă 

Şi floarea mea era prea mult visată 

Ca bolta să voiască să-mi deschidă 

Chiar poarta fericirii dintr-odată . . .  

1 martie 1 930 
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Testament 

Aş vrea să pier încet şi fără vise 

Când îmi va fi sorocul ca să mor 

Şi de vor fi în urmă feţe plânse 

Cu umilinţă cer iertare tuturor. 

Nu merit să se plângă după mine, 
În viaţă n-am fost un om deosebit 

Şi dacă unii vor vorbi de bine 

Sunt sigur că aceia m-au iubit. 

N-am fost un om strălucitor prin fapte 

Şi m-am ferit să-mi fac duşmani în viaţă 

Acum, când mă învăluie eterna noapte, 

Sunt trist că nu mai pot privi o dimineaţă. 

Să nu vărsaţi o lacrimă la moartea mea, 

Lăsaţi destinul orb să se-mplinească. 

Puneţi cenuşa în grădină, lâng-o roză de veţi vrea, 

Că v-am iubit nespus pe toţi, mereu să V-amintească. 

martie 1 989 
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Mărturisire 

Sunt slab, bătrân şi fără de puteri, 

Deşi am fost cu totul altfel, până ieri, 

Pentru copiii mei şi chiar soţia mea 

Cu fiecare zi sunt o povară, tot mai grea . . .  

Dar va veni o zi când toate iau sfârşit, 
Când mă voi cufunda în somnul infinit. 

Povara va rămâne o simplă amintire 
Şi fără voia mea mă-napoiez în fire. 

în serile tristeţii mă-ntreb neîncetat 

De voi trăi prin fapte şi lucruri ce-am creat. . .  

Atunci veţi înţelege că-n viaţă am luptat 

Şi veţi cunoaşte poate şi golul ce-am lăsat. 

Zadamice-s regrete, atunci când n-oi mai fi, 

V-am obosit adesea în viaţă, cu fiecare zi . . .  

Voi să trăiţi în pace, privind doar înainte, 
închei aceste rânduri cu-o mare rugăminte: 
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Puneţi din când în când o floare 
Pe proaspătul mormânt 
Şi poate-o lumânare, ferită cu-ngrijire 
De ploaie şi de vânt. 

3 septembrie 1 993 
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Rugăminte 

în clipa ce de viaţă mă desparte, 

Te rog, îngăduie Prea Bunule Stăpân, 

Ca amintirea mea şi mai departe 

Să stăruie în inimile dragi, care rămân . . .  

22 martie 1994 
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Acrostih IV 

Amintirile sunt copiii bastarzi ai clipelor moarte 

Din ele noi scoatem puteri în lupta din viaţă. 

Răniţi în înfrângeri şi căliţi în victorii deşarte, 

Iertăm învinşii şi le cerem iertare pe faţă. 

Acelor ce iubesc adevărul le propunem, pe bună dreptate, 
Nu căutaţi răzbunare, ci veniţi lângă noi, 

Amintirile să devină copii bastarzi şi pentru voi . . .  

3 1  ianuarie 1 996 
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Crochiu I 

Dumitraşcu - senator de Constanţa, 

Propus şi ales, 

În parlament când ia cuvântul, 

Dar nu prea des, 

Provoacă rumoare, 

Uneori chiar stres. 
Sala se-ntreabă 

Cu mult interes: 

- „Oare din ce ospiciu 

A fost el cules?" 
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Crochiu II 

Vadim vrea să ne arate 

Că-i senator independent 

Şi votează numai cu guvernul, 

Când trece pe la parlament. 
Şi ca să ne convingă totuşi, 
Cât este el de consecvent, 

În „România Mare" mai bârfeşte 

Din când în când pe prezident. 
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Crochiu III 

Smuls din limuzină, când venea în ţară, 

Adrian Păunescu este foc şi pară. 

Un poliţist ungur l-a făcut de-ocară! 

Nu era mai bine, să ia tren din gară 
Evita năpasta, mai trecea o vară! . . .  
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Epilog 

A venit pe lume la Budeşti, localitate situată la mijlocul 

distanţei dintre Bucureşti şi Olteniţa. Era în 7 noiembrie pe stil 

nou şi 25 octombrie pe stil vechi, anul 1908. A primit la botez 

numele de Mihail Dumitru, adică al Sfântului Arhanghel 

Mihail, sărbătorit pe 8 noiembrie, dar şi al Sfântului Dumitru, 

prăznuit pe 26 octombrie. Se dovedeşte astfel că spiritul 

religios era prezent şi viu în familie, lucru explicabil dacă ne 

gândim că bunicul matern, Toma Dinescu, care i-a fost şi naş 

de botez, purtase în tinereţe haina monahală. Bunicul-naş 

învăţase să scrie şi să citească la mânăstire, de la călugări greci. 
A devenit cu timpul adeptul lui Ion Heliade Rădulescu şi după 

1 848 a vrut să înveţe şi scrierea cu litere latine. Lecţiile se 

deslaşurau în secret, pe o ladă cu nisip, într-un coşar. Prinşi 
asupra faptului, considerat o blasfemie, învăţăceii au fost 

baricadaţi în coşar şi li s-a dat foc. Abia au scăpat, dar a trebuit 

să plece din mânăstire. 

Tatăl lui, Nicolae Israil, absolvent al Facultăţii de Drept 
din Bucureşti, era administrator de plasă la Budeşti. 

Mama, Rozeta Dinescu, măritată Israil, făcea parte din 
prima generaţie de absolvente ale Universităţii Bucureşti 

( 1 901 ). Studiase Literele, cu specializare în limba franceză. 
Familia se mutase din Capitală la Budeşti împreună cu 

părinţii mamei. 
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Amintirile din prima copilărie sunt o evocare idilică a unei 

vieţi patriarhale, care se desfăşura parcă într-o reverie continuă. 
Chiar dacă probabil nu a fost aşa, un adevăr există. Familia era 
foarte unită, iar membrii ei erau fiecare personalităţi bine 
conturate şi cu o moralitate exemplară. Toţi manifestau o 

extrem de mare atenţie şi angajament în educarea copiilor. în 
1 9 1 1 ,  venise pe lume şi Gabriela Victoria, sora mai mică. 

Bunica, Elena Dinescu, căreia copiii îi spuneau „Mam' 

mare", nu ştia carte, dar era posesoarea unor valori umane şi 

morale înalte. Atentă la tot ceea ce se petrecea în gospodărie, 
ea găsea totdeauna timp să nu-i scape din ochi pe copii. Le 
repeta mereu: „dacă nu te vede nimeni, te vede Dumnezeu!" 

Mama a fost cea care s-a ocupat de instrucţia şcolară în 

primii patru ani ai claselor primare. Îşi iubea foarte mult copiii, 

dar era severă când venea vorba de îndeplinirea obligaţiilor 

şcolare. Sloganul, pe care îl repeta mereu copiilor, li s-a 
întipărit acestora în minte pentru tot restul vieţii: „Nu faci ce-ţi 
place, faci ceea ce trebuie !". 

Tatăl, extrem de serios, cu o rigoare aproape cazonă, era 

foarte echilibrat şi avea un comportament constant, fără 

efuziuni sentimentale sau izbucniri vulcanice. Prezenţa lui 

impunea şi reprezenta o garanţie a stabilităţii şi a unui curs 

firesc al vieţii în familie. 

Toate aceste principii morale şi de comportament, lui 

Mişu, cum îl alintau cei din familie, i s-au întipărit profund în 

conştiinţă şi în inimă. Rolul primilor ani de viaţă, petrecuţi la 

Budeşti, a fost de importanţă majoră. Familia a reprezentat un 

ideal suprem pentru el tot restul vieţii. Comportamentul 
civilizat, controlat, bine ghidat, printr-o deprindere sigură de a 
separa binele de rău, i-au fost trăsăturile caracteristice ale 
personalităţii, atât în familie cât şi în societate. Tot din această 
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perioadă de început dobândeşte un scris caligrafic, egal, 
ordonat şi foarte citeţ. Nu am întâlnit un scris mai clar! 

Primul eveniment major, care tulbură liniştea feerică a 
vieţii patriarhale de la Budeşti, este intrarea României în 
Primul Război Mondial, în august 19 16. După dezastrul 
Armatei Române de la Turtucaia, intrarea trupelor bulgare în 
ţară obligă familia să se refugieze la Bucureşti. Între 19 1 6- 19 1 8  

locuiesc în oraşul aflat sub ocupaţie germană, în vila 
politicianului Ilie Niculescu-Dorobanţu de pe strada General 
Manu. 

În anul 1 9 19, Nicolae Israil îşi dă seama că, pentru a 
asigura copiilor o educaţie şcolară corectă, este necesar să 
părăsească plasa Budeşti. Renunţă la toate avantajele materiale 
şi sociale pe care postul de administrator de plasă i le oferea şi 
se mută la Bucureşti, mai exact în comuna suburbană Băneasa, 
unde devine pretor. 

Mihail Dumitru Israil reuşeşte al patrulea la concursul de 
selecţie şi devine elev al Liceului „Sfântul Sava". Timp de opt 
ani, zilnic merge cu trăsura sau cu sania, de la Băneasa la liceu. 
Învaţă bine şi e constant premiant, cu excepţia anului 1924, 

când sora lui moare într-un accident. Se remarcă în special la 
matematică, dar manifestă interes şi pentru literatură. Scrie la 
revista liceului „Ramuri fragede" şi devine chiar redactor-şef al 
publicaţiei, pentru editarea ei colaborând, printre alţii, cu 
Eugen Ionescu, viitorul scriitor şi dramaturg celebru, membru 
al Academiei Franceze. Întreaga activitate se desfăşura sub 
atenta supraveghere a profesorului de limba română, Pompiliu 
Constantinescu, critic literar de mare prestigiu. Anii de liceu 
sunt esenţiali în modelarea viitoarei lui personalităţi. Interesul 
viu pentru nou, frumos şi adevăr, dorinţa de a cunoaşte şi 
înţelege, construirea şi deprinderea unui profil comportamental 

377 

https://biblioteca-digitala.ro



raţional, dar şi sensibil, deschis faţă de om, societate, 
profesiune şi cultură sunt principalele coordonate psihologice 
dobândite în adolescenţă. 

Între anii 1927-1 930, urmează cursurile Facultăţii de 
Drept, dar frecventează cu interes şi prelegerile de la Facultatea 

de Litere şi Filosofie a Universităţii din Bucureşti. Acum are 
prilejul să cunoască personalităţi celebre ale corpului profesoral 

universitar: Nicolae Iorga, P. P. Negulescu, C. Rădulescu­

Motru, Tudor Vianu. La Facultatea de Drept are dascăli 

eminenţi, adevăraţi savanţi în domeniul lor de studiu: Mircea 

Djuvara la Enciclopedia Dreptului, Vintilă Dongoroz la Drept 

Penal, Gheorghe Taşcă la Economie Politică, Mihai Rarincescu 

la Drept Civil şi alţii. De la toţi aceşti corifei ai învăţământului 

universitar deprinde seriozitatea studiului unui domeniu, se 
luminează şi se deschide spre un larg orizont intelectual, 

dobândeşte o logică raţională şi echilibrată de expunere a unei 
teme, îşi însuşeşte un vocabular academic, sugestiv şi exact. 

Tatăl lui, Nicolae Israil, îi promisese că după terminarea 

studiilor universitare în ţară, îl va trimite, pentru desăvârşirea 

formării profesionale, la Paris, în vederea obţinerii doctora­
tului. 

În 1929 izbucneşte marea criză economică. Sumele de bani 

ale familiei, depuse la bănci, în vederea asigurării cheltuielilor 

pentru studiile postuniversitare în Franţa, sunt pierdute prin 

falimentul instituţiilor. Criza economică impune şi pensionarea 

forţată a bugetarilor. Nicolae Israil, devenit pensionar la 57 de 

ani, cu economiile de o viaţă pierdute prin faliment bancar, 

face eforturi crâncene pentru a se ţine de cuvânt. Fiul lui, 

Mihail Dumitru Israil pleacă în noiembrie 1 930 la Paris şi se 

înscrie la Facultatea de Drept şi la Şcoala de Înalte Studii 
Sociale din capitala Franţei. Are profesori vestiţi la cursurile pe 
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care le urmeaza m primul an: Charles Rist la Economie 
Politică, Edgar Allix la Legislaţie Financiară, Albert Aftalion la 
Statistică, Auguste Deschamps la Istoria Doctrinelor 
Economice, Roger Picard la Legislaţie Industrială. La 4 iunie 
1 93 1  promovează examenul pentru Diploma Superioară în 
Economie Politică. 

în anul doi de studii, 1 93 1 - 1 932, urmează cursurile de 
Drept Public, unde se bucură de o pleiadă de profesori iluştri 
precum: A. Barthelemy la Drept Administrativ, Geoffre de 
Lapardelle la Drept internaţional, Georges Patut, renumit 
economist şi profesor, deputat, care susţinea cursul intitulat 
Marile Probleme Economice Actuale. 

În acei ani, Charles Rist era considerat cel mai erudit şi 
priceput economist. Consilier al Băncii Naţionale a României, 
el a fost cel care a realizat stabilizarea monedei naţionale în 
anul 1929. Ch. Rist era şi reprezentantul Consorţiului 
Bancherilor, care acordase împrumuturi importante României, 
pentru a-şi desăvârşi reforma monetară. De aceea, rămăsese 
ataşat cauzei României şi interesat de evoluţia pieţei ei 
monetare şi de capital. Când, la sf"arşitul primului an de studii 
doctorale, Mihail Dumitru Israil a trecut examenul, Ch. Rist i-a 
sugerat ca subiectul tezei de doctorat să urmărească evoluţia 
pieţei monetare în România. între timp, Charles Rist devine 
expertul economic al Ligii Naţiunilor Unite şi este nevoit să se 
mute la Geneva. în locul lui, titularul Catedrei de Economie 
Politică devine Albert Aftalion, care preia şi conducerea tezei 
de doctorat intitulată: „Le Marche Monetaire Roumain". 

în februarie 1932, M.D. Israil se întoarce în ţară şi, printr-o 
muncă susţinută, strânge material, cât un geamantan plin cu 
note, caiete de conspecte, broşuri, pe care le aduce la Paris. 
Redactează teza de doctorat şi o susţine la 23 mai 1 933.  Din 
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comisia de susţinere publică a tezei fac parte: Albert Aftalion -

preşedinte, Edgar Alli.x şi Charles Rist - membri. 

Teza de doctorat a editat-o şi ca monografie, cu acelaşi 

titlu „Le Marche Monetaire Roumain". Prefaţa cărţii a fost 
scrisă de profesorul Georges Patut, de la Şcoala de Înalte Studii 

Sociale. Iată ce spunea acesta: „Lucrarea sa aduce, fără nici un 

dubiu, o contribuţie utilă la documentarea de care dispunem 

noi, care se doreşte a fi cât mai largă şi aprofundată asupra 

situaţiei ţărilor, care întreţin cu Franţa tradiţionale schimburi 

comerciale, intelectuale şi morale. Acest studiu exprimă 
concluzii de interes practic foarte pozitive, dar nu trebuie uitat 

că fenomenele analizate se referă la o perioadă în plină 

devenire, profund tulburată de acţiunea crizei economice 

mondiale, lară echivalent în trecut." 

Aşa s-a făcut că în 1 933,  când guvernul României condus 

de Nicolae Iorga a apelat la profesorul Charles Rist, în vederea 
adoptării unor măsuri coerente de contracarare a efectelor 
crizei economice mondiale asupra economiei ţării, acesta a 

făcut apel, pentru informare, la lucrarea „Le Marche Monetaire 

Roumain" a fostului său doctorand de la Paris, Mihail Dumitru 

Israil. Acest studiu reprezenta o sinteză recentă a evoluţiei 

pieţei monetare în România, după stabilizarea monedei 

naţionale din anul 1 929, acţiune coordonată tot de Charles Rist, 

dar care se dovedise insuficientă în combaterea efectelor crizei 

economice mondiale, ceea ce impunea noi măsuri suplimentare 

în vederea echilibrului bugetar. Atunci au fost introduse 

bonurile valorice pe piaţă, înlocuind retribuţia salarială a 

bugetarilor, ceea ce a diminuat masa monetară circulantă pe 

piaţa de capital, a stopat inflaţia şi devalorizarea monetară. A 
urmat, după câteva luni, o revigorare economică, o relansare a 

pieţei de capital, care au condus la producţia performantă de 
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mare succes şi la creşterea economică fără precedent a anului 
1 938.  

Perioada petrecută la Paris a reprezentat un moment 
esenţial în devenirea profesională a tânărului doctorand. A avut 
ocazia să audieze la cursuri şi să lucreze cu eminente 
personalităţi ale ştiinţelor economice şi juridice. Stăpânirea cu 
maxim profesionalism a domeniului cercetat, corectitudinea 
riguroasă a rezultatelor studiului, eleganţa academică şi 
precizia exprimării sunt doar câteva din atributele însuşite în 
anii petrecuţi în instituţiile universitare pariziene. 

După susţinerea doctoratului, M.D. Israil se întoarce în 

ţară şi, între noiembrie 1 933 şi noiembrie 1 934, urmează 
Şcoala Militară de Ofiţeri Geniu, de la Cotroceni, Bucureşti. 
După satisfacerea serviciului militar, se înscrie în Baroul 
Avocaţilor din Judeţul Ilfov şi Capitală, devenind avocat­
pledant. 

Între 4 iulie şi 26 octombrie 1 935, familia Israil îşi 
construieşte o casă, pe două loturi cumpărate în anul 1 922, în 
comuna Băneasa, strada Armoniei nr. 6. Aici vor locui 
împreună cu toţii, cei vârstnici şi cei tineri, până la sfârşitul 
vieţii lor. 

Mihail Dumitru Israil se căsătoreşte la 6 septembrie 1936 

cu Adriana Palade, profesoară de Istorie ş i  Geografie, fiica lui 
Emil Palade, directorul Şcolii Normale din Buzău, şi a 
Constanţei Palade, institutoare. Naşi de cununie au fost soţii 
Cordelia şi Gheorghe Taşcă. Din anul universitar 1 934- 1 935, 

M.D. Israil era asistent onorific (fără salariu) al profesorului 
Gheorghe Taşcă, şeful Catedrei de Legislaţie Agrară şi 
Industrială de la Facultatea de Drept şi Şeful Catedrei de 
Economie Politică de la Academia de Înalte Studii Comerciale. 
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în anul 1 938, se înscrie la concursul organizat de Banca 

Naţională a României pentru zece posturi de referenţi la 
Serviciul de Studii. Din 360 de candidaţi se clasează al treilea. 

Devine funcţionar al Băncii Naţionale a României la 1 5  
ianuarie 1939. 

Situaţia internaţională devenise extrem de tensionată. Criza 
austriacă şi apoi cea cehoslovacă pregăteau o iminentă 

declanşare a unui nou război mondial, ceea ce s-a şi întâmplat 

la 1 septembrie 1 939, când Germania nazistă şi Uniunea 

Sovietică au atacat şi ocupat Polonia. 

în calitate de sublocotenent de rezervă, arma Transmisiuni, 

Mihail Dumitru Israil este concentrat de mai multe ori şi apoi 

participă, din martie 1 94 1 ,  când e din nou chemat sub arme, 

până în iunie 1943, la cel de Al Doilea Război Mondial. Este 

rănit, în august 1 94 1 ,  în timpul unui bombardament aerian 
sovietic lângă Chişinău. Îşi pierde cunoştinţa şi este considerat 
mort, gata să fie coborât în groapa comună. în ultima clipă, un 
grup de femei exclamă: „- Ăsta respiră, maică!"  Evacuat în 
ţară, ajunge la Spitalul 303 din Bucureşti, unde este spitalizat. 

în septembrie 1 94 1  e din nou trimis pe front. Participă la 

asediul Odessei şi este printre cei dintâi ofiţeri care intră în 

oraş. Montează instalaţiile telefonice în clădirea Comanda­

mentului Armatei, fără să ştie că edificiul e minat de sovietici. 

La câteva ore după ce părăseşte clădirea, o explozie catastro­

fală transformă totul în ruină. A scăpat de la moarte ca prin 

urechile acului! Este decorat cu medalia „Coroana României", 

în grad de Cavaler. 

În primăvara anului 1 942, participă la campania din 
Caucaz. După încheierea operaţiunilor e decorat cu „Steaua 

României", cu spadă şi panglică de Virtute Militară. 
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Toamna anului 1942 îl găseşte la Cotul Donului, în 
localitatea Morozovskaia. Participă la dezastrul Armatei 
Române în luptele de la Cotul Donului şi scapă ca prin minune 
din încercuirea armatelor sovietice. Ajunge la Nicolaev după 
emoţii, chinuri, privaţiuni, pericole, toate trăite într-o iarnă 
cumplit de geroasă, cu vifore şi nămeţi uriaşi. 

În iunie 1 943, este chemat în ţară la Comisariatul General 
al Preţurilor de către fostul lui şef din B.N.R., Mihail 
Romaşcanu. Acesta, în calitate de ministru secretar de stat la 
Ministerul Economiei Naţionale, avea nevoie de profesionişti 
eminenţi pentru a face faţă provocărilor economice ivite în 
acele momente critice. 

Asistă în Bucureşti la evenimentele de la 23 august 1944 şi 
la intrarea trupelor sovietice în Capitală. Paginile scrise de el 
despre aceste evenimente au nu numai o valoare documentară, 
istorică, dar şi una socială şi umană, exprimând rară dubii 
starea de spirit a populaţiei din Bucureşti în acele zile atât de 
hotărâtoare pentru toţi românii. 

În noiembrie 1 944 este numit la Comisia Română pentru 
Aplicarea Armistiţiului. Aici, are ocazia să ia legătura directă 
cu personaje politice de prim rang şi luptă, atât cât putea în 
calitate de funcţionar român, cu pretenţiile fără limite ale 
sovieticilor, un adevărat jaf organizat. 

Se reîntoarce la Banca Naţională a României, la Serviciul 
de Studii, în martie 1 94 7. 

Din anul 1 934 lucra ca asistent universitar onorific 
(nesalarizat) la Catedra de Economie Politică, sub conducerea 
profesorului Gheorghe Taşcă. Devine asistent bugetar (cu 
salariu) al Facultăţii de Drept din Bucureşti abia în anul 1 938.  
După pensionarea profesorului Gh. Taşcă în 1 94 1 ,  lucrează cu 
profesorul Valeriu Bulgaru la Catedra de Ştiinţe Economice 
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pana m 1 947. În data de 1 decembrie 1 947, este numit 
conferenţiar universitar la Catedra de Legislaţie Economică, 
unde profesor era Josef Christian. Se ocupă în mod special de 
legislaţia agrară şi scrie un curs universitar, pe care îl publică în 
1 949. La 1 mai 1952 este eliberat din funcţie prin desfiinţarea 
postului. De fapt, e vorba de campania de epurare, declanşată 
în tot învătământul universitar din tară. . . 

La 3 1  ianuarie 1954, i se desface contractul de muncă şi de 
la Banca Naţională a României. 

I se aduceau trei acuze, considerate foarte grave: 
1 .  Avea studii în străinătate - Doctorat la Paris. 
2. Participase la războiul împotriva Uniunii Sovietice. 
3. Avea rude în străinătate - cumnatul lui, doctorul 

George Emil Palade, lucra la Institutul Rockefeller, din New 
York, S.U.A., şi era ginerele industriaşului Nicolae Malaxa. 

După încercări repetate de a se angaja undeva, rămase rară 
succes, este acceptat la Cooperativa „Muncă şi Artă", unde 
trebuia să ştampileze şi să numeroteze bonierele pentru 
comenzi. 

La 22 iunie 1 954, e reînscris, după multe obstacole şi 
tergiversări, în Colegiul de Avocaţi al Capitalei. Devine 
avocat-pledant până în anul 1 964, când e forţat să renunţe la 
această profesiune. Amândoi copiii erau studenţi la Facultatea 
de Medicină din Bucureşti. Studenţii ai căror părinţi erau liber 
profesionişti, nu beneficiau de gratuitatea instrucţiei şi trebuiau 
să plătească şcolarizarea. Taxa anuală era de I O.OOO lei pentru 
un student. Veniturile familiei erau mult mai modeste şi nu 
puteau asigura plata acestor taxe. Aşa se face că în septembrie 
1 964, Mihail Dumitru Israil devine jurisconsult la 
Întreprinderea „Exportlemn" din Bucureşti. 
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La 1 noiembrie 1969 e pensionat pentru limită de vârstă. 
O privire retrospectivă asupra activităţii profesionale şi a 

vieţii lui arată în primul rând câtă �eptate a avut cronicarul 
Miron Costin, care a scris că „omul e sub vremi". Şi cu toate 
acestea, viaţa lui este plină de pilde şi de momente 
semnificative, în care a reuşit să supravieţuiască şi să-şi 
găsească un mijloc demn şi moral de subzistenţă pentru el şi 
familia lui. Trebuie spus că o perioadă de două luni, familia, 
formată din şase persoane, a avut ca mijloc de supravieţuire un 
singur salariu de 600 lei, al mamei mele, care era profesoară. 
Bunicul, Nicolae Israil, rămăsese fără pensie, pentru că, 
lucrând în administraţia burghezo-moşierească a ţării, se 
considera că nu merită să aibe o susţinere materială (pensie) 
din partea regimului nou, democrat-popular. Tata fusese dat 
afară şi de la Facultatea de Drept şi de la Banca Naţională a 
României. Sora mea şi cu mine eram elevi de şcoală şi trebuia 
să avem cele necesare pentru a merge la cursuri. La aceste 
lucruri trebuie adăugate şi umilinţele ce au urmat. Titlul de 
Doctor în Drept de la Paris i-a fost retras tatălui meu. Livretul 
Militar i-a fost reţinut şi a trebuit, după 1990, să poarte o 
îndelungată corespondenţă pentru a-şi putea dovedi calitatea de 
veteran de război. Multe persoane cunoscute, când auzeau că a 
fost concediat, de frică, se grăbeau să se despartă de el. Apoi se 
făceau că nu-l mai văd! S-a „bucurat" de o adevărată 
ostracizare. 

Cu toate că a trebuit să plutească toată viaţa pe o mare 
agitată şi cu furtuni năprasnice, repetate de mai multe ori, a 
rămas un exemplu de civilitate şi distincţie. 

Avea un spirit neobosit şi permanent interesat de ce e nou 
în profesiune şi de ceea ce se întâmplă în lume şi în jurul lui. 
După studiile doctorale făcute la Paris, întors în ţară cu trei 
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cufere de cărţi, el a întruchipat în mod elocvent, noua tendinţă 
de formare profesională a elitei intelectuale româneşti. A fost şi 
cadru universitar şi cercetător ştiinţific (referent) la Serviciul de 
Studii al Băncii Naţionale a României. Pentru asta a renunţat la 
viaţa mai comodă a practicii juridice de avocat. Faptul că ani 
de zile a lucrat în mediul universitar fără retribuţie, dovedeşte 
că era mânat de idealuri înalte şi că îl pasiona ceea ce face . .  În 
Enciclopedia României, volumul IV, consacrat Economiei 
Naţionale, tipărit în anul 1943, lui Mihail Dumitru Israil i se 
acordă privilegiul de a scrie capitolul „Politica Comerţului 
Interior", iar în acelaşi voluminos tom, lucrările lui sunt citate 
de mai multe ori. Avea 34 ani ! Cum ar fi fost cariera şi viaţa 
lui, dacă nu ar fi trebuit să participe la Al Doilea Război 
Mondial şi apoi nu s-ar fi „bucurat" de binefacerile regimului 
instaurat în ţară de Armata Roşie. Epurat, umilit, marginalizat 
şi chiar desconsiderat, Mihail Dumitru Israil a rămas demn, 
stăpân pe sine, cu o credinţă nestrămutată în valorile în care a 
fost crescut şi în drumul drept al vieţii, aşa cum a fost călăuzit 
să păşească din copilărie. El reprezintă un exemplu 
demonstrativ de intelectual român format de şcoala şi 
societatea noastră în perioada dintre cele două războaie 
mondiale. A întruchipat în mod deplin succesul şcolii 
româneşti din acea vreme, care a reuşit să imprime discipolilor 
ei dragostea de ţară, de limba română, de idealurile naţionale, 
de neam. Cu sacrificii grele, familia i-a asigurat desăvârşirea 
profesională la Paris, unde studiile doctorale i-au oferit prilejul 
de a înţelege atât rolul cât şi beneficiile pe care societatea 
occidentală le asigura celor dispuşi să studieze. I s-au oferit 
mai multe ocazii de a lucra în mediul universitar francez: la 
Strasbourg, în Algeria, la Bordeaux. A venit în ţară, fiind în 
primul rând ataşat de părinţi, pe care i-a iubit şi respectat, cu o 
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condescendenţă şi un ataşament sacrosante. Toate preceptele 
societăţii occidentale şi noile idei sociale, economice, politice 
dobândite în Franţa au reprezentat noţiuni complementare 
idealurilor lui naţionale, culturale şi wnane, pe care nu le-a 
părăsit niciodată. Din acest melanj fericit s-a născut un spirit 
înalt, luminos, puternic şi demn. 

Ieşit la pensie a continuat să citească, să-şi cumpere cărţi, 
să cerceteze librăriile şi anticariatele, să-şi facă note, conspecte, 
să claseze coupe-uri din presă, să stocheze fel de fel de 
informaţii din varii domenii. Era ceea ce se spune un adevărat 
intelectual „bogat". A ţinut un jurnal, care este o oglindă fidelă 
a lumii din vremea lui. Date despre climă, evenimentele 
politice, sociale, culturale, cărţi citite, descoperiri arheologice, 
genealogie, oameni, inflaţie şi evoluţia ei, toate se întâlnesc şi 
devin interesante prin modul cum le prezintă şi le comentează. 

Nu credea în succesul economiei planificate. Era convins 
de performanţele unei economii libere, echilibrate prin raportul 
adecvat dintre cerere şi oferta de pe piaţă. Considera că statul e 
dator să urmărească şi să combată fluctuaţiile periculoase ale 
pieţei, pentru a-şi proteja cetăţenii, dar în acelaşi timp trebuie 
să fie atent să nu sufoce, prin măsuri coercitive, libertatea şi 
iniţiativa. Era un conservator pragmatic, iubitor al evoluţiei 
fireşti, liniştite şi controlate a socieţăţii şi un adversar al 
revoluţiilor dezlănţuite, dar şi a liberalismului excesiv. Avea un 
caiet în care-şi nota zilnic toate cwnpărăturile făcute. Scria în 
dreptul fiecărui produs cwnpărat preţul pe care l-a plătit. În 
cursul anilor, acest lucru i-a permis să aibă oglinda evoluţiei 
inflaţiei. Compara datele oficiale din presă cu propriile calcule 
şi demonstra neadevărurile şi procentele eronate privind 
inflaţia. Caietele lui de cwnpărături erau de o exactitate 
matematică indubitabilă. Demonstraţiile privind piaţa, 
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preţurile, inflaţia reprezentau dovezi magistrale ale 

inexactităţilor publicate în presa oficială. Era greu de păcălit! 
Ordonat şi riguros, urmărea cu viu interes şi pasiune evoluţia 

puterii de cumpărare a monedei, a procentului inflaţiei, a 
fluctuaţiei preţurilor. Susţinea că nu avem în realitate comerţ 

adevărat, ci o distribuţie de produse în momente şi cantităţi 

hotărîte de stat, la preţuri impuse. Dar şi aşa economia gâfăie 

neputincioasă, pentru că e aberant administrată şi sufocată de o 

planificare impusă politic şi nu lăsată să se dezvolte pe baza 

unor principii sănătoase. Abia târziu, după anul 1990, mi-am 
dat seama câtă dreptate avea! 

Îi plăceau glumele, epigramele, snoavele. A cules din 

tribunale momente hazlii, pe care graţie unui talent înnăscut de 

povestitor le-a notat într-un caiet spre amintire. La îndemnul 
copiilor, a acceptat foarte târziu să-şi scrie memoriile. Din 

modestie, chiar smerenie, nu a consemnat cu amănunte pe 

hârtie tot ceea ce ştia. Poate a considerat şi că nu tot ceea ce ştii 
trebuie să şi spui! Oricum paginile scrise sunt o frescă a epocii 
trăite, o adevărată istorie, aşa cum s-a deslaşurat ea în lumea 

românească. Relatarea evenimentelor istorice, atitudinea 

personajelor, consideraţiile lui asupra oamenilor şi faptelor pe 

noi copiii ne fascinau. 

A scris şi poezie în tinereţe, sub influenţa curentului 

simbolist şi mai ales a lui Ion Minulescu. Versurile lui, deşi nu 

perfecte, oglindesc simţămintele unui suflet sensibil, curat, 

sincer şi uneori chiar naiv. Fiecare este cum l-a lăsat 

Dumnezeu! 

La vârsta senectuţii, lira lui era preocupată de timp, de 
moarte, de abis, de uitare. Au fost adunate aceste versuri şi 

tipărite în primul rând pentru valoarea lor sentimentală, pentru 
definirea mai completă a profilului uman al autorului. 

388 

https://biblioteca-digitala.ro



În ultimii ani a suferit de cord şi de hipertensiune arterială. 
Treptat s-a stins, ca un astru, care alunecă inevitabil sub linia 
orizontului la venirea nopţii. A murit sâmbătă 30 mai 1 998. 
Mai erau cinci luni şi ar fi împlinit 90 ani !  

La 27 mai 1 998, Alexandru-Constantin, nepotul lui, a 

împlinit 1 8  ani. L-am sărbătorit cum se cuvenea, cu şampanie 

şi tort de ciocolată. Deşi nu se simţea bine, bunicul a îacut un 

ultim efort, a părăsit patul din camera lui şi a venit în 

sufragerie. A stat, ca de obicei, pe scaunul din capul mesei şi a 

ridicat o cupă de şampanie pentru unicul lui nepot, care 

devenise major. A fost ultima dată când a prezidat o reuniune 

festivă în familie. Peste trei zile avea să se mute la Domnul! A 
fost înmormântat, marţi 2 iunie 1 998, în cimitirul parohial din 

Băneasa. 
A plecat discret şi a cerut să nu se facă multă agitaţie cu 

ocazia prohodirii. A lăsat în urmă amintiri frumoase, 
luminoase, călăuzitoare pentru noi, cei care ne-am bucurat de 

afecţiunea, grija şi devotamentul lui. Ne-a încurajat permanent 

şi s-a bucurat că i-am urmat exemplul de a munci fără tăgadă, 

cu timp şi fără timp, ca să ne desăvârşim în viaţă. Pentru noi, 
care-l păstrăm în suflet, el reprezintă o permanenţă vie, 

luminoasă şi bravă. 

Octombrie 2014 
Bucureşti 

Radu Şerban Palade 
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Ilie {leremie) lzdrail (1 832-1 907) 
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Nicolae lsrail şi colegul 
său de birou Petrescu 
Sadea, poreclit „Mâncăul", 
pe care îl lua cu el la 
masă, ca să-l facă poftă de 
mâncare. 
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Nicolae lsrail 
(1 876-1 958) 
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Nicolae şi Rozeta 
(n. Dinescu) lsrai l ,  

mai 1 91 0. 

Elena Dinescu 
(n. Cosăceanu) cu 
nepoţii Gabriela şi 

Mihai l-Dumitru (Mişu) 
lsrai l ,  în anul 1 91 2. 
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Rozeta Dinescu 
(1 874-1 960) 
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Familia Dinescu: 
Toma şi Elena 
(n. Cosăceanu) 
şi fiicele (de 
la stânga 
la dreapta): 
Victoria, Rozeta, 
Ecaterina. 
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Petre Cosăceanu, 
fratele Elenei Dinescu 

(n. Cosăceanu). 

.Maria Cosăceanu -
soţia lui Petre Cosăceanu. 
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Petre Cosăceanu, pictură în ulei de Rozeta lsrail (n. Dinescu), 
mama lui Mihail-Dumitru. Petre Cosăceanu a fost inginer hotarnic, 
cu studii la Paris. S-a căsătorit cu Maria Constantinescu, fiică de 
preot din Ploieşti. Fratele ei a fost profesor la liceul din Craiova şi 
tatăl inginerului Gogu Constantinescu, descoperitorul sonicităţii .  Din 
căsătoria lui Petre Cosăceanu - Maria Constantinescu au rezultat 
următorii copii: 

Zoe căsătorită cu inginerul Emil Măldărescu, profesor universitar 
la Politehnică şi Director General al Societăţii Petrolifere "Subsolul 
românesc". 

- Florica căsătorită cu avocatul Grigorescu. 
- Petre - farmacist 
- Ştefan - comandor de marină cu studii la Livomo în Italia. 
- Mihai (Mişu) decedat în perioada studenţiei la Facultatea de 

Medicină din Bucureşti . 
- Margareta - sculptoriţă, căsătorită Lavrillier şi stabilită la Paris. 

Petre Cosăceanu a decedat în anul 1 906. 

398 
https://biblioteca-digitala.ro



Fotografie de familie (de la stânga la dreapta): 
- rândul de sus: Lazăr Niculescu (tatăl copiilor Niculescu), 

Ecaterina Niculescu (n. Dinescu) - mama, Rozeta lsrail (n. 
Dinescu) şi Nicolae lsrail, Victoria Dinescu (Tanti Vitty). 

- rândul din mijloc: Elena Dinescu (n. Cosăceanu) cu nepoata 
Gabriela lsrail în braţe, Mihail Dumitru lsrail, Rozeta Niculescu şi 
Maria Dervescu (n. Cosăceanu). 

- rândul de jos: copiii Nicolae şi Maruca Niculescu. 
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Mihail Dumitru lsrail (Mişu) 
în vârstă de 4 ani ( 1 9 1 2).  

Victoria Dinescu 
(Tanti Vitty) 

Nicolae şi Rozeta lsrai l ,  împreună cu fiul  lor Mihail Dumitru, 
elev la l iceul Sfântul Sava din Bucureşti (anul 1 922). 
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Prof. Alexandru Cosăcescu ( 1 887-1 961 ), pictură de Corneliu Baba, 
expusă în Sala de Consiliu a Facultăţii de Medicină, U.M.F. „Carol 
Davila" Bucureşti. Era văr primar cu Rozeta lsrail (n. Dinescu). Tatăl 
lui Alexandru Cosăcescu era frate cu Elena Dinescu (n. Cosăceanu), 
mama Rozetei lsrail. 
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Familia N iculescu (de la stânga la dreapta): 
rândul de jos: Lazăr (1 874-1 946), Nicolae şi Ecaterina (1 877-1 972); 
rândul de sus: Mihai (1 909-1 994), Rozeta (1 906-1 982) şi Maruca 
(1 904-1 987). 

Nicolae lsrail şi Dr. N icolae Enăchescu (Moşu' Nicu), august 1 929. 
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Dr. Nicolae Enăchescu 
(1 879-1 939). 

Nicolae lsrail 
(1 876-1 958). 

Alexandrina Enăchescu-Cantemir 
(1 88 1 -1 970). 
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Adriana lsrail în 
costum naţional 
românesc, pozând 
pentru albumul „Portul 
popular românesc" 
de Alexandrina 
Enăchescu-Cantemir. 

Adriana lsrail (n . Palade, 1 91 1 -2002). 
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Constanta Palade (n. Cantemir, 1 886-1 978) şi 
Emil Palade (1 885-1 952), părintii Adrianei Palade (căsătorită 

cu Mihail Dumitru lsrail}. 
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Adriana lsrail 
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De la stânga la dreapta: asist. 
univ. Mihail Dumitru lsrail, prof. univ. 
Gheorghe Taşcă şi asist. univ. Costin 
Kiriţescu , anul 1 934 

Mihail Dumitru lsrail 
(1 908-1 998) 

Mihail Dumitru lsrail (ultimul din stânga sus), împreună cu plutonul 
pe care-l comanda în timpul celui de al Doilea Război Mondial, în iama 
anilor 1 941-1 942, în Rusia. 
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Dr. George Emil 
Palade ( 1 9 1 2-
2008), fratele 
Adrianei lsrail 
(n. Palade). 

Mihai Niculescu 
( 1 909-1 994) poet, 
scriitor, om de 
presă, stabilit la 
Londra, unde a 
lucrat ca redactor la 
emisiunile culturale 
în limba română de 
la BBC. 
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Mihail Dumitru şi Adriana lsrail, cu fi ica lor Anca Michaela, 
în anul 1 944. 

409 

https://biblioteca-digitala.ro



Radu Şerban Palade, Mihail Dumitru lsrail, George Emil Palade 
şi Adriana lsrail , în aprilie 1 978, la Băneasa. 

Adriana lsrail şi Mihail Dumitru în grădina casei lor de la Băneasa 
(mai 1 978). 
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